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Αθήνα, σήµερα στις 21 Νοεµβρίου 2012, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.12’ συνήλθε στην Aίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε oλοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΜΑΡΙΑΣ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑ-
ΡΟΥΧΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο των επικαίρων ερωτή-
σεων θα ήθελα να κάνω µια αναφορά στην ηµέρα. 

Εισόδια της Θεοτόκου σήµερα, γιορτάζει η Παναγία µας και
βέβαια οι Ένοπλες Δυνάµεις, οι οποίες είναι ο φύλακας άγγελος
της πατρίδας µας, τα παιδιά του ελληνικού λαού και σε καιρό ει-
ρήνης αλλά και σε καιρό άσχηµων καταστάσεων. Οι ένοπλοι φύ-
λακες αυτής της χώρας έχουν προστάτη, όπως και όλος ο
ελληνικός λαός, την Παναγία κι αυτό είναι η ελπίδα και η δύναµή
µας. Ευχόµαστε, λοιπόν, να είναι γεροί και φωτισµένοι, όπως
όλοι µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω το
δελτίο των επικαίρων ερωτήσεων της Πέµπτης 22 Νοεµβρίου
2012.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ  Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής) 

1. Η µε αριθµό 608/19-11-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθήνας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεράσιµου Γιακουµά-
του προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη διασφάλιση
των καταθέσεων των Ελλήνων πολιτών από τις ελληνικές τράπε-
ζες. 

2. Η µε αριθµό 617/19-11-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-
Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκη προς την
Υπουργό Τουρισµού, σχετικά την τουριστική επικοινωνιακή στρα-
τηγική. 

3. Η µε αριθµό 607/19-11-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ.
Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγω-
νιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε  τη
µείωση των τιµών των βασικών καταναλωτικών αγαθών και των
εφοδίων παραγωγής. 

4. Η µε αριθµό 611/19-11-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Επαµεινώνδα
Μαριά προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τους όρους
και τις προϋποθέσεις που τέθηκαν από το Eurogroup της 12ης
Νοεµβρίου για την εκταµίευση της δόσης των 31,5 δις ευρώ.

5. Η µε αριθµό 615/19-11-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθήνας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ηλία
Παναγιώταρου προς τους Υπουργούς Εθνικής Άµυνας και Οικο-

νοµικών, σχετικά µε τα εξοπλιστικά προγράµµατα υποβρυχίων
«Αρχιµήδης» και «Ποσειδών».   

6. Η µε αριθµό 613/19-11-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Νικολάου Τσού-
καλη προς τον Υπουργό Οικονοµικών,  σχετικά µε την παρέµβα-
ση των επιτροπών του δηµοσίου στα προνόµια των golden boys
των τραπεζών.

7. Η µε αριθµό 619/19-11-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθήνας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρή-
στου Κατσώτη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Πρόνοιας, σχετικά µε τις απολύσεις εργαζοµένων στην
εταιρεία «ΑΕΡΟΓΡΑΜΜΕΣ ΑΙΓΑΙΟΥ» («AEGEAN AIRLINES»).

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ  Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 609/19-11-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηλείας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ανδρέα Μαρίνου προς
τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μετα-
φορών και Δικτύων, σχετικά µε την κατασκευή του έργου «Ολυµ-
πία Οδός».

2. Η µε αριθµό 618/19-11-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Φθιώτιδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-
Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου κ. Βασιλείου Κυριακάκη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
σχετικά µε την παράταση των µεταλλευτικών παραχωρήσεων µε
µίσθωση στη γενική µεταλλευτική και µεταλλουργική ανώνυµη
εταιρεία  «ΛΑΡΚΟ».

3. Η µε αριθµό 612/19-11-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ευβοίας του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Συ-
µεών Κεδίκογλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τα
αποτελέσµατα ελέγχου των εξωχώριων (offshore) εταιρειών στην
Κύµη.

4. Η µε αριθµό 610/19-11-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Νοµού Αττικής των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Παύλου Χαϊ-
κάλη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την οικονοµική
κατάσταση της Δ’ Διεύθυνσης του ενοποιηµένου ταµείου ΕΤΑΠ-
ΜΜΕ (πρώην ΤΣΕΥΠ).

5. Η µε αριθµό 616/19-11-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Επικρατείας του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Χρή-
στου Παππά προς τον Υπουργό Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας
του Πολίτη, σχετικά µε το ρόλο των αλλοδαπών σε ενδεχόµενη
κοινωνική αναταραχή στην Ελλάδα.

6. Η µε αριθµό 614/19-11-2012 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Ασηµίνας
Ξηροτύρη - Αικατερινάρη προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Αντα-
γωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε
τις ενέργειες για τον επανασχεδιασµό προγραµµάτων του Εθνι-
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κού Ταµείου Επιχειρηµατικότητας και Ανάπτυξης (ΕΤΕΑΝ) και
την  υλοποίηση της συµφωνίας µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επεν-
δύσεων για την ενίσχυση της ρευστότητας της οικονοµίας.

7. Η µε αριθµό 620/19-11-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Νοµού Αττικής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Γκιόκα προς τους Υπουργούς Εσωτερικών και Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε τα
προβλήµατα καθαριότητας και τις εργασιακές συνθήκες των κα-
θαριστριών στα σχολεία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίασή µας, αφού πρώτα ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»  και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαι-
δευτικοί από το 28ο Δηµοτικό Σχολείο Πειραιά. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής) 

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και  του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Πρόνοιας: «Εφαρµογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης
ανδρών και γυναικών κατά την  άσκηση αυτοτελούς επαγγελµα-
τικής δραστηριότητας – Εναρµόνιση της νοµοθεσίας  µε την Οδη-
γία 2010/41/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 7ης Ιουλίου 2010».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 15-11-2012 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση. 

Στο νοµοσχέδιο αυτό ορίζεται από το ΠΑΣΟΚ ως ειδικός αγο-
ρητής ο κ. Συµεών Κεδίκογλου, από τους Ανεξάρτητους Έλληνες
ως ειδική αγορήτρια η κ. Μαρίνα Χρυσοβελώνη, από το Λαϊκό
Σύνδεσµο-Χρυσή Αυγή ως ειδικός αγορητής o κ. Δηµήτριος Κου-
κούτσης, από τη Δηµοκρατική Αριστερά ως ειδική αγορήτρια η
κ. Αικατερίνη Μάρκου και από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΚΚΕ ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος η κ. Διαµάντω Μανωλά-
κου. 

Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο, για να κάνει νοµοτεχνικές
βελτιώσεις.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Πριν πάρουν το λόγο οι εισηγητές, θα ήθελα να ανακοινώσω
µία νοµοτεχνική βελτίωση στο σχέδιο νόµου «Εφαρµογή της
αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών κατά την
άσκηση αυτοτελούς επαγγελµατικής δραστηριότητας–Εναρµό-
νιση της νοµοθεσίας µε την οδηγία 2010/41/ΕΕ του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 7ης Ιουλίου 2010». Στην
παράγραφο 2 του άρθρου 4 του σχεδίου νόµου, η λέξη «γενετή-
σια» αντικαθίσταται από τη λέξη «σεξουαλική», ώστε να υπάρχει
ενιαία αντιµετώπιση ως προς τη διατύπωση όλων των όρων που
συµπεριλαµβάνονται σ’ αυτό το νοµοσχέδιο. Αυτή είναι η νοµο-
τεχνική βελτίωση που ανακοινώνουµε τώρα. Τα υπόλοιπα, σχε-
τικά µε όλα τα εύλογα που αναπτύχθηκαν στο νοµοσχέδιο, θα τα
πω στη σύντοµη παρέµβασή µου κατά τη διάρκεια της συζήτη-
σης.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Πρόνοιας κ. Νικόλαος Παναγιωτόπουλος καταθέτει για
τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία
έχει ως εξής:

4788 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Παρακαλώ να
διανεµηθεί στο Σώµα.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµήτριος
Χριστογιάννης για δεκαπέντε λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΡΙΣΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ίση µεταχείριση ανδρών και

γυναικών στην απασχόληση -και ιδιαίτερα στην αυτοαπασχόληση
και τις εργασιακές σχέσεις- είναι ένα φλέγον ζήτηµα. Πρέπει να
ενισχύσουµε την προστασία των αυτοαπασχολούµενων εργαζό-
µενων, των συζύγων και των συντρόφων αυτών και να µην υπάρ-
χουν διακρίσεις λόγω φύλου, οικογενειακής κατάστασης ή άλλης
διάκρισης κατά την άσκηση της επαγγελµατικής τους δραστη-
ριότητας.

Κύριοι συνάδελφοι, σήµερα καλούµαστε να κυρώσουµε την
εφαρµογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναι-
κών κατά την άσκηση αυτοτελούς επαγγελµατικής δραστηριό-
τητας, εναρµονίζοντας την εθνική νοµοθεσία µε την οδηγία
2010/41 της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου της 7ης Ιουλίου 2010. Συγκεκριµένα, ο
στόχος της πρότασης, όπως αναγράφεται ξεκάθαρα στην ειση-
γητική έκθεση, είναι να αλλάξει το νοµικό πλαίσιο σχετικά µε την
εφαρµογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης γυναικών για τους
αυτοαπασχολούµενους και τους-τις συζύγους τους. Ειδικότερα,
ο σκοπός της οδηγίας είναι η προστασία των εργαζοµένων που
ασκούν αυτοτελή επαγγελµατική δραστηριότητα ή συµβάλλουν
σε µία τέτοια δραστηριότητα, ενώ ταυτόχρονα διασφαλίζεται η
προστασία των εργαζοµένων από τις διακρίσεις κατά τη διάρκεια
της απασχόλησης και η αποζηµίωση ή αποκατάσταση σε περί-
πτωση ζηµίας ή απώλειας ως αποτέλεσµα διάκρισης λόγω
φύλου. 

Στην ενίσχυση αυτής της αρχής θα συµβάλει και η κατάργηση
της οδηγίας 86/613/ΕΟΚ, η οποία κρίθηκε ότι δεν ήταν αποτελε-
σµατική και επαρκής. Συγκεκριµένα, στην αιτιολογική έκθεση της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής αναφέρεται ότι τα πρακτικά αποτελέ-
σµατα της εφαρµογής της οδηγίας δεν ήταν άκρως ικανοποι-
ητικά σε σύγκριση µε τον κύριο στόχο της οδηγίας, ο οποίος
ήταν η γενική βελτίωση της κατάστασης των συµβοηθουσών και
συµβοηθούντων συζύγων. Κρίθηκε ότι υπάρχει ανάγκη για ανα-
θεώρηση της οδηγίας 86/61/ΕΟΚ, προκειµένου να διασφαλι-
στούν τα δικαιώµατα που σχετίζονται µε τη µητρότητα και την
πατρότητα µη µισθωτών εργαζοµένων και των συζύγων που τους
βοηθούν και ιδιαίτερα η προστασία της µητρότητας των αυτοα-
πασχολούµενων γυναικών, ώστε να αυξηθεί η συµµετοχή των γυ-
ναικών σε αυτοτελείς επαγγελµατικές δραστηριότητες. 

Συγκεκριµένα, η κατάργηση της οδηγίας 86/61/ΕΟΚ σχετίζεται
µε τη βελτίωση στα εξής σηµεία: περίοδος άδειας µητρότητας
για αυτοαπασχολούµενες γυναίκες, αναγνώριση της συνεισφο-
ράς των συζύγων βοηθών στην οικογενειακή επιχείρηση µε τη
χορήγηση κοινωνικής προστασίας ισότιµης µ’ αυτήν των αυτοα-
πασχολούµενων συζύγων τους και παροχή αρµοδιότητας σε
εθνικούς φορείς για την ισότητα σε περιπτώσεις διακριτικής µε-
ταχείρισης. Έτσι η ενσωµάτωση της οδηγίας 2010/41 της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 7ης Ιουλίου 2010 θεωρείται ιδιαίτερα σηµαντική για την
ίση µεταχείριση στο κοµµάτι της επαγγελµατικής δραστηριότη-
τας µεταξύ ανδρών και γυναικών.

Αναλυτικά, στα άρθρα 1 και 2 της οδηγίας καθορίζεται το αν-
τικείµενο και το πεδίο εφαρµογής, δηλαδή το αντικείµενο, που
είναι η εφαρµογή της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών
που ασκούν αυτοτελή απασχόληση ή συµβάλλουν στην άσκηση
τέτοιου είδους απασχόλησης. Όπως ήδη έχουµε αναφέρει, η
οδηγία καλύπτει τους αυτοαπασχολούµενους συζύγους και τους
συµβοηθούντες συζύγους.

Στο άρθρο 3 συγκεντρώνονται όλοι οι ορισµοί των όρων που
αναφέρονται στην οδηγία. Αυτοαπασχολούµενοι εργαζόµενοι
είναι όλα τα πρόσωπα που ασκούν µια επικερδή δραστηριότητα
για λογαριασµό τους, όπως καθορίζεται από το Εθνικό Δίκαιο
συµπεριλαµβανοµένων των αγροτών και των µελών των ελευθέ-
ρων επαγγελµάτων. 

Συµβοηθούσες, συµβοηθούντες σύζυγοι ή ανάλογα µε το
Εθνικό Δίκαιο οι σύντροφοι συµβίωσης των αυτοαπασχολούµε-

νων εργαζοµένων, οι οποίοι δεν είναι µισθωτοί ή συνέταιροι στην
επιχείρηση της οποίας συµµετέχουν, όπως ορίζει το Εθνικό Δί-
καιο στις δραστηριότητες εκτελώντας τα ίδια ή δευτερεύοντα
καθήκοντα. 

Άµεση διάκριση: Όταν ένα πρόσωπο υφίσταται για λόγους
φύλου λιγότερο ευνοϊκή µεταχείριση από ένα άλλο άτοµο αν βρι-
σκόταν στην ίδια θέση. 

Έµµεση διάκριση: Όταν µία εκ πρώτης άποψης ουδέτερη διά-
ταξη, κριτήριο ή πρακτική θέτει σε µειονεκτική θέση τους εκπρο-
σώπους του ενός φύλου σε σύγκριση µε τους άλλους του άλλου
φύλου, εκτός αν αυτή η διάταξη, κριτήριο ή η πρακτική δικαιο-
λογείται από νόµιµο στόχο και τα µέσα για την επίτευξη του στό-
χου είναι πρόσφορα και αναγκαία. 

Παρενόχληση: Όταν εκδηλώνεται µια ανεπιθύµητη συµπερι-
φορά συνδεόµενη µε το φύλο ενός προσώπου, µε σκοπό ή απο-
τέλεσµα την παραβίαση της αξιοπρέπειας αυτού του προσώπου
και τη δηµιουργία εκφοβιστικού, εχθρικού, εξευτελιστικού ή επι-
θετικού περιβάλλοντος. 

Σεξουαλική παρενόχληση: Κάθε µορφή ανεπιθύµητης προφο-
ρικής ή µη ή φυσικής συµπεριφοράς µε πράξη σεξουαλικού χα-
ρακτήρα, µε σκοπό ή αποτέλεσµα την προσβολή της αξιοπρέ-
πειας ενός προσώπου και τη δηµιουργία εκφοβιστικού ή επιθετι-
κού περιβάλλοντος. 

Στο άρθρο 4 της οδηγίας ορίζεται η αρχή της ίσης µεταχείρι-
σης. Δεν πρέπει,  δηλαδή, να υφίστανται καµµία διάκριση, είτε
άµεσα είτε έµµεσα, σε σχέση µε την οικογενειακή κατάσταση,
ιδίως όσον αφορά τη δηµιουργία, την εγκατάσταση ή την επέ-
κταση µιας επιχείρησης ή την έναρξη ή επέκταση κάθε άλλης
µορφής αυτοτελούς επαγγελµατικής δραστηριότητας. Η παρε-
νόχληση και η σεξουαλική παρενόχληση θεωρούνται µεταχείριση
που ενέχει διάκριση λόγω φύλου και συνεπώς απαγορεύεται.

Στο άρθρο 4 αναφέρεται ότι, προκειµένου να διασφαλίζεται
στην πράξη η πλήρης ισότητα µεταξύ ανδρών και γυναικών, η
αρχή της ίσης µεταχείρισης δεν εµποδίζει τα κράτη-µέλη να θε-
σπίζουν ή να διατηρούν ειδικά µέτρα για την πρόληψη ή την αν-
τιστάθµιση µειονεκτηµάτων που συνδέονται µε το φύλο.

Στο άρθρο 6 της οδηγίας αναφέρεται ότι, µε την επιφύλαξη
των ειδικών όρων για την πρόσβαση σε ορισµένες δραστηριότη-
τες που ισχύουν εξίσου και για τα δυο φύλα, τα κράτη-µέλη λαµ-
βάνουν τα αναγκαία µέτρα για να εξασφαλίσουν ότι οι όροι για
τη δηµιουργία µιας εταιρείας µεταξύ συζύγου ή συντρόφων συµ-
βίωσης να µην είναι πιο περιοριστικοί από τους όρους για τη δη-
µιουργία µιας εταιρείας µε άλλα πρόσωπα. Η αλλαγή αυτού του
άρθρου της οδηγίας 2010 σε σχέση µε την οδηγία 86/613/ΕΟΚ
έγκειται στη φράση «οι σύντροφοι συµβίωσης», για να διευκρινι-
στεί ότι καλύπτονται και οι σύντροφοι των εργαζοµένων, ανεξάρ-
τητα από την οικογενειακή κατάσταση. 

Το άρθρο 7 και 8 της οδηγίας αναφέρει ότι τα κράτη-µέλη λαµ-
βάνουν τα αναγκαία µέτρα για να εξασφαλιστεί ότι οι συµβοη-
θούντες σύζυγοι µπορούν να επωφεληθούν από το ίδιο
τουλάχιστον επίπεδο προστασίας, όπως οι αυτοαπασχολούµενοι
εργαζόµενοι, υπό τους ιδίους όρους που ισχύουν για τους αυτο-
απασχολούµενους εργαζοµένους. 

Το άρθρο 7 τροποποιεί σηµαντικά το άρθρο 8 της οδηγίας
86/613/ΕΟΚ. Σύµφωνα µε το άρθρο αυτό, όπως έχει σήµερα, τα
κράτη-µέλη πρέπει να εξετάσουν αν και υπό ποίες συνθήκες οι
αυτοαπασχολούµενες γυναίκες και σύζυγοι των αυτοαπασχο-
λούµενων εργαζοµένων µπορούν -όταν διακόπτουν την επαγγελ-
µατική τους δραστηριότητα, λόγω εγκυµοσύνης ή µητρότητας-
να έχουν πρόσβαση σε υπηρεσίες παροχής προσωρινής αντικα-
τάστασης και να δικαιούνται παροχές σε χρήµα στο πλαίσιο συ-
στήµατος κοινωνικής ασφάλισης ή κάποιου άλλου δηµοσίου
συστήµατος κοινωνικής προστασίας. 

Στο άρθρο 7 ορίζεται ότι οι αυτοαπασχολούµενες γυναίκες και
οι συµβοηθούσες σύζυγοι δικαιούνται άδεια  µητρότητας, αν το
ζητήσουν. Η άδεια µητρότητας αυτού του είδους πρέπει να πλη-
ρώνεται µε ποσοστό τουλάχιστον ισότιµο µε την πληρωµή που
καταβάλλεται σε περίπτωση ασθενείας, µε βάση κάθε ανώτατο
όριο που καθορίζεται από την εθνική νοµοθεσία. Εάν ο εν λόγω
ενδιαφερόµενος δεν επωφελείται από το επίδοµα ασθενείας, η
πληρωµή πρέπει να είναι ισοδύναµη  µε το αντίστοιχο επίδοµα
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που καθορίζεται σε εθνικό επίπεδο. 
Προκειµένου να λαµβάνονται υπ’ όψιν οι ιδιαιτερότητες των

αυτοαπασχολουµένων εργαζοµένων, το άρθρο 7, παράγραφος
4 παρέχει στις αυτοαπασχολούµενες γυναίκες -στο µέτρο του
δυνατού- την επιλογή υπηρεσιών προσωρινής αντικατάστασης
ως εναλλακτική λύση στο χρηµατικό επίδοµα. Αυτό θα επέτρεπε
στους αυτοαπασχολούµενους να παίρνουν την άδεια µητρότη-
τας και να συνεχίσουν την επιχειρηµατική τους δραστηριότητα
µέσω της προσωρινής αντικατάστασης.

Μέχρι σήµερα το επίδοµα χορηγείται  µόνο µέσω του ΟΑΕΔ.
Μετά από αυτά που είπαµε, ο κύριος Υπουργός είπε ότι συµπε-
ριλαµβάνονται όλα τα ταµεία.

Με την ενσωµάτωση της οδηγίας, αποκτούν δικαίωµα λήψης
επιδόµατος µητρότητας οι αυτοαπασχολούµενες εργαζόµενες
γυναίκες καθώς και οι γυναίκες που είναι σύζυγοι αυτοαπασχο-
λουµένων. 

Δεδοµένου ότι πρόκειται για µια ασφαλιστική κάλυψη που πα-
ρέχεται για πρώτη φορά στους αυτοαπασχολούµενους, θα πρέ-
πει να πραγµατοποιηθεί οικονοµική, αναλογιστική µελέτη, προ-
κειµένου να προσδιοριστούν επακριβώς οι δικαιούχοι της παρο-
χής, το ύψος του ασφάλιστρου, το ύψος του επιδόµατος, οι προ-
ϋποθέσεις χορήγησής του, προκειµένου να µην υπάρξει
πρόσθετη οικονοµική επιβάρυνση των ασφαλιστικών οργανι-
σµών, καθώς οι ασφαλιστικοί οργανισµοί ήδη αντιµετωπίζουν ση-
µαντικά προβλήµατα από τη µείωση του αριθµού των ασφα-
λισµένων τους, λόγω διακοπής επαγγελµατικής δραστηριότητας,
λόγω ανεργίας και από την αύξηση των οφειλών προς τους φο-
ρείς αυτούς.

Τα άρθρα 9 και 10 της οδηγίας παρέχουν στα άτοµα που θεω-
ρούν ότι έπεσαν θύµατα διακρίσεων τη δυνατότητα διεκδίκησης
των αξιών τους  µέσω διοικητικής ή δικαστικής διαδικασίας, έτσι
ώστε να υπερασπιστούν το δικαίωµα ίσης µεταχείρισής τους.

Το δικαίωµα νοµικής προστασίας ενισχύεται περαιτέρω µε τη
δυνατότητα άσκησης των δικαιωµάτων αυτών από οργανώσεις
που εκπροσωπούν το θύµα.

Αναφέρεται στην αποζηµίωση ή αντιστάθµιση όσον αφορά την
απώλεια ή ζηµία που υπέστη ένα άτοµο λόγω της διάκρισης. Η
αποζηµίωση ή αποκατάσταση αυτού δεν µπορεί να περιοριστεί
µε τον καθορισµό εκ των προτέρων ανώτατου ορίου.

Κατά το άρθρο 11 τα κράτη–µέλη ορίζουν και λαµβάνουν τα
αναγκαία µέτρα, για έναν ή περισσότερους φορείς, για την προ-
ώθηση, την ανάλυση, την παρακολούθηση και την υποστήριξη
της ίσης µεταχείρισης όλων των προσώπων, χωρίς διακρίσεις
λόγω φύλου.

Οι εν λόγω φορείς µπορούν να αποτελούν τµήµατα οργανι-
σµών, επιφορτισµένων, σε εθνικό επίπεδο, µε την προάσπιση των
δικαιωµάτων του ανθρώπου ή µε τη διασφάλιση των ατοµικών δι-
καιωµάτων ή µε την εφαρµογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης.

Τα κράτη–µέλη µεριµνούν ώστε στα καθήκοντα των φορέων
που αναφέρονται στην παράγραφο 1 να περιλαµβάνονται τα
εξής: 

Η παροχή ανεξάρτητης βοήθειας στα θύµατα διακρίσεων για
την προώθηση των καταγγελιών τους περί διακρίσεων, µε την
επιφύλαξη των δικαιωµάτων των θυµάτων, των ενώσεων, οργα-
νώσεων και άλλων νοµικών οντοτήτων, που αναφέρονται στο
άρθρο 8, παράγραφος 2. 

Η διενέργεια ανεξάρτητων ερευνών σχετικά µε τις διακρίσεις. 
Η δηµοσίευση ανεξάρτητων εκθέσεων και η διατύπωση συστά-

σεων για κάθε θέµα που αφορά τέτοιου είδους διακρίσεις.
Ο φορέας, λοιπόν, σύµφωνα µε την οδηγία που παρακολουθεί

την τήρηση της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναι-
κών, κατά την εφαρµογή του παρόντος νόµου, είναι ο Συνήγορος
του Πολίτη. Είναι επιφορτισµένος, λοιπόν, µε την προώθηση, την
ανάλυση, την παρακολούθηση και την υποστήριξη της αρχής. Η
δηµόσια αρχή που δέχεται καταγγελίες ή πληροφορίες, οι οποίες
εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος νόµου, υποχρε-
ούται να τις διαβιβάσει στο Συνήγορο του Πολίτη.

Αυτά είναι αναλυτικά τα άρθρα της οδηγίας 2010/41. 
Κι εφόσον αναφέρθηκαν αναλυτικά τα άρθρα που επιθυµούµε

να ενσωµατώσουµε στην εθνική µας νοµοθεσία και εκτιµήσαµε
το πόσο σηµαντικά είναι αυτά τα οποία θα προσφέρουν στους

αυτοαπασχολούµενους εργαζοµένους και στις συζύγους τους,
θα ήταν βασικό να αναφερθεί και η άποψη του Συνηγόρου του
Πολίτη, του φορέα που ασχολείται µε τα θέµατα αυτά που προ-
αναφέρθηκαν.

Προτείνει, λοιπόν, όσον αφορά το κοµµάτι «προάσπιση των δι-
καιωµάτων», ότι κάθε πρόσωπο που θεωρείται πως ζηµιώθηκε
από τη µη τήρηση των διατάξεων του παρόντος νόµου -ακόµα κι
αν έχει λήξει η σχέση στο πλαίσιο της οποίας φέρεται ότι σηµει-
ώθηκε η διάκριση- έχει δικαίωµα δικαστικής προστασίας καθώς
και δικαίωµα προσφυγής ενώπιον των αρµοδίων διοικητικών
αρχών, συµπεριλαµβανοµένων των διαδικασιών διαµεσολάβη-
σης.

Νοµικά πρόσωπα και ενώσεις προσώπων που δικαιολογούν
σχετικό έννοµο συµφέρον µπορούν, κατόπιν συναίνεσης του θι-
γόµενου και παράβασης του παρόντος νόµου, να ασκούν, στο
όνοµα του, προσφυγή ενώπιον των αρµοδίων διοικητικών ή δι-
καστικών αρχών. Μπορούν, επίσης, να παρεµβαίνουν προς υπε-
ράσπιση ενώπιον των διοικητικών και δικαστικών αρχών.

Όσον αφορά το θέµα της αποζηµίωσης: η παραβίαση της κατά
τον παρόντα νόµο απαγόρευσης διακρίσεων λόγω φύλου γεννά
-εκτός των άλλων- και αξίωση προς πλήρη αποζηµίωση, η οποία
θα καλύπτει τη θετική και την αποθετική ζηµία καθώς και την
ηθική βλάβη.

Στο σηµείο αυτό χρειάζεται περαιτέρω προσδιορισµός, υπο-
στηρίζει, µε αναφορά στις επιβαλλόµενες κυρώσεις, αλλά και
προσδιορισµός του φορέα που θα τις επιβάλλει.

Θεωρεί, ωστόσο, ότι, προκειµένου η οδηγία να αποτελέσει κεί-
µενο νόµου, θα πρέπει να υπάρξει συνεργασία όλων των αρµο-
δίων φορέων σε τεχνικό επίπεδο και να ανταλλαχθούν απόψεις
επί νοµικού επιπέδου. Στην παρούσα φάση το κείµενο αυτό έχει
πολλές και σοβαρές ελλείψεις.

Τέλος, ολοκληρώνοντας, είναι ιδιαίτερα σηµαντικό να αναφέ-
ρουµε ότι σύµφωνα µε την έκθεση αξιολόγησης της Γενικής
Γραµµατείας Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η ενσωµάτωση της εν
λόγω οδηγίας, ώστε να αποτελεί Εθνικό Δίκαιο, θα διευκολύνει
την ανάπτυξη και τη λειτουργία αυτοτελούς επαγγελµατικής
δραστηριότητας, τη σύσταση εταιρειών µεταξύ άλλων προσώ-
πων και την απαγόρευση της θέσπισης οποιωνδήποτε περιορι-
στικών ή άλλων όρων που συνιστούν άµεση ή έµµεση διάκριση.

Επισηµαίνει η γενική γραµµατεία ότι µε αυτήν την ενσωµά-
τωση κατοχυρώνεται η αρχή της ίσης µεταχείρισης µεταξύ αν-
δρών και γυναικών και απαγορεύεται η διάκριση µεταξύ των δύο
φύλων λόγω οικογενειακής κατάστασης στο δηµόσιο ή ιδιωτικό
τοµέα.

Παράλληλα απαγορεύεται η λιγότερο ευνοϊκή µεταχείριση
λόγω µητρότητας ή εγκυµοσύνης, ιδίως σε ό,τι αφορά την επέ-
κταση ή την έναρξη µιας εταιρείας ή µιας επιχείρησης ή κάποιας
άλλης αυτοτελούς επαγγελµατικής δραστηριότητας.

Όσον αφορά το επίδοµα µητρότητας, που έχει ήδη αναφερθεί
στην οδηγία, το ύψος του επιδόµατος, ο τρόπος και η διαδικασία
χορήγησης θα καθοριστούν µε κοινή απόφαση από τα Υπουρ-
γεία Οικονοµικών και Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλειας και Πρό-
νοιας. 

Σε κάθε περίπτωση, ο χρηµατοοικονοµικός αντίκτυπος του µέ-
τρου µπορεί επίσης να µειωθεί µε την παροχή στις αυτοαπασχο-
λούµενες γυναίκες της δυνατότητας να επιλέξουν εάν επιθυµούν
να επωφελούνται ή όχι από την άδεια µητρότητας. 

Σύµφωνα µε το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους ενδέχεται,
ωστόσο, να προβλεφθεί επί των προϋπολογιζοµένων φορέων
κοινωνικής ασφάλισης αυτοαπασχολούµενων ετήσια δαπάνη
από την καταβολή επιδόµατος µητρότητας στις αυτοαπασχολού-
µενες γυναίκες. Το ύψος της δαπάνης αυτής εξαρτάται και από
τον αριθµό των πραγµατικά αυτοαπασχολούµενων γυναικών που
πληρούν τις προϋποθέσεις. 

Φορέας παρακολούθησης της εφαρµογής της αρχής της ίσης
µεταχείρισης ανδρών και γυναικών ορίζεται ο Συνήγορος του Πο-
λίτη, που θα συνεργάζεται µε την κοινή Γραµµατεία Ισότητας των
Φύλων, το Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρό-
νοιας, τους κοινωνικούς εταίρους, τις επιχειρήσεις και τις µη κυ-
βερνητικές οργανώσεις. Ωστόσο, µπορεί να ζητήσει τη βοήθεια
της εισαγγελικής αρχής.
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Ύστερα από όσα αναφέρθηκαν ανωτέρω, εισηγούµαστε για
την ψήφιση του σχεδίου στην Ολοµέλεια. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε
και εµείς, κύριε συνάδελφε.

Η κ. Αγαθοπούλου Ειρήνη εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ έχει το λόγο.
ΕΙΡΗΝΗ-ΕΛΕΝΗ ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καλούµαστε σήµερα στην Ολο-

µέλεια να ενσωµατώσουµε στην εθνική νοµοθεσία µας την οδη-
γία 41/2010 της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η εφαρµογή της αρχής
της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών κατά την άσκηση
επαγγελµατικής δραστηριότητας είναι µια αναγκαία ρύθµιση, η
οποία µέχρι στιγµής δεν προβλεπόταν από την ελληνική νοµοθε-
σία για τους αυτοαπασχολούµενους και τις αυτοαπασχολούµε-
νες καθώς και τους αγρότες και τις αγρότισσες. 

Βάσει αυτού, δηλώνουµε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ-Ενωτικό Κοινωνικό Μέ-
τωπο επί της αρχής υπερψηφίζει το εν λόγω σχέδιο νόµου. Και
αυτό γιατί πράγµατι είναι ένα µεγάλο βήµα αυτή η οδηγία στο
χώρο του ελεύθερου επαγγέλµατος, µε το οποίο δίνεται κυρίως
η δυνατότητα στις γυναίκες να επιδείξουν επαγγελµατική πρό-
οδο και να αναδειχθούν στον τοµέα απασχόλησής τους, χωρίς
αυτό να αντιβαίνει στη δυνατότητά τους να αφοσιωθούν και στη
µητρότητα, περίοδος µοναδική για κάθε γυναίκα.

Η συγκεκριµένη ρύθµιση είναι µια χρόνια διεκδίκηση των αυ-
τοαπασχολούµενων, που ήρθε η ώρα να γίνει πράξη. 

Επίσης, η κατοχύρωση της αρχής της ίσης µεταχείρισης, που
προβλέπεται από τη συγκεκριµένη οδηγία και απαγορεύει οποι-
αδήποτε διάκριση λόγω φύλου, που δίνει το δικαίωµα τόσο στις
γυναίκες αλλά και στους άνδρες να προσφύγουν στη δικαιοσύνη
για θέµατα παρενόχλησης ή σεξουαλικής παρενόχλησης, είναι
µια εξέλιξη που επικροτούµε, σχολιάζοντας θετικά και ένα ακόµη
σηµείο του άρθρου 7 παράγραφος 3, κατά το οποίο ο θύτης είναι
υπεύθυνος να αποδείξει σε πάσα αρµόδια αρχή ότι δεν υπήρξε
παραβίαση της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναι-
κών, πράγµα που δεν πρέπει αυτήν τη στιγµή να κάνει το θύµα,
αλλά ο θύτης. Αυτό είναι µια πολύ µεγάλη πρόοδος στη σηµερινή
περίοδο.

Επιπλέον θα θέλαµε, όµως, να κάνουµε και κάποιες παρατη-
ρήσεις πάνω στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, που τις κάναµε και
στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων και που τις τονίζει και η
Έκθεση της Διεύθυνσης Επιστηµονικών Μελετών της Βουλής. 

Αναλυτικά, µε το άρθρο 6 -το κυριότερο άρθρο κατά τη γνώµη
µας αυτού του νόµου- θεσµοθετείται το επίδοµα µητρότητας και
η προσωρινή διακοπή του επαγγέλµατος των αυτοαπασχολού-
µενων γυναικών για χρονικό διάστηµα τουλάχιστον δεκατεσσά-
ρων εβδοµάδων. 

Από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο έχει ψηφιστεί η τροποποίηση
της οδηγίας 92/85 της ΕΟΚ, που αφορά τη βελτίωση της υγείας
και της ασφάλειας κατά την εργασία των εγκύων, λεχώνων και
γαλουχουσών εργαζοµένων στις 20-10-2010, µε την οποία οι δε-
κατέσσερις εβδοµάδες επεκτείνονται σε είκοσι και επίσης εισά-
γεται –µικρότερης, βέβαια, διάρκειας- άδεια για τον πατέρα και
πλήρες επίδοµα εργασίας γι’ αυτούς τους µήνες, κάτι που προ-
ωθεί τη δίκαιη κατανοµή όλων των ευθυνών µεταξύ ανδρών και
γυναικών και στην ανατροφή των παιδιών.

Ένα επιπλέον θέµα που κατ’ εµάς χρειάζεται διευκρίνιση είναι
η παράγραφος 2 του άρθρου 2, η οποία αναφέρει ότι το πεδίο
εφαρµογής της οδηγίας επεκτείνεται και στους/στις συζύγους
των αυτοαπασχολούµενων εργαζοµένων, στους/στις συντρό-
φους συµβίωσης αυτών, οι οποίοι δεν είναι µισθωτοί ή συνέταιροι
στην επιχείρηση, στην οποία όµως συνήθως συµµετέχουν και
εκτελούν τα ίδια ή δευτερεύοντα καθήκοντα. Αυτό, όµως, προ-
ϋποθέτει κάποια θεσµική αναγνώριση αυτής της εργασίας, όπως
πολύ σωστά αναφέρεται και στην ευρωπαϊκή οδηγία στις παρα-
γράφους 8, 9 και 17.

Η αναγνώριση, όµως, της εργασίας των συµβοηθούντων
µελών δεν µπορεί και δεν πρέπει να αποτελέσει πρόσχηµα για
διπλασιασµό της ασφαλιστικής επιβάρυνσης των µικρών και
πολύ µικρών επιχειρήσεων και πόσο µάλλον στις δύσκολες οικο-

νοµικές συνθήκες που µαστίζουν αυτήν τη στιγµή τόσο τα αυτο-
τελή επαγγέλµατα αλλά και όλη την ελληνική κοινωνία. Τέτοιες
προτάσεις, για να ξεπεραστεί ο συγκεκριµένος σκόπελος, υπάρ-
χουν και καλό θα ήταν, όταν θα έρθει η ώρα, να συζητηθούν µε
τους αρµόδιους φορείς, αλλά και στην επιτροπή της Βουλής.

Ίσως, λοιπόν, οι παραπάνω παράγραφοι, µαζί και µε την πα-
ράγραφο 13 της ευρωπαϊκής οδηγίας, µπορούν να αποτελέσουν
µια αρχική αφετηρία διαλόγου για την ανάπτυξη ενός ολοκλη-
ρωµένου συστήµατος κοινωνικής προστασίας ελεύθερων επαγ-
γελµατιών, κάτι που µέχρι στιγµής δεν υπάρχει, κάτι στο οποίο
εντάσσεται και η πρόνοια για επίδοµα ανεργίας των αυτοαπα-
σχολούµενων που -παρ’ ότι από τον Απρίλιο του 2011 πληρώνουν
κανονικά την εισφορά τους- µέχρι στιγµής δεν το δικαιούνται,
κάτι που αποτελούσε και µια προεκλογική δέσµευση του κ. Σα-
µαρά και της Νέας Δηµοκρατίας, που µέχρι στιγµής έχει µείνει
στα χαρτιά.

Επίσης, στην προτεινόµενη οδηγία, όπως θα έχετε όλες και
όλοι παρατηρήσει, δεν υπάρχει καµµίας µορφής διάκριση των
αυτοαπασχολούµενων γυναικών αναφορικά µε τη φυλή τους.
Εµείς εισηγούµαστε ότι στο ν. 3386/2005 το άρθρο 24 -µε το
οποίο ορίζονται οι προϋποθέσεις για την άσκηση ελευθέρου
επαγγέλµατος από υπηκόους τρίτων χωρών- πρέπει να αναθεω-
ρηθεί, στο µέτρο που ορίζει προϋποθέσεις ιδιαίτερα άδικες και
αναιρεί όλα όσα προτείνει η οδηγία που συζητάµε σήµερα εδώ.
Τη στιγµή που γνωµοδοτούµε θετικά υπέρ µιας οδηγίας που
σκοπό έχει να απαλείψει διακρίσεις, είναι υποκριτικό να µην επι-
θυµούµε την αναθεώρηση ελληνικών νόµων που εµπεδώνουν τις
διακρίσεις αυτές.

Τέλος, θα θέλαµε να τονίσουµε τη σηµασία του ρόλου του Συ-
νήγορου του Πολίτη κατά την εφαρµογή του συγκεκριµένου
νόµου -καθώς και πολλών άλλων νόµων που έχουν να κάνουν µε
θέµα ισότητας- και να ζητήσουµε την ενδυνάµωσή του και την
επιπλέον στελέχωσή του, για να µπορεί να ασκεί µε την ανάλογη
συνέπεια το έργο του. 

Ερχόµενοι τώρα στην ελληνική πραγµατικότητα και τονίζοντας
για άλλη µια φορά ότι ο ΣΥΡΙΖΑ–Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο είναι
απόλυτα σύµφωνος να ενσωµατώνονται στο ελληνικό δίκαιο ευ-
ρωπαϊκές οδηγίες τέτοιου περιεχοµένου, θέλουµε να θέσουµε
κάποια γενικότερα ζητήµατα και είµαστε υποχρεωµένοι να το κά-
νουµε. Μιλάµε για ελεύθερους επαγγελµατίες και την προώθηση
της ισότητας των φύλων και σ’ αυτόν τον κλάδο, λίγες µόλις
µέρες µετά την ψήφιση του µικρότερου προϋπολογισµού των τε-
λευταίων ετών και των σκληρότερων µέτρων που έχουν ψηφιστεί
ποτέ σε σχέση µε τα εργασιακά δικαιώµατα, τη φορολογία και
την κοινωνική ασφάλιση των Ελλήνων πολιτών. Αναγνωρίζουµε,
λοιπόν, στα χαρτιά ως Κοινοβούλιο προοδευτικές µεταρρυθµί-
σεις και επιπλέον επιδόµατα σε ευπαθείς οµάδες, την ίδια στιγµή
που στην πράξη τσαλαπατάµε στην κυριολεξία κάθε ίχνος κοι-
νωνικού κράτους που έχει αποµείνει σ’ αυτόν τον τόπο.

Με τα νέα µέτρα αυτής της Κυβέρνησης εµείς κρούουµε τον
κώδωνα του κινδύνου ότι σε λίγο καιρό απλά δεν θα υπάρχουν
αυτοαπασχολούµενοι και αυτοαπασχολούµενες για να πάρουν
το επίδοµα µητρότητας και να χαίρουν και όλων των παραπάνω
θετικών ρυθµίσεων της παραπάνω οδηγίας. Γιατί, πολύ απλά, µε
τη φορολογία να σκαρφαλώνει στο 30% για όλες τις µικρές και
µικροµεσαίες επιχειρήσεις από το πρώτο ευρώ, τη χρηµατοπι-
στωτική στενότητα και την κατακόρυφη µείωση της αγοραστικής
δύναµης των πολιτών οδηγείτε όλες αυτές τις επιχειρήσεις σε
κλείσιµο και τους αυτοαπασχολούµενους και εργαζόµενους σ’
αυτές σ’ ένα αβέβαιο µέλλον.

Εισηγούµαστε, λοιπόν, να µη γίνουν αυτές οι ευρωπαϊκές οδη-
γίες το άλλοθι µιας Κυβέρνησης που έχει καταπατήσει µέσα σε
πέντε µόλις µήνες βασικά συνταγµατικά ανθρώπινα δικαιώµατα
και έχει ψηφίσει τα χειρότερα µέτρα εξαθλίωσης για τους πολί-
τες της. Ας βάλουµε επιτέλους ως χώρα προτεραιότητες που
έχουν στην πρώτη γραµµή τον άνθρωπο και την κοινωνία ολό-
κληρη.

Κλείνοντας, να πω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ - Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο
στο άρθρο 6 του παρόντος νοµοσχεδίου ψηφίζει «ΠΑΡΩΝ».

Ζητάµε, κύριε Υπουργέ, η κοινή υπουργική απόφαση να βγει
όσο το δυνατόν συντοµότερα και, αν αυτό γίνεται, µέσα σε δύο
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µήνες. Επίσης αυτή η κοινή υπουργική απόφαση να κάνει υπο-
χρεωτικό το συγκεκριµένο επίδοµα µητρότητας, να µπουν σε
αυτήν τα ελάχιστα όρια του άρθρου 8 της οδηγίας για το επί-
δοµα αυτό, τα οποία είναι το επίδοµα που θα εισέπραττε το εν
λόγω άτοµο σε περίπτωση διακοπής των δραστηριοτήτων του
για λόγους που οφείλονται στην κατάσταση της υγείας του ή τη
µέση απώλεια εισοδήµατος ή κέρδους, σε σχέση µε συγκρίσιµη
προηγούµενη περίοδο -υπαγόµενη σε οιοδήποτε ανώτερο όριο
καθορίζεται από το Εθνικό Δίκαιο- ή κάθε άλλο οικογενειακό επί-
δοµα που θεσπίζεται από το Εθνικό Δίκαιο υπαγόµενο σε οιοδή-
ποτε ανώτερο όριο καθορίζεται από το Εθνικό Δίκαιο.

Τέλος εισηγούµαστε οι δεκατέσσερις εβδοµάδες, οι οποίες
αναφέρονται στο σχέδιο νόµου, να γίνουν τουλάχιστον δεκαε-
πτά, αν όχι είκοσι, όπως σε άλλα ταµεία κοινωνικής ασφάλισης
σήµερα στη χώρα µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε
και εµείς, κυρία συνάδελφε.

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ, κ. Συµεών Κεδί-
κογλου.

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητοί, συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα το σχέδιο νόµου που

αφορά στην εφαρµογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών
και γυναικών κατά την άσκηση αυτοτελούς επαγγελµατικής δρα-
στηριότητας, δηλαδή µιλάµε για την εναρµόνιση της νοµοθεσίας
µε την οδηγία 2010/41 της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Ήδη έχουµε αναφερθεί λεπτοµερώς στην παρούσα οδηγία
στη διαδικασία της επιτροπής, όπου θεωρώ ότι έγινε και η ση-
µαντικότερη δουλειά. Αναφέρθηκαν όλες οι λεπτοµέρειες και οι
παρατηρήσεις από όλες τις πλευρές του Κοινοβουλίου. Άρα εδώ
σήµερα θα έλεγα ότι θα αναφερθούµε και εµείς για άλλη µια
φορά στις γενικές αρχές, για να περάσουµε σε κάποιες λεπτο-
µέρειες αργότερα, χωρίς να αναφερθώ σε κάθε άρθρο ξεχωρι-
στά από αυτά που ήδη οι προηγούµενοι εισηγητές έχουν
αναφέρει. 

Ο σκοπός πράγµατι και το πνεύµα του συγκεκριµένου σχεδίου
αφορά την ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής οδηγίας στην εθνική
έννοµη τάξη. Προωθεί έτσι την ίση µεταχείριση µεταξύ ανδρών
και γυναικών κατά την ανάπτυξη και λειτουργία αυτοτελούς
επαγγελµατικής δραστηριότητας, απαγορεύοντας την οποιαδή-
ποτε διάκριση ή λιγότερο ευνοϊκή µεταχείριση ανδρών και γυναι-
κών αυτοαπασχολούµενων εργαζοµένων.

Είναι φανερό ότι καθετί το οποίο απαγορεύει οποιαδήποτε διά-
κριση κινείται σε µια προοδευτική κατεύθυνση, κινείται σε µια κα-
τεύθυνση που όλοι µας επιθυµούµε. Και βέβαια αυτό αφορά και
τα µεταξύ ατόµων του ιδίου φύλου αλλά και διαφορετικής οικο-
γενειακής κατάστασης, δηλαδή διαφορετικών οικογενειακών
υποχρεώσεων.

Η αναγκαιότητα είναι φανερή, γιατί έγκειται στη µεταφορά της
ευρωπαϊκής οδηγίας στην εθνική έννοµη τάξη και εκτός συγκε-
κριµένης προθεσµίας προστίθεται από την οδηγία. 

Και θα έλεγα ότι, επειδή για πολλά κατηγορούµε τους Ευρω-
παίους το τελευταίο διάστηµα, να που υπάρχουν και µερικές ευ-
ρωπαϊκές ρυθµίσεις τις οποίες εµείς ήδη δεν τις έχουµε εφαρµό-
σει, τις οποίες εντάσσουµε στο δίκαιό µας και φαίνεται ότι
έχουµε να πάρουµε ακόµα και σήµερα πολλά πράγµατα από
τους «κακούς» Ευρωπαίους. Και χαίροµαι, γιατί στο συγκεκρι-
µένο άρθρο ακόµα και ο ΣΥΡΙΖΑ θα υπερψηφίσει και θα υπάρχει
µια ευρύτερη συναίνεση στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Τι επιφέρει η ρύθµιση; Κατοχυρώνεται η αρχή της ίσης µετα-
χείρισης και απαγορεύεται κάθε διάκριση, όπως είπαµε -συµπε-
ριλαµβανοµένης της λιγότερο ευνοϊκής µεταχείρισης των
γυναικών λόγω εγκυµοσύνης και µητρότητας- ιδίως σε ό,τι αφο-
ρά τη σύσταση, την εγκατάσταση ή την επέκταση µιας επιχείρη-
σης ή την έναρξη ή επέκταση άλλης µορφής αυτοτελούς επαγ-
γελµατικής δραστηριότητας. 

Επίσης οι αυτοαπασχολούµενες εργαζόµενες γυναίκες δύναν-
ται να έχουν επίδοµα µητρότητας, το οποίο επιτρέπει την προ-
σωρινή διακοπή του επαγγέλµατός τους λόγω εγκυµοσύνης ή
µητρότητας για ένα χρονικό διάστηµα, τουλάχιστον, όπως ειπώ-

θηκε, δεκατεσσάρων εβδοµάδων.
Είναι θετικό ότι, µετά και την έκθεση η οποία ακολούθησε, εν-

τάσσονται και οι αγρότισσες, οι οποίες και αυτές πραγµατικά
είναι εργαζόµενες -και πολλές φορές σκληρά εργαζόµενες- γυ-
ναίκες. Και βέβαια -το είχε προτείνει και ο συνάδελφος κ. Κου-
τσούκος στην επιτροπή- γίνεται δεκτό. Καταλαβαίνω ότι λόγω
του προϋπολογισµού αυτό το κονδύλι είναι συγκεκριµένο και
άρα το βοήθηµα για κάθε γυναίκα θα είναι µετά από αυτήν την
απόφαση µικρότερο. Θεωρώ, όµως, ότι για λόγους δικαιοσύνης
είναι θετικό το ότι µπαίνουν στην κατηγορία αυτή και οι αγρότισ-
σες, για τους οποίους αγρότες δυστυχώς πολλές φορές δεν
έχουµε κάνει όσο θα έπρεπε να έχουµε κάνει µέχρι τώρα.

Το ύψος του επιδόµατος, ο τρόπος και η διαδικασία χορήγη-
σης θα καθοριστούν µε ΚΥΑ, στις οποίες θα αναφερθώ όταν
φτάσω να µιλήσω αναλυτικά για το άρθρο 6. 

Ο φορέας παρακολούθησης της εφαρµογής, όπως ειπώθηκε,
είναι ο Συνήγορος του Πολίτη. Θεωρούµε ότι είναι θετικό. Άλλω-
στε συνεργάζεται µε τη Γενική Γραµµατεία Ισότητας των Φύλων
του Υπουργείου Εσωτερικών, το Υπουργείο Εργασίας, κοινωνι-
κούς εταίρους, επιχειρήσεις και µη κυβερνητικές οργανώσεις.

Από τα άρθρα θα έρθω και θα εστιάσω στο άρθρο 6, το οποίο
θεωρώ ότι έχει όλο το ζουµί, όπως λέµε. Είναι αυτό το κύριο, βα-
σικό άρθρο, που επιφέρει τις αλλαγές στη συγκεκριµένη οδηγία. 

Είπαµε, λοιπόν, ότι εκεί στις αυτοαπασχολούµενες εργαζόµε-
νες γυναίκες δύναται να χορηγείται το επίδοµα µητρότητας, το
οποίο επιτρέπει την προσωρινή διακοπή για ένα χρονικό διά-
στηµα, τουλάχιστον –επαναλαµβάνω- δεκατεσσάρων εβδοµά-
δων. Είναι σηµαντικό ότι στη δηµόσια διαβούλευση υπήρχε ένα
σχόλιο –και όχι µόνο ένα- όπου προτάθηκε το ύψος της αποζη-
µίωσης να αντιστοιχεί τουλάχιστον µε το µισθό δηµοσίου υπαλ-
λήλου µε τα ίδια προσόντα και χρόνια υπηρεσίας και να καλύπτει
τις ασφαλιστικές εισφορές.

Τώρα για την εξουσιοδότηση, που είπαµε στους Υπουργούς
Οικονοµικών και Εργασίας να καθορίσουν µε απόφασή τους
εντός έξι µηνών και µετά από τη γνώµη του ΔΣ των φορέων των
αυτοαπασχολούµενων γυναικών, το ύψος, τον τρόπο και τη δια-
δικασία χορήγησης του επιδόµατος, θεωρώ ότι εκεί θα πρέπει
να εστιάσουµε –και συµφωνώ µε την προλαλήσασα- όλη µας την
πίεση, σε µία εποχή που πραγµατικά οικονοµικά είµαστε δύ-
σκολα και ξέρουµε ότι δεν υπάρχουν µεγάλα περιθώρια για πα-
ροχές. 

Αυτό το συγκεκριµένο όσο γίνεται, κύριε Υπουργέ, να εφαρ-
µοστεί το ταχύτερο δυνατόν, ώστε άλλη µία διάταξη που εµείς
νοµοθετούµε, ψηφίζουµε και όλοι συµφωνούµε πόσο σωστό και
πόσο προοδευτικό µέτρο είναι -όταν έρθει η ώρα της εφαρµο-
γής, επειδή ακριβώς η γενικότερη κατάσταση δεν το επιτρέπει-
να µη µείνει στα χαρτιά. Εκεί λοιπόν θα πρέπει να το δούµε πραγ-
µατικά και να πιέσουµε, ώστε να γίνει το συντοµότερο µέσα στο
εξάµηνο, όπως ειπώθηκε. Το ύψος άλλωστε της δαπάνης να µην
ξεχνάµε ότι εξαρτάται αφ’ ενός από το περιεχόµενο της ΚΥΑ και
αφ’ ετέρου από τα πραγµατικά γεγονότα, δηλαδή πόσος είναι
αυτός ο αριθµός των γυναικών που θα πληρούν τις προϋποθέ-
σεις. Θα πρέπει να το δούµε, όπως είπα, µε πίεση. Από εκεί και
πέρα δεν θα αναφερθώ στα υπόλοιπα άρθρα. 

Θέλω όµως, επειδή σήµερα µιλάµε για την ισότητα και τα δι-
καιώµατα των γυναικών, να κάνω µια αναδροµή, γιατί -όπως είπα
και στην επιτροπή- µε ξάφνιασε το γεγονός ότι σήµερα ακόµα
νοµοθετούµε καταστάσεις που έχουν να κάνουν µε την ισότητα.
Νόµιζα ότι όλα αυτά έχουν τελειώσει εν πάση περιπτώσει, αλλά
µία παραπάνω έρευνα µου έδειξε ότι µόνο τα τελευταία χρόνια,
την τελευταία δεκαετία, έχουν ουσιαστικά νοµοθετηθεί ευεργε-
τήµατα προς την κατεύθυνση της ισότητας. 

Από το Σύνταγµά µας το 1975, το οποίο φαίνεται ότι σε πολλές
καταστάσεις είναι αρκετά προοδευτικό, έχει κατοχυρωθεί στη
χώρα µας η αρχή της ισότητας των πολιτών και ειδικά η αρχή
της ισότητας των φύλων και όχι µόνο. Η κατάργηση των διακρί-
σεων άρχισε να γίνεται επιτακτική από τα τέλη της δεκαετίας του
’70 και ειδικά τη δεκαετία του ’80, όταν και στην Ευρώπη συνει-
δητοποιήθηκε το αυξανόµενο δηµογραφικό πρόβληµα κι έγινε
επιτακτικό το αίτηµα που υπήρχε χρόνια για ισότητα ευκαιριών
στην απασχόληση και ιδιαίτερα για προστασία της εργαζόµενης
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γυναίκας ως µητέρας και ως εν δυνάµει µητέρας. 
Βέβαια ακόµα και στην Ευρώπη µέχρι τις αρχές της δεκαετίας

του ’90 επικρατούσε η αντίληψη ότι η παραβίαση των ανθρωπί-
νων δικαιωµάτων -προσέξτε!- αφορούσε µόνο τις σχέσεις κρά-
τους και ατόµου και όχι τον ιδιωτικό τοµέα. Αποτέλεσµα αυτού
ήταν να µην µπορεί να αξιολογηθεί και να εκτιµηθεί το φαινόµενο
της άνισης µεταχείρισης των γυναικών µε τις σύγχρονες διαστά-
σεις, που όλοι µας γνωρίζουµε. 

Χρειάστηκε µία Διεθνής Διάσκεψη των Ηνωµένων Εθνών στη
Βιέννη το 1993 -δεν µιλάµε δηλαδή για πάρα πολλά χρόνια πριν-
για να αναγνωριστούν τα δικαιώµατα των γυναικών ως ανθρώ-
πινα δικαιώµατα. Μάλιστα στην Παγκόσµια Διάσκεψη του Πεκί-
νου το ’95 καθορίστηκαν και οι πολλαπλές διαστάσεις του
φαινοµένου, γιατί δεν είναι µονοδιάστατο σαφώς το φαινόµενο:
υπάρχει σωµατική βία, ψυχολογική, πνευµατική, οικονοµική ή βία
που ασκείται στο χώρο εργασίας. 

Στη χώρα µας η αλλαγή του ρόλου της γυναίκας και η είσοδός
της στην αγορά εργασίας µε τρόπο ισότιµο µε τον άντρα συντε-
λέστηκε στη δεκαετία του ’80. Στηρίχθηκε δε στις θεσµικές αλ-
λαγές που η τότε κυβέρνηση του Ανδρέα Παπανδρέου ψήφισε
στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Μπορεί να µας το επιβεβαιώσει  και ο
Πρόεδρος κ. Απόστολος Κακλαµάνης.

Να θυµίσουµε ότι µέχρι την ψήφιση του νέου Αστικού Κώδικα
το 1983 και την εισαγωγή του νέου οικογενειακού δικαίου, η γυ-
ναίκα σε αυτήν τη χώρα τελούσε υπό την εποπτεία του συζύγου
και -από ό,τι έχω ακούσει- ακόµα και για ταξίδια στο εξωτερικό
θα έπρεπε να έχει την άδεια του συζύγου της. 

Αυτά τα λέω για να δούµε τις θεσµικές αλλαγές που έγιναν και
στα χρόνια της Μεταπολίτευσης, σε µία εποχή που και το ΠΑΣΟΚ
βάλλεται για διάφορες καταστάσεις, όχι να ευλογήσουµε τα
γένια µας, αλλά καλό είναι να υπενθυµίζουµε ότι υπήρξαµε πρω-
τοπόροι σε κάποιες πορείες, κύριε Πρόεδρε. 

Η άνοδος, όπως είπαµε, στην εξουσία του ΠΑΣΟΚ και η αδιαµ-
φισβήτητη τότε επιρροή -ας µην ξεχνάµε- και της Ένωσης Γυ-
ναικών που υπήρχε, µαζί µε τη σταδιακή εισαγωγή στη χώρα του
κοινοτικού δικαίου, έφεραν ένα νέο άνεµο στη θέση της γυναίκας
στο πολιτικό και κοινωνικό µας σύστηµα. Οι αλλαγές, λοιπόν, σε
θεσµικό επίπεδο έφεραν µετατροπές στο εργασιακό καθεστώς,
που -ειδικά στη χώρα µας- αφορούσε κυρίως στην άτυπη ή τη
µαύρη εργασία στο χωράφι, την οικογενειακή επιχείρηση, στο
εργοστάσιο. Και πάλι η βασική θεσµική αλλαγή της διετίας ’83–
’85, αλλαγή σε Αστικό και Εµπορικό Κώδικα, δηµιούργησε το κα-
τάλληλο περιβάλλον για να προχωρήσουµε στην καταξίωση της
γυναίκας.

Πάλι τότε στη νοµοθέτηση προχωρήσαµε ως κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ για την προστασία της µητρότητας, τόσο το 1997 όσο
και το 2003, θεσπίζοντας καλύτερες διατάξεις, που αφορούσαν
το διάστηµα κατά τη διάρκεια της εγκυµοσύνης, της άδειας και
το διάστηµα µετά την εγκυµοσύνη, ιδιαίτερα για την προστασία
της απασχόλησης σε αυτές τις περιόδους. 

Επίσης, µε το ν. 3896/2010 κωδικοποιήθηκε η υφιστάµενη κοι-
νοτική νοµοθεσία για την ισότητα των φύλων και εµπλουτίστηκε
µε την πρόσφατη νοµολογία του Δικαστηρίου των Ευρωπαϊκών
Κοινοτήτων. Δηµιουργήθηκε, δε, ενιαίο, σαφές, εναρµονισµένο
µε την κοινοτική οδηγία νοµοθετικό πλαίσιο. 

Θα ήθελα να πω δυο κουβέντες για τη σεξουαλική παρενό-
χληση, όπου αναφέρεται στο παρόν σχέδιο νόµου. Το 2010 –από
την έρευνα που είδα- οι καταγγελίες για σεξουαλική παρενό-
χληση που αφορούν το δηµόσιο τοµέα πενταπλασιάστηκαν σε
σχέση µε το 2009. Πενταπλασιάστηκαν, δηλαδή, οι σεξουαλικές
παρενοχλήσεις µέσα σε µία χρονιά. Το ίδιο διάστηµα σεξουαλι-
κές παρενοχλήσεις που αφορούν τον ιδιωτικό τοµέα σχεδόν τρι-
πλασιάστηκαν. Τα στοιχεία αυτά προέρχονται από την πηγή του
Συνηγόρου του Πολίτη. 

Ωστόσο, ο συνολικός αριθµός παραµένει µικρός, όσο µπο-
ρούµε να αναφερθούµε µε νούµερα σε αυτές τις καταστάσεις.
Το διάστηµα, δηλαδή από τον Ιούνιο του 2009 έως και τον Οκτώ-
βριο του 2010, οι καταγγελίες για σεξουαλική παρενόχληση αν-
τιπροσώπευσαν το 8% του συνολικού αριθµού καταγγελιών για
θέµατα διακρίσεων λόγω φύλου που δέχθηκε ο Συνήγορος του
Πολίτη. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα να κλείσω µε τις εξής σκέ-
ψεις: Είναι γεγονός ότι οι ίσες ευκαιρίες και η ίση µεταχείριση
απαιτούν -εκτός από νοµοθετικά- και άλλα µέτρα. Απαιτούνται
µέτρα ολοκληρωµένης και συνεκτικής στρατηγικής για την ισό-
τητα των φύλων. Απαιτείται, ακόµη, µια στρατηγική που θα πρέ-
πει να λαµβάνει υπ’ όψιν το πολυδιάστατο και αναπτυξιακό
χαρακτήρα της ισότητας. 

Μπορεί οι διάφορες διακρίσεις να απαγορεύονται πια από τη
νοµοθεσία, οι ανισότητες, όµως, είναι κάτι πιο σύνθετο. Οι ανι-
σότητες είναι κάτι που είναι βαθιά ριζωµένο και που επιβιώνουν
των νοµικών ρυθµίσεων και απαιτούν τη λήψη όχι µόνο νοµοθε-
τικών αλλά και διοικητικών και οργανωτικών µέτρων. Σε τελική
ανάλυση, όπως ανέφερα και στην τοποθέτησή µου στην επι-
τροπή, το θέµα αυτό είναι ζήτηµα παιδείας. 

Έτσι, λοιπόν, προκειµένου να περάσουµε από την de jure στην
de facto ισότητα, θα πρέπει να υπάρχει συγκεκριµένη διαδικασία
και απαιτούνται συνδυασµένα µέτρα πολιτικής. 

Συγκεκριµένα, όπως αναφέρθηκε προηγουµένως –και είναι γε-
γονός- σε µια εποχή πρωτοφανούς οικονοµικής κρίσης, στην
οποία καταργούνται κοινωνικές δαπάνες –όπως, για παράδειγµα
δαπάνες για τα ειδικά σχολεία, δαπάνες για δοµές όπως είναι το
πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι», που εµείς είχαµε πάλι νοµοθε-
τήσει, δαπάνες για παιδικούς βρεφονηπιακούς σταθµούς, δαπά-
νες για δηµιουργική απασχόληση των παιδιών- ο πρώτος που
θίγεται είναι η εργαζόµενη γυναίκα. Το γεγονός αυτό, συνιστά,
κατά µια έννοια, διάκριση εναντίον των γυναικών. Διότι, η ισότητα
στην πράξη είναι µια υπόθεση η οποία έχει και οικονοµική διά-
σταση. 

Είναι σαφές ότι εµείς υπερψηφίζουµε το παρόν σχέδιο νόµου.
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Κεδίκογλου.
Το λόγο η ειδική αγορήτρια των Ανεξάρτητων Ελλήνων, κ. Μα-

ρίνα Χρυσοβελώνη.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε πράγµατι πολύ περίεργες

µέρες στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Μόλις, την προηγούµενη βδο-
µάδα, ακούσαµε από τον κύριο Πρωθυπουργό να υπερασπίζεται
την επαναστατική πρακτική του Λένιν. 

Μίλησε, λοιπόν, ο Πρωθυπουργός από το Βήµα της Βουλής
για µια δήθεν επαναστατική Κυβέρνηση, που, όπως έλεγε και ο
Λένιν στη Ρωσία, «επί χρόνια δεν γινόταν τίποτα και ξαφνικά σε
δέκα µέρες γίνονται τα πάντα. Η επανάσταση ήρθε και τα αλλάζει
όλα». 

Κάποιοι ειρωνεύθηκαν τον Πρωθυπουργό ή διασκέδασαν µε
τις δηλώσεις του. Νοµίζω, όµως, ότι το θέµα είναι εξαιρετικά σο-
βαρό και δεν αφορά απλώς τη χρησιµοποίηση ενός αποφθέγµα-
τος του Λένιν για εντυπωσιασµό. Το θέµα αφορά, κύριοι συνά-
δελφοι, την πραγµατική διολίσθηση της χώρας µας σε ένα ου-
σιαστικά ανελεύθερο καθεστώς. 

Αναφέροµαι στη δήθεν επαναστατική ανακάλυψη του Πρωθυ-
πουργού, που αλλάζει τα πάντα µέσα σε δέκα ηµέρες. Η µέθο-
δός του είναι απλή: Πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, κυρώ-
σεις προκάτ νόµων και νοµοσχέδια του ενός άρθρου. Μέσα εκεί
χωρούν τα πάντα, από άδειες ταξί µέχρι αποκρατικοποιήσεις
αξίας δισεκατοµµυρίων.

Όντως όλα αυτά τα πράττει ο κ. Σαµαράς µέσα σε λίγες µέρες.
Μόλις, λοιπόν, προχθές εξέδωσε δύο καινούργιες πράξεις νοµο-
θετικού περιεχοµένου για να παρακάµψει τη Βουλή. Έχει, όµως,
σχέση αυτή η µεθόδευση µε την Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία ή
µήπως είναι µια ξεκάθαρη πράξη αλλοίωσης του δηµοκρατικού
πολιτεύµατος� 

Είναι σαφές ότι µε ευθύνη όλων των συναδέλφων της συµπο-
λίτευσης το Κοινοβούλιό µας έχει υποβαθµιστεί σε έναν επικυ-
ρωτικό µηχανισµό προειληµµένων αποφάσεων.

Το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα είναι µια τέτοια ήπια,
όµως, και έµµεση µορφή υποβάθµισης της Βουλής. Αφορά στην
τυπική εναρµόνιση µε µια κοινοτική οδηγία. Αυτή τη δευτε-
ρεύουσα, λοιπόν, εργασία επέλεξε η συγκυβέρνηση να την εισα-
γάγει µε τη µορφή νόµου. Έτσι -κι ενώ οι περικοπές µισθών,
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συντάξεων, επιδοµάτων και αποζηµιώσεων τέθηκαν βεβιασµένα
και σωρεύτηκαν σε ένα άρθρο-«µίξερ», θα έλεγα, εκατοντάδων
σελίδων για να περάσουν- τώρα ο κύριος Υπουργός νιώθει την
ανάγκη να ακούσει τη Βουλή και µάλιστα να κάνει αναλυτική πα-
ρουσίαση δέκα άρθρων για την εργασιακή ισότητα. 

Η αλήθεια είναι πως η συγκυβέρνηση πράττει ό,τι µπορεί για
να προωθήσει την εργασιακή ισότητα, αλλά, δυστυχώς, πάντα
προς τα κάτω. Εµείς το ονοµάζουµε ελάχιστο κοινό παρονοµα-
στή. Άλλοι µιλούν για φτωχοποίηση ή εξίσωση διά της αφαίρεσης
εργασιακών δικαιωµάτων και αµοιβών. 

Όπως και να το πει κανείς, δεν είναι τίποτα άλλο από ισοπέ-
δωση, ο εργασιακός µεσαίωνας, που βιώνουν εκατοµµύρια Έλ-
ληνες. Και αυτή είναι η «καλή περίπτωση» όσων έχουν ακόµη
κάποια εργασία ή έστω υποαπασχολούνται. Τους άνεργους η
συγκυβέρνηση τους έχει αφήσει, δυστυχώς, τελείως στην άκρη.
Δεν την απασχολούν παρά µόνο στα δελτία ειδήσεων, όπου εµ-
φανίζεται ο Πρωθυπουργός κ. Σαµαράς για να ανακοινώσει
δήθεν νέες, ξένες επενδύσεις και ανενδοίαστα να υποσχεθεί θέ-
σεις εργασίας.

Η υποκριτική, όµως, κύριοι συνάδελφοι, έχει και τα όριά της -
και δυστυχώς για σας- δεν µπορεί πλέον να καλύψει ούτε την
ανυπαρξία έργου, αλλά ούτε και τις προθέσεις σας.

Κυρία Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επι-
τρέψετε να επιµείνω λίγο επ’ αυτού, γιατί θεωρώ το θέµα της
ηθεληµένης αλλοίωσης της λειτουργίας του Κοινοβουλίου εξαι-
ρετικά σηµαντικό. Δεν θεωρώ, όπως ενδεχοµένως άλλοι συνά-
δελφοι, αστεία την επίκληση του Λένιν από τον Πρωθυπουργό.
Δεν πιστεύω ότι δεν αντιλήφθηκαν τι έλεγε, όταν αναφερόταν σε
επανάσταση δέκα ηµερών. Νοµίζω πως όχι µόνον σκέφτεται,
αλλά προωθεί πλέον καθηµερινά την παράκαµψη της Βουλής µε
διαδικασίες αυταρχικές, εκτός Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας.
Ίσως διαβάζει περισσότερο και από τον Λένιν το συνταγµατο-
λόγο Καρλ Σµιθ, που πρωτοεισήγαγε στη νοµική θεωρία την έν-
νοια της πολιτικής κυριαρχίας µέσω της έκτακτης ανάγκης. 

Αυτό ακριβώς πράττει ο κ. Σαµαράς και σήµερα. Προσπαθεί να
κυβερνήσει διά διαταγµάτων τη χώρα, επικαλούµενος διαρκώς
την έκτακτη ανάγκη. Δεν συζητά πραγµατικά νοµοσχέδια στη
Βουλή επί µήνες, για να έρθει τελικά να περάσει τα µνηµονιακά
µέτρα µέσα σε δύο µέρες σε ένα µόνο άρθρο, ή έρχεται -όπως
συµβαίνει και σήµερα- να προωθήσει ένα νοµοσχέδιο-ασπιρίνη,
για να δείξει ότι ασχολείται και λίγο µε τα δικαιώµατα των εργα-
ζοµένων.

Ακούσαµε τον κύριο Υπουργό να µιλά για µέτρα υπέρ των αυ-
τοαπασχολουµένων, όπως είναι το επίδοµα µητρότητας που προ-
βλέπεται εν προκειµένω στο άρθρο 6. Σίγουρα αποτελεί µια
θετική πρωτοβουλία, αλλά είναι ακόµη τελείως υποθετική, καθώς
βασίζεται στη µελλοντική έκδοση µιας υπουργικής απόφασης, η
οποία αιτούµαστε, κύριε Υπουργέ, να εκδοθεί άµεσα, όπως πρά-
ξαµε και στην επιτροπή.

Υπενθυµίζω ότι σύµφωνα µε το πλαίσιο της καλής νοµοθέτη-
σης, η οποία ισχύει εδώ και µήνες ως ψηφισµένος από τη Βουλή
νόµος, το υπουργείο ήταν υποχρεωµένο να έχει καταθέσει στην
επιτροπή σχέδιο της συγκεκριµένης υπουργικής απόφασης. Το
γεγονός ότι αυτό δεν έγινε, έβαλε αρκετούς συναδέλφους σε
πολλές σκέψεις για τις πραγµατικές προθέσεις της Κυβέρνησης,
αλλά και για τα εξής: εάν όντως πρόκειται να δοθεί τέτοιο επί-
δοµα, αλλά και ποιο θα είναι το ύψος αυτού, το οποίο θα πρέπει
να καθοριστεί στα ελάχιστα όρια που προβλέπονται στο άρθρο
8 της οδηγίας, καθώς και για πόσο διάστηµα θα χορηγείται το
επίδοµα, το οποίο ζητούµε –όπως, άλλωστε, πράξαµε και στην
επιτροπή, αλλά µέχρι σήµερα καµµία διορθωτική παρέµβαση δεν
υπήρξε- να είναι ανώτερο από το προβλεπόµενο στο οικείο
άρθρο, δηλαδή να χορηγείται για δεκαεπτά µήνες.

Εδώ, βέβαια, δεν µιλούµε για µια γενική παροχή µητρότητας,
αλλά µόνο για µια παροχή προς ενεργές ασφαλισµένες. Έτσι,
λοιπόν, η διάταξη αυτή δεν θα πρέπει να εξαιρεί τους πατέρες
από την εν λόγω συντοµότατη, δυστυχώς, οικονοµική στήριξη,
όπως επίσης, πλήττει και τους προσωρινά ανασφάλιστους. Δεν
πρέπει να ξεχνούµε το τεράστιο πρόβληµα της µη κάλυψης από
τον ΟΑΕΕ και τον ΕΤΕΑ χιλιάδων ελευθέρων επαγγελµατιών, για-
τρών, µηχανικών, εµπόρων.

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες δηλώνουµε ότι παρέχουµε την αµέ-
ριστη συµπαράστασή µας στη σκληρά δοκιµαζόµενη κοινωνική
οµάδα των επαγγελµατιών, των εµποροβιοτεχνών και των επι-
στηµόνων. Είναι οι συµπολίτες µας, οι οποίοι βρίσκονται σήµερα
αντιµέτωποι µε το κλείσιµο των γραφείων και των επιχειρήσεών
τους. Αυτοί οι άνθρωποι αδυνατούν πλέον να καλύψουν τις νέες
υπέρογκες ασφαλιστικές εισφορές που τους επιβάλλονται µέσω
των ασφαλιστικών τους ταµείων. Αν παραµείνουν ανασφάλιστοι,
όχι µόνο δεν θα µπορούν να ζητήσουν τα όποια προνοιακά επι-
δόµατα νοµοθετούµε εδώ, αλλά δεν θα διαθέτουν ούτε τη στοι-
χειώδη ιατροφαρµακευτική κάλυψη.

Είναι, για παράδειγµα, απολύτως εξωφρενικό -στην εξαιρετικά
αρνητική οικονοµική συγκυρία, που µαστίζει τη χώρα µας- να επι-
διώκεται µέσω του ΟΑΕΕ, προκειµένου οι ασφαλισµένοι να εν-
ταχθούν στη ρύθµιση αποπληρωµής των ασφαλιστικών εισφο-
ρών, να υποχρεούνται σε εφάπαξ προκαταβολή ύψους 3.000
ευρώ και σε δόσεις 1.150 έως 1.300 ευρώ. Είναι απολύτως άδικο
και τελείως ανέφικτο.

Συνεχίζοντας, παρουσιάζω συνοπτικά τη θέση των Ανεξάρτη-
των Ελλήνων στα πιο σηµαντικά σηµεία του παρόντος νοµοσχε-
δίου, που αφορούν στην προστασία των εργασιακών δικαιωµά-
των των αυτοαπασχολουµένων, επιπλέον των όσων ανέφερα για
το άρθρο 6.

Σε ό,τι αφορά την προστασία των αυτοαπασχολουµένων συ-
ζύγων ή συντρόφων συµβίωσης από τις εργασιακές διακρίσεις
λόγω φύλου ή οικογενειακής κατάστασης, προβλέπεται η απο-
ζηµίωση ή αποκατάστασή τους σε περίπτωση απώλειας εξαιτίας
τέτοιων διακρίσεων κατά την άσκηση των επαγγελµατικών τους
δραστηριοτήτων. Είναι αναµφίβολα θετική η πρόβλεψη αυτή.

Επίσης θετική είναι η πρόνοια για την προστασία ατόµων του
ιδίου φύλου, αλλά διαφορετικής οικογενειακής κατάστασης και,
εποµένως, διαφορετικών οικογενειακών υποχρεώσεων. Κανείς
δεν µπορεί να διαφωνήσει και σ’ αυτά τα θέµατα προστασίας της
εργασίας.

Αυτό, όµως, που θα πρέπει να εξετάσουµε είναι το ποιος θε-
σµικός φορέας θα παρέχει την προστασία αυτή. Το υπουργείο
θέλει µόνο του το Συνήγορο του Πολίτη να καλύπτει αυτό το
πολύ µεγάλο πεδίο αρµοδιοτήτων σε τέτοιο βαθµό, που να πα-
ρεµβαίνει σε θέµατα, για τα οποία -κατά την άποψή µου- θα
έπρεπε να ήταν αρµόδιο, εάν όχι το Σώµα Επιθεωρητών Εργα-
σίας, οπωσδήποτε όµως να είχε αρµοδιότητες επ’ αυτού και η
Γενική Γραµµατεία Ισότητας των Φύλων.

Η πράξη, βέβαια, θα δείξει αν έχουµε εµείς δίκιο ή ο κύριος
Υπουργός. Μακάρι να λειτουργήσει αυτός ο µηχανισµός, αν και
βλέπουµε ότι δεν διαθέτει µέσα προληπτικής παρέµβασης κατά
των διακρίσεων.

Σε ό,τι αφορά τώρα τη νοµική υποστήριξη των θυµάτων, το
άρθρο 7 προβλέπει ότι τα πρόσωπα που έχουν υποστεί διακρι-
τική µεταχείριση λόγω φύλου θα πρέπει να διαθέτουν πρόσφορα
µέσα ένδικης προστασίας και δικαίωµα προσφυγής ενώπιον των
αρµοδίων αρχών. Θεωρώ ότι αυτό κινείται προς την ορθή κατεύ-
θυνση. Όµως, παρέχεται η δυνατότητα τόσο σε νοµικά πρό-
σωπα, όσο και σε ενώσεις προσώπων να ασκούν, στο όνοµα του
εργαζόµενου, προσφυγές ενώπιον των  διοικητικών και των δι-
καστικών αρχών. 

Επ’ αυτού, είχα θέσει στην επιτροπή τον προβληµατισµό µου
σε ό,τι αφορά αποκλειστικά τις ενώσεις φυσικών προσώπων. Μι-
λώντας ως δικηγόρος, ασφαλώς και δεν θεωρώ παράλογη την
εκπροσώπηση θιγοµένων εργαζοµένων από τέτοιες ενώσεις,
αλλά µε την απαραίτητη προϋπόθεση να δικαιολογούν πραγµα-
τικά το σχετικό µε κάθε υπόθεση έννοµο συµφέρον τους, παρά
τις δυσκολίες που ανακύπτουν επ’ αυτού στην πράξη -καθώς,
όπως γνωρίζετε, οι απλές ενώσεις φυσικών προσώπων εξ ορι-
σµού δεν διαθέτουν την αυξηµένη νοµιµοποίηση των διαφόρων
τύπων νοµικών προσώπων, όπως είναι τα σωµατεία, οι αστικές
µη κερδοσκοπικές εταιρείες και γενικότερα οι ονοµαζόµενες µη
κυβερνητικές οργανώσεις.

Επ’ αυτού -και για να δικαιολογήσω τα όσα είπα- φέρνω ένα
παράδειγµα, που έδωσα και στην επιτροπή, από το συγγενή µε
τα κοινωνικά δικαιώµατα χώρο της προστασίας των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων. Εδώ, λοιπόν, και χρόνια δραστηριοποιείται στη
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χώρα µας η οργάνωση Ελληνικό Παρατηρητήριο Συµφωνιών του
Ελσίνκι, που παρεµβαίνει τόσο σε δικαστήρια όσο και σε ανεξάρ-
τητες αρχές για θέµατα διαφόρων ειδών µειονοτήτων, υπαρκτών
αλλά και ανύπαρκτων. Με πρόσφατη απόφασή της, τον Ιούνιο
του 2012, η Αρχή Προστασίας Δεδοµένων -έκρινε ότι η οργά-
νωση αυτή δεν έχει έννοµο συµφέρον να παρεµβαίνει εκπροσω-
πώντας διοικούµενους.

Αναφέρω αυτό το γεγονός, γιατί η συγκεκριµένη Οργάνωση
αυτοδιαφηµίζεται ως µη κυβερνητική οργάνωση, ενώ στην πράξη
πρόκειται για µία ένωση προσώπων, δηλαδή για µια ολιγοµελή
οµάδα ατόµων που εµφανίζονται ως προστάτες όλων των δήθεν
αδικούµενων στην Ελλάδα. Όµως, νοµικό πρόσωπο µε τον τίτλο
«Παρατηρητήριο Συµφωνιών του Ελσίνκι» δεν υπάρχει στη χώρα
µας και γι’ αυτό το λόγο δεν νοµιµοποιείται σύµφωνα µε το
ισχύον θεσµικό πλαίσιο να εκπροσωπεί τρίτους στα δικαστήρια. 

Εποµένως θεωρώ ότι θα πρέπει να είµαστε ιδιαίτερα προσε-
κτικοί επ’ αυτού και ότι δεν θα πρέπει να νοµιµοποιήσουµε µια
παρόµοια -παράνοµη µέχρι τώρα πρακτική- για να δηµιουργή-
σουµε νέους, επιπλέον, προστάτες των εργασιακών σχέσεων. 

Με αυτές, λοιπόν, τις παρατηρήσεις, κυρία Πρόεδρε και κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες ψηφίζουµε
το παρόν νοµοσχέδιο, πλην του άρθρου 6, για το οποίο λέµε,
εφόσον ο κύριος Υπουργός ακόµα και τώρα δεν φέρει επ’ αυτού
κάποιες βελτιώσεις, όπως τις επεσήµανα προηγουµένως, ότι θα
δηλώσουµε «ΠΑΡΩΝ», αναµένοντας, όµως, από το Υπουργείο
Εργασίας στο µέλλον πιο ουσιαστικές νοµοθετικές πρωτοβου-
λίες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Ανεξάρτητων Ελλή-

νων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

και εµείς. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι πέντε µαθητές και µαθήτριες και δύο εκ-
παιδευτικοί-συνοδοί από το 6ο Δηµοτικό Σχολείο Κορυδαλλού
και είκοσι ένας µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί-συ-
νοδοί από το Ιδιωτικό Δηµοτικό Σχολείο Ζωγράφου Κανάση και
Καντεµίρη. 

Σας ευχαριστούµε που ήρθατε, παιδιά. Η Βουλή σάς καλωσο-
ρίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ο κ. Δηµήτριος Κουκούτσης εκ µέρους του Λαϊκού Συνδέ-

σµου-Χρυσή Αυγή έχει το λόγο. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, οι προλαλήσαν-

τες συνάδελφοι µε κάλυψαν κατά πολύ. Θα πρέπει να πω κάποια
πράγµατα. Έχω να κάνουµε κάποιες παρατηρήσεις, αν και είµαι
πάρα πολύ κουρασµένος, ξενύχτησα, υπέφερα όλη τη νύχτα για
το «παίρνουµε, δεν παίρνουµε». Θα δούµε τι θα γίνει. Μιλάω για
την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και για αυτά που πρέπει να πά-
ρουν οι τράπεζες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Τροµάξαµε για
εσάς µήπως πάθατε κάτι. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Με αυτό το νοµοσχέδιο, µε την
εναρµόνιση της νοµοθεσίας µε την οδηγία 2010/41 του ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 7ης Ιουλίου 2010 τε-
λειώνει η διάκριση ανάµεσα στους αυτοαπασχολούµενους και
ουσιαστικά –για να το πούµε ξεκάθαρα- στους κρατικούς υπαλ-
λήλους σήµερα. Η µεταφορά της οδηγίας κατ’ εµάς είναι σωστή,
οπότε καταλαβαίνετε ότι εισηγούµαστε θετικά. 

Όµως, έχουµε κάποιες ενστάσεις. Παραδείγµατος χάριν, ειδι-
κότερα αναφέρεται ότι ενισχύεται η προστασία των αυτοαπασχο-
λουµένων εργαζοµένων, των συζύγων αυτών, καθώς και των συ-
ντρόφων συµβίωσης. Σύντροφοι συµβίωσης! Νέες µόδες, νέα
ήθη, νέα έθιµα! Σε αυτήν τη χώρα πρέπει να εναρµονιστούµε σε
όλα πλέον µε την αγαπηµένη µας Ευρώπη. 

Από την άλλη, θεωρούµε ότι το άρθρο 6 είναι ουσιαστικά όλη

αυτή η οδηγία. Κατ’ εµάς, επιτέλους και οι γυναίκες που δου-
λεύουν στον ιδιωτικό τοµέα ως αυτοαπασχολούµενες έχουν το
δικαίωµα των δεκατεσσάρων αυτών εβδοµάδων και υπερψηφί-
ζουµε και αυτό το άρθρο. 

Επίσης, στο άρθρο 8 αναφέρεται ότι φορέας για την εφαρ-
µογή του παρόντος Προγράµµατος Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών
και Γυναικών ορίζεται ο Συνήγορος του Πολίτη. Τι είναι ο Συνή-
γορος του Πολίτη; Έχει ουσιαστική παρέµβαση; Είναι καλοί επι-
στήµονες, αλλά ουσιαστικά έχουµε την εντύπωση ότι η συµπε-
ριφορά τους θα είναι µόνο παρακολούθησης. Δεν υπάρχει ου-
σιαστική παρέµβαση. 

Παράλληλα, ο συνάδελφος του ΠΑΣΟΚ ανέφερε όλα αυτά για
τα οποία χαιρόµαστε σήµερα από τη δεκαετία του 1980, αυτά
που εφάρµοσε το ΠΑΣΟΚ και ανέφερε τις ΕΓΕΣ –έτσι τις λέγαµε
τότε- την Ένωση Γυναικών Ελλάδας, στην οποία ήταν Πρόεδρος
η κ. Μάργκαρετ Παπανδρέου. Το είπαµε, υπάρχουν νέα ήθη, νέα
έθιµα σε αυτήν τη χώρα. Ας µην ξεχνάµε το τι έγινε, για να προ-
χωρήσουµε στο µέλλον. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Το λόγο έχει η

κ. Αικατερίνη Μάρκου από τη Δηµοκρατική Αριστερά.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-

ρίες και κύριοι Βουλευτές, το σχέδιο νόµου που συζητάµε σή-
µερα για τη µεταφορά της οδηγίας 41/2010 έρχεται να συµπλη-
ρώσει το νοµοθετικό πλαίσιο που ισχύει στη χώρα µας για την
ισότητα, µε επέκτασή της και στην άσκηση αυτοτελούς επαγγελ-
µατικής δραστηριότητας.

Βέβαια, όπως συνηθίζεται στην Ελλάδα, οι νόµοι δεν λείπουν.
Οι αριθµοί όµως λένε µία άλλη ιστορία. Σύµφωνα µε τα τελευταία
στοιχεία της Γενικής Γραµµατείας Ισότητας, οι δείκτες απασχό-
λησης των γυναικών είναι σταθερά χαµηλότεροι από των αν-
δρών, µε µόλις το 58,2% των γυναικών να συµµετέχει στο
εργατικό δυναµικό σε αντίθεση µε το 77,4% για τους άντρες. 

Την ίδια στιγµή οι γυναίκες έχουν µεγαλύτερα ποσοστά στην
ολοκλήρωση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, αλλά λιγότερες πι-
θανότητες να βρεθούν σε υψηλές θέσεις είτε στον ιδιωτικό είτε
στο δηµόσιο τοµέα και τον πολιτικό βίο και αν βρεθούν, οι απο-
λαβές τους θα είναι περίπου 17% λιγότερες από των ανδρών, πο-
σοστό που ανεβαίνει ανάλογα µε το επίπεδο εκπαίδευσης.

Πεδίο εφαρµογής του παρόντος νοµοσχεδίου είναι η αυτοα-
πασχόληση και όχι η παροχή εξαρτηµένης εργασίας που ρυθµί-
ζεται µε το ν. 3896/2010. Στο πεδίο αυτό εισάγονται κάποιες
βασικές ρυθµίσεις για την ενίσχυση της ουσιαστικής ισότητας.
Ενισχύεται η γυναικεία επιχειρηµατικότητα µέσα από την ανά-
ληψη των θετικών δράσεων, οι οποίες δεν συνιστούν διακρίσεις
µε βάση το φύλο, σύµφωνα µε το άρθρο 5 της οδηγίας. 

Στις παρούσες συνθήκες της βαθιάς οικονοµικής ύφεσης είναι
αναγκαίο να αξιοποιηθούν το αξιοσηµείωτο ταλέντο και οι ικανό-
τητες και των γυναικών για τη δηµιουργία νέων επιχειρήσεων,
που µε τη σειρά τους θα προσφέρουν και νέες θέσεις εργασίας. 

Σύµφωνα µε τα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, αυτή τη
στιγµή στην Ευρώπη µόλις ένας στους τρεις επιχειρηµατίες είναι
γυναίκα. Είναι χαρακτηριστικό ότι στην Ελλάδα του 2010 το
68,3% των γυναικών είτε δεν εργάζεται είτε κατέφυγε στη µερική
απασχόληση λόγω της απουσίας δοµών κοινωνικής προστασίας
για τα εξαρτώµενα µέλη, κυρίως τα τέκνα, τη στιγµή που ο ευ-
ρωπαϊκός µέσος όρος βρίσκεται στο 28,3%.

Η ουσιαστικότερη ίσως ρύθµιση του σχεδίου νόµου είναι η θε-
σµοθέτηση παροχής µητρότητας για όλες τις αυτοαπασχολού-
µενες γυναίκες, αλλά και για τις συντρόφους των αυτοαπασχο-
λουµένων για τουλάχιστον δεκατέσσερις εβδοµάδες. Σκοπός
είναι να διασφαλιστεί η δυνατότητα αποχής από την εργασία,
όπως ισχύει και µε τις εργαζόµενες σε σχέση εξαρτηµένης ερ-
γασίας.

Οι αυτοαπασχολούµενες γυναίκες που ήταν ασφαλισµένες
στον ΟΑΕΕ έπαιρναν ως επίδοµα τοκετού το ποσό των 900 ευρώ,
επίδοµα που είχε ως σκοπό την κάλυψη των δαπανών και νοση-
λίων του τοκετού. Και αυτό άλλωστε δινόταν µόνο σε περίπτωση
που ο τοκετός δεν γινόταν σε δηµόσιο νοσοκοµείο. Παράλληλα
τα έξοδα των εξετάσεων κατά την κύηση βαραίνουν κατ’ απο-
κλειστικότητα την εγκυµονούσα, χωρίς καµία συµµετοχή του τα-
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µείου. Η µόνη ευνοϊκή πρόβλεψη αφορά στη δυνατότητα κατα-
βολής µειωµένων εισφορών κατά 50% για ένα χρόνο µετά τον
τοκετό. 

Όπως τόνισα και στην επιτροπή, αυτοαπασχολούµενες δεν
είναι µόνο οι ασφαλισµένες του ΟΑΕΕ. Θα ήταν λάθος να περιο-
ριστεί το δικαίωµα αυτό σε συγκεκριµένα ασφαλιστικά ταµεία.
Σύµφωνα µε το σχέδιο, αλλά και την οδηγία, µιλάµε για κάθε ερ-
γαζόµενο που ασκεί επικερδή δραστηριότητα για λογαριασµό
του, εποµένως µιλάµε και για τη γιατρό, τη δικηγόρο, τη µηχα-
νικό, αλλά και για την αγρότισσα.

Και ενώ οι εργαζόµενες, ιδίως στο δηµόσιο, αλλά και στον
ιδιωτικό τοµέα λαµβάνουν εκτός από παροχές και προστασία
από την απόλυση, οι αυτοαπασχολούµενες δεν έχουν αυτή την
πολυτέλεια, ειδικά στις τωρινές συνθήκες ανταγωνισµού. Το ελά-
χιστο που µπορούµε να τους διασφαλίσουµε είναι κάποιες πα-
ροχές που θα τους επιτρέψουν να περάσουν την περίοδο
λοχείας χωρίς µεγάλες απώλειες εισοδήµατος. 

Αυτήν τη στιγµή χορηγούνται µία σειρά από παροχές εγκυµο-
σύνης και µητρότητας, οι οποίες βέβαια είναι διαφορετικές σε
κάθε ταµείο και δεν δίνονται προς το σκοπό που αναφέρει το
σχέδιο, δηλαδή τη δυνατότητα προσωρινής διακοπής του επαγ-
γέλµατος, αλλά συνήθως για κάλυψη εξόδων µαιευτικής περί-
θαλψης. 

Ο κύριος Υφυπουργός δεν ξεκαθάρισε το ζήτηµα των δικαιού-
χων στην επιτροπή. Περιµένουµε µία απάντηση γι’ αυτό. Επίσης,
δεν αναφέρθηκε αν θα υπάρξει κάποια εναρµόνιση µεταξύ των
διαφόρων ταµείων στο σηµείο αυτό και τι θα συµβεί µε τα ήδη
χορηγούµενα επιδόµατα και βοηθήµατα.

Όσον αφορά το ύψος του επιδόµατος, το άρθρο 8 παράγρα-
φος 3 της οδηγίας θέτει κάποιες προϋποθέσεις δίνοντας τρεις
συγκεκριµένες εναλλακτικές για τον υπολογισµό. Εφόσον το ζή-
τηµα θα ρυθµιστεί µε υπουργική απόφαση, πρέπει έστω να ενη-
µερωθεί το Σώµα µε βάση ποια εναλλακτική θα γίνει ο
υπολογισµός. 

Η πρόβλεψη για παροχές µητρότητας στις αυτοαπασχολού-
µενες είναι σηµαντική και για έναν άλλο λόγο. Ας µην γελιόµαστε.
Στις σηµερινές συνθήκες είναι πολλές νέες γυναίκες που αναγ-
κάζονται να εργάζονται, µε δελτίο παροχής υπηρεσιών, παρόλο
που παρέχουν εξαρτηµένη εργασία. 

Άλλο ένα σηµαντικό σηµείο της οδηγίας που δεν έχει µεταφερ-
θεί στο νοµοσχέδιο είναι η ασφαλιστική κάλυψη και για τους συν-
τρόφους συµβίωσης που βοηθούν τον αυτοαπασχολούµενο
σύντροφο. Οι σύντροφοι µε σύµφωνο συµβίωσης αναγνωρίζον-
ται πλέον από την ελληνική νοµοθεσία –και µάλιστα µε βάση σχε-
τική γνωµοδότηση, την µε αριθµό 258/2010, του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους- παρόλα αυτά κανένα ασφαλιστικό τα-
µείο δεν τους δέχεται ως έµµεσα ασφαλισµένους. Πρέπει, λοι-
πόν, αφενός να συµπεριληφθεί η πρόβλεψη και στο νοµοσχέδιο
και αφετέρου να αλλάξει επιτέλους νοµοθετικά το καθεστώς για
τους συντρόφους µε σύµφωνο συµβίωσης, ώστε να έχουν και
ασφαλιστικά δικαιώµατα. 

Συνεχίζω µε το άρθρο 7 του σχεδίου νόµου και συγκεκριµένα
την παράγραφο 6 για το αδίκηµα της σεξουαλικής παρενόχλη-
σης. Πρόκειται εδώ για ένα ζήτηµα συνοχής της ποινικής αντι-
µετώπισης του φαινοµένου αυτού. Με το ν.3896/2010 για την ίση
µεταχείριση ανδρών και γυναικών σε θέµατα εργασίας και απα-
σχόλησης η σεξουαλική παρενόχληση στον εργασιακό χώρο εν-
τάχθηκε στο άρθρο 337 του Ποινικού Κώδικα για την προσβολή
της γενετήσιας αξιοπρέπειας µε ιδιαίτερη παράγραφο. 

Η διάταξη 337 του Ποινικού Κώδικα δεν επαρκεί για την πλήρη
κάλυψη ως προς την αντικειµενική και υποκειµενική υπόσταση
της πράξης της σεξουαλικής παρενόχλησης, αφού µιλά για
ασελγείς χειρονοµίες ή προτάσεις που αφορούν ασελγείς πρά-
ξεις, καθώς και για βάναυση προσβολή της αξιοπρέπειας, στοι-
χεία που δεν απαιτούνται από τον ορισµό της σεξουαλικής
παρενόχλησης.

Επαναφέρουµε την πρόταση για επανεξέταση της συγκεκρι-
µένης διάταξης και εισαγωγή ενός ιδιαίτερου άρθρου που θα αν-
τιµετωπίζει ειδικά το αδίκηµα της σεξουαλικής παρενόχλησης,
µε σκοπό την αποτελεσµατική κατοχύρωση των δικαιωµάτων των
θυµάτων και την αποσαφήνιση των όρων τέλεσης του συγκεκρι-

µένου εγκλήµατος.
Όσον αφορά το άρθρο 8 που ορίζει το Συνήγορο του Πολίτη

ως φορέα παρακολούθησης της τήρησης της αρχής ίσης µετα-
χείρισης κατά την εφαρµογή του νόµου, ο Συνήγορος του Πολίτη
από το 2010 έχει αναλάβει την παρακολούθηση της εφαρµογής
της αρχής της ισότητας των φύλων. Μέσα στα δυο αυτά χρόνια
έχει να επιδείξει σηµαντική δραστηριότητα στον τοµέα της πα-
ρακολούθησης και της διαµεσολάβησης για τη φιλική επίλυση
διαφορών και µέσα από τις εκθέσεις του έχει εντοπίσει µια σειρά
από δυσλειτουργίες στο ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο, αλλά και τη
δράση της δηµόσιας διοίκησης. Είναι θετικό, λοιπόν, ότι διευρύ-
νονται οι αρµοδιότητές του και µε την ίση µεταχείριση στους αυ-
τοαπασχολούµενους. 

Ολοκληρώνοντας, θα ήθελα να κάνω ένα σύντοµο σχόλιο.
Άλλη µια φορά έρχεται καθυστερηµένα για ενσωµάτωση στη
Βουλή µια οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η προθεσµία έληξε
στις 5 Αυγούστου, αλλά η ίδια η οδηγία εκδόθηκε το 2010. Ανα-
ρωτιέµαι πόσα πρόστιµα ακόµα πρέπει να πληρώσει η Ελλάδα
µέχρι να µπει ένας προγραµµατισµός για την έγκαιρη και κυρίως
ορθή ενσωµάτωση. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στα θέµατα ισότητας µεταξύ των
φύλων, όπως ανέφερα και στην αρχή, οι νόµοι δεν λείπουν. Η µε-
γαλύτερη πρόκληση είναι να ξεπεραστούν αντιλήψεις που δυ-
στυχώς υπάρχουν ακόµη στην ελληνική κοινωνία και θέλουν τη
γυναίκα σε δεύτερο ρόλο. 

Επί της αρχής, είµαστε υπέρ του νοµοσχεδίου, όπως είµαστε
υπέρ κάθε νοµοθετικής πρωτοβουλίας που στόχο έχει την προ-
ώθηση της ουσιαστικής ισότητας και την εξάλειψη κάθε µορφής
διάκρισης, µε βάση όχι µόνο το φύλο, αλλά και την εθνικότητα,
τις θρησκευτικές πεποιθήσεις ή την ηλικία. Περιµένουµε να εν-
σωµατωθούν στο σχέδιο νόµου οι αλλαγές που συζητήσαµε µε
τον Υφυπουργό στην επιτροπή. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Αριστε-

ράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής, δεκαεννιά µαθητές και µαθήτριες και ένας εκπαιδευτικός
συνοδός τους από το 138ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει η κ. Διαµάντω Μανωλάκου, Κοινοβουλευτική Εκ-
πρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, για δώδεκα
λεπτά.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Επειδή σήµερα συζητάµε για ένα
σχέδιο νόµου που αφορά την ίση µεταχείριση ανδρών και γυναι-
κών που ασκούν αυτοτελή επαγγελµατική απασχόληση, θα
ήθελα να τονίσω εξαρχής ότι τα προβλήµατα είναι υπαρκτά και
ότι δεν πάψαµε ποτέ ως κόµµα να αναδεικνύουµε τα ιδιαίτερα
προβλήµατα των γυναικών της εργατικής λαϊκής οικογένειας και
ειδικά των αυτοαπασχολούµενων και κυρίως το διπλό φορτίο που
έπεφτε και εξακολουθεί να πέφτει στους ώµους τους λόγω της
ταξικής εκµετάλλευσης από τη µια και της φυλετικής καταπίεσης
από την άλλη. Χωρίς να περιοριζόµαστε στην απλή καταγραφή
της κατάστασης, δεν σταµατάµε να αναδεικνύουµε τα αίτια από
τα οποία πηγάζει η ανισοτιµία. Αυτά, βέβαια, είναι οι εκµεταλλευ-
τικές σχέσεις παραγωγής. 

Εξάλλου, οι σύγχρονες δυσκολίες που συναντά η συµµετοχή
των γυναικών στην οργανωµένη ζωή και πάλη µπορεί να µην είναι
ίδιες µ’ αυτές που κυριαρχούσαν στο παρελθόν, αλλά δεν είναι
λιγότερο σύνθετες. Παραµένει το φορτίο που µεταφέρεται στην
πλάτη των γυναικών της λαϊκής οικογένειας σχετικά µε τη φρον-
τίδα των παιδιών, την ηλικιωµένων και των αρρώστων. Μάλιστα,
µεγαλώνει το βάρος τους, καθώς µε το βάθεµα της καπιταλιστι-
κής οικονοµικής κρίσης, οι όποιες υποδοµές και υπηρεσίες στην
παιδεία, την πρόνοια και την υγεία ιδιωτικοποιούνται και εµπο-
ρευµατοποιούνται. Εξάλλου, η εναλλασσόµενη ανεργία µε µε-
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ρική ή ελαστική απασχόληση, το κλείσιµο των µικροµάγαζων και
βιοτεχνιών κλπ τσακίζει τα µέλη των λαϊκών οικογενειών και επι-
φορτίζει τελικά τις γυναίκες µε µεγαλύτερα βάρη για τη φρον-
τίδα τους. 

Το σχέδιο νόµου αποτελεί ουσιαστικά προσαρµογή, µεταφορά
της ευρωκοινοτικής oδηγίας 41/2010 στο ελληνικό δίκαιο και
παρ’ όλο που υπάρχουν θετικά άρθρα και θα τα ψηφίσουµε, θα
ήθελα να θυµίσω ότι στα πλαίσια της στρατηγικής της Ευρώπης
2020, η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει θέσει δύο στόχους που αφορούν
ιδιαίτερα τις γυναίκες. Ο πρώτος στόχος είναι να ανέλθει το επί-
σηµο ποσοστό της απασχόλησης στο 70% για άνδρες και γυναί-
κες ανεξαρτήτως ηλικίας και ο δεύτερος, να µειωθεί ο αριθµός
των ατόµων που διατρέχουν κίνδυνο φτώχειας κατά 20 εκατοµ-
µύρια. 

Τα αναφέρω αυτά, γιατί είναι χωρίς τέλος η επίθεση στα ερ-
γασιακά, στα ασφαλιστικά και τα συνταξιοδοτικά δικαιώµατα των
εργαζοµένων µε το ένα πακέτο αντιλαϊκών µέτρων να διαδέχεται
το άλλο και να ισοπεδώνουν ό,τι έχει αποµείνει όρθιο από αυτά,
γιατί οι εργαζόµενες εκτός των άλλων βρέθηκαν τα προηγού-
µενα χρόνια αντιµέτωπες µε την κατάργηση της πενταετούς δια-
φοράς για την αύξηση των ηλικιακών ορίων συνταξιοδότησης και
έφτασαν πλέον στα εξήντα πέντε χρόνια για γυναίκες και άνδρες.
Μάλιστα, αυτή η αύξηση υποστηρίχθηκε µε το επιχείρηµα της
ισότητας και της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών και
τώρα τα ηλικιακά όρια συνταξιοδότησης σπρώχνονται ακόµα πα-
ραπέρα και οδηγούν όλους τους εργαζόµενους στη δουλειά
µέχρι τα εξήντα επτά τους χρόνια, ενώ παράλληλα η σύνταξη µε-
τατρέπεται σε προνοιακό επίδοµα. 

Αυτό σηµαίνει ότι δεν έχουµε όλοι την ίδια αντίληψη περί ισό-
τητας και κυρίως ότι αυτή χρησιµοποιείται µερικές φορές ως άλ-
λοθι για να εφαρµόζονται αντιδραστικοί νόµοι, οι οποίοι
εντείνουν µάλιστα το βαθµό εκµετάλλευσης των εργαζοµένων
γυναικών σφάζοντας δικαιώµατα. 

Εξάλλου, η ανισότιµη θέση που έχει η γυναίκα σήµερα στην
παραγωγή –και αναφέροµαι στους χαµηλότερους µισθούς, στο
µεγαλύτερο αριθµό γυναικών µε ελαστικές σχέσεις εργασίας και
το υψηλότερο ποσοστό της γυναικείας ανεργίας- ουσιαστικά δεί-
χνει ότι δεν αναγνωρίζεται ο κοινωνικός ρόλος της γυναίκας,
αυτός της µητρότητας. Οι σοβαρότατες ελλείψεις σε δηµόσιο
και δωρεάν δίκτυο βρεφικών και παιδικών σταθµών που καθηµε-
ρινά κάνουν την πραγµατικότητα δυσκολότερη, οι αυξήσεις στα
τροφεία, οι µισθοί που µειώνονται και η συρρίκνωση του δηµό-
σιου και δωρεάν δικτύου προνοιακών υποδοµών εξαναγκάζει τις
γυναίκες και να εργάζονται µε ελαστικές σχέσεις εργασίας, όταν
τις βρίσκουν, αλλά και να απέχουν µεγάλο χρονικό διάστηµα από
την εργασία και στη συνέχεια να ξαναβγαίνουν στην παραγωγή
σε κακοπληρωµένες θέσεις εργασίας, χωρίς ειδίκευση, προσαρ-
µογή και µε µια σειρά δυσκολιών.

Πιο ειδικά: Σε ό, τι αφορά τις αγρότισσες και τις αυτοαπασχο-
λούµενες, αλλά και τις µισθωτές µε µπλοκ παροχής υπηρεσιών
–που όλο και επεκτείνεται δυστυχώς- τα πράγµατα είναι ακόµα
πιο δραµατικά, καθώς µέχρι σήµερα δεν υπάρχει κανένα µέτρο
προστασίας. Και µάλιστα, µε τα νέα µέτρα –πολυνοµοσχέδια, φο-
ρολογικά, κ.λπ.- όποιος έχει παιδιά στην κυριολεξία παιδεύεται.
Οι νέες γυναίκες δυσκολεύονται να κάνουν οικογένεια ή γίνονται
µητέρες σε όλο και µεγαλύτερη ηλικία. Αυτό το επιβεβαιώνουν
οι ίδιες οι στατιστικές. 

Αναφερόµαστε σε αυτή την πλευρά την µητρότητας γιατί όχι
µόνο δεν βοηθιέται, αλλά υπονοµεύεται µε τις σκληρότερες ερ-
γασιακές σχέσεις. Και µε αυτή την έννοια, επικεντρωνόµαστε και
εµείς στο άρθρο 6 του νοµοσχεδίου. Θεωρούµε ότι είναι το πιο
ουσιαστικό, εξακολουθεί και µετά τη συζήτηση στην επιτροπή
δυνητικά να θέτει το θέµα και το θεωρούµε εξαιρετικά ελλιπές.
Χρειάζεται περισσότερη επεξεργασία για να ολοκληρωθεί. Δεν
συµφωνούµε –και το λέµε καθαρά- το επίδοµα µητρότητας να
χορηγείται για τουλάχιστον δεκατέσσερις εβδοµάδες. Πρέπει να
αφορά πολύ µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα και αυτό να αναφέ-
ρεται ρητά, ξεκάθαρα και συγκεκριµένα. Ούτε το ότι θα δοθεί το
επίδοµα πρέπει να είναι δικαιολογία για να αυξηθεί η ασφαλι-
στική εισφορά. Ήδη σήµερα µεγάλο ποσοστό από τις αυτοαπα-
σχολούµενες γυναίκες είναι σε τέτοια τραγική οικονοµική

κατάσταση που αδυνατούν να πληρώσουν ακόµα και τις εισφο-
ρές τους. Και µένουν ανασφάλιστες συνολικά. 

Ωστόσο, εµείς θα κάνουµε συγκεκριµένες προτάσεις, τις
οποίες θα αναφέρω πιο κάτω. 

Επίσης, δεν συµφωνούµε η κοινή υπουργική απόφαση οικονο-
µικών και εργασίας να µην προσδιορίζει τον ελάχιστο χρόνο έκ-
δοσής της, αν και στην έκθεση του λογιστηρίου αναφέρεται ότι
αυτό θα γίνει εντός εξαµήνου, µετά όµως από σύµφωνη γνώµη
του διοικητικού συµβουλίου των φορέων αυτοαπασχολούµενων
εργαζοµένων. Άρα, δεν είναι δεδοµένο ούτε το εξάµηνο. Θα πε-
ριµένουν, δηλαδή, τη γνωµοδότηση, η οποία µπορεί να βγει
ακόµα και µετά από χρόνια ή µπορεί να µην βγει και καθόλου.
Άρα, δεν υπάρχει δέσµευση. Είναι σαν να µας ζητάτε εξουσιο-
δότηση εν λευκώ, την οποία εµείς δεν σας τη δίνουµε. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Μπορεί, όµως,
να βγει και σε µία εβδοµάδα.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Τότε, λοιπόν, να µπει συγκεκρι-
µένο χρονικό διάστηµα -το ζήτησαν και οι άλλοι- και τότε θα συµ-
φωνήσουµε. 

Εµείς θεωρούµε ρεαλιστικά και δίκαια –και τα προτείνουµε και
τα διεκδικούµε- τα εξής:

Πρώτον, το επίδοµα τοκετού να είναι εφάπαξ στα 1.000 ευρώ
και στα 2.000 ευρώ για δίδυµη κύηση. Αυτό να ισχύει για όλες
τις εργαζόµενες, σε δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα. Να ισχύει, επί-
σης, και για τις αυτοαπασχολούµενες και για τις αγρότισσες και
για τις άνεργες ή ανασφάλιστες, ανεξάρτητα από το είδος της
υγειονοµικής µονάδας όπου γίνεται ο τοκετός. Η δαπάνη να γί-
νεται από τον κρατικό προϋπολογισµό. 

Δεύτερον, η άδεια κύησης, τοκετού και γαλουχίας πρέπει να
είναι ίση για όλες τις εργαζόµενες στον ιδιωτικό και δηµόσιο
τοµέα. Η άδεια να ισχύει για δύο µήνες πριν και έξι µήνες µετά
τον τοκετό µε πλήρεις αποδοχές και πλήρη ασφαλιστικά δικαιώ-
µατα. Επιπλέον, να ισχύει η γονική άδεια για κάθε παιδί για ένα
χρόνο για τη µητέρα ή τον πατέρα µε πλήρεις αποδοχές και µε
πλήρη ιατροφαρµακευτική περίθαλψη και συντάξιµη ασφαλι-
στική κάλυψη. Αυτό µπορεί να φαίνεται ότι έχει δυσκολία ή αδυ-
ναµία για τις αυτοαπασχολούµενες, εµείς όµως προτείνουµε ότι
για τις αυτοαπασχολούµενες, στις οποίες συµπεριλαµβάνονται
και οι µισθωτές µε µπλοκάκια και οι αγρότισσες, πρέπει να ισχύει
ανάλογη πληρωµένη άδεια, η οποία να καλύπτεται από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό και να είναι στο ύψος του κατώτατου βασι-
κού µισθού, αν θέλουµε να λέµε ότι προστατεύουµε τη µητρό-
τητα. Οι ασφαλιστικές εισφορές να καλύπτονται γι’ αυτό το διά-
στηµα και πάλι από τον κρατικό προϋπολογισµό και να είναι συν-
τάξιµες. Το θέµα της προστασίας της µητρότητας ισχύει για όλες
τις γυναίκες, όπου και να δουλεύουν, σε ιδιωτικό ή δηµόσιο
τοµέα, είτε είναι µισθωτές ή αυτοαπασχολούµενες ή αγρότισσες.
Δηλαδή, µε λίγα λόγια, πρέπει να είναι ίδιοι και ίσοι οι όροι.

Τρίτον, πιστεύουµε ότι δεν πρέπει να καταργηθεί κανένα δι-
καίωµα και καµµία θετική διάκριση υπέρ των γυναικών στο όνοµα
της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών. Αυτό είναι υποκρι-
σία.

Σε ό,τι αφορά τα άρθρα, µερικά που περιέχουν συγκεκριµέ-
νους ορισµούς και θετικές διατάξεις εµείς θα τα ψηφίσουµε. Για
να είµαι πιο συγκεκριµένη, µιλάω για το άρθρο 2 που αφορά το
πεδίο εφαρµογής, το άρθρο 3 που αφορά τους ορισµούς και το
άρθρο 7 µε τις παρατηρήσεις όµως που κάνει και η Διεύθυνση
Επιστηµονικών Μελετών της Βουλής -µιλάω για το Τµήµα Νοµο-
τεχνικής Επεξεργασίας. Στα άλλα άρθρα δηλώνουµε «ΛΕΥΚΟ»,
γιατί υπάρχουν παράγραφοι που συµφωνούµε κι άλλες παρά-
γραφοι που είµαστε αντίθετοι.

Συνολικά, λοιπόν, για το νοµοσχέδιο δηλώνουµε «ΠΑΡΩΝ».
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-

ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)
Τέλος, δεν µπορώ να µην σχολιάσω ότι και µόνο που ακούγε-

ται το όνοµα ή γίνεται αναφορά στο Λένιν, δηµιουργείται τρόµος.
Όµως, θέλω να σας πω ότι αυτά που συζητάµε σήµερα επί Λένιν
είχαν λυθεί, δηλαδή από τον περασµένο αιώνα. Κι αν χρησιµο-
ποιείται σήµερα ο Λένιν ακόµα και παραποιηµένος και διαστρε-
βλωµένος είναι για να προσαρµόζεται και να δικαιολογείται η
άγρια, σκληρή, αντιλαϊκή πολιτική, η στήριξη δηλαδή στο εκµε-
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ταλλευτικό σύστηµα και τη σαπίλα του που εξαθλιώνει τις λαϊκές
µάζες, φέρνει πείνα και δυστυχία και που οι λαοί πρέπει µε τους
αγώνες τους να γκρεµίσουν. Αργά ή γρήγορα θα γίνει, γιατί
όπως λέει και ο Μπρεχτ «Ελπίζω στους σεισµούς που µέλλονται
να’ ρθουν». Και θα έρθουν, κύριοι συνάδελφοι, εµείς είµαστε σί-
γουροι γι’ αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε. Αν κατάλαβα καλά, ψηφίζετε «ΠΑΡΩΝ» και σε
κάποια άρθρα «ΝΑΙ», κυρία συνάδελφε;

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι, τα ονοµάτισα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ωραία, πάντως

δεν υπάρχει το «ΛΕΥΚΟ» ως θέση, αλλά «ΠΑΡΩΝ».
Ολοκληρώθηκε ο πρώτος κύκλος των εισηγητών και των ειδι-

κών αγορητών. Εισερχόµαστε στον κατάλογο των οµιλητών.
Ο κ. Μανώλης Γλέζος έχει το λόγο.
Ορίστε, κύριε Γλέζο, έχετε το λόγο για επτά λεπτά.
ΜΑΝΩΛΗΣ ΓΛΕΖΟΣ: Αγαπητή Πρόεδρε, αγαπητές συναδέλ-

φισσες και συνάδελφοι, µε µεγάλη µου στεναχώρια και λύπη δια-
πιστώνω ότι πρέπει να έρθουν εντολές από τη Δύση και να
υπακούσουµε εµείς οι …φτωχοί Έλληνες. 

Θυµάµαι τώρα σ’ αυτήν την κατάσταση τα λόγια του Σόλωνα
που έλεγε «Γιγνώσκω, καί µοι φρενός ένδοθεν άλγεα κείται».
Γνωρίζω, και στη σκέψη µου µέσα φωλιάζει ο πόνος γι’ αυτήν την
κατάντια να εναρµονιζόµαστε, λέει, µε τους δυτικοευρωπαίους,
που έχουν κλέψει ακόµη και τον τίτλο Ευρώπη µε όλα τα σχετικά
επακόλουθα.

Να θυµίσω στο Σώµα ότι στην Κατοχή η γυναίκα µε το σπαθί
της κατέκτησε πλήρως τα δικαιώµατά της και όταν είχε ο λαός
την εξουσία στην Κατοχή, δεν λογάριαζε και δεν είχε ανάγκη από
νοµοθετήµατα για να δώσει αυτό που δικαιούται η γυναίκα, δη-
λαδή τα ίδια, ίσα δικαιώµατα. 

Δεν πρόκειται να ξεχάσω, επίσης, ότι ο Γιάννης ο Πασαλίδης,
ο Πρόεδρος της ΕΔΑ, αγωνιζόταν να δοθεί η ψήφος στις γυναί-
κες, παρόλο που έλεγε, ότι ως συντηρητικό στρώµα λόγω του
εκφυλισµού από τη Δύση, «οι γυναίκες θα καταψηφίσουν την
ΕΔΑ. Παρ’ όλο που γνωρίζω ότι οι γυναίκες θα καταψηφίσουν
την ΕΔΑ, ζητώ να δοθεί ψήφος στις γυναίκες».

Το δεύτερο στοιχείο που θα ήθελα να τονίσω είναι να µπορέ-
σουµε κατά κάποιο τρόπο να ξεφύγουµε απ’ όλες αυτές τις προ-
σπάθειες που γίνονται να δηµιουργηθεί ένα χάσµα ανάµεσα στις
γυναίκες και στους άνδρες. Οι γυναικείες οργανώσεις, στην
κοινή νεοελληνική «φεµινιστικές» και οι ανδρικές οργανώσεις αν-
τίστοιχα, στην κοινή νεοελληνική «µασκουλινίστικες», βρίσκονται
σε µία διάσταση. 

Θυµάµαι την αποκορύφωση αυτού του φαινοµένου όταν µία
καθηγήτρια γλωσσολογίας από τη Θεσσαλονίκη ήρθε στο Πανε-
πιστήµιο Αθηνών να µιλήσει για το πώς µέσα στη γλώσσα κατο-
χυρώνεται η φαλλοκρατία, όπως έλεγε, η ανδροκρατία δηλαδή.
Πολλοί φίλοι µου εκεί µου είπαν τότε «πάρε το λόγο». Αναγκά-
στηκα και πήρα το λόγο και είπα «αν δεν κάνω λάθος, τα πιο ευ-
γενικά πράγµατα που έχει δηµιουργήσει ο άνθρωπος είναι
θηλυκού γένους: η ειρήνη, η σοφία, η ευτυχία, η ζωή». Ο «θάνα-
τος» είναι αρσενικός. Η «ζωή» είναι θηλυκιά. 

Τελικά πήρε την εκδίκησή της η γυναίκα όταν ανάγκασε τον
άνδρα να λέει ότι υπανδρεύεται. Ο άνδρας νυµφεύεται και η γυ-
ναίκα υπανδρεύεται. Όταν υπανδρεύεται ο άνδρας καταλαβαί-
νετε τι γίνεται και είναι η µεγαλύτερη εκδίκηση που έχει πάρει η
γυναίκα στον αγώνα που πρέπει να είναι ανύπαρκτος µεταξύ αν-
δρών και γυναικών.

Αγαπητοί φίλοι, κάθε φορά κάθοµαι και σας ακούω όλους.
Όµως επειδή, εξέλειπαν από τον βίο τον σηµερινό δύο αγωνι-
στές, είµαι υποχρεωµένος να παραστώ στις κηδείες τους. Θα
αναφέρω τα ονόµατά τους. Και άλλες φορές το έχω κάνει στο
Κοινοβούλιο. 

Ο ένας είναι ο Χαρίλαος Μηχιώτης, δάσκαλος και στη συνέχεια
δηµοσιογράφος, ο οποίος δούλεψε τα χρόνια της Κατοχής σε
έντυπα, αλλά και στην εφηµερίδα «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ». Ήταν στην
οµάδα εκείνη των συντακτών των τριών «Κ», του Καβαγάκη, του
Καραγιώργη και του Καραντώνη, που δηµιούργησαν µια καινούρ-
για αντίληψη για τη δηµοσιογραφία. Εξέλιπε 98 χρονών. 

Να αναφερθώ και στο Χρόνη τον Μίσσιο, τον συγγραφέα. Χρό-

νια ζήσαµε µαζί στις φυλακές. Η συµβολή του στις νέες ιδέες,
στις νέες µη αγκυλωµένες ιδέες που δίνουν τα δόγµατα, προσέ-
φερε πάρα πολλά.

Ζητώ συγγνώµη µε τη διαβεβαίωση που πιστεύω να έχω από
εσάς, ότι όλες οι προσθήκες που έχουν γίνει για τη βελτίωση της
εναρµονισµένης προς τη Δύση, τέλος πάντων, οδηγίας, θα γί-
νουν νόµοι του ελληνικού κράτους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια–Τσαρουχά): Ευχαριστούµε
και εµείς, κύριε Γλέζο και για τον ύµνο προς τη γυναίκα που εκ-
φέρατε. Βέβαια να ευχηθούµε και εµείς να είναι αιωνία η µνήµη
των αποθανόντων.

Ο κ. Δηµήτριος Στρατούλης έχει το λόγο.
Συγγνώµη κύριε Στρατούλη, προηγείται η κ. Άννα Καραµανλή.

Από τις υπηρεσίες είχε γραφτεί άλλη σειρά και έτσι την εκφώ-
νησα.

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστούµε για την εφαρµογή της
ίσης µεταχείρισης, κυρία Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια–Τσαρουχά): Εγώ ευχαρι-

στώ.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι µορ-

φές εργασίας στη σύγχρονη ευρωπαϊκή -και όχι µόνο- πραγµα-
τικότητα µεταβάλλονται µε ταχείς ρυθµούς. Η ανάπτυξη νέων
τεχνολογιών, καθώς και οι καινούργιες ανάγκες που δηµιουρ-
γούνται επιβάλλουν την επικαιροποίηση της νοµοθεσίας, έτσι
ώστε να καλύπτει αποτελεσµατικά τα δικαιώµατα όλων των ερ-
γαζοµένων, ιδιαίτερα µάλιστα των γυναικών που πολλές φορές
πέφτουν θύµατα ανισοτήτων και διακρίσεων. 

Η προηγούµενη οδηγία 86/613 της ΕΟΚ δεν κάλυπτε επαρκώς
τις γυναίκες που αυτοαπασχολούνται, πολύ περισσότερο δεν κά-
λυπτε ούτε αυτές που εργάζονται βοηθώντας το σύζυγό τους
που ασκεί επικερδή δραστηριότητα για λογαριασµό του. Γνωρί-
ζουµε ασφαλώς ότι πρόκειται για µία συχνή και διαδεδοµένη κα-
τάσταση. Οι γυναίκες συµµετέχουν πολλές φορές καθοριστικά
στην επαγγελµατική δραστηριότητα των συντρόφων τους, άρα
η εργασία τους θα πρέπει να αναγνωρίζεται και να έχουν την
απαραίτητη κοινωνική προστασία.

Δυστυχώς στη χώρα µας οι αυτοαπασχολούµενες γυναίκες
καλύπτουν ένα πολύ µικρό ποσοστό των εργαζοµένων γυναικών.
Αυτό θα πρέπει να µας βάλει σε σκέψεις έτσι ώστε να κατορθώ-
σουµε να απαλείψουµε τα κωλύµατα και τα εµπόδια εκείνα που
αντιµετωπίζει η γυναίκα στην άσκηση ελεύθερης επαγγελµατικής
δραστηριότητας. 

Αναζητώντας τις πολιτικές και τις δράσεις της Ευρωπαϊκής
Ένωσης βλέπουµε ότι σύµφωνα µε ψήφισµα του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου 2010/2275 υπάρχουν αποκλίσεις µεταξύ των κρα-
τών-µελών σ’ ό,τι αφορά τον αριθµό των γυναικών επιχειρηµα-
τιών. Λιγότερες γυναίκες παρά άντρες θεωρούν την επιχειρηµα-
τικότητα ως βιώσιµη επιλογή σταδιοδροµίας. Παρά την ανοδική
τάση στην τελευταία δεκαετία, µόνο µία γυναίκα στις δέκα είναι
επιχειρηµατίας έναντι ενός άντρα στους τέσσερεις. Οι γυναίκες
αποτελούν περίπου το 60% του συνόλου των αποφοίτων πανε-
πιστηµίου, αλλά υποεκπροσωπούνται στην πλήρη απασχόληση
στην αγορά εργασίας, ιδιαίτερα στον επιχειρηµατικό τοµέα. Άρα
είναι καθοριστικό να ενθαρρυνθούν και να ενδυναµωθούν οι γυ-
ναίκες ώστε να αναλαµβάνουν επιχειρηµατικά εγχειρήµατα, προ-
κειµένου να µειωθούν οι υπάρχουσες ανισότητες σε επίπεδο
φύλου.

Δεν αρκεί η εξάλειψη των παράνοµων διακρίσεων και της πα-
ρενόχλησης λόγω φύλου τις οποίες συζητούµε σήµερα. Πρέπει
να προχωρήσουµε ακόµα παραπέρα στην προαγωγή της ισότη-
τας ευκαιριών µεταξύ γυναικών και ανδρών. Με την οδηγία και
το σχέδιο νόµου γίνεται προσπάθεια να εξαλειφθούν άµεσες ή
έµµεσες διακρίσεις που µπορεί να υποστούν οι πολίτες λόγω του
φύλου τους. Κάποιες διατάξεις της οδηγίας είναι αυτονόητες,
αλλά καλώς αναφέρονται για να εξασφαλιστεί ότι θα τηρούνται
απαρέγκλιτα. Δεν µπορεί να υπάρχει κάποιος διακριτικός περιο-
ρισµός στη σύσταση εταιρείας µεταξύ συζύγων συγκριτικά µε
άλλες περιπτώσεις. Η πολιτεία οφείλει να εξασφαλίζει την ίση
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µεταχείριση όλων. Αυτό πρέπει να είναι ξεκάθαρο σ’ όλες τις πε-
ριπτώσεις κατά τις οποίες ιδρύεται ή επεκτείνεται µία επιχείρηση. 

Δεν µπορούν επίσης να υπάρχουν διαφορές ανάλογα µε την
οικογενειακή κατάσταση και τις υποχρεώσεις του καθενός. Γνω-
ρίζουµε ότι πάµπολλες φορές οι γυναίκες υπόκεινται σε περίερ-
γες συµπεριφορές, όχι τόσο εµφανείς, οι οποίες ωστόσο µπορεί
να προσβάλλουν την αξιοπρέπειά τους. Στις σηµερινές συνθήκες
όπου όλοι προσπαθούν εναγωνίως να διατηρήσουν µία κεκτη-
µένη θέση εργασίας είναι πολύ δυσκολότερο για τις γυναίκες να
καταγγείλουν µία παραβατική συµπεριφορά. 

Ο φόβος απώλειας της εργασίας µπορεί να οδηγήσει σε ανοχή
µίας διάκρισης ή παρενόχλησης και αυτό είναι ασύµβατο µε τον
ευρωπαϊκό πολιτισµό µας. Γι’ αυτό πρέπει να κρίνουµε θετικά τις
διατάξεις του σχεδίου νόµου οι οποίες υποβοηθούν τη δυνατό-
τητα προσφυγής στους θιγόµενους και τη διεκδίκηση αποζηµίω-
σης και αποκατάστασης. 

Καθοριστικός είναι ο ρόλος του Συνηγόρου του Πολίτη στην
παρακολούθηση της εφαρµογής της ίσης µεταχείρισης και της
παροχής βοήθειας προς αυτούς που υπόκεινται διάκριση. Κύριε
Υπουργέ, καλό θα ήταν να µας διευκρινίσετε µε ποιον τρόπο σκέ-
φτεστε να τον ενισχύσετε έτσι ώστε να εκτελεί µε επάρκεια το
έργο του και να παρεµβαίνει όπου χρειάζεται, γιατί συνήθως µε-
σολαβεί ένα µεγάλο κενό στη χώρα µας όσον αφορά στην εκδί-
καση υποθέσεων και στην απόδοση δικαιοσύνης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την καθιέρωση του επιδόµα-
τος µητρότητας του άρθρου 6 γίνεται ένα σηµαντικό βήµα. Η
υπουργική απόφαση που θα βγει πρέπει να ξεκαθαρίζει τα κρι-
τήρια και το εύρος εφαρµογής του. Στις σηµερινές δύσκολες
συνθήκες µε την κακή κατάσταση των ταµείων χρειάζεται ένας
συνολικός σχεδιασµός που θα εξασφαλίζει την ανεύρεση πόρων
χορήγησης του επιδόµατος σε όσο το δυνατόν περισσότερους
δικαιούχους. Απώτερος στόχος θα πρέπει να είναι η εξίσωση και
η ισοτιµία όλων των εργαζόµενων γυναικών, άσχετα µε το είδος
της απασχόλησής τους. 

Για παράδειγµα, οι γυναίκες που αναγκάζονται να εργαστούν
σε θέσεις εξαρτηµένης εργασίας µε το λεγόµενο µπλοκάκι πα-
ροχής υπηρεσιών τυπικά θεωρούνται αυτοαπασχολούµενες,
αλλά πρέπει και επιβάλλεται κάποια στιγµή να έχουν τα ίδια δι-
καιώµατα και τις ίδιες παροχές µε τις µισθωτές συναδέλφους
τους που δουλεύουν δίπλα τους. 

Είναι σίγουρο ότι αντιµετωπίζουµε ένα συγκεχυµένο εργα-
σιακό πεδίο που γίνεται ακόµα πιο µπερδεµένο εξαιτίας της
κακής οικονοµικής συγκυρίας. Αυτό µπορεί πρόσκαιρα να εµπο-
δίζει την απόλυτη εξάλειψη όλων των πιθανών ανισοτήτων στις
παροχές και τα επιδόµατα, όµως γνωρίζουµε πρώτον ότι η Κυ-
βέρνηση υπό τις παρούσες συνθήκες κάνει ό,τι µπορεί για να
προστατεύσει τις ευπαθείς κοινωνικές οµάδες από την κρίση και
δεύτερον ότι οι γενικότερες αδικίες θα διορθωθούν µόλις το επι-
τρέψουν οι οικονοµικές συνθήκες.

Το ζήτηµα όµως είναι ευρύτερο και δεν περιορίζεται στο πότε
και πώς θα µπορέσει το κράτος να δώσει ένα επίδοµα παραπάνω.
Η πολιτεία έχει µόνο να κερδίσει αν µε τις ενέργειές της διευκο-
λύνει και παροτρύνει περισσότερες γυναίκες να ασχοληθούν  µε
ένα αυτόνοµο επάγγελµα. 

Προφανέστατα θα πρέπει οι πρωτοβουλίες του κράτους να
µην έχουν µόνο το χαρακτήρα της υπεράσπισης δικαιωµάτων
αλλά να εµπεριέχουν και θετική δράση. Μ’ αυτό το σκεπτικό πρέ-
πει να προωθήσουµε πρωτοβουλίες για την ανάπτυξη της γυναι-
κείας επιχειρηµατικότητας αξιοποιώντας ό,τι κονδύλια µπορούν
να βρεθούν από τα κοινοτικά ταµεία. Χρειάζεται να δηµιουργη-
θούν επιχειρηµατικά κέντρα για γυναίκες, δίκτυα ανταλλαγής
γνώσεων τα οποία να προσφέρουν ουσιαστική επιχειρηµατική
ενηµέρωση εκπαίδευση και καθοδήγηση.

Οι Ηνωµένες Πολιτείες εφάρµοσαν συντονισµένες δράσεις και
κατάφεραν σε 10 χρόνια, από το 1992 ως το 2002, να διπλασιά-
σουν τη γυναικεία επιχειρηµατικότητα, να αυξήσουν σηµαντικά
τις θέσεις εργασίας και την οικονοµική συµβολή στην κοινωνία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι συνθήκες οικονοµικής κρίσης
που βιώνουµε µαστίζουν όλους τους πολίτες, αλλά πλήττουν ιδι-
αίτερα τις γυναίκες που έχουν ταυτόχρονα πολλούς διαφορετι-
κούς ρόλους στη ζωή. Αξίζει να σταθούµε δίπλα στη γυναίκα που

εκτός από εργαζόµενη είναι σύζυγος µητέρα και πολλές φορές
ο µόνος στυλοβάτης του θεσµού της οικογένειας µιας και οι µο-
νογονεϊκές οικογένειες αυξάνονται µε ραγδαίους ρυθµούς. 

Όταν αγωνιζόµαστε για τα δικαιώµατα των γυναικών ουσια-
στικά υπερασπιζόµαστε τις ίδιες τις αρχές και τις αξίες της δι-
καιοσύνης και της δηµοκρατίας γιατί πολύ απλά,  κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, αναφερόµαστε στο µισό πληθυσµό της χώ-
ρας που επιβάλλεται να συµµετέχει ισότιµα σε όλες τις πλευρές
της ζωής και της κοινωνίας µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε και για τη συνέπεια στο χρόνο σας.
Ο κ. Στρατούλης έχει το λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

είναι θετικό να επεκτείνεται η αρχή της ίσης µεταχείρισης στη
χώρα µας και στις γυναίκες κατά την άσκηση αυτοτελούς επαγ-
γελµατικής δραστηριότητας. Έπρεπε να έχει γίνει από χρόνια
αυτό στη χώρα µας. Υπάρχουν ευθύνες των προηγούµενων κυ-
βερνήσεων που δεν είχαν υπάρξει σχετικές θετικές ρυθµίσεις
παρά τις πιέσεις και των φορέων των αυτοαπασχολουµένων και
των γυναικείων οργανώσεων. Κάναµε δυο αναγνώσεις στην
Διαρκή Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων και προτείναµε συγκε-
κριµένες βελτιώσεις και εµείς και Βουλευτές και Βουλευτίνες
από άλλες πολιτικές δυνάµεις. Ακόµα αυτές τις βελτιώσεις, πα-
ρότι είµαστε στην Ολοµέλεια, δεν τις έχουµε δει. 

Το πρώτο ζήτηµα που είχαµε θέσει ήταν για την έκταση εφαρ-
µογής της οδηγίας που ενσωµατώνεται στο Εθνικό Δίκαιο. Είχαν
µπει ζητήµατα, όχι µόνο από εµάς αλλά και από άλλες πολιτικές
δυνάµεις, να διευκρινιστεί ότι η αρχή της ίσης µεταχείρισης και
η εφαρµογή του νόµου, εφόσον ψηφιστεί, καλύπτει και τις αγρό-
τισσες. Μέχρι σήµερα δεν έχει διευκρινιστεί. Απορώ µάλιστα,
γιατί ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ στη συνεδρίαση της Διαρκούς Επι-
τροπής Κοινωνικών Υποθέσεων το είχε βάλει και ως προϋπόθεση
για να ψηφίσει το ΠΑΣΟΚ την ενσωµάτωση της οδηγίας. Σήµερα
δεν το έθεσε. Δεν είναι όµως εδώ σήµερα κανείς τους να µας
εξηγήσει τι εννοούσαν. 

Το δεύτερο αφορά στο βασικό ζήτηµα που εµείς θέσαµε και
για το οποίο ζητήσαµε βελτιώσεις. Η συζήτηση στη Διαρκή Επι-
τροπή Κοινωνικών Υποθέσεων εκεί επικεντρώθηκε. Είναι το
άρθρο 6 του προτεινόµενου σχεδίου νόµου. Το άρθρο 6 προβλέ-
πει το επίδοµα µητρότητας, δηλαδή ένα ποσό στήριξης της αυ-
τοαπασχολούµενης γυναίκας ώστε πριν ή µετά τον τοκετό να
µπορέσει να λείψει για 14 εβδοµάδες, όπως λέει το σχέδιο νόµου
και να καλύψει το εισόδηµά της σε ένα βαθµό.  Εκεί είχε γίνει
πολύ µεγάλη κουβέντα. 

Εµείς είχαµε πει ότι θα πρέπει να πάµε µε βάση το γράµµα και
το πνεύµα της ευρωπαϊκής οδηγίας, η οποία ενσωµατώνεται στο
εθνικό µας δίκαιο, µε βάση την οποία είναι  υποχρεωτική η χορή-
γηση αυτού του επιδόµατος. 

Είχαµε πει, λοιπόν, αντί η διατύπωση της προτεινόµενης ρύθ-
µισης να είναι ότι «µπορεί» να χορηγείται στις αυτοαπασχολού-
µενες εργαζόµενες γυναίκες επίδοµα µητρότητας λόγω εγκυµο-
σύνης ή µητρότητάς, αυτό να αντικατασταθεί «στις αυτοαπασχο-
λούµενες εργαζόµενες γυναίκες χορηγείται επίδοµα µητρότη-
τας», που βεβαίως βγαίνει µε κοινή υπουργική απόφαση.

Το δεύτερο που είχαµε επισηµάνει αφορούσε τη διατύπωση
που έχετε στην παράγραφο 6, όπου αναφέρετε το εξής: «Χορη-
γείται στις αυτοαπασχολούµενες εργαζόµενες γυναίκες το επί-
δοµα µητρότητας.» Αυτό θα πρέπει να επεκταθεί και στις
γυναίκες συζύγους και τις συντρόφους συµβίωσης, όπως περι-
γράφεται παραπάνω σε αυτό το νοµοσχέδιο.

Επίσης, στο σχέδιο νόµου που µας προτείνετε, δεν µπαίνουν
καθόλου κριτήρια, όπως είπε και η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ,
για να διασφαλιστεί, µε βάση αυτά τα κριτήρια, ότι θα είναι ικα-
νοποιητικό το ποσό του επιδόµατος µητρότητας, ώστε να µπο-
ρέσει να λείψει αυτές τις δεκατέσσερις εβδοµάδες η αυτοαπα-
σχολούµενη που έχει τεκνοποιήσει.

Εκεί µπαίνουν τρία κριτήρια που συσχετίζονται α) µε το ποσό
του επιδόµατος ασθένειας που δίνεται όταν λείψεις από τη δου-
λειά µε ασθένεια, β) µε τα διαφυγόντα έσοδα ή κέρδη για τις δε-
κατέσσερις εβδοµάδες που θα λείψει η γυναίκα
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αυτοαπασχολούµενη, όπως τα διαφυγόντα κέρδη προσδιορίζον-
ται από την εθνική νοµοθεσία για τέτοιες περιπτώσεις. Ως κριτή-
ριο, όµως, µπαίνει γ) και το τι άλλο αντίστοιχο επίδοµα παίρνουν
εργαζόµενοι σε άλλους τοµείς, δηλαδή οι απασχολούµενοι σε
µισθωτή εργασία. Δυστυχώς, αυτά τα κριτήρια δεν µπαίνουν στο
προτει- νόµενο σχέδιο νόµου, παρά το ότι θα έπρεπε, ώστε να
διασφαλιστεί ότι θα είναι τουλάχιστον αξιοπρεπές αυτό το ποσό
που θα προσδιοριστεί ως επίδοµα µητρότητας.

Είχαµε ζητήσει αντί για να καλύπτει αυτό το επίδοµα µητρό-
τητας τη δυνατότητα να λείψει δεκατέσσερις εβδοµάδες από την
εργασία της, να καλύπτει δεκαεπτά εβδοµάδες, όπως προβλέ-
πεται για τις εργαζόµενες µε µισθωτή εργασία. Κυρίως, όµως,
είχαµε ζητήσει να υπάρξει σαφής διατύπωση και διασφάλιση ότι
η κοινή υπουργική απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του
Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, µε
την οποία θα προσδιορίζεται ο φορέας που θα δίνει το επίδοµα
µητρότητας, το επίπεδο και το ποσό αυτού του επιδόµατος θα
βγει µέσα σε δύο µήνες, γιατί υπάρχει ο κίνδυνος, µε βάση τη
µέχρι τώρα πολιτική εµπειρία, να παραπεµφθεί στις καλένδες.
Και αυτό δεν υπάρχει στην παρούσα πρόταση νόµου και δεν έχει
βελτιωθεί.

Βεβαίως, υπάρχουν και µία σειρά από βελτιώσεις που θα µπο-
ρούσαν να γίνουν στο άρθρο 7, ώστε όταν θίγεται η αρχή της
ισότητας για αυτοαπασχολούµενες γυναίκες, να µπορούν να πα-
ρεµβαίνουν συλλογικοί φορείς, συνδικαλιστικοί είτε γυναικείες
Οργανώσεις και να προσφεύγουν στα δικαστήρια ή στους αρµό-
διους κρατικούς φορείς ώστε να προστατευτούν τα δικαιώµατά
τους. Το σχέδιο νόµου που προτείνει η Κυβέρνηση ζητά τη συ-
ναίνεση του/της θιγόµενου/ης. Δηλαδή, πριν γίνει η προσφυγή,
να δώσει τη συναίνεσή της, ενώ το σχέδιο οδηγίας λέει «µε την
έγκριση του θιγόµενου ή της θιγόµενης», που η έγκριση δίνεται
µετά. Και όταν ζητάς εκ των προτέρων τη συναίνεση για να γίνει
προσφυγή και να προστατευτούν τα δικαιώµατα της θιγοµένης,
µέχρι αυτή να δοθεί, µπορεί να χαθούν και οι αντίστοιχες προθε-
σµίες για να γίνουν οι προσφυγές στα δικαστήρια ή στους αρ-
µόδιους κρατικούς φορείς.

Δηλαδή, βλέπουµε µία διάθεση της Κυβέρνησης και του
Υπουργείου Εργασίας να αποκλίνει σε διατυπώσεις πολύ κρίσι-
µες από την ευρωπαϊκή οδηγία.

Κατόπιν αυτού, εµείς, επί της αρχής, θα ψηφίσουµε το σχέδιο
νόµου της Κυβέρνησης για εναρµόνιση της ευρωπαϊκής οδηγίας
για τη διασφάλιση της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και
γυναικών κατά την άσκηση αυτοτελούς επαγγελµατικής δραστη-
ριότητας. Στο άρθρο 6, όµως, στο κρίσιµο άρθρο για τη διασφά-
λιση αυτής της αρχής, εφόσον και µε το κλείσιµο της οµιλίας του
Υπουργού δεν υπάρξουν αυτές οι βελτιώσεις, θα ψηφίσουµε
«παρών».

Γιατί, κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, κανείς και τίποτα δεν µας διασφαλίζει πολιτικά ότι οι βελ-
τιώσεις, που προβλέπονται εξάλλου στην ευρωπαϊκή οδηγία, θα
περάσουν στην κοινή υπουργική απόφαση η οποία προβλέπεται
να εκδοθεί στο µέλλον, γιατί αυτή δεν περνάει από τον έλεγχο
της Βουλής.

Εποµένως, ό,τι είναι να γίνει, πρέπει να γίνει τώρα µε τη βελ-
τίωση του άρθρου 6. Εάν δεν υπάρξουν βελτιώσεις και πλήρης
προσαρµογή µε το αντίστοιχο άρθρο 8 της ευρωπαϊκής οδηγίας,
εµείς στο άρθρο 6 θα ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ». 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ο κ. Επαµει-

νώνδας Μαριάς έχει το λόγο.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ – (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυ-

ρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε σήµερα την εναρµόνιση
της εθνικής νοµοθεσίας µε τη συγκεκριµένη οδηγία της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Παλαιότερα ακολουθείτο η διαδικασία, η ενσω-
µάτωση ή η εναρµόνιση να γίνεται µε προεδρικά διατάγµατα, µια
διαδικασία η οποία είχε υποβαθµίσει το ρόλο της Βουλής. Κατά
την έννοια αυτή, παρακολουθώντας τη νέα διαδικασία να φέ-
ρουµε τα θέµατα στη Βουλή, νοµίζω ότι αυτό είναι κάτι το πολύ
σηµαντικό. 

Δυστυχώς, όµως, τα βασικά θέµατα που πρέπει να συζητήσει
η Βουλή, περνούν πλέον µε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου.

Πήγαµε στο άλλο άκρο. Είχαµε πει από αυτό το Βήµα ότι το µνη-
µόνιο βλάπτει σοβαρά τη δηµοκρατία, ότι αυτή η ιστορία µε τις
πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου είναι αρκετά επικίνδυνη. Και
βλέπουµε να έχουµε δύο νέες πράξεις νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου την Κυριακή και τη Δευτέρα, που επί της ουσίας τροποποί-
ησαν σε µεγάλο βαθµό το τεράστιο πολυνοµοσχέδιο των
επτακοσίων τριάντα πέντε σελίδων που ήρθε εδώ µε τη διαδικα-
σία του κατεπείγοντος και να περνούν και διατάξεις θεσµικές,
όπως είναι ο αυτόµατος µηχανισµός περιορισµού και ελέγχου
των δαπανών. Και όταν δεν επιτυγχάνεται ο στόχος του µνηµο-
νίου, αυτόµατα γίνονται περικοπές, είτε σε θέµατα κοινωνικά,
είτε στους µισθούς και στις συντάξεις. Εποµένως, εδώ έχουµε
ένα µηχανισµό αυτόµατης µείωσης µισθών και συντάξεων, ο
οποίος έχει θεσµοθετηθεί.

Αυτά, λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, είχαµε πει ότι είναι επικίν-
δυνα, διότι έπρεπε να τα φέρετε στη Βουλή. Φέρατε µε τη διαδι-
κασία του κατεπείγοντος ως Κυβέρνηση αυτό το πολυνοµο-
σχέδιο, µε την υπόσχεση ότι στις 12 του Νοεµβρίου θα εγκριθούν
τα χρήµατα, τα οποία θα έρθουν, διότι διαφορετικά στις 16 Νο-
εµβρίου, είπε ο κ. Σαµαράς, θα πτωχεύσει η Ελλάδα. Τίποτα από
αυτά δεν έγινε. Είναι µια επικίνδυνη διαδικασία.

Ήθελα να πω στο σηµείο αυτό ότι σύµφωνα µε το άρθρο 44,
για να γίνει αυτό, χρειάζεται να υπάρχουν έκτακτες περιστάσεις,
εξαιρετικά επειγούσης και απρόβλεπτης ανάγκης για να εκδοθεί
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Ποιες είναι αυτές οι έκτακτες
περιστάσεις; Αφού φέρατε το πολυνοµοσχέδιο µε τη διαδικασία
του κατεπείγοντος.

Επίσης, απαιτείται πρόταση του Υπουργικού Συµβουλίου. Εγώ
σας ρωτώ: Ποια είναι η απόφαση του Υπουργικού Συµβουλίου;
Θέλω να την φέρετε και να την καταθέσετε. Δεν υπάρχει από-
φαση του Υπουργικού Συµβουλίου. Να µας πείτε ποιον αριθµό
έχει, πότε συγκροτήθηκε το Υπουργικό Συµβούλιο και πότε συ-
νεδρίασε, διότι εµείς είδαµε από την Παρασκευή µέχρι τη Δευ-
τέρα ένα σούρτα-φέρτα των τριών Αρχηγών και δεν είδαµε
συνεδρίαση του Υπουργικού Συµβουλίου. Και ούτε δια περιφο-
ράς µπορείτε να το κάνετε αυτό. Είναι επικίνδυνος ο δρόµος
στον οποίο βαδίζετε. 

Και πιστεύω ότι έχει και ευθύνη και ο Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τίας πλέον που ανέχεται αυτήν την κατάσταση, η Βουλή στην
ουσία να µη λειτουργεί και να έχουµε πράξεις νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου, δηλαδή, διαδικασία έκτακτης ανάγκης, δηλαδή δια-
δικασία µε την οποία µε προεδρικά διατάγµατα και µε διατάγµα-
τα τέτοιου τύπου θα προχωρούµε. Είναι επικίνδυνος ο δρόµος
στον οποίο πηγαίνετε. 

Εµείς καταθέτουµε αίτηση κατάθεσης εγγράφων. Να µας φέ-
ρετε τις αποφάσεις του Υπουργικού Συµβουλίου, τι αριθµό
έχουν, γιατί στις πράξεις του νοµοθετικού περιεχοµένου λέει
«µετά από πρόταση του Υπουργικού Συµβουλίου». Ποια πρό-
ταση; Δεν έχει αριθµό; Δεν πρέπει να έχει ηµεροµηνία; Δεν πρέ-
πει να έχει αριθµό πρωτοκόλλου; Πού είναι αυτά; Πού τα
βρήκατε και κάνετε αυτή τη δουλειά; Αυτά σε σχέση µε το πού
βαδίζουµε. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο  Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ)

Διότι όλα αυτά τα κάνατε για να πάµε στο περίφηµο Eu-
rogroup, το οποίο τι αποφάσισε; Τίποτε! Ο κ. Σόιµπλε σήµερα θα
ενηµερώσει τη Βουλή στη Γερµανία για το τι έγινε. Δεν βλέπω να
υπάρχει διαδικασία ενηµέρωσης να έρθει ο Πρωθυπουργός ή ο
Υπουργός Οικονοµικών για να µας ενηµερώσει τι έγινε.

Καταθέτω για τα Πρακτικά της Βουλής την απόφαση που πήρε
το Eurogroup, η οποία είναι στα αγγλικά, κύριε Υπουργέ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Επαµεινώνδας Μαριάς  κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Το έχουµε πει και άλλη φορά. Να βάλετε διαδικασίες, επειδή
το Eurogroup δεσµεύει, να τα µεταφράσετε στα ελληνικά. Κατ’
αρχάς δεν υπάρχει απόφαση του Eurogroup. Δεν είναι δήλωση
του Eurogroup, «statement of the Eurogroup», αλλά είναι δήλωση
του Προέδρου του Eurogroup, για να καταλάβετε τι έγινε. 

Εκεί µέσα δεν λέει κουβέντα για το τι θα γίνει µε τη χρηµατο-
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δότηση, το περίφηµο θέµα για το οποίο µας λέγατε. Δεν λέει κου-
βέντα! Δεν υπάρχει καµµία δέσµευση! Όλα αυτά που ακούγονται
είναι από τα παπαγαλάκια. 

Ευτυχώς που υπάρχει η τηλεόραση της Βουλής και µπορούν
να µας δουν οι Έλληνες πολίτες για να ακούσουν τι γίνεται. Γιατί
όσον αφορά εµάς τους Ανεξάρτητους Έλληνες υπάρχει πλήρης
αποκλεισµός από τη ΝΕΤ και από τις τηλεοράσεις. Εµφανίζονται
τα τρία κόµµατα της συγκυβέρνησης και ο ΣΥΡΙΖΑ µόνο, οι υπό-
λοιποι έχουν εξαφανιστεί. Ευτυχώς, λοιπόν, που υπάρχει αυτό
το Βήµα για να πούµε κάποια πράγµατα, να µας ακούσουν. Μας
έχουν εξαφανίσει και είναι αντισυνταγµατικά αυτά που γίνονται.

Στην απόφαση δεν λέει κουβέντα για τη δόση, βάζει το θέµα
της βιωσιµότητας του χρέους που είναι το πιο βασικό και παρα-
πέµπει για αργότερα. Αυτά, λοιπόν, όλα έγιναν την στιγµή που
έχετε περάσει µε µια επιθετική πολιτική απέναντι σ’ όλη την κοι-
νωνία τα αντικοινωνικά µέτρα. 

Οι συνταξιούχοι στο Ηράκλειο σήµερα διαµαρτύρονται. Οι
νέοι, που τους απασχολείτε σε κοινωνικές υπηρεσίες των δήµων,
στο Ηράκλειο είναι απλήρωτοι. Οι διαθεσιµότητες στους δήµους
είναι µια κατάσταση απίθανη. Και έρχεστε τώρα µέσα σ’ αυτό το
περιβάλλον και µας λέτε: «Πρέπει να θεσπίσουµε διατάξεις για
την ισότητα µεταχείρισης των δύο φύλων.» Κατ’ αρχάς, για να
υπάρχει ισότητα πρέπει να υπάρχει µεταχείριση, να υπάρχει
δράση. Ποια είναι η δράση στον τοµέα των αυτοαπασχολούµε-
νων; Υπάρχει τίποτα; Έχει µείνει τίποτα; Έχουν διαλυθεί τα
πάντα. Ποια είναι η οικονοµική δραστηριότητα στα θέµατα των
αγροτών; Διαλύσατε τα πάντα.

Εποµένως, για να ξέρουµε τι συζητάµε, είναι ένα φορµαλιστικό
νοµοσχέδιο που ρυθµίζει θεσµικά ζητήµατα, αλλά ως περιεχό-
µενο που είναι η οικονοµία, που είναι η δράση είναι άδειο, διότι
έχουµε οδηγηθεί πλέον σε απαξίωση. Έχετε πτωχεύσει την ελ-
ληνική κοινωνία. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Πρέπει αυτά να
ειπωθούν.

Βεβαίως, δεν έχουµε αντίρρηση. Πλην του άρθρου 6, όπως
εξήγησε η εισηγήτρια µας ότι θα ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ», στα υπό-
λοιπα θα ψηφίσουµε και επί της αρχής και επί των άρθρων. Αλλά
τι είναι αυτό; Είναι ένα θεσµικό πουκάµισο που µέσα δεν έχει πε-
ριεχόµενο. Γιατί για να έχει περιεχόµενο, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, πρέπει να δει τα θέµατα επί της ουσίας, να δει τα θέµατα
της οικονοµίας και να αποφασίσει.

Επειδή άκουσα πολλούς, αλλά και τον κ. Σαµαρά, που επικα-
λείται τον Λένιν, κλπ, ακούστε: Αν πρέπει να κρατήσουµε κάτι
από τον Λένιν, είναι η διαγραφή του επονείδιστου χρέους. Αυτή
είναι µια ξεκάθαρη θέση που είχε. Διαβάστε να δείτε πως έγινε
και να προχωρήσετε, αν θέλετε να γίνετε και ελληνιστές, πάνω
σ’ αυτή τη διαδικασία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τη πτέρυγα των Ανεξαρτήτων Ελλήνων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει η Βουλευ-

τής της Δηµοκρατικής Αριστεράς, κ. Μαρία Γιαννακάκη.
ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ.
Η ενσωµάτωση της εν θέµατι οδηγίας µάλλον δεν είναι πολύ

γοητευτική για τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο των Ανεξαρτή-
των Ελλήνων, της αφιέρωσε µόνο τριάντα δευτερόλεπτα.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Ναι, σαφώς, αλλά µάλλον δεν θα πα-

ρουσίαζε καµµία γοητεία. Το θέµα δεν θα είχε ενδιαφέρον για
τους Ανεξάρτητους Έλληνες.

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Προς τι όλα αυτά;
ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Μου τρώτε χρόνο.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Τι να λέει; Κανονικά

έπρεπε να πω εγώ. Σύµφωνα µε τον Κανονισµό πρέπει να λέµε
και για το σχέδιο νόµου. Δεν έπρεπε να πούµε;

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Δεν είπαµε;
ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Κατ’ αρχάς, το γεγονός ότι η εν θέµατι

οδηγία ενσωµατώνεται στο εσωτερικό δίκαιο όχι µε προεδρικό
διάταγµα, όπως είναι η συνήθης πρακτική, αλλά µε ένα σχέδιο
νόµου και έτσι έχουµε την ευκαιρία αυτό το πάρα πολύ σηµαν-

τικό θέµα να το συζητήσουµε στην Ολοµέλεια, όσοι βέβαια το
συζητάµε.

Η γυναίκα σήµερα συµµετέχει δυναµικά στην κοινωνική ζωή
του τόπου, µορφώνεται, εξελίσσεται επαγγελµατικά και κατακτά
όλους τους τοµείς της κοινωνικής, επαγγελµατικής και οικονο-
µικής ζωής. Η εξέλιξη αυτή, όµως, δεν είναι αποτέλεσµα των πα-
ροχών του κράτους και της πολιτικής των κυβερνήσεων για λήψη
ουσιαστικών µέτρων που προωθούν την ισότητα, διευκολύνουν
την επαγγελµατική ζωή και την κοινωνική πρόοδο και στηρίζουν
την ελληνική οικογένεια, αλλά στο µεγαλύτερο βαθµό είναι απο-
τέλεσµα των προσπαθειών της ίδιας της γυναίκας και του περί-
γυρού της οικογενειακού ή και κοινωνικού, που αρκετές φορές
υποκαθιστά το έλλειµµα του κράτους πρόνοιας.

Αυτό φαίνεται από το σύνολο της ελληνικής νοµοθεσίας, η
οποία σε πολλές περιπτώσεις είναι πίσω από τις σύγχρονες
ανάγκες συγκεχυµένη και δεν έχει αναπροσαρµοστεί εδώ και δε-
καετίες. 

Στην οδηγία την οποία καλούµεθα να ενσωµατώσουµε σήµερα
στο εσωτερικό µας δίκαιο, η αρχή της ίσης µεταχείρισης των
φύλων επιτάσσει σύζυγοι, σύντροφοι συµβίωσης, που συστή-
νουν µαζί µία επιχείρηση να τυγχάνουν της ίδιας µεταχείρισης
µε άλλα πρόσωπα. Οι γυναίκες που ασκούν ανεξάρτητο επάγ-
γελµα, καθώς και οι σύζυγοι, οι σύντροφοι συµβίωσης που συµ-
βάλουν στη δραστηριότητα των αυτοαπασχολούµενων δύνανται
να λάβουν ένα επίδοµα µητρότητας επί τουλάχιστον δεκατέσσε-
ρις εβδοµάδες το οποίο θα επιτρέπει και τη διακοπή της επαγ-
γελµατικής τους δραστηριότητας, εάν αυτές το επιθυµούν. 

Συνεπώς το επίδοµα θα αντιστοιχεί στη µέση απώλεια εισοδή-
µατος ή κέρδους και µπορεί να έχει κι ένα περιοριστικό όριο
πάνω από αυτό. Στο διάστηµα διακοπής των δραστηριοτήτων
τους λόγω της µητρότητας, οι γυναίκες αυτές θα δικαιούνται την
πρόσβαση σε υπηρεσίες παροχής προσωρινής αντικατάστασης
και σε οιεσδήποτε υφιστάµενες ρυθµικές κοινωνικές παροχές. Η
αυτοαπασχόληση αποτελεί σηµαντική, έστω και περιορισµένη
µορφή απασχόλησης στην Ευρώπη, η οποία αντιπροσωπεύει πε-
ρίπου το 16% του ενεργού πληθυσµού. Περίπου το 11% των αυ-
τοαπασχολούµενων εργαζόµενων στην Ευρώπη στηρίζεται στη
βοήθεια των συζύγων και των συντρόφων τους, οι οποίοι, όπως
προαναφέραµε, εργάζονται άτυπα στις µικρές οικογενειακές επι-
χειρήσεις. Έτσι οι γυναίκες τις περισσότερες φορές στηρίζονται
εξ ολοκλήρου στους συντρόφους τους, µε αποτέλεσµα να δια-
τρέχουν κίνδυνο φτώχειας σε περίπτωση διαζυγίου, θανάτου του
συντρόφου ή και χρεοκοπίας. 

Ο συνδυασµός επαγγελµατικής, οικογενειακής και ιδιωτικής
ζωής συνιστά πρόκληση για εκατοµµύρια άνδρες και γυναίκες
σήµερα, αλλά η τεκνοποίηση πολύ συχνά συνεπάγεται γι’ αυτές
τις γυναίκες, όχι µόνο απώλεια εισοδήµατος, αλλά κάτι ακόµα
πιο σηµαντικό, απώλεια των επαγγελµατικών προοπτικών. Μόνο
το 66% των γυναικών µε συντηρούµενα τέκνα εργάζεται σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο ενώ το αντίστοιχο ποσοστό για τους άντρες
ανέρχεται στο 92,3%, σύµφωνα µε τη στατιστική του προηγού-
µενου εξαµήνου. 

Η βελτίωση της άδειας σε αυτές τις περιπτώσεις θα βοηθήσει
τις γυναίκες να αναπτύξουν περισσότερο την προσωπικότητά
τους και την επαγγελµατική τους ζωή. Όπως σηµείωσε η Βίβιαν
Ρέντινγκ, Επίτροπος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αρµόδια για τη
δικαιοσύνη, τα θεµελιώδη δικαιώµατα και την ιθαγένεια και Αντι-
πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, µε την έναρξη ισχύος
αυτής της νέας νοµοθεσίας η Ευρώπη κάνει ένα ακόµα σηµαν-
τικό βήµα προς τα εµπρός, όσον αφορά την ενδυνάµωση της κοι-
νωνικής προστασίας και την παροχή ίσων οικονοµικών και
κοινωνικών δικαιωµάτων για τους αυτοαπασχολούµενους άνδρες
και γυναίκες και τους συζύγους τους. Η νέα αυτή ευρωπαϊκή νο-
µοθεσία –τόνισε- εγγυάται στην πράξη πλήρη ισότητα µεταξύ αν-
δρών και γυναικών στην επαγγελµατική τους ζωή, ενθαρρύνει τη
γυναικεία επιχειρηµατικότητα και δίνει τη δυνατότητα σε αυτοα-
πασχολούµενες γυναίκες να απολάβουν κοινωνικής ασφάλειας
καλύτερης ποιότητας σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Οι νέοι κανόνες αποσκοπούν επίσης στην ενθάρρυνση της επι-
χειρηµατικότητας, όχι µόνο των γυναικών αλλά και των ανδρών.
Επί του παρόντος υφίσταται µεγάλη διαφορά µεταξύ των φύλων
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στον τοµέα αυτό, καθώς µόνο το 30% των µέσω επιχειρηµατιών
στην Ευρώπη είναι γυναίκες. 

Εµείς θα υπερψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο. Δεν πιστεύουµε
ότι λύνει όλα τα προβλήµατα, αλλά σίγουρα είναι ένα βασικό
βήµα προς την κατεύθυνση των ίσων ευκαιριών ανδρών και γυ-
ναικών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει η ΣΤ’ Αντι-

πρόεδρος της Βουλής, κ. Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οπωσδήποτε κάθε
νοµοθετική ρύθµιση, η οποία βοηθάει τις γυναίκες και την ισό-
τητα και γίνεται ένα βήµα προς την κατεύθυνση αυτή είναι θετικό
και οπωσδήποτε το υποστηρίζουµε κι όπως είπε και η εισηγήτριά
µας, θα ψηφίσουµε επί της αρχής, εκτός από το άρθρο 6 όπου
θα δηλώσουµε «ΠΑΡΩΝ».

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, της συµπολίτευσης µην
ενοχλείστε µε τις παρατηρήσεις που σας γίνονται για τον τρόπο
που λειτουργεί το Κοινοβούλιο. Δεν έχει έρθει ένα σχέδιο νόµου,
ένα νοµοσχέδιο το οποίο να συζητείται κατά την κανονική του
διαδικασία. Ερχόµαστε εδώ και επικυρώνουµε µόνο πράξεις νο-
µοθετικού περιεχοµένου. Ε, λοιπόν, ακούστε τουλάχιστον την
κριτική που σας γίνεται.

Οι διακρίσεις, λοιπόν, στους εργασιακούς χώρους της Ευρώ-
πης εξακολουθούν να αποτελούν σηµαντική παράµετρο που
απαιτεί παρεµβάσεις για την αντιµετώπισή της. Οι διακρίσεις
αυτές µε βάση το φύλο εντάσσονται στη σφαίρα της αναζήτησης
των παρεµβάσεων, νοµοθετικών, συλλογικών ρυθµίσεων. Ωστό-
σο, οι παρεµβάσεις αυτές κινούνται από τον άξονα ίσης µεταχεί-
ρισης χωρίς αυτός όµως να συνδέεται συνήθως µε την ανάγκη
δηµιουργίας όρων ισότητας ευκαιριών.

Με την οδηγία την οποία επικυρώνουµε σήµερα, οι αυτοαπα-
σχολούµενοι εργαζόµενοι και οι σύντροφοί τους αποκτούν κά-
ποια κοινωνική προστασία. Συµπεριλαµβάνεται για πρώτη φορά
και το δικαίωµα άδειας µητρότητας σύµφωνα µε τη νέα νοµοθε-
σία της Ευρωπαϊκής Ένωσης που τέθηκε ήδη σε ισχύ.

Αναφέρθηκαν και άλλοι συνάδελφοι στο άρθρο του νοµοσχε-
δίου για τις γυναίκες που αυτοαπασχολούνται. Θα µπορεί πλέον
να χορηγείται επίδοµα µητρότητας το οποίο θα επιτρέπει την
προσωρινή διακοπή του επαγγέλµατός τους λόγω εγκυµοσύνης
ή µητρότητας για διάστηµα τουλάχιστον δεκατεσσάρων εβδοµά-
δων.

Η οδηγία βελτιώνει όντως την προστασία των αυτοαπασχολού-
µενων γυναικών ή και των συζύγων ή και των συντρόφων συµ-
βίωσης, ένα επίσης καινούριο δεδοµένο και στην ελληνική κοινω-
νία, για το οποίο και εγώ θα ήθελα να µιλήσω και να  το στηλι-
τεύσω αρνητικά. Ο γάµος είναι ιερός και θα πρέπει να το σέβον-
ται οι περισσότεροι.

Αγαπητοί συνάδελφοι, οι νέοι κανόνες αποσκοπούν στην εν-
θάρρυνση της ίσης συµµετοχής των γυναικών για εργασιακό βίο.
Θα συµφωνήσουµε όλοι σήµερα πως η ενδυνάµωση της κοινω-
νικής προστασίας και η παροχή ίσων οικονοµικών και κοινωνικών
δικαιωµάτων για τους αυτοαπασχολούµενους άνδρες και γυναί-
κες και τους/τις συζύγους είναι ένα σηµαντικό βήµα. 

Όµως, ενώ το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας που εν-
σωµατώνει στο ελληνικό δίκαιο την οδηγία 2010/41 προβλέπει
την καταβολή επιδόµατος µητρότητας στις αυτοαπασχολούµε-
νες εργαζόµενες γυναίκες από τα τέλη Απριλίου για χρονικό διά-
στηµα τουλάχιστον δεκατεσσάρων εβδοµάδων, δεν προσδιορίζει
όµως το ύψος, τον τρόπο και τη διαδικασία χορηγήσεως του επι-
δόµατος και αυτό µας βρίσκει να διαφωνούµε. 

Οι λεπτοµέρειες αυτές λέτε ότι θα καθοριστούν µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Οικονοµικών και Εργασίας –δεν λέτε πότε-
η οποία θα εκδοθεί, όπως λέτε, σε έξι µήνες από την ψήφιση του
νόµου και µετά από γνώµη του διοικητικού συµβουλίου των φο-
ρέων των αυτοαπασχολούµενων του ΟΑΕΕ. Θεωρώ, όµως, ότι
είναι εντελώς αόριστη και ατελής αυτή η προσέγγιση.

Να υπενθυµίσω πως στην Ελλάδα οι µητέρες που αυτοαπα-
σχολούνται ελάµβαναν µετά τη γέννα επίδοµα τοκετού 800 ευρώ
από τον ΟΑΕΕ, ποσό που καταργήθηκε, κύριε Υπουργέ, όπως το
ξέρουµε όλοι µας τον Ιούλιο του 2012. Η µόνη ευνοϊκή ρύθµιση

που διατηρείται, αφορά τη µείωση των εισφορών κατά 50% για
διάστηµα ενός χρόνου µετά τον τοκετό. 

Πώς ακριβώς, λοιπόν, στην πράξη θα επιτευχθεί η ισότητα µε-
ταξύ ανδρών και γυναικών, έτσι ώστε οι πολίτες να διαπιστώνουν
τα οφέλη της στην καθηµερινή τους ζωή; Μήπως κοιτάµε το δέν-
τρο και χάνουµε το δάσος; 

Όλοι γνωρίζουµε ότι οι ευρωπαϊκές οδηγίες δεσµεύουν τα
κράτη-µέλη ως προς στόχους που πρέπει να επιτευχθούν εντός
µιας συγκεκριµένης χρονικής προθεσµίας, αφήνοντας όµως στις
εθνικές αρχές την επιλογή του τύπου και των µέσων υλοποίησης
των στόχων αυτών. Εναπόκειται, λοιπόν, στις εθνικές αρχές να
µεριµνούν για την τήρηση των εν λόγω διατάξεων και να επιβάλ-
λουν κυρώσεις για ενδεχόµενες παραβάσεις.

Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι δίνουµε ακόµα µεγαλύτερες και
περισσότερες αρµοδιότητες στο Συνήγορο του Πολίτη. Λείπουν
στελέχη από την Ανεξάρτητη αυτή Αρχή. Θεωρώ ότι δεν µπορεί
αυτός ο φορέας στο βαθµό που θα πρέπει και έτσι όπως τουλά-
χιστον φορτώνεται µία ακόµα µεγάλη, µεγάλη ευθύνη, να ελέγχει
ό,τι προβλέπεται µε το σχέδιο νόµου.

Καταλαβαίνουµε, λοιπόν, όλοι πόσο χρονοβόρα και άρα µη
αποτελεσµατική είναι η εν λόγω διαδικασία και θεωρώ ότι πρέπει
να συµπληρωθεί και κάπως αλλιώς. 

Επιπλέον, οι διατάξεις του παρόντος νόµου εφαρµόζονται
στους αυτοαπασχολούµενους εργαζόµενους και στους/στις συ-
ζύγους των αυτοαπασχολουµένων. Αυτό το θεωρώ, επίσης, σω-
στό. Αποκλείεται, όµως -όπως ήδη έχει ειπωθεί και από άλλους
συναδέλφους και το έχετε ακούσει και εσείς στην επιτροπή,
κύριε Υπουργέ- µία µεγάλη µερίδα του ελληνικού λαού που είναι
ο αγροτικός κόσµος. 

Πιστεύω ότι χρειάζεται η δέσµευση της Κυβέρνησής σας ότι
κατά την εναρµόνιση στην ελληνική νοµοθεσία αυτής της οδη-
γίας του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για την εφαρµογή της αρχής
της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών κατά την άσκηση της
αυτοτελούς επαγγελµατικής δραστηριότητας, θα πρέπει να συµ-
περιληφθούν και οι ασφαλισµένες στον ΟΓΑ.

Το επίδοµα µητρότητας πρέπει να αφορά και τις αγρότισσες,
οι οποίες ασκούν αυτοτελή επαγγελµατική δραστηριότητα, και
κατά συνέπεια καλύπτονται από την προς εναρµόνιση µε το ελ-
ληνικό δίκαιο οδηγία του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Ο ΟΓΑ είναι
ταµείο κύριας ασφάλισης από το 1988. Θεωρώ, λοιπόν,  ότι πρέ-
πει να συµπεριληφθούν και αυτές οι αυτοτελώς εργαζόµενες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όντως, όπως είπε και ο κ. Νότης
Μαριάς, είναι ένα «πουκάµισο χωρίς σώµα» αυτό το οποίο συζη-
τούµε σήµερα. Το ψηφίζουµε αλλά συνεχίζω να θεωρώ ότι υπάρ-
χουν πολλά άλλα πράγµατα, τα οποία αυτή η Κυβέρνηση, δυστυ-
χώς και οι προηγούµενες κυβερνήσεις του µνηµονίου, πήρε από
τα δικαιώµατα, όχι µόνο εργασιακά αλλά και κοινωνικά, των Ελ-
λήνων τα τελευταία δύο χρόνια και λυπάµαι που αυτή η Κυβέρ-
νηση συνεχίζει να κάνει αυτό.

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ σε µία έκθεση, την οποία
αναφέρει σε σχετική επίκαιρη ερώτηση, την οποία έχει καταθέ-
σει, απ’ όσο γνωρίζω, ο κ. Νότης Μαριάς, της επιτροπής για τις
συνδικαλιστικές ελευθερίες, δηλαδή το ανώτατο ελεγκτικό όρ-
γανο του Διεθνούς Γραφείου Εργασίας, που συνεδρίασε από την
1η έως 16 Νοεµβρίου, κατά την οποία η ελληνική Κυβέρνηση εγ-
καλείται για σοβαρή παραβίαση διεθνών υποχρεώσεων της
χώρας σε σχέση µε τα εργασιακά δικαιώµατα λόγω σειράς αν-
τεργατικών µνηµονιακών µέτρων, που έχουν θεσπιστεί. 

Ειδικότερα, στην έκθεση επισηµαίνεται ότι οι επαναλαµβανό-
µενες και εκτεταµένες παραβιάσεις της χώρας µας µε διαρκή νο-
µοθετικά µέτρα στο σύστηµα των συλλογικών διαπραγµα-
τεύσεων οδηγούν στην αποσταθεροποίηση συνολικά εργασια-
κών σχέσεων και το Διεθνές Γραφείο ζητά από την Κυβέρνηση
µεταξύ των άλλων και επανόρθωση των πραγµάτων στην προτε-
ραία κατάσταση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής κ. Μαρίας Κόλλια-Τσα-
ρουχά) 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Εποµένως, από τη µια νοµοθετούµε για πράγµατα, που ίσως

είναι αυτονόητα, από την άλλη, όµως, δεχόµαστε επικρίσεις και

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΣΤ’ - 21 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2012                                                                                        4803



µας εγκαλούν στην τάξη διεθνείς φορείς, οι οποίοι έχουν την ευ-
θύνη να ελέγχουν τα κράτη και, όπως είπα, αυτό νοµίζω ότι είναι
τραγελαφικό τη σηµερινή εποχή, όταν ψηφίζουµε –υποτίθεται-
για την ίση µεταχείριση ανδρών και γυναικών και παίρνουµε πίσω
θεσπισµένα δικαιώµατα ετών και δεκαετιών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Ανεξάρτητων Ελλή-

νων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει η Βουλευ-

τής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ασηµίνα Σκόνδρα.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τελικά, µάλλον,  κύριε Πρόεδρε,  θέλετε να κάνετε διακρίσεις

και µεταξύ των γυναικών, όχι µόνο µεταξύ ανδρών και γυναικών.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ποιητές λένε

ότι οι γυναίκες είναι το µισό του ουρανού. Εγώ, όµως, θα προ-
σθέσω ότι είναι και το µισό του πληθυσµού. Κατ’ επέκταση, η
εξάλειψη όλων των µορφών διακρίσεων κατά των γυναικών είναι
προϋπόθεση για µια κοινωνία, που θέλει να αποκαλείται δίκαιη
και ισότιµη και εντέλει δηµοκρατική.

Για το λόγο αυτό, η διαδικασία ενσωµάτωσης της κοινοτικής
οδηγίας στο εθνικό µας δίκαιο, θεωρώ ότι πρέπει να µας βρίσκει
όλους και όλες απολύτως σύµφωνους.

Είναι πολύ ενθαρρυντικό ότι σε πανευρωπαϊκό επίπεδο παίρ-
νονται σηµαντικές πρωτοβουλίες -και όχι µόνο τώρα, βεβαίως-
για την ίση µεταχείριση ανδρών και γυναικών στην απασχόληση
και ιδιαίτερα στην αυτοαπασχόληση, εξαλείφοντας κάθε µορφή
διάκρισης µεταξύ των δύο φύλων.

Εξίσου σηµαντικές είναι, όµως, και οι ρυθµίσεις που εξασφα-
λίζουν ουσιαστικά σε κάθε γυναίκα τη δυνατότητα να συνδυάσει
την επαγγελµατική πρόοδο και τη µητρότητα. Πρόκειται, πράγ-
µατι, για ένα µεγάλο βήµα στο κοµµάτι της αυτοαπασχόλησης,
που στην πατρίδα µας δεν ήταν νοµοθετικά κατοχυρωµένο.

Επίσης, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι στη χώρα µας έχουµε µε-
γάλο ποσοστό από αγρότισσες, που µέχρι πρότινος τα εργα-
σιακά τους δικαιώµατα ήταν υποτυπώδη. Είναι ένας κλάδος, που
παρ’ όλη τη µεγάλη προσφορά του µέσα σε συνθήκες πολύ δύ-
σκολες, απέχει πολύ από το να θεωρηθεί ισότιµος και πιστεύω
ότι στον κλάδο αυτό πρέπει να βελτιωθούν πολλά πράγµατα
ακόµη.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η ουσία του ζητήµατος δεν βρίσκεται,
όµως, αποκλειστικά στις όντως σηµαντικές ρυθµίσεις, που ενσω-
µατώνονται πλέον στην εθνική µας νοµοθεσία. Πολύ περισσό-
τερο θεωρώ πως η ουσία βρίσκεται στο κατά πόσο εφαρµόζονται
στη ζωή και ανά τον κόσµο οι πολιτικές εκείνες, που, πραγµατικά,
εξαλείφουν τις διακρίσεις και την ανισότητα µεταξύ ανδρών και
γυναικών είτε στην εργασία είτε ως αυτοαπασχολούµενοι είτε
ακόµη και στις υπόλοιπες εκφάνσεις της ζωής.

Οφείλουµε, δυστυχώς, να οµολογήσουµε ότι σε διεθνές επί-
πεδο η κατάσταση είναι απογοητευτική, αφού εξακολουθούν να
υπάρχουν χώρες στις οποίες οι γυναίκες υφίστανται αφόρητη
καταπίεση και στερούνται τα πιο θεµελιώδη ατοµικά, εργασιακά
και κοινωνικά δικαιώµατα.

Στην Ευρώπη και την πατρίδα µας ακραία φαινόµενα δεν πα-
ρατηρούνται. Η ευρωπαϊκή Ήπειρος, όµως, εµπλέκεται ως απο-
δέκτης σε µια άλλη παράµετρο του ιδίου προβλήµατος. Αναφέ-
ροµαι στον ανησυχητικά υψηλό αριθµό γυναικών που διακινούν-
ται παρανόµως από αδίστακτα κυκλώµατα σωµατεµπορίας και
τις εµπορεύονται ως αντικείµενα σεξουαλικής εκµετάλλευσης. 

Εδώ, λοιπόν, οφείλουµε να δούµε το πρόβληµα κατάµατα και
σε συνεργασία µε τους διεθνείς οργανισµούς και τις διωκτικές
αρχές να δροµολογήσουµε την αποτελεσµατική καταπολέµησή
τους. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, στο νοµικό σκέλος διαπιστώνουµε γρή-
γορα ότι η Ελλάδα έχει ανταποκριθεί µε επιτυχία στην ενσωµά-
τωση οδηγιών και συµβάσεων που αφορούν την ισότητα των
φύλων. Επίσης, έχουµε θεσπίσει πληθώρα εθνικών νοµοθετικών
µέτρων για την άρση των διακρίσεων σε βάρος των γυναικών. 

Θυµίζω επιγραµµατικά την Αναθεώρηση του Συντάγµατος το
2001 που κατοχυρώθηκε στο άρθρο 116 µε τη λήψη θετικών µέ-
τρων. Επίσης, πολύ ουσιαστικές παρεµβάσεις υπήρξαν και µε νο-
µοθετικές πρωτοβουλίες της κυβέρνησης Καραµανλή. 

Χαρακτηριστικά, αναφέρω την αντιµετώπιση της ενδοοικογε-
νειακής βίας µε το ν.3500/2006 και το ν. 3304/2005 περί ίσης µε-
ταχείρισης ανδρών και γυναικών στο χώρο της εργασίας. 

Το κράτος δικαίου, µεριµνά για την άρση ανισοτήτων τουλάχι-
στον σε νοµοθετικό επίπεδο. Αν, όµως, θέλουµε να είµαστε ρεα-
λιστές, πρέπει να οµολογήσουµε ότι στην καθηµερινότητα
αρκετές ανισότητες παραµένουν αναλλοίωτες. Η κρίση, δε, τον
τελευταίων ετών έχει µεγιστοποιήσει τις ανισότητες αυτές. 

Η πολυνοµία, δηµιουργεί αδυναµία στο κράτος να εξασφαλίσει
και να ελέγξει την εφαρµογή των νόµων. Η ανεργία χτυπάει πάν-
τοτε πιο σκληρά τις γυναίκες. Η κρίση που βιώνουµε ενισχύει
αυτό το φαινόµενο.  

Πολλές φορές το φύλο είναι η αιτία να µην προσλαµβάνονται
άνεργες, λόγω του ότι ως γυναίκες έχουν αυξηµένες οικογενει-
ακές υποχρεώσεις. Η ηλικία, δε, και η εµφάνιση είναι πολλές
φορές ουσιαστικό κριτήριο επιλογής από τους εργοδότες. 

Οι παγιωµένες αντιλήψεις και οι εσφαλµένες νοοτροπίες εξα-
κολουθούν να έχουν βαθιά τις ρίζες τους. Επιβάλλεται να παρα-
δεχθούµε ότι σε πολλές περιπτώσεις στην ισότητα καταστρατη-
γείται και αναγάγεται ακόµη και η µητρότητα σε ένα µεγάλο εµ-
πόδιο.

Στο θέµα αυτό έρχεται να καλύψει ένα µεγάλο κενό η εν λόγω
ρύθµιση µε το άρθρο 6 της σύµβασης που προβλέπει το επίδοµα
µητρότητας και το δικαίωµα της προσωρινής διακοπής του επαγ-
γέλµατος των αυτοαπασχολούµενων γυναικών στο χρονικό διά-
στηµα, τουλάχιστον, δεκατεσσάρων εβδοµάδων. 

Θεωρώ πολύ κρίσιµο να βρεθεί τρόπος, κύριε Υπουργέ, αυτό
το διάστηµα, αν είναι δυνατόν, να µεγαλώσει περισσότερο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα στοιχεία περί ισότητας των
δυο φύλων παγκοσµίως, µαρτυρούν ότι το εισόδηµα των γυναι-
κών υπολείπεται σε µεγάλο βαθµό έναντι των εισοδηµάτων των
ανδρών.

Στις χώρες της Μέσης Ανατολής και της Βορείου Αφρικής το
εισόδηµα των γυναικών αντιστοιχεί µόλις στο 30%, στη Λατινική
Αµερική και στη Νότια Ασία αντιστοιχεί στο 40%, ενώ στις χώρες
της Ανατολικής Ευρώπης αντιστοιχεί στο 60% του αντίστοιχου
ανδρικού εισοδήµατος. 

Οι αµοιβές των γυναικών στην οικονοµία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης υπολείπονται σχεδόν κατά 20% των αποδοχών των αν-
δρών. Αυτό έχει ως συνέπεια τη µειωµένη συγκέντρωση πλούτου
και επιρροής στα χέρια των γυναικών. Γνωρίζουµε ότι η κρίση
πλήττει πάντοτε περισσότερο τις αδύναµες οµάδες του πληθυ-
σµού, µεταξύ των οποίων συγκαταλέγονται και οι γυναίκες. 

Επίσης, όλες οι µελέτες αναδεικνύουν ότι η ενίσχυση της ισό-
τητας και η ενδυνάµωση του ρόλου των γυναικών, κοινωνικά και
εργασιακά, µπορεί να βοηθήσει στην επίτευξη διάφορων άλλων
στόχων, όπως στη µείωση της φτώχειας, στη βελτίωση της
υγείας της οικογένειας, στην εξασφάλιση καλύτερης παιδείας
και στην προστασία του περιβάλλοντος. 

Το παραπάνω στοιχείο έχει στην περίπτωση της πατρίδας µας
και µια άλλη διάσταση. Αναφέροµαι στο τεράστιο πρόβληµα του
δηµογραφικού. Θεωρώ δεδοµένο ότι για να καταφέρουµε να αν-
τιµετωπίσουµε τον επερχόµενο εφιάλτη του δηµογραφικού αδιε-
ξόδου, οφείλουµε να ενδυναµώσουµε το ρόλο της γυναίκας σε
όλες τις πτυχές και διαστάσεις της κοινωνικής και εργασιακής
ζωής.

Κάποια στιγµή πρέπει να ανοίξει και η συζήτηση για την απα-
σχόληση των γυναικών στο σπίτι. Γράφεται σε πολλά σηµεία
«Επάγγελµα: Οικιακά». Οι γυναίκες αυτές είναι αυτοαπασχολού-
µενες� Πρέπει να τους αναγνωριστούν δικαιώµατα� Δεν είναι κοι-
νωνική προσφορά τα οικιακά� 

Αυτά είναι µερικά µόνο ζητήµατα που επηρεάζονται άµεσα ή
έµµεσα από την ισότητα των δύο φύλων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Σε κάθε περίπτωση µπορούµε να συµπεράνουµε ότι η διά-

κριση κατά των γυναικών καλά κρατεί, πολύ εντονότερα στον
υπό ανάπτυξη, αλλά και επίσης στον ανεπτυγµένο κόσµο.

Και τέλος, µια άλλη αλήθεια είναι ότι και σήµερα ακόµη οι γυ-
ναίκες δεν συµµετέχουν ισότιµα στην κοινωνική, πολιτική και
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επαγγελµατική ζωή. Είναι πολύ βασικό, κατά τη γνώµη µου, να
υπάρχουν γυναίκες ισόρροπα στα κέντρα όπου παίρνονται απο-
φάσεις, χαράσσονται γραµµές και πολιτικές. Εδώ ακόµα υστε-
ρούµε. Και εδώ πρέπει να καταλογίσουµε και να αναγνωρίσουµε
ευθύνες και σε εµάς τις ίδιες τις γυναίκες. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτελεί ότι εδώ στο Κοινοβού-
λιο µόνο το 20% των εδρών στις τελευταίες εθνικές εκλογές κα-
ταλήφθηκαν από γυναίκες, όπως επίσης, στις δηµοτικές εκλογές
µόνο το 3% είναι δήµαρχοι και εντελώς απογοητευτικό είναι το
ότι στις δεκατρείς περιφέρειες ανά την Ελλάδα δεν υπάρχει καµ-
µιά γυναίκα περιφερειάρχης. Τα ποσοστά των γυναικών που µε-
τέχουν σε τοµείς συνδικαλιστικούς, διοικητικά συµβούλια και
διευθυντικές θέσεις, ευθύνης και εξουσίας παραµένουν, επίσης,
εξαιρετικά χαµηλά.

Κυρίες και κύριοι, η ισότιµη, λοιπόν, συµµετοχή στην κοινωνική
και οικονοµική ζωή αποτελεί προαπαιτούµενο της ευηµερίας, της
κοινωνίας και της οικογένειας. Η εθνική οικονοµία πρώτη έχει να
κερδίσει τα µέγιστα, όταν αξιοποιεί και συµµετέχει στην παρα-
γωγή όλο το ανθρώπινο δυναµικό. Όταν τα ταλέντα των ανδρών
και των γυναικών ξεδιπλώνονται και ανθούν, ο κόσµος προ-
οδεύει. Όταν κατακτήσουµε, λοιπόν, την ισότητα, τότε µπορούµε
να πούµε ότι οι γυναίκες εκτός από το µισό του ουρανού είναι
και το µισό της γης.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Εάν, κυρία Σκόνδρα, διά-

κριση θεωρήσατε ότι έλαβε το λόγο η κ. Κόλλια, σας λέω ότι το
δικαιούται εκ του Κανονισµού. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Αστειεύτηκα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Διάκριση έγινε υπέρ

υµών, διότι µιλήσατε δύο λεπτά περισσότερο, ενώ κανείς άλλος
δεν µίλησε.

ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ: Αυτό είναι αποκατάσταση της αδι-
κίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει η συνάδελ-
φος κ. Παναγιώτα Δριτσέλη, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου το οποίο κα-

λούµαστε να συζητήσουµε στη σηµερινή Ολοµέλεια και που
αφορά στην ενσωµάτωση στην ελληνική έννοµη τάξη της οδη-
γίας 41/2010 της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σε σχέση µε την εφαρ-
µογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών
κατά την άσκηση αυτοτελούς επαγγελµατικής δραστηριότητας,
είναι κατ’ αρχάς ένα θετικό βήµα στην περαιτέρω νοµική εξασφά-
λιση της ισότητας ανάµεσα στα δύο φύλα. 

Ωστόσο, αξίζει να σηµειωθεί ότι η χρονική περίοδος κατά την
οποία συζητείται συµπίπτει µε την εφαρµογή µιας σειράς δυσβά-
σταχτων µέτρων λιτότητας, τα οποία συνοδεύονται από χιλιάδες
προσωπικά δράµατα συµπολιτών µας που αντιµετωπίζουν σοβα-
ρότατα προβλήµατα επιβίωσης εξαιτίας των µέτρων αυτών. 

Συµπίπτει, επίσης και µε µια πρωτόγνωρη προσπάθεια υπο-
βάθµισης του κοινοβουλευτικού έργου από την Κυβέρνηση, η
οποία αντιµετωπίζει τον κοινοβουλευτικό έλεγχο ως φορτίο από
το οποίο προσπαθεί να απαλλαγεί, καταφεύγοντας στην απαρά-
δεκτη πρακτική των πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου για σο-
βαρότατα θέµατα που άπτονται ζητηµάτων βαρύνουσας
στρατηγικής σηµασίας. 

Φυσικά όλη αυτή η κατάσταση δεν µειώνει σε καµµία περί-
πτωση τη σηµασία του σχεδίου νόµου το οποίο και συζητάµε,
που έστω και µέσα σε µια τέτοια συγκυρία καθολικεύει το πεδίο
εφαρµογής της αρχής της ίσης µεταχείρισης των δύο φύλων, γε-
γονός που αξιολογείται ως θεµελιωδώς θετικό.

Πιο συγκεκριµένα, το σχέδιο νόµου εµπεριέχει µια σειρά από
σηµαντικές ρυθµίσεις. Αφ’ ενός διευρύνεται η αρχή της ίσης µε-
ταχείρισης ανάµεσα στα δύο φύλα στην άσκηση αυτοτελούς
επαγγελµατικής δραστηριότητας, αφ’ ετέρου µια σειρά από δι-
καιώµατα που περιγράφονται στο σχέδιο νόµου αφορούν όχι
µόνο στους αυτοαπασχολούµενους αλλά και στους συζύγους και
στους συντρόφους συµβίωσής τους. 

Διευρύνεται, επιπλέον µε αυτό το σχέδιο νόµου, η επί της
αρχής δυνατότητα πρόσβασης σε επίδοµα µητρότητας στις αυ-

τοαπασχολούµενες µητέρες, γεγονός που χαιρετίζουµε, καθώς
είναι και η πρώτη φορά σε αυτήν την κοινοβουλευτική περίοδο
που βλέπουµε ένα κοινωνικό δικαίωµα να επεκτείνεται και όχι να
περιορίζεται.

Σηµαντική πτυχή, επίσης, αυτού του σχεδίου νόµου είναι και η
αποσαφήνιση µιας σειράς περιπτώσεων διακριτικής µεταχείρι-
σης, καθώς και η θεσµική δυνατότητα της προάσπισης των δι-
καιωµάτων των θιγοµένων από ανάλογες συµπεριφορές, όπου
πλέον µετακυλίεται στον εναγόµενο η ευθύνη να αποδείξει την
αθωότητά του ενώπιον των αρµόδιων διοικητικών αρχών. 

Στα θετικά, επίσης, οµολογουµένως, καταγράφεται και η αρ-
µοδιότητα του Συνήγορου του Πολίτη για την ορθή εφαρµογή
των παραπάνω.

Εντούτοις, εκτός από τα σηµεία του σχεδίου νόµου που προ-
αναφέρθηκαν και τα οποία βρίσκουν σύµφωνο το ΣΥΡΙΖΑ-Ενω-
τικό Κοινωνικό Μέτωπο ούτως ή άλλως, υπάρχουν και άλλα τα
οποία επισηµάναµε και στις σχετικές συνεδριάσεις της επιτρο-
πής και τα οποία θεωρούµε εκ των ων ουκ άνευ, προκειµένου
αυτό το σχέδιο να µη µείνει στα χαρτιά αλλά να τεθεί άµεσα σε
εφαρµογή.

Προκύπτει, δηλαδή, µια σοβαρότατη εκκρεµότητα για την
πλήρη εφαρµογή των όσων προβλέπονται, η οποία δεν είναι άλλη
από τη διασφάλιση των απαραίτητων κονδυλίων σε σχέση µε την
καταβολή του επιδόµατος µητρότητας στις αυτοαπασχολούµε-
νες εργαζόµενες γυναίκες, διότι δεδοµένων και των συνθηκών,
υπάρχει πιθανότητα αυτή να προσκρούσει στην άρνηση των δα-
νειστών µας, καθώς επίσης παρατηρείται και η απουσία των κρι-
τηρίων απόδοσης αυτού του επιδόµατος, µε βάση τα οποία θα
αποσαφηνιστεί αν πρόκειται τελικά για ένα καθολικό δικαίωµα ή
για ένα κενό γράµµα. 

Θα είχε ενδιαφέρον, λοιπόν, να µας πει η Κυβέρνηση σαφώς,
πότε ακριβώς σκοπεύει να εκδώσει την κοινή υπουργική από-
φαση που θα ρυθµίζει αυτά τα θέµατα και ποιο σκοπεύει να είναι
το εύρος εφαρµογής της, διότι αναλογιζόµενος κανείς την πρα-
κτική της Κυβέρνησης, αβίαστα παρατηρεί ότι όταν πρόκειται για
κάθε λογής αντιλαϊκά µέτρα, η Κυβέρνηση λειτουργεί µε τη δια-
δικασία του κατεπείγοντος, όµως, δεν φαίνεται να υιοθετεί την
ίδια λογική, όταν πρόκειται να διασφαλίσει δικαιώµατα και κυ-
ρίως να τα επιχορηγήσει. 

Θυµίζω σε αυτό το σηµείο ότι στην Ελλάδα οι αυτοαπασχο-
λούµενες γυναίκες λάµβαναν µετά τη γέννα επίδοµα τοκετού 800
ευρώ περίπου από τον ΟΑΕΔ, ποσό που καταργήθηκε τον Ιούλιο
του 2012, ενώ η µόνη ευνοϊκή ρύθµιση που διατηρείται αφορά
στη µείωση των εισφορών για διάστηµα ενός χρόνου περίπου
µετά τον τοκετό. 

Γενικώς επικρατεί µία µινιµαλιστική λογική στη µεταφορά της
συγκεκριµένης ευρωπαϊκής οδηγίας στο εθνικό δίκαιο. Ενώ στο
κείµενο της οδηγίας και συγκεκριµένα στο άρθρο 7, προβλέπεται
η δυνατότητα επέκτασης των ίδιων δικαιωµάτων κοινωνικής προ-
στασίας στους συζύγους ή τους συντρόφους συµβίωσης των αυ-
τοαπασχολούµενων εργαζοµένων -γεγονός που θα µπορούσε να
αποτελέσει ένα ακόµη σηµαντικό βήµα για την προώθηση της
πραγµατικής ισότητας και τη διεύρυνση των δικαιωµάτων κοινω-
νικής προστασίας σε έναν ευρύτερο πληθυσµό- στο σχέδιο
νόµου αυτή η διάταξη δεν εµφανίζεται. Το Υπουργείο Εργασίας
υιοθετεί, δηλαδή, τη λογική του όσον το δυνατόν λιγότερο,
εξαντλώντας τη δυνατότητα που του παρέχει η διατύπωση της
οδηγίας. 

Λόγω της ανακολουθίας, λοιπόν, των λόγων και των έργων της
Κυβέρνησης και των ανάλγητων πρακτικών της σε κοινωνικό επί-
πεδο, πρέπει να τονιστεί και ότι δεν επιτρέπεται µε πρόσχηµα
την επιχορήγηση του επιδόµατος µητρότητας να αυξηθούν οι ιδι-
αίτερα δυσβάσταχτες εισφορές κοινωνικής ασφάλισης στους
αυτοαπασχολούµενους, όπως έχει γίνει σε άλλες περιπτώσεις
πρόσφατα, όπου οι αυξήσεις των επιβαρύνσεων όχι µόνο δεν
αναβάθµισαν την ποιότητα και το εύρος των κοινωνικών παροχών
αλλά τα χρήµατα που προέκυψαν από αυτές τις επιβαρύνσεις
διατέθηκαν σε παντελώς άσχετους σκοπούς. 

Επειδή για το ΣΥΡΙΖΑ-Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο αποτελεί επι-
τακτική ανάγκη η διασφάλιση των κοινωνικών δικαιωµάτων και η
διεύρυνση της κοινωνικής προστασίας για τους εργαζόµενους
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και τους αυτοαπασχολούµενους πολίτες και επειδή κάποιες από
τις ενστάσεις µας δεν λήφθηκαν καν υπ’ όψιν από την Κυβέρ-
νηση, ψηφίζουµε «ΝΑΙ» επί της αρχής, δηλώνουµε, όµως, «ΠΑ-
ΡΩΝ» στο άρθρο 6 και περιµένουµε από την Κυβέρνηση να
αποσαφηνίσει άµεσα τις εκκρεµότητες, ώστε να ωφεληθεί η µε-
γαλύτερη δυνατή µερίδα εργαζοµένων από την πρόσβαση στα
δικαιώµατα αυτά. 

Εξάλλου, η δική µας θέση είναι γνωστή και είναι πάγια. Στο
κέντρο της πολιτικής του ΣΥΡΙΖΑ είναι η ανθρωποκεντρική δια-
κυβέρνηση, η οποία θα απαντά στις ανάγκες της κοινωνίας και
όχι στις επιταγές των δανειστών. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει η Βουλευ-
τής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αφροδίτη Σταµπουλή. 

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η εισαγωγή προς ψήφιση του σχεδίου νόµου είναι
µία θετική στιγµή, ένα λιγότερο σκοτεινό σηµείο. Βλέπετε, δεν
µπορώ να πω φωτεινό, στο ζόφο που µας έχουν επιβάλει τα κυ-
βερνητικά µέτρα, τα οποία µάλιστα δεν πετυχαίνουν και τους
στόχους που διακηρύσσουν. Αλήθεια, η δόση που δεν ήρθε ούτε
αυτήν τη Δευτέρα ποια Δευτέρα θα έρθει; Ελπίζω πριν από τη
Δευτέρα Παρουσία, όχι του Κυρίου επί της γης, της κυρίας στην
Καγκελαρία.

Έρχεται, λοιπόν, προς ψήφιση αυτό το σχέδιο νόµου, από µία
Κυβέρνηση η οποία συστηµατικά υποβαθµίζει την οπτική του
φύλου στο δηµόσιο βίο. Αυτό φαίνεται από τη σύνθεσή της, φά-
νηκε στις προγραµµατικές της δηλώσεις, φάνηκε ακόµη και στον
προϋπολογισµό της. Και έρχεται προς ψήφιση αυτό το σχέδιο
νόµου σε µια Βουλή, η οποία ακόµη δεν έχει βρει και καθιερώσει
ένα γραµµατικά σωστό τύπο για την προσφώνηση των µελών της
γένους θηλυκού. 

Το σχέδιο νόµου είναι ενσωµάτωση ευρωπαϊκής οδηγίας αλλά
δεν αποτελεί δώρο κανενός. Είναι κατάκτηση στον απόηχο του
φεµινιστικού κινήµατος που ταρακούνησε θεσµούς και συνειδή-
σεις στην Ευρώπη τις δεκαετίες του 1960 και του 1970 µε ση-
µαντική συµµετοχή γυναικών της χώρας µας από τα µέσα της
δεκαετίας του 1970, από την πτώση της δικτατορίας, από τη Με-
ταπολίτευση και µετά –άλλος ένας λόγος για να είναι καρφί στο
µάτι ο όρος για όσους ακούν Μεταπολίτευση και ανατριχιάζουν-
και αυτό το σχέδιο νόµου από σύµπτωση ψηφίζεται πέντε µέρες
πριν την παγκόσµια ηµέρα δράσης κατά της βίας σε βάρος των
γυναικών. 

Η οδηγία, λοιπόν, που καλούµαστε να ενσωµατώσουµε στην
εθνική νοµοθεσία και που ο ΣΥΡΙΖΑ βρίσκει θετική στο σύνολό
της, αναφέρει ότι η σύσταση εταιρείας µεταξύ συζύγων ή συν-
τρόφων συµβίωσης, δεν επιτρέπεται να έχει όρους πιο περιορι-
στικούς από ό,τι µεταξύ άλλων προσώπων. 

Δίνεται έτσι η δυνατότητα σε πρόσωπα που µέχρι τώρα χαρα-
κτηρίζονταν συµβοηθούντα, να αναβαθµιστούν σε κανονικές ή
κανονικούς συνεταίρους µιας επιχείρησης, χωρίς να αποκλείεται
η δυνατότητα να παραµείνουν στο προηγούµενο καθεστώς επω-
φελούµενα από τις διατάξεις της οδηγίας.

Το θέµα που προκύπτει από τη δαπάνη για την αυτοτελή
ασφάλιση αυτών των προσώπων σε καιρούς οικονοµικής δυ-
σπραγίας, έχει ήδη τεθεί από την εισηγήτριά µας και περιµέ-
νουµε να διευθετηθεί. Επίσης, δεν έχει διευκρινισθεί ρητά -και
περιµένουµε να διευκρινισθεί- ότι το σχέδιο νόµου αφορά και τις
επιδιδόµενες σε αγροτική δραστηριότητα, όπως προέβλεπε η
προηγούµενη ευρωπαϊκή οδηγία, την οποία αντικαθιστά η σηµε-
ρινή. Σ’ αυτά τα πρόσωπα χορηγείται επίδοµα µητρότητας, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 6, οι αδυναµίες του οποίου έχουν δοθεί
αναλυτικά από προηγούµενους οµιλητές και οµιλήτριες.

Το επόµενο άρθρο, δίνει το δικαίωµα δικαστικής προστασίας
και προσφυγής σε διοικητικές αρχές του προσώπου που ζηµιώ-
θηκε από παραβίαση της αρχής της ίσης µεταχείρισης στις δε-
δοµένες συνθήκες των αυτοαπασχολούµενων ή υπέστη
παρενόχληση ή σεξουαλική παρενόχληση, µε όποια διάσταση
δίνει στον όρο η υφιστάµενη ελληνική και κοινοτική νοµοθεσία.

Θεωρούµε θετικό σηµείο το γεγονός ότι προβλέπεται αντι-
στροφή του βάρους της απόδειξης, το οποίο βαρύνει τον καταγ-

γελλόµενο –και σπανιότατα καταγγελλόµενη- διότι όσες και όσοι
έχουµε υπ’ όψιν µας τέτοια περιστατικά, γνωρίζουµε πόση πίεση
υφίσταται και από τι αναστολές υποφέρει το θύµα, µέχρις ότου
καταγγείλει το περιστατικό σε βάρος του. Εξάλλου αυτή η αντι-
στροφή δεν ισχύει για την ποινική διαδικασία. 

Ισχύει για κάθε δικαστική ή διοικητική διαδικασία το δικαίωµα
προσφυγής νοµικών προσώπων και ενώσεων προσώπων, που δι-
καιολογούν σχετικό έννοµο συµφέρον µε τη συναίνεση του ή της
θιγόµενης. Και εδώ ζητούµε από τον Υπουργό να προσθέσει
άµεσα τις λέξεις «ή έγκριση», ώστε να θεραπευτεί η πιθανότητα
απώλειας κάποιων προθεσµιών, όπως το έθεσε αναλυτικά ο προ-
ηγούµενος οµιλητής.

Σηµειώνω ότι το δικαίωµα προσφυγής σε τέτοιες υποθέσεις,
είναι κάτι που ζητούν από καιρό οι γυναικείες οργανώσεις, όπως
το ζητούν και για κάθε υπόθεση άσκησης βίας εναντίον των γυ-
ναικών και γι’ αυτό ως ΣΥΡΙΖΑ υποστηρίζουµε αυτήν τη διάταξη,
προτείνοντας την προσθήκη που ανέφερα.

Φορέας παρακολούθησης της τήρησης των προαναφερθει-
σών διατάξεων ορίζεται ο Συνήγορος του Πολίτη, για τον οποίον
περιττεύει να πούµε ότι αντί να αποψιλώνεται από προσωπικό,
πρέπει να ενισχυθεί για να αντεπεξέλθει στα επιπλέον καθήκοντα
που προκύπτουν. Ο Συνήγορος του Πολίτη, σύµφωνα µε το
άρθρο 8, µπορεί να είναι ο πρώτος αποδέκτης µιας καταγγελίας
ή να του έχει διαβιβαστεί από τη δηµόσια αρχή που τη δέχθηκε
πρώτη υποχρεωτικά, θετικό µέτρο που εξασφαλίζει µια κατ’
αρχήν ενιαία αντιµετώπιση των περιστατικών ως προς την αξιο-
λόγησή τους και την προσπάθεια διαµεσολάβησης. 

Αν η διαµεσολάβηση αποτύχει, ο Συνήγορος του Πολίτη δια-
βιβάζει το πόρισµά του σε αρµόδια αρχή για να επιβληθούν κυ-
ρώσεις ή να κινηθεί πειθαρχική διαδικασία. Όσον αφορά
κυρώσεις που θα επιβληθούν από δικαστικές αρχές, ορθά προ-
βλέπεται να καλύπτεται ο χρόνος που απαιτείται για να αντιµε-
τωπισθεί δικαστικά µια υπόθεση από το Συνήγορο του Πολίτη,
αρκεί αυτός ο χρόνος να µη γίνεται όλο και µεγαλύτερος, χάρη
στα µέτρα διάλυσης της δικαιοσύνης που καταγγείλαµε στο πα-
ρελθόν, συζητώντας µια άλλη επικύρωση αντίστοιχης πράξης νο-
µοθετικού περιεχοµένου.

Όσον αφορά, όµως, τις πειθαρχικές διαδικασίες επισηµαί-
νουµε το εξής: Πειθαρχικά όργανα έχουν επαγγελµατικές ενώ-
σεις, όπως οι ιατρικοί ή οι δικηγορικοί σύλλογοι, δεν γνωρίζουµε
όµως αντίστοιχα όργανα που να αφορούν παραδείγµατος χάριν
εµπόρους ή αγρότες. Είναι µια έλλειψη, που µε παρέµβαση της
πολιτείας πρέπει να αποκατασταθεί το συντοµότερο, ώστε να
µην ακυρώνεται στην πράξη η εφαρµογή διατάξεων ίσης µετα-
χείρισης ανδρών και γυναικών, τις οποίες, επαναλαµβάνουµε, θε-
ωρούµε θετικές.

Για τους λόγους αυτούς ψηφίζουµε στο σύνολό του επί της
αρχής το σχέδιο νόµου, αλλά δηλώνουµε «ΠΑΡΩΝ» στο άρθρο 6. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ευχαριστούµε. 
Ο Υπουργός κ. Νικόλαος Παναγιωτόπουλος έχει ζητήσει το

λόγο για µια µικρή παρέµβαση. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Παίρνω το λόγο –αργό-
τερα θα πρωτολογήσω µόνο, δεν θα δευτερολογήσω ούτε θα
τριτολογήσω- µε αφορµή που αυτά ορθώς έθεσε η συνάδελφος
για τη γραµµατική διατύπωση στο άρθρο 7 παράγραφος 2, όπου
αναφέρεται «κατόπιν συναίνεσης του θιγοµένου». 

Έχετε δίκιο και θα το δεχθούµε να µετατραπεί σε «έγκριση».
Σύµφωνα και µε τα οριζόµενα στο Αστικό µας Δίκαιο, η έγκριση
–ως γνωστόν- έρχεται κατόπιν τέλεσης του γεγονότος. Νοµίζω
ότι λόγοι σωστής γραµµατικής διατύπωσης επιβάλλουν αυτήν τη
µεταβολή και τη δεχόµαστε. 

Ευχαριστώ. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Σωστό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Άρα, επιφέρετε αυτή τη

φραστική διατύπωση, κύριε Υπουργέ. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Πλην όµως ση-

µαντική, κύριε Πρόεδρε!
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Βουλευ-
τής της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Ιωάννης Πανούσης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ασχοληθώ µε δυο παραµέ-

τρους, διότι φοβούµαι ότι και αυτό το νοµοσχέδιο δηµιουργεί
συγχύσεις στους όρους, ιδίως στον όρο «παρενόχληση» και µά-
λιστα στους χώρους εργασίας. 

Τι πάει να πει «παρενόχληση»; Παρενόχληση στη διεθνή βι-
βλιογραφία µπορεί να είναι µια φυσική βία –βανδαλισµός ακόµα
και κλοπή- ψυχολογική βία, λεκτική, φήµες και βέβαια ένας εκ-
φοβισµός θυµατοποίησης, µε αρνητικές συνέπειες και στο θύµα
και στην οικογένεια: άγχος, µετατραυµατική δυσλειτουργία, συ-
ναισθηµατική κόπωση. 

Τι είναι όµως ο χώρος εργασίας; Είναι µόνο ο χώρος προσω-
πικής ασφάλειας; Όταν λέµε δηλαδή «στο χώρο εργασίας», εν-
νοούµε εκεί που δουλεύει; Και αν κινείται; Στη δουλειά δηλαδή
ενός ανθρώπου που είναι –παραδείγµατος χάριν- ταχυδρόµος ή
πυροσβέστης, που έχει αυτή ως απασχολούµενη βάση αλλά µε
διάφορες ιδιότητες κινούµενες, ποια είναι ακριβώς η θυµατοποί-
ηση στο χώρο δουλειάς; Άρα, είναι το γραφείο µόνο; Υπάρχουν,
λοιπόν, ζητήµατα τα οποία θα πρέπει να τα συζητήσουµε, αν µι-
λάµε για θυµατοποίηση, για παρενόχληση σχετιζόµενη µε τη
δουλειά και όχι σχετιζόµενη µε την ιδιότητα του προσώπου. 

Από την άλλη µεριά, υπάρχουν διακρίσεις στην παρενόχληση.
Εξωτερική παρενόχληση από τον πελάτη, από το συνάδελφο –
αυτό που λένε worker no worker- από την προσωπική σχέση ή ορ-
γανωτικά ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε την έκθεση κάποιου
ανθρώπου σε ζητήµατα κινδύνων. Αυτά ωςπρος το άρθρο 3.

Ως προς το άρθρο 4 και τα ζητήµατα ισότητας, θα ήθελα να
έχω την προσοχή σας ως προς το εξής: Αφού οι άνθρωποι έχουν
ίση αξία µεταξύ τους σηµαίνει ότι καταργούµε τη δουλεία, άρα
καταργούµε και τις σύγχρονες µορφές δουλείας. Αν, λοιπόν, δε-
χόµαστε ότι δουλεία δεν υπάρχει –παρ’ όλο που το βλέπουµε
στην εκµετάλλευση των παιδιών, των γυναικών, σε διάφορες
µορφές δουλεµπορίου- σηµαίνει ότι σήµερα πρέπει να µιλάµε
πια για ισοελευθερία, διότι αυτό είναι το ζητούµενο, δεν είναι
µόνο η ισότητα. Είναι η ισότητα µαζί µε την ελευθερία. 

Τι θα µπορούσε, λοιπόν, να είναι η ισότητα; Για να την ορίσω,
θα ξεκινήσω αρνητικά. Είναι η απόρριψη κάθε είδους αρνητικών
διακρίσεων. Άρα, ξεκινάµε µε τη νοµική κατάσταση των ίσων δι-
καιωµάτων. Ισότητα πριν από όλα σηµαίνει όµως απόλαυση πο-
λιτικών δικαιωµάτων. Αυτή η µορφή ισότητας έχει µια παγίδα,
καθώς µπορούµε να κινούµαστε ελεύθερα στο χώρο της πολιτι-
κής εξουσίας αλλά οι όροι κατάληψης πολιτικής εξουσίας είναι
διαφορετικοί. 

Έτσι, λοιπόν, έχουµε µια µεγαλύτερη συνθετότητα στον όρο
«ισότητα», όταν µιλάµε στο επίπεδο των πολιτικών δικαιωµάτων.
Δεν αρκεί να µοιραζόµαστε την εξουσία κατά τον ίδιο ή κατά τον
ίσο τρόπο αλλά χρήσιµο είναι να µπορεί ο καθένας να αποκτά
την ίδια εξουσία µε τον ίδιο τρόπο, το οποίο δεν συµβαίνει ανά-
µεσα στους άνδρες και στις γυναίκες. 

Ένα δεύτερο ερώτηµα είναι τι είδους ισότητα, τίνος αγαθού
και ανάµεσα σε ποιους. Νοµίζω ότι πολλές φορές την ισότητα τη
βλέπουµε είτε ως φυσικό δίκαιο, ως θεµελίωση δηλαδή των πο-
λιτικών κατ’ αρχάς δικαιωµάτων µας είτε ως σκοπό, ως στόχο
δηλαδή µιας αναδιανεµητικής δικαιοσύνης. Κατά βάση όµως,
πάντα µιλάµε για µια αιωρούµενη ηθική αξία που εµπεριέχεται
στην ισότητα ενώ στην πράξη φέρνουµε τις –εντός εισαγωγικών-
«ισότητες» σε σύγκρουση µεταξύ τους. 

Θα µπορούσε, δηλαδή, κανείς σε πολιτικό πεδίο να µιλάει για
εχθρικές ισότητες, για ισότητα εναντίον της ισότητας, όπως για
παράδειγµα, για την τυπική ισότητα εναντίον της πραγµατικής
ισότητας, για την ισότητα στην αφετηρία κόντρα στην ισότητα
στο αποτέλεσµα και για τη νοµική ισότητα απέναντι σε θεσµικές
αδυναµίες πρόσβασης. Άρα, θα πρέπει να δούµε την ισότητα
συνθετικά, γιατί πολλές φορές έχει κανείς την αίσθηση ότι διεκ-
δικούµε ένα κοµµάτι της ισότητας. Αν δε κρίνει κανείς από το
αποτέλεσµα, θα δει ότι χάνεται έτσι το σύνολο της ισότητας. 

Το δίληµµα, λοιπόν, δεν είναι να διεκδικήσεις µια ισότητα ενός
εννόµου αγαθού αλλά να καταφέρεις να συνθέσεις ένα σύστηµα
ισοτήτων και άρα ένα σύστηµα αντιλήψεων που να καταλήγουν

σε ίδιο και ίσο αποτέλεσµα. Έτσι, έχει ενδιαφέρον ο τρόπος µε
τον οποίο βλέπουµε άλλοτε την αριθµητική και άλλοτε την ανα-
λογική ισότητα ή ακόµα και ο τρόπος που βλέπουµε την διανε-
µητική, τις θετικές ενέργειες, µε ποιον τρόπο δηλαδή διανέµουµε
τα αγαθά. 

Ένα ακόµα ερώτηµα που τίθεται, είναι το ζήτηµα του εξισωτι-
σµού, αν δηλαδή µιλάµε για ισότητα προς τα κάτω, µε την έννοια
ότι κάποιες κατηγορίες θεωρούµε ότι δεν δικαιούνται να µιλούν
και συνεπώς, δεν δικαιούνται και να απολαµβάνουν και ίσα µερί-
δια αγαθών. Το θέµα αυτό δεν έχει να κάνει µε όλους της γης
τους κολασµένους, τους περιθωριακούς, τους αποκλεισµένους
και µε άλλες κατηγορίες, όπως είναι και η κοινωνία του 1/5, αλλά
έχει να κάνει µε τον καθένα µας. 

Η σηµερινή αντίληψη και πρακτική συνίσταται στο ότι οι απο-
κλεισµένοι είναι άξιοι της µοίρας τους, ότι δεν κάνουν τίποτα για
να αλλάξουν τη µοίρα τους και άρα δεν δικαιούνται να συµµετέ-
χουν στην αναδιανοµή των κοινών αγαθών και άρα είναι λιγότερο
ίσοι από τους άλλους. 

Συνήθως βέβαια µιλάµε και για την ισότητα των δυτικών, κατά
βάση των δυτικών ανθρώπων ή δυτικών αντιλήψεων και δεν βλέ-
πουµε την ισότητα ως ένα παγκοσµιοποιηµένο αίτηµα απέναντι
σε µια παγκοσµιοποίηση που µόνο αυτό δεν προβάλλει. 

Ένα επίσης ενδιαφέρον ερώτηµα είναι ποιο θα ήταν το αντί-
θετο της ισότητας. Η πιο εύκολη απάντηση είναι ότι θα ήταν η
ανισότητα. Καµµιά φορά νοµίζω ότι το αντίθετο της ισότητας
είναι η τυραννία. Είναι η προβολή ενός αγαθού, ακόµα και του
πολιτικού ορθού, ως µοναδικής πηγής λειτουργίας της κοινωνίας
ή της πολιτείας. Καµµιά φορά νοµίζω ότι το αντίθετο της ισότη-
τας είναι το πεπρωµένο, που και αυτό χρησιµοποιείται σήµερα
από την πολιτική εξουσία η οποία λέει ότι είναι της µοίρας σου
να ζήσεις έτσι και ότι δεν µπορείς να κάνεις τίποτα άλλο. 

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να κάνω κάποιες παρατηρήσεις για
ορισµένα άρθρα. 

Το άρθρο 7 παράγραφος 3, λέει ότι το βάρος της απόδειξης
το έχει ο καταγγελλόµενος. Βέβαια, ευτυχώς που λέει ότι αυτό
δεν ισχύει για την ποινική διαδικασία. Πρόκειται για αντιστροφή
του βάρους. Πώς συµβιβάζεται αυτό µε το άρθρο 7 παράγραφος
6, όπου χρειάζεται έγκληση για τη δίωξη του άρθρου 337 του
Ποινικού Κώδικα, αν θέλουµε να δώσουµε το βάρος πέρα από
το νοµικό πολιτισµό στον καταγγελλόµενο, για να αποδείξει δη-
λαδή ότι παραβίασε αυτός την ισότητα και όχι να το αποδείξει ο
καταγγέλλων; Θα πρέπει και εκεί πέρα να αφήσουµε τη δυνατό-
τητα να γίνεται αυτεπάγγελτα και όχι µε έγκληση. 

Όσον αφορά τώρα το άρθρο 7 παράγραφος 5 , θα έλεγα ότι
τα άρθρα άρθρα 57 και επόµενα του Αστικού Κώδικα και ο Ποι-
νικός Κώδικας, καλύπτουν τα ζητήµατα της προσβολής της προ-
σωπικότητας και της αποζηµίωσης. Αυτά, λοιπόν, δεν χρειάζο-
νται, είναι περιττά. 

Όσον αφορά το άρθρο 8 παράγραφος 5γ), θα έλεγα ότι σε
συµβολικό επίπεδο οι εκθέσεις του Συνηγόρου του Πολίτη θα
έπρεπε να κοινοποιούνται και στο Υπουργείο Παιδείας και στο
Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Αυτές οι ασάφειες που υπάρχουν οδήγησαν και στην αντικα-

τάσταση της παλιάς οδηγίας 86/613/ΕΟΚ. 
Σήµερα ψηφίζουµε ένα σχέδιο νόµου. Όµως, θα πρέπει να

είναι κανείς βέβαιος ότι για να λειτουργήσει µια νοµική ρύθµιση,
θα πρέπει να έχει θετικό κλίµα και στο πολιτικοκοινωνικό πλαίσιο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της Βουλής,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, σαράντα έξι µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 1ο Γενικό Λύκειο Γλυφάδας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
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(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Το λόγο έχει για επτά λεπτά η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ευαγ-

γελία Αµµανατίδου-Πασχαλίδου. 
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε µια ιστορική απόφαση, το Μο-

νοµελές Πρωτοδικείο Θεσσαλονίκης δικαίωσε τους εργαζόµε-
νους του µετρό Θεσσαλονίκης, που µέσα από έναν πολυήµερο
απεργιακό αγώνα διεκδικούν την εφαρµογή των κλαδικών συµ-
βάσεων για όλους τους εργαζόµενους και αντιδρούν στην πρα-
κτική της εργοδοσίας να προχωρήσει σε επαναπρόσληψη
τριάντα απολυµένων µε την εθνική σύµβαση, δηλαδή µε µισθό
460 ευρώ.

Η ιστορική απόφαση αφήνει µετέωρες τις αντεργατικές ρυθ-
µίσεις, σχετικά µε την άρση της µετενέργειας και την καθιέρωση
κατώτατου µισθού πείνας, που είχε περάσει η προηγούµενη κυ-
βέρνηση Παπαδήµου. Και αυτή η νίκη, αποδεικνύει για ακόµη µία
φορά πως όσο και αν οι µνηµονιακές κυβερνήσεις παραβιάζουν
το Σύνταγµα, όσο και αν υποβιβάζουν την κοινοβουλευτική δια-
δικασία, επιβάλλοντας τις τροϊκανές επιταγές µε συνεχείς και
κατ’ επανάληψη πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου και καταρ-
γώντας de facto τις νοµοθετικές εξουσίες, οι αγώνες των εργα-
ζοµένων, ανδρών και γυναικών, όταν δίνονται µε συνέπεια, µε
ενότητα και µε µαχητικότητα, µπορούν να είναι νικηφόροι.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι γυναίκες, οι οποίες και πριν
από την κρίση εργάζονταν µε χειρότερους όρους από τους άν-
δρες συναδέλφους τους, σήµερα µε την εφαρµογή των µνηµο-
νίων έχουν υπαχθεί σε καθεστώς εργασιακού µεσαίωνα. Βέβαια,
η σηµερινή συγκυβέρνηση σπρώχνει όλους τους εργαζόµενους,
άνδρες και γυναίκες, στο ίδιο καθεστώς, εξισώνοντας όλους
τους µισθούς στα επίπεδα πείνας. Η κατάργηση των συλλογικών
συµβάσεων, η κατάργηση σειράς επιδοµάτων, που προβλέπονται
από συλλογικές συµβάσεις, που κερδήθηκαν για να διευκολύ-
νουν τη ζωή των γυναικών και το µεγάλωµα των παιδιών, αφαι-
ρούν από τις γυναίκες ένα σηµαντικό στήριγµα για την ισότητα.
Τέτοια είναι τα επιδόµατα γάµου, βρεφονηπιακού σταθµού, παι-
δικής µέριµνας, το κατασκηνωτικό, η κατάργηση του επιδόµατος
τοκετού και η µείωση του επιδόµατος γέννας. Επίσης, έχουν κα-
ταργηθεί, ουσιαστικά, τα ειδικά ωράρια µητέρων, καθώς και οι
ειδικές άδειες -γονικές, άδειες παρακολούθησης παιδιών- που
προβλέπουν οι κλαδικές συλλογικές συµβάσεις εργασίας. Στην
πραγµατικότητα και στην ουσία των πραγµάτων, η κατεύθυνση
που υπηρετεί η Κυβέρνηση µε τα νοµοσχέδια και τις πράξεις νο-
µοθετικού περιεχοµένου και που περνάει, είναι η περικοπή όχι
µόνο του συνόλου των επιδοµάτων για τους εργαζόµενους αλλά
κυρίως των ίδιων των µισθών. 

Και µετά από τα τελευταία µέτρα-σφαγή για µισθωτούς και
συνταξιούχους, µας καταθέτετε ένα νοµοσχέδιο που τα λέει
πολύ ωραία, σχετικά µε την ίση µεταχείριση ανδρών και γυναικών
κατά την άσκηση αυτοτελούς επαγγελµατικής δραστηριότητας.
Αλλά πέρα από το να τα λέει ωραία, αυτό το νοµοσχέδιο δεν δε-
σµεύεται για τίποτα και δεν εξασφαλίζει πόρους από πουθενά
για την καταβολή των επιδοµάτων.

Μήπως οι πόροι, κύριε Υπουργέ, θα εξασφαλιστούν πάλι από
τις ίδιες πηγές από όπου εξασφαλίζονται οι όποιοι πόροι σ’ αυτή
τη χώρα; Μήπως, δηλαδή, θα εξασφαλιστούν από την αύξηση
των ασφαλιστικών εισφορών των ίδιων των αυτοαπασχολούµε-
νων γυναικών ή ακόµη και όλων των ασφαλισµένων στον Οργα-
νισµό Ασφάλισης Ελεύθερων Επαγγελµατιών, τον ΟΑΕΕ και τον
ΟΓΑ; Άγνωστο, όπως και αρκετά άλλα αναφορικά µε αυτό το νο-
µοσχέδιο.

Αναφέρθηκε και η εισηγήτριά µας, η κ. Ειρήνη Αγαθοπούλου
και οι υπόλοιπες συναδέλφισσες και συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ-
Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο και ιδίως από την επιτροπή αλλά,
κύριε Υπουργέ, δεν ενσωµατώσατε καµµία πρόταση που κατα-
θέσαµε, γιατί αυτό, βεβαίως, θα συνιστούσε δέσµευση για την
Κυβέρνηση. Αντίθετα, κύριε Υπουργέ, τα παραπέµπετε όλα σε
κοινή υπουργική απόφαση. Και γνωρίζετε, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, ότι οι κοινές υπουργικές αποφάσεις µπορεί -όταν και
εφόσον βγουν- να διαφέρουν κατά πολύ από το ίδιο το σηµερινό
ή το εκάστοτε σχέδιο νόµου που συζητούµε –αυριανός νόµος-

στο οποίο βέβαια αναφέρονται αυτές οι ΚΥΑ.
Στις παρατηρήσεις για το άρθρο 6, η ίδια η Επιστηµονική Επι-

τροπή της Βουλής µεταξύ των άλλων αναφέρει πως δεν ενσω-
µατώνεται στο εθνικό δίκαιο η παράγραφος 4 του άρθρου 8 της
κοινοτικής οδηγίας, που συζητούµε, η οποία αναφέρει ότι: «Τα
κράτη-µέλη λαµβάνουν τα αναγκαία µέτρα για να εξασφαλίσουν
ότι οι αυτοαπασχολούµενες εργαζόµενες γυναίκες και οι γυναί-
κες-σύζυγοι ή σύντροφοι συµβίωσης, κατά το άρθρο 2, έχουν
πρόσβαση σε οιεσδήποτε υπάρχουσες υπηρεσίες παροχής προ-
σωρινής αντικατάστασης ή σε οιεσδήποτε υφιστάµενες εθνικές
κοινωνικές υπηρεσίες». Και συνεχίζει η παράγραφος 4 του άρ-
θρου 8 της κοινοτικής οδηγίας. «Τα κράτη-µέλη µπορούν να προ-
βλέπουν ότι η πρόσβαση στις εν λόγω υπηρεσίες αποτελεί
εναλλακτική λύση για το επίδοµα, στο οποίο αναφέρεται η πα-
ράγραφος 1 του παρόντος άρθρου ή µέρος του εν λόγω επιδό-
µατος».

Βέβαια, από τη στιγµή που οι υφιστάµενες κοινωνικές υπηρε-
σίες έχουν διαλυθεί από την πολιτική των µνηµονίων και της τρόι-
κας, την οποία ακολουθεί και αυτή η Κυβέρνηση, όπως και οι
προηγούµενες, ειδικά των τελευταίων δυόµισι ετών, θεώρησε ο
κύριος Υπουργός ότι θα ήταν περιττό να ενσωµατώσει την εν
λόγω παράγραφο στο εθνικό δίκαιο. Δεν µπορώ να καταλάβω
κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο ΣΥΡΙΖΑ -Ενωτικό Κοινωνικό Μέ-
τωπο είναι κατ’αρχάς θετικός σε αυτό το νοµοσχέδιο. Ωστόσο,
αυτό το νοµοσχέδιο δεν µπορεί ούτε καν άλλοθι να αποτελέσει
για την κυβερνητική πολιτική. Σήµερα οι γυναίκες- αυτοαπασχο-
λούµενες, οι γυναίκες- αγρότισσες, οι γυναίκες- εργαζόµενες,
δουλεύουν είτε ανασφάλιστες είτε µε µπλοκάκι, µε µισθούς ηµια-
πασχόλησης και ωράρια πλήρους εργασίας. Στερούνται, όπως
και οι άντρες συνάδελφοί τους, τα δικαιώµατα που η δική σας
Κυβέρνηση κατήργησε. 

Οι γυναίκες που δεν µπορούν να ανταποκριθούν στις ασφαλι-
στικές τους εισφορές, οι οποίες δυστυχώς δεν αποτελούν µει-
οψηφία και δεν έχετε ξεκαθαρίσει εάν θα δικαιούνται το επίδοµα
µητρότητας, ακόµα περισσότερο φυσικά οι γυναίκες που κλεί-
νουν τις επιχειρήσεις τους, οι γυναίκες- επιχειρηµατίες που δεν
αντέχουν άλλα φορολογικά βάρη, οι αγρότισσες που µόλις πριν
µια εβδοµάδα τους αυξήσατε τις ασφαλιστικές τους εισφορές
για δεύτερη φορά µέσα σε λίγους µήνες, όλες αυτές οι εργαζό-
µενες γυναίκες δεν µπορούν να πουν ότι µε αυτό το ευχολόγιο -
που σας λέω το ψηφίσαµε επί της αρχής και έχουµε τις
ενστάσεις στο άρθρο 6- να περιµένουν και πολλά πράγµατα. Ερ-
γαζόµενες ή άνεργες, αυτοαπασχολούµενες και αγρότισσες
πλήττονται βάναυσα από την πολιτική της λιτότητας, της φτώ-
χειας και των βάρβαρων µέτρων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Σήµερα φέρνετε ένα ευχολόγιο και αύριο µε το νέο φορολο-
γικό νοµοσχέδιο φορολογείτε ακόµη και τα παιδιά, ενώ έχετε
φέρει τα πάνω κάτω στις ζωές και των γυναικών -µητέρων που
τους θέτετε σε διαθεσιµότητα και κατόπιν απόλυση στο δηµόσιο,
µε τα τελευταία µέτρα που περάσατε προχθές και έχει δηµιουρ-
γηθεί µία µεγάλη αναστάτωση, σε όλους βεβαίως τους εργαζό-
µενους που αντιδρούν σε όλη αυτήν την κατάσταση. Να σας
κάνω µία επισήµανση. Εξαιρείτε τις µονογονεϊκές αλλά διαζευγ-
µένες µητέρες µε µικρά παιδιά που τυχόν παίρνουν κάποια δια-
τροφή από τον πρώην σύζυγό τους. Δηλαδή αυτές εξαιρούνται
από τις εξαιρέσεις.

Κύριε Υπουργέ, ο µόνος δρόµος για να βρουν και οι γυναίκες
ίση και ανθρώπινη µεταχείριση είναι η ανατροπή αυτής της πο-
λιτικής, αυτής της καταστροφικής πολιτικής. Εµείς θεωρούµε ότι
άµεσα θα µπορέσει να δηµιουργηθεί εκείνη η δύναµη µε πυρήνα
το ΣΥΡΙΖΑ -Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο για να µπορέσει αυτός ο
λαός να ζει µε αξιοπρέπεια. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της Βουλής,
αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Η αρχή της δε-
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δηλωµένης από τον Τρικούπη στο σήµερα» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και
τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Μεσσάδου
Αίγινας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Ηλίας Βλαχογιάννης έχει το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πολύ θε-

τικό ότι όλες οι πτέρυγες συµφωνούν ότι αυτή η οδηγία που κυ-
ρώνεται µε νόµο από τη Βουλή και όχι µε προεδρικό διάταγµα,
είναι ένα θετικό βήµα και προφανώς, αυτή η Κυβέρνηση θα ακο-
λουθήσει πολλά θετικά βήµατα, έτσι ώστε να αναγκάσει και την
Αντιπολίτευση να πει καµµιά φορά κανένα καλό λόγο για την Κυ-
βέρνηση, που πάντα βρίσκει να αντιπολιτεύεται και σ’ αυτά στα
οποία έπρεπε να συµφωνεί.

Είναι θετικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι επεκτείνεται η
προστασία και στους αυτοαπασχολούµενους και προφανώς και
στους αγρότες. Ο κ. Στρατούλης έθεσε ένα ερώτηµα. Ο κύριος
Υπουργός νοµίζω ότι ήταν απόλυτα ειλικρινής και ξεκάθαρος ότι
αφορά και τους αγρότες η προστασία αυτής της οδηγίας, αυτού
του νόµου τον οποίο ψηφίζουµε.

Είναι σίγουρο ότι τα κράτη δεν δεσµεύονται απ’ αυτήν την οδη-
γία για να µην κάνουν περισσότερα. Αυτό είναι το έλασσον για
το οποίο δεσµεύονται. Από εκεί και πέρα, εναπόκειται στις εθνι-
κές νοµοθεσίες να βρουν περισσότερους τρόπους να προστα-
τεύσουν τα δύο φύλα και κυρίως τις γυναίκες, από τις παντός
είδους διακρίσεις που υφίστανται στο χώρο δουλειά τους είτε
είναι αυτοαπασχολούµενοι είτε είναι µισθωτοί και εργαζόµενοι.

Ένα ερώτηµα που ίσως δεν είναι µόνο ρητορικό: Κύριε
Υπουργέ, αναφερθήκατε στην περίπτωση όταν υπάρχει παρενό-
χληση προς το άλλο φύλο. Αν είναι παρενόχληση προς το ίδιο
φύλο, καλύπτεται από την οδηγία;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Βεβαίως κα-
λύπτεται.

ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ: Η οδηγία αναφέρει «του ιδίου
φύλου». Είναι ένα ερώτηµα το οποίο καλό θα ήταν να το διευκρι-
νίσει αργότερα ο κύριος Υπουργός.

Είναι πολύ θετικό ότι δίνονται τουλάχιστον δεκατέσσερις εβδο-
µάδες άδεια µητρότητας και στις αυτοαπασχολούµενες µητέρες,
µε πλήρη αποζηµίωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δηµογραφικό πρόβληµα είναι
µία ωρολογιακή βόµβα στα θεµέλια της ελληνικής κοινωνίας. Η
παρατακτή δύναµη που έχει σήµερα η πατρίδα µας είναι µικρό-
τερη αναλογικά από αυτήν που παρέτασσε το 1920 που είχε πλη-
θυσµό πέντε εκατοµµύρια. Καταλαβαίνετε σε τι τραγική κατάστα-
ση βρίσκεται σήµερα το έθνος και η πατρίδα µας. 

Έχουµε υποχρέωση να ενισχύσουµε την οικογένεια, να ενισχύ-
σουµε την τεκνοποιία. Διαφορετικά οδηγούµαστε σε ανύπαντρα
ή άτεκνα ζευγάρια. 

Κύριε Υπουργέ, είµαι βέβαιος ότι θα το λάβετε υπ’ όψιν σας
αυτό και στο φορολογικό νοµοσχέδιο ώστε να µην τιµωρούνται
οι οικογένειες επειδή έκαναν πολλά παιδιά. 

Επίσης, θα πρέπει να δούµε αυτό το οποίο κατά κόρον λέει η
Κυβέρνηση. Το επίδοµα ανεργίας να µετατραπεί σε επίδοµα απα-
σχόλησης. Δεν είναι µόνο τα χρήµατα που δίνουµε, αλλά «η
αργία µήτηρ πάσης κακίας». Άρα, όταν δίνουµε κίνητρο στον
άλλον να εργαστεί, µε τα ίδια χρήµατα πιστεύουµε ότι προσφέ-
ρουµε πολλαπλώς στην ελληνική κοινωνία. 

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να το δείτε αυτό το θέµα. Πιστεύω ότι
κοστίζει ελάχιστα. Το κοινωνικό όφελος θα είναι τεράστιο. 

Γενικά οι ευπαθείς κοινωνικές οµάδες είναι στην προτεραι-
ότητα αυτής της Κυβέρνησης. Μέσα στην κρίση, σε αυτή τη λαί-
λαπα που περνάει η ελληνική κοινωνία, προσπαθεί όσο µπορεί
περισσότερο µε αυτά τα διαθέσιµα που έχει, να περισώσει τα κοι-
νωνικά κεκτηµένα που τόσα χρόνια όλοι µαζί διεκδικήσαµε και
κερδίσαµε ως ελληνική κοινωνία.

Είπε ο κ. Μαριάς ότι αυτή η Κυβέρνηση παρανοµεί γιατί φέρνει
πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου. Μα, αν δεν ήταν έκτακτο γε-
γονός τώρα εν όψει της συνεδρίασης του Eurogroup να πάρουµε
κάποια µέτρα τα οποία ήταν µία απαίτηση, αν θέλετε, των δανει-

στών µας, των εταίρων µας και δεν υπήρχε ο χρόνος ανάληψης
νοµοθετικής πρωτοβουλίας έτσι ώστε να έρθουν στη Βουλή, τότε
πότε είναι το επείγον; Και σίγουρα αυτά θα έρθουν στη Βουλή
µέσα σε σαράντα ηµέρες. Θα έχει την ευκαιρία η Βουλή να τα
συζητήσει, να τα ψηφίσει ή να τα καταψηφίσει. 

Αναφέρθηκαν κάποιοι συνάδελφοι στον Λένιν. Δεν ξέρω γιατί
τόση αγάπη στον Λένιν τώρα τελευταία. Αναφέρθηκαν και στην
«Κυβέρνηση του βουνού», πως είχε εξασφαλίσει την ισότητα των
δύο φύλων. Εγώ δεν ξέρω να έχει κατακτήσει καµία ισότητα των
δύο φύλων. Αντίθετα είδα ότι όταν κατέπεσε ο υπαρκτός σοσια-
λισµός, το εµπόριο λευκής σαρκός ήταν το πρώτο εξαγώγιµο
προϊόν από αυτές τις χώρες προς τις άλλες χώρες της Ευρώπης.
Αν αυτό επικροτούµε, τότε προφανώς δεν είµαστε στην ίδια κα-
τεύθυνση.

Είπε µία καλή συνάδελφος της Νέας Δηµοκρατίας ότι οι γυ-
ναίκες είναι το µισό του ουρανού και το µισό του πληθυσµού. Δεν
είναι µόνο το µισό του ουρανού και το µισό του πληθυσµού. Είναι
η µάνα µας, είναι η γυναίκα µας, είναι η κόρη µας, είναι η αδερφή
µας. Προφανώς θέλουν όχι µόνο τη στοργή, την αγάπη µας και
τη νοµική προστασία, αλλά και κάτι παραπάνω. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας µη γελιόµαστε, οι διακρίσεις
υφίστανται. Όσους νόµους και να κάνουµε, ούτε οι προκαταλή-
ψεις αιώνων µπορούν να ξεριζωθούν, ούτε τη θέση του ισχυρού
στην κοινωνία µπορεί κανείς να την παραβλέψει, γιατί αυτός που
κατέχει επιβάλλεται είτε άντρας είναι είτε γυναίκα είναι.

Ενώ στους νόµους φαίνεται ότι υπάρχουν ωράρια και κανόνες
που διέπουν τις εργασιακές σχέσεις, στην πράξη ξέρουµε ότι
αυτοί οι κανόνες παραβιάζονται, ότι δεν τηρούνται και κανείς δεν
τολµάει να διαµαρτυρηθεί και αυτό θα το αλλάξουµε µόνο όταν
ανορθώσουµε την οικονοµία µας. Αυτό θα γίνει πολύ γρήγορα,
όταν σταθεροποιηθεί η θέση της Ελλάδας στην Ευρωπαϊκή Ένω-
ση, όταν σταθεροποιηθεί η µέση µας στο ευρώ, όταν ψυχολογικά
δεν θα έχουµε τον κίνδυνο χρεοκοπίας. Τότε να είστε όλοι βέ-
βαιοι ότι η οικονοµία µας θα πάρει πάλι τα πάνω της, ότι όλα τα
εργασιακά δικαιώµατα σιγά-σιγά θα αποκατασταθούν, ότι θα γί-
νουν όλα αυτά τα οποία δεν µπορούµε να κάνουµε σ’ αυτήν τη
φάση και κυρίως θα δώσουµε ελπίδα και χαµόγελο στους Έλλη-
νες, ότι µπορούν πάλι να ελπίζουν ότι αυτή η χώρα θα αρχίσει να
ανεβαίνει, ότι η ανάκαµψη έρχεται.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει η Βουλευ-

τής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αικατερίνη Παπακώστα-Σιδηρο-
πούλου.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Σήµερα συζητάµε για ένα σχέδιο νόµου, στο οποίο συγκλίνουν
σχεδόν όλες οι πτέρυγες της Βουλής, κάποιες άλλες µε ελάχι-
στες επιφυλάξεις, πλην όµως η συντριπτική πλειοψηφία συµφω-
νεί ότι η εφαρµογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και
γυναικών κατά την άσκηση της αυτοτελούς επαγγελµατικής δρα-
στηριότητας είναι µία σηµαντική νοµοθετική πρωτοβουλία την
οποία µάς φέρνει ουσιαστικά η οδηγία υπ’ αριθµόν 41 την οποία
ενσωµατώνουµε ως εταίροι στο εσωτερικό δίκαιο.

Ειδικότερα µ’ αυτήν την οδηγία, µ’ αυτό το σχέδιο νόµου, ενι-
σχύεται η προστασία –άκρως σηµαντικό ζήτηµα- των αυτοαπα-
σχολούµενων εργαζοµένων, εποµένως ανδρών και γυναικών, των
συζύγων τους αλλά και των συντρόφων συµβίωσης. Θυµίζω το
σύµφωνο συµβίωσης το οποίο είχε θεσµοθετήσει η κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας και είχα την τιµή να είµαι και εισηγήτριά
του. Βεβαίως υπάρχει και η προστασία από διακρίσεις λόγω
φύλου ή οικογενειακής κατάστασης, ενώ παράλληλα –γιατί αυτό
είναι το σηµαντικό σε µία νοµοθετική πρωτοβουλία- αυτή η πρω-
τοβουλία του νοµοθέτη δεν πρέπει να διακρίνεται µόνο από τη
φιλοσοφία του νοµοθέτη να προστατεύσει αλλά να συνοδεύεται
και να «κλειδώνει» από τις συνέπειες και τις ασφαλιστικές δικλί-
δες που πρέπει να παρέχονται όταν τυχόν παραβιάζονται τα δι-
καιώµατα τα οποία θέλει να προστατεύσει. 

Άρα εδώ υπάρχει το στοιχείο αυτό, δηλαδή διασφαλίζεται η
αποζηµίωση ή η αποκατάσταση σε περίπτωση ζηµιάς ή απώλειας
ως αποτέλεσµα διάκρισης λόγω φύλου κατά την άσκηση της
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επαγγελµατικής δραστηριότητας και αυτό είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό συστατικό αυτής της οδηγίας.

Πέραν του σκοπού, πέραν του πεδίου εφαρµογής, πέραν της
σαφήνειας στους ορισµούς -ώστε να µην υπάρχουν παρερµη-
νείες ή παραλείψεις- υπάρχει ένα άρθρο στο οποίο θέλω να κάνω
ειδική αναφορά. Είναι το άρθρο 4, µε το οποίο εξασφαλίζεται ίση
µεταχείριση στα άτοµα των δύο φύλων κατά την άσκηση των
επαγγελµατικών τους δραστηριοτήτων αλλά έχει µία λεπτή και
ευαίσθητη µνεία η οποία λέει το εξής: Σε περίπτωση είτε πίεσης
είτε εκφοβισµού για άλλους λόγους ή ακόµη και λόγω ανοχής
από τον ίδιο τον εργαζόµενο, εάν δεν καταγγελθεί παράνοµη
συµπεριφορά, έρχεται περίπου αυτεπάγγελτα η οδηγία, το σχέ-
διο νόµου και κηρύσσει την πράξη αυτή ως παράνοµη, µε τις συ-
νέπειες που η παραβατικότητα της οδηγίας επιφέρει σ’ εκείνον
ο οποίος υποπίπτει στην παράβασή της, αποτρέποντας έτσι την
ενθάρρυνση για άµεσες ή έµµεσες διακρίσεις. 

Αυτό είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό ζήτηµα. Πολλοί συνάδελ-
φοι είπαν εδώ ότι στις µέρες µας ο αυτεπάγγελτα απασχολού-
µενος στη δική του επιχείρηση φοβάται να καταγγείλει τέτοιου
είδους συµπεριφορές παρενόχλησης ή άµεσης ή έµµεσης διά-
κρισης, υπό το φόβο ότι θα δηµιουργήσει µία εις βάρος του ει-
κόνα που θα τον επηρεάσει στο εργασιακό του µέλλον. 

Εδώ, λοιπόν, έρχεται περίπου αυτεπάγγελτα και λέει ότι ακόµη
και αν το ανεχθεί για τους λόγους που προείπατε κάποιοι, για
τους φόβους που εκφράσατε κάποιοι συνάδελφοι, έρχεται και
κηρύσσει παράνοµη την πράξη και επιβάλλονται οι συνέπειες
αυτές περίπου αυτεπάγγελτα. 

Βεβαίως, πρέπει να σας πω ότι πολύ σηµαντικό είναι το άρθρο
6, επίσης. Εδώ έχω µια απορία. Είναι η καρδιά αυτής της οδη-
γίας. Με το άρθρο 6, δίνεται η δυνατότητα σε όλα τα κράτη-µέλη,
που αποφασίζουν να υιοθετήσουν και να ενσωµατώσουν αυτήν
την οδηγία, όπως και στην παρούσα φάση κάνει και η χώρα µας,
να έχουν τη διακριτική ευχέρεια να το  κάνουν στο χρόνο που
επιλέγουν αυτά, µε τον τρόπο που επιλέγουν αυτά, µε το ύψος
που αυτά επιλέγουν να χορηγήσουν. Αναφέροµαι στο επίδοµα
µητρότητας και την προστασία της µητρότητας. Αυτό διασφαλί-
ζεται στη χώρα µας µε την κοινή υπουργική απόφαση, η οποία
ουσιαστικά ενσωµατώνεται στο σχέδιο νόµου και λέει ότι ως ελ-
ληνική πολιτεία δεσµεύοµαι να υλοποιήσω τη δυνατότητα που
µου παρέχει η οδηγία να προστατεύσω και να χορηγήσω το επί-
δοµα µητρότητας. 

Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Και δεν αντιλαµβάνοµαι την
θέση του ΣΥΡΙΖΑ. Προφανώς, λείπει η εµπειρία. Και εδώ το έλ-
λειµµα εµπειρίας είναι υπαρκτό, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Η θέση του
ΣΥΡΙΖΑ, ως κόµµα, στο παρόν άρθρο είναι «ΠΑΡΩΝ». Το «ΠΑΡΩΝ»
δεν είναι θέση, αγαπητοί συνάδελφοι. Και δεν αντιλαµβάνοµαι
γιατί δεν εκφράζετε θέση σε ένα άρθρο, το οποίο είναι το άρθρο
καρδιά του σχεδίου νόµου, που επιδοτεί τη µητρότητα, προστα-
τεύει την εγκυµοσύνη. Και τη δέσµευση αυτή την αναλαµβάνει η
ελληνική πολιτεία. Αυτό δεν µπόρεσα να το αντιληφθώ πολιτικά.
Το µετέφρασα µε την πολιτική µου λογική ως έλλειµµα πολιτικής
εµπειρίας του ΣΥΡΙΖΑ και λυπάµαι γι’ αυτό.

Υπάρχει ένδικη προστασία µέσα στα άρθρα του νόµου, πόσο
δηλαδή  και µε ποιον τρόπο µπορεί να προστατευθεί κανείς εν-
δίκως σε περίπτωση που παραβιάζονται αυτά που ορίζονται. Βέ-
βαια υπάρχει και ο φορέας παρακολούθησης που είναι ο Συνή-
γορος του Πολίτη. Ορθά αγαπητοί συνάδελφοι, είναι ο Συνήγο-
ρος του Πολίτη, διότι οι οδηγίες και γενικά το Ευρωπαϊκό Δίκαιο
απαιτεί ανεξάρτητες αρχές για την εφαρµογή της αρχής του
φορέα παρακολούθησης. Ο Συνήγορος του Πολίτη, λοιπόν,
ορθά τίθεται εδώ ως ανεξάρτητη αρχή. Και βέβαια ορθά τίθεται
και η Γενική Γραµµατεία Ισότητας, ως φορέας ορθής εφαρµογής
της ενσωµάτωσης της οδηγίας σε συνεργασία µε τους ενδιαφε-
ρόµενους φορείς και στην συνέχεια µε κοινοποίηση στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή για ό,τι έχει συµβεί στη χώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Υπουργέ και κύριε Πρόεδρε, όµως, κλείνοντας, επι-
τρέψτε µου να πω το εξής. Υπάρχει ένα θέµα που µπορούµε να
επιλύσουµε τώρα εδώ. Είναι το θέµα που άπτεται του άρθρου 7
παράγραφος 6, σε σχέση µε το θέµα της σεξουαλικής παρενό-

χλησης για το οποίο πολύς λόγος έχει γίνει. Εδώ απαιτείται το
εξής. Παρακαλώ πολύ να το δείτε µε τις υπηρεσίες σας. Η πράξη
της σεξουαλικής παρενόχλησης, διώκεται κατ’ έγκληση βάσει
της παραγράφου 1 του άρθρου 337 του Ποινικού Κώδικα και τι-
µωρείται σύµφωνα µε το άρθρο αυτό. Προσέξτε αυτό που σας
λέω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε κάτι σηµαντικό. Η αρχή της νο-
µιµότητας τηρείται εφόσον συνδέεται συγκεκριµένη συµπερι-
φορά µε συγκεκριµένη ποινή. Προσέξτε  όµως εδώ να δείτε τι
γίνεται. Επειδή ο ορισµός της σεξουαλικής παρενόχλησης στην
περίπτωση δ’ του άρθρου 3 του παρόντος σχεδίου νόµου εµπε-
ριέχει και άλλα στοιχεία, όπως εκφοβιστικό, ταπεινωτικό, εχ-
θρικό, εξευτελιστικό, πρέπει να σας πω ότι το άρθρο 337 του
Ποινικού Κώδικα, στο οποίο γίνεται παραποµπή, αποτελείται από
πέντε παραγράφους. Πρέπει, δηλαδή, σύµφωνα µε την αρχή της
νοµιµότητας, να αναδιατυπωθεί η προτεινόµενη διάταξη και να
γίνει παραποµπή σε συγκεκριµένη παράγραφο του άρθρου 337
του Ποινικού Κώδικα µόνο για την απειλούµενη ποινή. 

Με αυτές τις σκέψεις, νοµίζω ότι η ενσωµάτωση της οδηγίας
είναι ισχυρό υπερασπιστικό όπλο στη διεύρυνση των κοινωνικών
δικαιωµάτων και ιδίως στο κοµµάτι των αυτοαπασχολουµένων. 

Αυτό γίνεται για πρώτη φορά στη χώρα και πρέπει να το χαι-
ρετίζουµε υπερψηφίζοντάς το χωρίς επιφυλάξεις, χωρίς παρα-
γράφους και χωρίς υποσηµειώσεις. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο συνάδελ-

φος, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Κυριακάκης Βασίλειος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΥΡΙΑΚΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πρέπει να αισθανόµαστε τυχεροί

οι Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου, που η Κυβέρνηση επι-
τέλους φέρνει ένα νοµοσχέδιο -έστω για εναρµόνιση µε την ευ-
ρωπαϊκή οδηγία- προς συζήτηση µέσα στη Βουλή. Διότι την ίδια
στιγµή καταργείται ο θεσµικός ρόλος του Κοινοβουλίου και το
ίδιο το Σύνταγµα µε τις πραξικοπηµατικές πράξεις νοµοθετικού
περιεχοµένου, για θέµατα που άπτονται της εθνικής κυριαρχίας
και ανεξαρτησίας και παραδίδονται τα κλειδιά της χώρας στην
τρόικα και τους δανειστές, αφού µε τις συγκεκριµένες πράξεις
νοµοθετικού περιεχοµένου θα λαµβάνονται αυτόµατα µέτρα πε-
ρικοπών και σφαγιασµού επιδοµάτων σε περιπτώσεις αποκλί-
σεων από τους στόχους, που είναι βέβαιες. Επίσης τα έσοδα του
κράτους, θα πηγαίνουν στον ειδικό λογαριασµό, όπου θα έχουν
πρόσβαση και οι δανειστές.

Έπειτα από αυτά, θεωρούµε καθαρά τυπική την υποχρέωση
της Κυβέρνησης να φέρει αυτό το νοµοσχέδιο και όχι ουσια-
στική.

Θα σταθώ όµως στο άρθρο 6, που είναι αν θέλετε και ο κορµός
περί των παροχών µητρότητας, ο κορµός αυτού του νοµοσχε-
δίου, εξηγώντας και γιατί έχουµε τη θέση «ΠΑΡΩΝ» σε αυτό το
συγκεκριµένο άρθρο, για να απαντήσω και στην κα Παπακώστα,
η οποία µας εγκάλεσε για έλλειψη εµπειρίας.

Θα δείτε, κυρία Παπακώστα, ότι η εµπειρία χρειάζεται για να
κρίνει κανείς και τα συγκεκριµένα άρθρα σύµφωνα µε την ευρω-
παϊκή οδηγία και όχι χωρίς αυτή.

Η ευρωπαϊκή, λοιπόν, οδηγία στην αιτιολογική της έκθεση, στο
σηµείο 23 –είναι στη σελίδα 13 του εντύπου που µας δόθηκε- λέει
ότι η παρούσα οδηγία, καθορίζει τις κατ’ ελάχιστον προϋποθέ-
σεις, παρέχοντας µε τον τρόπο αυτό στα κράτη – µέλη την ευχέ-
ρεια να εισάγουν ή να διατηρούν ευνοϊκότερες διατάξεις.

Κρίνοντας, κύριε Υπουργέ, το σύνολο του νόµου αυτού, αλλά
ειδικότερα το άρθρο 6, θα λέγαµε ότι είναι κάτω από αυτό το
όριο.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ – ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Γιατί;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΥΡΙΑΚΑΚΗΣ: Διότι το αντίστοιχο άρθρο της ευ-

ρωπαϊκής οδηγίας που είναι το άρθρο 8, εκτός από την παρά-
γραφο που περιλάβατε, ότι, δηλαδή, στις αυτοαπασχολούµενες
εργαζόµενες µητέρες µπορεί να χορηγείται επίδοµα µητρότητας
κ.λπ. για τουλάχιστον δεκατέσσερις εβδοµάδες –που µπορεί να
είναι περισσότερο, σύµφωνα µε τα υπόλοιπα κριτήρια που µπαί-
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νουν, τα οποία δεν έχετε περιλάβει, τα κριτήρια που αφορούν το
ύψος του επιδόµατος- λέει στην παράγραφο 3, ότι πρέπει το επί-
δοµα να κρίνεται ικανό εάν εξασφαλίζει εισόδηµα τουλάχιστον
ίσο προς το επίδοµα που θα εισέπραττε το εν λόγω άτοµο σε πε-
ρίπτωση διακοπής των δραστηριοτήτων του, τη µέση απώλεια ει-
σοδήµατος ή κέρδους σε σχέση µε συγκρίσιµη προηγούµενη
περίοδο, κάθε άλλο οικογενειακό επίδοµα που θεσπίζεται από το
εθνικό δίκαιο κ.λπ..

Αυτά εσείς µας λέτε –πρέπει, όµως, να δεσµευτείτε- ότι θα
µπουν στην κοινή υπουργική απόφαση. Είναι άλλο ζήτηµα, όµως,
να µπαίνουν σε µία υπουργική απόφαση και άλλο να γίνονται
νόµος. Διότι τότε υπάρχει δέσµευση.

Εδώ, λοιπόν, είναι ένα έλλειµµα.
Ένα δεύτερο έλλειµµα για το άρθρο 6, είναι ότι ενώ το αντί-

στοιχο άρθρο 8 της ευρωπαϊκής οδηγίας περιλαµβάνει στους δι-
καιούχους του επιδόµατος εκτός από τις αυτοαπασχολούµενες
εργαζόµενες και τις γυναίκες συζύγους ή συντρόφους συµβίω-
σης αυτοαπασχολούµενων εργαζόµενων, εδώ δεν υπάρχει καµ-
µία αναφορά, ενώ στο άρθρο 2 περί του πεδίου εφαρµογής,
γίνεται αναφορά ότι οι διατάξεις του νόµου εφαρµόζονται και για
τις συζύγους αυτοαπασχολούµενων εργαζόµενων και συντρό-
φους συµβίωσης. Γιατί, όµως, δεν το περιλαµβάνετε στο επίµαχο
άρθρο 6 περί παροχών µητρότητας;

Σας καλούµε να τροποποιήσετε αυτό το άρθρο, περιλαµβά-
νοντας όλες τις διατάξεις του αντίστοιχου άρθρου της ευρωπαϊ-
κής οδηγίας.

Επίσης το άρθρο 8 της ευρωπαϊκής οδηγίας έχει και την πα-
ράγραφο 4, που µιλάει για εναλλακτικές λύσεις για το επίδοµα
µητρότητας, ώστε να έχουν πρόσβαση σε οποιεσδήποτε υπάρ-
χουσες υπηρεσίες παροχής προσωρινής αντικατάστασης ή οι-
εσδήποτε υφιστάµενες εθνικές, κοινωνικές υπηρεσίες και ότι τα
κράτη – µέλη µπορούν να προβλέπουν ότι η πρόσβαση στις εν
λόγω υπηρεσίες αποτελεί εναλλακτική λύση για το επίδοµα µη-
τρότητας.

Και αυτό θα είχε τεράστια αξία, ιδιαίτερα στις περιπτώσεις των
ανασφάλιστων γυναικών, διότι ας µιλήσουµε και για την πραγµα-
τικότητα. Οι αυτοαπασχολούµενοι σήµερα έχουν τεράστιο πο-
σοστό ανασφάλιστων, διότι, όπως γνωρίζετε, δεν µπορούν να
πληρώσουν τις εισφορές στα ταµεία, τα καταστήµατα υπολει-
τουργούν ή κλείνουν. Εποµένως, αυτές οι εργαζόµενες δεν θα
µπορούν αν γεννήσουν, να πάρουν το αντίστοιχο επίδοµα;

Υπάρχει, λοιπόν, εναλλακτική λύση, την οποία δεν περιλαµβά-
νετε στο άρθρο 6 και θεωρούµε απαραίτητο να περιληφθεί,
πόσω µάλλον όταν η ειδική έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους γράφει στο τέλος, «η εν λόγω δαπάνη θα καλύπτεται
από τους προϋπολογισµούς των κατά περίπτωση φορέων κοινω-
νικής ασφάλισης». Το θεωρούµε ελλιπές, όταν σήµερα το 35%
του πληθυσµού είναι ανασφάλιστο. Θα πρέπει να εξασφαλιστεί,
ειδικά γι’ αυτό το επίδοµα µητρότητας που αφορά τις αυτοαπα-
σχολούµενες ή τους συζύγους τους, ότι θα πρέπει να βρεθούν
και άλλοι τρόποι, ώστε να δίνεται το επίδοµα, ακόµη και αν είναι
ανασφάλιστες. Αυτό είναι ιδιαίτερα σηµαντικό.

Τέλος, κλείνοντας θέλω να πω κάτι το οποίο τονίζει πόσο τυ-
πικό είναι για την Κυβέρνηση και όχι ουσιαστικό και πόσο πρό-
χειρα το έχει αντιµετωπίσει και το αρµόδιο Υπουργείο, όταν η
έκθεση αξιολόγησης συνεπειών ρυθµίσεων του Υπουργείου Ερ-
γασίας της Γενικής Γραµµατείας Κοινωνικών Ασφαλίσεων γράφει
ότι στις αυτοαπασχολούµενες εργαζόµενες για το διάστηµα
εκείνο που η επιχείρησή τους υπολειτουργεί ή προσωρινά δια-
κόπτει τη λειτουργία της λόγω εγκυµοσύνης ή µητρότητας, δύ-
ναται να χορηγείται από τον ασφαλιστικό οργανισµό επίδοµα
µητρότητας για χρονικό διάστηµα όχι µεγαλύτερο των δεκατεσ-
σάρων εβδοµάδων.

Στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής ο κύριος Υπουργός είπε
ότι αυτό γράφτηκε εκ παραδροµής, εδώ όµως, δεν είναι µόνο το
χρονικό όριο που λέει, αλλά και ότι το επίδοµα θα χορηγείται,
όταν η επιχείρηση υπολειτουργεί µόνο ή προσωρινά διακόπτει
τη λειτουργία της. Αυτά λοιπόν θα πρέπει να απαλειφθούν, εάν
θέλουµε να είµαστε εντάξει µε την εναρµόνιση της οδηγίας.

Προφανώς λοιπόν θεωρούµε ότι τη στιγµή που σφαγιάζονται
κοινωνικά επιδόµατα, µάλλον υποκριτικό είναι εκ µέρους της Κυ-

βέρνησης να εναρµονιστεί µε αυτή την ευρωπαϊκή οδηγία, που
κατά τα άλλα είναι και απαραίτητη και αναγκαία και συνολικά την
εκτιµούµε ως θετική, αλλά όχι το συγκεκριµένο άρθρο 6.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει η Βουλευ-
τής της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Νίκη Φούντα.

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Χαίροµαι πάρα πολύ που είµαστε εδώ για να
ψηφίσουµε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο, παρ’ ότι αυτό που ψηφίζουµε
σήµερα, θεωρώ ότι είναι το αυτονόητο. Αυτονόητο, που για αρ-
κετά χρόνια, όµως φάνταζε πολυτέλεια για το γυναικείο φύλο.
Και πώς η ισότητα µπορεί να θεωρηθεί πολυτέλεια; Πώς εξισώ-
νεις τα ίδια; 

Σε µια περίοδο που πολύς λόγος έχει γίνει για τα εργασιακά
δικαιώµατα, αυτά που κάποιοι θέλουν να υποβαθµίσουν βάζον-
τάς τα σε δεύτερη µοίρα, χρησιµοποιώντας µάλιστα και κάποι-
ους ακατάλληλους χαρακτηρισµούς κάποιες φορές, η εξασφά-
λιση ενός υγιούς και όχι απλά µε τη στενή έννοια του χώρου,
σταθερού εργασιακού τοπίου, γίνεται πια το ζητούµενο. Σύµ-
φωνα µε έρευνες, οι γυναίκες αυτοαπασχολούµενες στην Ελ-
λάδα δουλεύουν πάνω από δέκα ώρες την ηµέρα. Δέκα ώρες
που εκτός από την ικανότητά τους να προσφέρουν, να είναι ικα-
νές και αποτελεσµατικές, πρέπει να αποδείξουν ότι είναι ισάξιες
στη λήψη αποφάσεων, αλλά και στη διαχείρισή τους. 

Πήρα το λόγο ως γυναίκα, που για κάποια χρόνια δούλευε ως
αυτοαπασχολούµενη σε έναν ανδροκρατούµενο χώρο, αυτόν
των µελετών και της κατασκευής, ένα χώρο που για να κάνεις για
παράδειγµα επίβλεψη σε κάποιο έργο, πρέπει να επιβληθείς ως
ίσος πρώτα σε συνεργάτες και συναδέλφους και µετά σε εργά-
τες. 

Η κριτική µεταχείριση λόγω φύλου σας διαβεβαιώ πως δεν
είναι απλή υπόθεση. Είναι µια κακώς διαµορφωµένη πραγµατι-
κότητα, µια συνεχής κατάσταση ψυχολογικής και ηθικής πίεσης,
πίεσης που ασκείται σε κοινωνικό, οικονοµικό και τελικά κυρίως
σε πολιτικό επίπεδο.

Για τις γυναίκες που δουλεύουν σε τέτοιους επαγγελµατικούς
χώρους, τα όρια του εργασιακού κελύφους δεν υπάρχουν. Μο-
ναδική λοιπόν δικλίδα ασφαλείας των εργασιακών τους δικαιω-
µάτων, της ισοτιµίας τους απέναντι σε αυτό που λέγεται «ισό-
τητα» είναι αυτό που λέµε κουλτούρα, τρόπος σκέψης και κατ’
επέκταση παιδεία. 

Δεν θα µιλήσω για τα επιµέρους άρθρα αυτού του νοµοσχε-
δίου. Πιστεύω ότι προσθέτει εκείνη την πινελιά που όφειλε να
προσθέσει κάθε ευνοµούµενο κράτος. Οι συνάδελφοι - εισηγη-
τές άλλωστε τα ανέλυσαν επαρκώς. Πάντα πίστευα πως σ’ αυτήν
την χώρα υπάρχουν πάρα πολλοί νόµοι. Το πρόβληµα είναι απλά
η µη τήρησή τους, µια τήρηση που δεν θα επιβάλλεται απλά και
θα συνοδεύεται από τις αντίστοιχες κυρώσεις, αλλά που θα δια-
µορφώνεται σ’ ένα κόσµο που θα προχωράει µπρος και προχω-
ράει και σε επίπεδο παιδείας, αναγνωρίζοντας τους πολλαπλούς
ρόλους της γυναίκας. Σε επίπεδο ψυχολογίας πολλά πράγµατα
προσφέρει αυτή η ισότητα, η ισότητα που δεν έχει να κάνει µε
κεκτηµένα. Ό,τι νόµο και αν ψηφίσουµε εδώ µέσα εάν δεν δια-
µορφωθεί ένα νέο σύστηµα προτύπων, διαφορετικών από αυτών
που λανσάρονται από συµφέροντα και κυρίως µέσα από τα Μέσα
Μαζικής Ενηµέρωσης, η ουσία δυστυχώς δεν θα αλλάξει.

Οι γυναίκες στην πραγµατικότητα δεν είναι συµπληρωµατικά
στοιχεία στο χώρο εργασίας. Είναι άτοµα µε πολυπλοκότητα σκέ-
ψης, αλλά και µε οργανωτικότητα, µε πρακτικότητα και µε άλλη
δόση συναισθηµατισµού στη δουλειά τους. Δεν χρειάζεται να
υπάρχει φόβος στην καταγγελία. Και για να είµαστε δίκαιοι δεν
παρατηρείται λαθεµένη µεταχείριση µόνο από τους άνδρες προς
τις γυναίκες. Και το αντίστροφο πρέπει να αναδεικνύεται και είναι
εξίσου αν όχι περισσότερο κατακριτέο. Απλά το να νοµοθετούµε
εν έτει 2012, για κάτι τέτοιο φαντάζει αδιανόητο. Και όµως φαί-
νεται πως δεν είναι. Θα ήθελα σε νοµοσχέδια σαν αυτό όλοι να
συµφωνούµε, όλοι ανεξαρτήτως κοµµατικής προέλευσης, κάτι
που επίσης φαντάζει και δείχνει δύσκολο.

Πολλαπλοί ρόλοι λοιπόν για τη γυναίκα και αντίστοιχες ευθύ-
νες. Αυτή η συζήτηση, αυτό το νοµοσχέδιο ας γίνει και µια
αφορµή για να αναλογιστούµε, εάν η γυναίκα χαίρει και της αν-
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τίστοιχης εκτίµησης των όσων προσφέρει ισότιµα και όχι ίσα.
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Υφυπουρ-

γός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, κ. Νικόλαος
Παναγιωτόπουλος, για δώδεκα λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’αρχάς θα ήθελα να ευχαρι-
στήσω όλες και όλους σας για τη συµβολή σας σ’ αυτήν τη συ-
ζήτηση που έγινε σε τρεις φάσεις, δύο στην επιτροπή και µία
σήµερα. Είδατε ότι ακόµα και σήµερα κατόπιν υποδείξεων είχαµε
κάποια βελτίωση να κάνουµε στη γραµµατική διατύπωση του νο-
µοθετήµατος αυτού. Γι’ αυτό, όπως είπα, σας ευχαριστώ όλες
και όλους.

Από εκεί και πέρα θα ήθελα να προσδιορίσω την εµβέλεια της
συζήτησης που ήρθαµε να κάνουµε σήµερα. Λοιπόν πρόκειται
για µια εναρµόνιση κοινοτικής οδηγίας στο ηµεδαπό δίκαιο, εν-
σωµάτωση δηλαδή και ως τέτοια θα έπρεπε να την εντοπίσουµε.
Τίποτα λιγότερο, τίποτα περισσότερο. Τούτο το λέω, γιατί εδώ
είχαµε προσεγγίσεις και υπέρµετρης διεύρυνσης της εµβέλειας
αυτής της συζήτησης, αλλά και υπερβολικής εξειδίκευσης της.

Αυτή η συζήτηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν προσφέ-
ρεται ούτε για πολιτικά µανιφέστα γενικώς και αορίστως καταγ-
γελτικού τόνου κυρίως, ούτε για γενικές αναλύσεις µε σχολιασµό
επί παντός επιστητού δίκην αυτόκλητου Κοινοβουλευτικού Εκ-
προσώπου, όπως άκουσα προηγουµένως από συνάδελφο, τώρα
θα ακολουθήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µε το γενι-
κότερο σχολιασµό των τεκταινοµένων, ούτε βέβαια είναι συζή-
τηση για µια πολύ συγκεκριµένη παροχή, ειδικά το επίδοµα
µητρότητας ούτε είναι συζήτηση για ένα πολύ ειδικό επίδοµα και
δεν πρέπει να εξαντλείται σ’ αυτό. Είναι µια εναρµόνιση οδηγίας,
δηλαδή η Ευρώπη µάς υποδεικνύει τι πρέπει να κάνουµε για να
ενσωµατώσουµε µια νοµοθετική πρωτοβουλία επί µιας συγκεκρι-
µένης αρχής, εν προκειµένω της αρχής της ίσης µεταχείρισης
ανδρών και γυναικών αυτοαπασχολουµένων. Έχει ήδη προηγη-
θεί και έχει κυρωθεί µε σχετικό νόµο του 2010, η εφαρµογή της
αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών σε επίπεδο
µισθωτού και µισθωτής. Η Ευρώπη λοιπόν µας υποδεικνύει τι να
κάνουµε και η ελληνική πολιτεία αποφασίζει και προσδιορίζει τον
τρόπο µε τον οποίο θα το κάνουµε.

Βέβαια, όπως καταλαβαίνετε, όπως ήδη γνωρίζετε, έχουµε πει
ότι ο τρόπος αυτός θα είναι η εκδοθησοµένη κοινή υπουργική
απόφαση Υπουργών Οικονοµικών και Εργασίας, που θα προσ-
διορίζει ιδίως τα ειδικά µε τη χορήγηση του επιδόµατος µητρό-
τητας, µε την προϋπόθεση βέβαια ότι θα το επιτρέψουν οι
οικονοµικές συνθήκες κάτω από τις οποίες προχωρά η χώρα -
αυτό είναι βασικό- και ειδικότερα οι οικονοµικές συνθήκες που
θα επικρατούν στα ασφαλιστικά ταµεία στον οποιοδήποτε φορέα
που θα αναλάβει να πραγµατοποιήσει αυτήν την παροχή. 

Από εκεί και πέρα και προς επίρρωση αυτών που είπα, θα χρη-
σιµοποιήσω τις εισαγωγικές παρατηρήσεις της ΚΕΝΕ, της Νο-
µοπαρασκευαστικής Επιτροπής του Κοινοβουλίου: «Κατά πάγια
νοµολογία του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης η µετα-
φορά της οδηγίας στο εσωτερικό δίκαιο δεν απαιτεί κατ’ ανάγκη
τυπική και κατά γράµµα επανάληψη των διατάξεων της οδηγίας.
Αρκεί ένα γενικό νοµοθετικό πλαίσιο, εφόσον αυτό εξασφαλίζει
αποτελεσµατικά την πλήρη εφαρµογή της µε επαρκή, σαφή και
συγκεκριµένο τρόπο». Νοµίζω ότι αυτό έγινε σε ικανοποιητικό
βαθµό. 

Και συνεχίζει η ΚΕΝΕ: «Βέβαια ενδείκνυται κατ’αρχήν από νο-
µοτεχνική άποψη να ακολουθείται η δοµή και η διατύπωση των
άρθρων της οδηγίας, όχι όµως κατά γράµµα, όχι κατά κόµµα».
Η οδηγία περιγράφει ένα γενικό πλαίσιο για όλες τις χώρες-µέλη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η κάθε χώρα-µέλος, η χώρα µας εν
προκειµένω, καλείται να το εξειδικεύσει µέσα από ρυθµιστικές,
κανονιστικές πράξεις που θα ακολουθήσουν. Εποµένως, µπορεί
να υπάρξουν ελαφρές αποκλίσεις στη γραµµατική διατύπωση,
αρκεί να µη διαστρεβλώνεται το γενικό πλαίσιο. Αυτό γίνεται και
εν προκειµένω. 

Έρχοµαι σε κάποιες επιµέρους παρατηρήσεις σε σχέση µε
όσα ακούστηκαν από συναδέλφους από του Βήµατος. Από πού
βγαίνει το συµπέρασµα ότι αποκλείεται, για παράδειγµα η αγρό-
τισσα; Βγαίνει πουθενά από το κείµενο το συµπέρασµα ότι αυτό
αφορά µόνο αυτοαπασχολουµένους και αυτοαπασχολούµενες
δικηγόρους ή µηχανικούς και όχι αγρότισσες; Με συγχωρείτε,
αλλά είναι αυθαίρετο αυτό το συµπέρασµα. Το κείµενο µιλάει για
ανεξάρτητη επαγγελµατική δραστηριότητα. Εννοείται ή µάλλον
µπορεί εύλογα να εννοηθεί, χωρίς καµµία παρερµηνεία, χωρίς
καµµία αµφισβήτηση, ότι συµπεριλαµβάνεται και η γεωργική
δραστηριότητα. Ορθώς τέθηκε από συναδέλφους, αλλά συµπε-
ριλαµβάνεται. 

Αν πηγαίναµε σε µία απαρίθµηση των ταµείων που καλύπτουν,
ας πούµε, την παροχή -γιατί η συζήτηση, όπως καταλαβαίνετε
αρχίζει και τελειώνει γύρω από το ζήτηµα της παροχής του επι-
δόµατος µητρότητας- τότε θα µπορούσε σε δεύτερη φάση να
έρθει κάποιος να µας πει, αποκλείσατε το α’ ή το β’ ταµείο. Όχι.
Εξάλλου, δεν προκύπτει αυτό από το πνεύµα το γραµµατικό της
διατύπωσης της οδηγίας. 

Φυσικά και συµπεριλαµβάνεται λοιπόν στους δικαιούχους
αυτής της παροχής όταν εξειδικευτεί βεβαίως µέσω της ΚΥΑ,
όπως σας είπα και η αγρότισσα και η γεωργική δραστηριότητα.
Εξάλλου µε αυτό συµφωνεί και το τµήµα νοµοτεχνικής επεξερ-
γασίας του Κοινοβουλίου, η Διεύθυνση Επιστηµονικών Μελετών
δηλαδή. Αν δείτε την έκθεσή της, θα το δείτε κι αυτό. 

Έρχοµαι στο άρθρο 6 για το επίδοµα µητρότητας. Εκεί έγινε
πάρα πολλή συζήτηση, όπως και στις συνεδριάσεις των επιτρο-
πών άλλωστε γύρω από τα περίφηµα «µπορεί» και «δύναται».
Εδώ ακολουθήθηκε απλά η γραµµατική διατύπωση του κειµένου
της οδηγίας. 

Όµως αυτή και µόνο η παράγραφος που ακολουθεί, η παρά-
γραφος 2 δηλαδή που παραπέµπει σε ΚΥΑ, η οποία είναι σε ενε-
στώτα αβεβαιότητος κι όχι κάποιο δυνητικό, νοµίζω ότι εξασφα-
λίζει ότι αυτή η παροχή θα χορηγηθεί µε βαθµό βεβαιότητας,
εντός εξαµήνου βεβαίως. Αν θέλετε µία συµβουλή από εµένα, εν-
τελώς φιλική, εξαντλείστε την αντιπολιτευτική σας πίεση στο να
πιέσετε την Κυβέρνηση να φέρει το ταχύτερο δυνατόν αυτήν την
ΚΥΑ και διά του κοινοβουλευτικού ελέγχου και διά της σύγκλη-
σης της αρµόδιας Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέσεων. Εκεί βε-
βαίως πιέστε προς αυτήν την κατεύθυνση. Αυτό άλλωστε είναι
το ζητούµενο: αυτή η ΚΥΑ, για την οποία υπάρχει εν πάση περι-
πτώσει ένας µελλοντικός προσδιορισµός -στο µέλλον θα προκύ-
ψει- να έρθει όσο το δυνατόν συντοµότερα γίνεται. 

Μέσα από αυτήν την ΚΥΑ θα προσδιοριστούν ο τρόπος και η
διαδικασία της χορήγησης αυτής της παροχής όπως και ο φο-
ρέας χορήγησης -αυτήν τη στιγµή δεν είναι δεδοµένο- όπως επί-
σης θα µπουν τα κριτήρια υπολογισµού. Άκουσα πολλά για τα
κριτήρια υπολογισµού. 

Διαβάζω κατευθείαν από το κείµενο της οδηγίας. Λέει: «το επί-
δοµα που αναφέρεται στην παράγραφο 1 πρέπει να θεωρείται
επαρκές εάν εξασφαλίζεις εισόδηµα τουλάχιστον ίσο προς», και
ακολουθούν τα κριτήρια, «πρώτον, το επίδοµα µε το οποίο ο εν-
διαφερόµενος θα λάβει σε περίπτωση διακοπής των δραστηριο-
τήτων της για λόγους συνδεδεµένους µε την κατάσταση της
υγείας, δεύτερον, ή µέση απώλεια εισοδήµατος ή κέρδους σε
σχέση µε συγκρίσιµη προηγούµενη περίοδο υπαγοµένη σε οποι-
οδήποτε ανώτατο όριο καθορίζεται από το Εθνικό Δίκαιο και τρί-
τον, ή κάθε άλλο επίδοµα που θεσπίζεται από το Εθνικό Δίκαιο
µε την επιφύλαξη τυχόν ανώτατο όριο που καθορίζεται από το
Εθνικό Δίκαιο». 

Αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µου φαίνονται και
πολύ συγκεκριµένα κριτήρια, είναι αόριστα και γενικά. Τα ακούω
ως πολύ αόριστα και γενικά και νοµίζω ότι πολύ ορθώς παραλεί-
φθηκαν από το ελληνικό κείµενο που καλούµαστε να κυρώσουµε
εδώ. Εγώ δεν ξέρω καν εάν υπάρχει επίδοµα το οποίο ο ενδια-
φερόµενος θα λάβει, σε περίπτωση διακοπής δραστηριοτήτων
της για λόγους συνδεδεµένους µε την κατάσταση της υγείας. Γι’
αυτό ακριβώς πρόκειται για ευρωπαϊκό κείµενο. Γι’ αυτό ακριβώς
απαλείφθηκε.

Σ’ εµάς εναπόκειται, εκεί είναι το καθήκον µας, εκεί αξίζει να
προσπαθήσουµε να συνεννοηθούµε, να προσδιορίσουµε ακρι-
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βώς αυτά τα κριτήρια. Και θα έλεγα ότι όπως τα διαβάζω, τα
βλέπω περισσότερο σαν συστήµατα υπολογισµού διαφορετικά
το ένα από το άλλο της παροχής. Άλλο το σύστηµα που υπολο-
γίζει µέση απώλεια εισοδήµατος ή κέρδους σε σχέση µε συγκρί-
σιµη προηγουµένη περίοδο, άλλο το σύστηµα που υπολογίζει
επίδοµα το οποίο ο ενδιαφερόµενος θα λάβει σε περίπτωση δια-
κοπής δραστηριοτήτων της για λόγους συνδεδεµένους µε την
κατάσταση της υγείας και άλλο το τρίτο, για να µη µακρηγορώ.

Άρα εµείς, κατ’ αρχάς η Κυβέρνηση, από εκεί και πέρα µε τον
έλεγχο και των παρατάξεων των κοινοβουλευτικών, να προσδιο-
ρίσουµε τα σχετικά µε τα κριτήρια υπολογισµού για αυτήν την
παροχή.

Η γραµµατική διατύπωση «τουλάχιστον δεκατέσσερις µήνες»
θεωρώ -πρέπει να το πω γιατί ακούστηκαν και γι’ αυτό κάποια
σχόλια- ότι µπορεί να καλύψει την περίπτωση της επέκτασης πα-
ροχής στους δεκαεπτά µήνες, άλλωστε ό,τι ισχύει και για τις µι-
σθωτές που υπάγονται στον ασφαλιστικό φορέα ΙΚΑ Αυτό
ειπώθηκε σωστά στην επιτροπή. Η γραµµατική διατύπωση όµως
µας καλύπτει.

Από εκεί και πέρα είναι ζήτηµα για εµένα, όπως σας είπα και
πριν, ο χρόνος έκδοσης της ΚΥΑ. Είναι ευχής έργον να γίνει κατά
το δυνατόν συντοµότερα. Εξαρτάται και από τις πιέσεις που θα
ασκηθούν και βέβαια πάνω απ’ όλα η οικονοµική δυνατότητα της
χώρας, ασφαλιστικών ταµείων και φορέων χορήγησης. Αυτήν την
ώρα γίνεται µία τεράστια προσπάθεια σε όλα τα επίπεδα, από
τον Πρωθυπουργό, την Κυβέρνηση, τις κοινοβουλευτικές παρα-
τάξεις που στηρίζουν αυτήν την Κυβέρνηση, για να εξασφαλιστεί
αυτή η οικονοµική δυνατότητα της χώρας, ώστε να µπορέσει να
αντεπεξέλθει µε το καλό και σε αυτήν αλλά και σε άλλες παρο-
χές.

Το κοινωνικό κράτος, ναι, δεν θα έλεγα ότι τελεί υπό κατάρ-
ρευση, αλλά οπωσδήποτε απειλείται µε συρρίκνωση κάτω από
την οικονοµική αδυναµία που προκύπτει. Από εκεί και πέρα όµως,
αντί να παρασυρόµαστε σε ευχολόγια και αοριστολογίες, πρέπει
να δούµε πώς θα µπορέσουµε να υπερκαλύψουµε, να θεραπεύ-
σουµε αυτήν την οικονοµική αδυναµία και κυρίως να αντιστρέ-
ψουµε την υφεσιακή πορεία της οικονοµίας και να την επαναφέ-
ρουµε σε τροχιά ανάπτυξης.

Θέλω να κάνω κάποιες επιπλέον παρατηρήσεις και κλείνω,
κύριε  Πρόεδρε. 

Η επιλογή του Συνηγόρου του Πολίτη, όπως ειπώθηκε, ως
φορέα εφαρµογής και παρακολούθησης της αρχής της ίσης µε-
ταχείρισης έγινε, διότι πρόκειται για ανεξάρτητη αρχή και όχι για
κρατικό φορέα και επίσης έγινε για λόγους ενιαίας αντιµετώπι-
σης του ίδιου ζητήµατος, συνέχειας του νόµου -αν θέλετε- αφού
είχε επιλεγεί ο Συνήγορος του Πολίτη και ως φορέας παρακο-
λούθησης της εφαρµογής και της προηγούµενης οδηγίας για την
εφαρµογή της αρχής της ίσης απασχόλησης ανδρών-γυναικών
στους µισθωτούς µε το νόµο του 2010. Εποµένως για την ασφά-
λεια, για τη συνέχεια, για το οµοιόµορφο της νοµικής αντιµετώ-
πισης του θέµατος επιλέχθηκε και γι’ αυτήν την περίπτωση ο
Συνήγορος του Πολίτη.

Από εκεί και πέρα, θα προσθέσω ότι εδώ πρόκειται για δηµό-
σια αρχή που δέχεται και πληροφορίες και καταγγελίες ή µάλλον
η δηµόσια αρχή που δέχεται πληροφορίες και καταγγελίες, υπο-
χρεούται –είναι υποχρεωτική εδώ σύµφωνα µε τη διατύπωση- να
τις διαβιβάσει στο Συνήγορο του Πολίτη. Εποµένως νοµίζω ότι
ορθώς ο Συνήγορος του Πολίτη επιλέγεται γι’ αυτήν τη δουλειά.
Είναι ζήτηµα η ενίσχυσή του και η ενδυνάµωση των δοµών του,
αλλά από εκεί και πέρα νοµίζω ότι είναι ορθή η απόφαση.

Εποµένως, κλείνοντας, κύριε  Πρόεδρε, θα συγκρατήσω ότι
κατ’ αρχήν επί της αρχής συµφωνούµε περίπου όλοι ότι το παρόν
σχέδιο νόµου που αφορά στην εναρµόνιση µιας συγκεκριµένης
οδηγίας στο ιστορικό δίκαιο, πρέπει να ψηφιστεί και χαίροµαι
πραγµατικά γι’ αυτό.

Από εκεί και πέρα, θα σας καλούσα όλες και όλους να υπερ-
ψηφίσουµε και επί της αρχής και επί των άρθρων. Θα καλούσα
και το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να ξεπεράσει τις
επιφυλάξεις του σχετικά µε το άρθρο 6 και να το υπερψηφίσει.

Από εκεί και πέρα, όπως σας είπα, µπορεί να ασκήσει πιέσεις
σε κάθε επίπεδο κοινοβουλευτικό και διά της επιτροπής και δια

του ελέγχου, ώστε η ΚΥΑ, που όλοι περιµένουµε, να έλθει στο
συντοµότερο δυνατό χρονικό διάστηµα. 

Το «παρών», όπως ξέρετε, δηµιουργεί εντυπώσεις, θα µπο-
ρούσε να είναι ένα εύσχηµο όχι, κύριοι συνάδελφοι.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΥΡΙΑΚΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, για τις συζύγους
δεν µας είπατε κάτι.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε συνάδελφε…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ο χρονικός ορίζοντας
προκύπτει σε ανώτατο όριο εξαµήνου. Αυτό θα µπορούσε εύ-
λογα να γίνει πολύ συντοµότερα. Έτσι; Αυτό είναι θέµα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Από εκεί και πέρα, σας
είπα ότι το «παρών» µπορεί να ερµηνευθεί και ως άρνηση παρο-
χής θετικής ψήφου. Γιατί λοιπόν να αρνηθείτε να παράσχετε θε-
τική ψήφο, αφού επί της αρχής συµφωνείτε;

Εν πάση περιπτώσει, φυσικά δεν θα ήθελα να σας υποδείξω
πώς να λειτουργήσετε, αλλά νοµίζω ότι αφού συµφωνούµε όλοι
επί της αρχής ότι πρόκειται για ένα χρήσιµο νοµοθέτηµα, σε
κάθε περίπτωση εναρµόνιση οδηγίας Ευρωπαϊκής Ένωσης στο
εσωτερικό µας δίκαιο, διά της οποίας θα θεσπιστούν πολύ συγ-
κεκριµένα πράγµατα στην κατεύθυνση και µιας ειδικής παροχής,
γι’ αυτούς τους λόγους θα πρέπει να στηρίξουµε όλοι αυτό το
νοµοθέτηµα και από εκεί και πέρα να εξασφαλίσουµε ότι θα
εφαρµοστεί σε όλες τις διαστάσεις του και στην πράξη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Μετά την οµιλία του κυ-

ρίου Υπουργού εισερχόµεθα στις τοποθετήσεις των Κοινοβου-
λευτικών Εκπροσώπων. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΥΡΙΑΚΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, για τις συζύγους
δεν µας είπατε κάτι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Μισό λεπτό, κύριε συνά-
δελφε. Πείτε µου γιατί ζητάτε το λόγο. Διευκρίνιση θέλετε;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΥΡΙΑΚΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µία διευκρίνιση θα
ήθελα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ορίστε, κύριε συνά-
δελφε, έχετε το λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΥΡΙΑΚΑΚΗΣ: Θα ήθελα να µάθω τι απάντηση
έδωσε ο κύριος Υπουργός  για τις συζύγους, γιατί µας είπε ότι
περιλαµβάνονται όλα και δεν χρειάζεται κάτι άλλο στο άρθρο 6.
Στα κριτήρια µπορούµε να συµφωνήσουµε ότι είναι γενικά και τα
λοιπά. Όµως υπάρχει και το ξεκάθαρο που λέει ότι αφορά και τις
συζύγους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Τέθηκε το ερώτηµα και
όταν θελήσει ο κύριος Υπουργός,  θα απαντήσει.

Ο κ. Κουρουµπλής έχει το λόγο, εάν επιθυµεί.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µία κοινωνία

είναι τόσο ισχυρή, όσο ισχυρό καθιστά το πιο αδύνατο µέλος
της. Συζητούµε, πράγµατι, ένα ενδιαφέρον νοµοθέτηµα που φέρ-
νει στην επικαιρότητα πολύ σηµαντικά ζητήµατα, που αφορούν
τις µεγάλες ανισότητες που διαχέουν και διαρρέουν ολόκληρη
την ελληνική κοινωνία σε πολλά επίπεδα.

Η ισότητα και η ελευθερία είναι γνωστό ότι είναι αξίες για τις
οποίες χύθηκε πολύ αίµα, πολύς πόνος, που είχε ως αποτέλεσµα
την κατάκτηση της δηµοκρατίας. 

Πόσο κοντά είµαστε σ’ αυτήν την πραγµατικότητα σήµερα,
κύριε Πρόεδρε, µε αυτά που συµβαίνουν στην ελληνική κοινωνία;
Θα τοποθετηθώ λίγο αργότερα στην οµιλία µου. Αναφέροµαι
τώρα στο νοµοσχέδιο.

Άκουσα µε προσοχή τον κύριο Υπουργό να λέει ότι «εντάξει,
µη διαµαρτύρεστε, η ΚΕΝΕ δεν αµφισβητεί την ανάγκη ή δεν
απαιτεί να έχουµε γραµµατική διατύπωση µε βάση την οδηγία».

Όµως στη θέση τής ΚΕΝΕ υπάρχει µία ρήση που λέει «πλήρης
εφαρµογή». Όταν λέει «πλήρης εφαρµογή», εννοεί ότι τουλάχι-
στον αυτά που ορίζει η οδηγία ως δικαιώµατα, πρέπει να κατο-
χυρώνονται. Κι εδώ στο άρθρο 6 δεν συµβαίνει αυτό το πράγµα
και γι’ αυτό υπάρχουν οι ισχυρότατες ενστάσεις της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, η οποία έχει καταθέσει τουλάχιστον πέντε βελ-
τιωτικές προτάσεις και δεν έγινε καµµία αποδεκτή. Κατανοούµε
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το λόγο που δεν γίνεται αποδεκτή και θα εξηγήσω το γιατί. 
Όταν λοιπόν έρχεται ο κύριος Υπουργός και ορίζει µέσα στο

νόµο έκδοση διαταγµάτων και αποφάσεων, εν παρενθέσει, θα
έλεγα, κύριε Πρόεδρε, ότι επιτέλους η ελληνική Βουλή θα πρέπει
να αρθεί στο ύψος των απαιτήσεων τής εποχής, µε βάση το κακό
παρελθόν πρόβλεψης υπουργικών αποφάσεων και διαταγµάτων
στους νόµους που δεν έχουν εκδοθεί ποτέ. 

Πενήντα τρεις χιλιάδες υπουργικές αποφάσεις προβλέπονται
σε νόµους που ψηφίστηκαν από την ελληνική Βουλή τα τελευταία
δέκα χρόνια και δέκα χιλιάδες διατάγµατα. Από αυτά δεν έχει εκ-
δοθεί ούτε το 1/10. Αυτό δεν είναι υποβάθµιση του Κοινοβουλίου
και του νοµοθετικού έργου τού ναού της δηµοκρατίας, όταν αφή-
νεται στην Κυβέρνηση αυτό το δικαίωµα; 

Πρέπει στην προσεχή τροποποίηση του Κανονισµού, κύριε
Πρόεδρε, να προβλεφθεί. Αν θέλει η όποια κυβέρνηση να εισάγει
νόµους και να τους υλοποιεί µε διατάγµατα και αποφάσεις, πρέ-
πει να προβλέπεται στο νοµοσχέδιο να υλοποιούνται σε συγκε-
κριµένο χρονικό ορίζοντα. 

Αφού ο κύριος Υπουργός έρχεται εδώ και µας διαβεβαιώνει
για µια σειρά ζητηµάτων όπου υπονοείται και πρέπει να γίνει αν-
τιληπτό από τα συµφραζόµενα ότι συµπεριλαµβάνονται, ας δε-
σµευτεί ότι οι αποφάσεις και τα διατάγµατα που προβλέπονται
από το σχετικό νοµοθέτηµα που συζητούµε σήµερα, θα υλοποι-
ηθούν σε συγκεκριµένο χρονικό ορίζοντα. 

Κύριε Πρόεδρε, µια χώρα που αντιµετωπίζει µέσα στα πολλά
και οδυνηρά προβλήµατα που αγγίζουν τα όρια της ανθρωπιστι-
κής κρίσης, επιπρόσθετα αντιµετωπίζει ένα πρόβληµα που έχει
να κάνει µε το δηµογραφικό ζήτηµα. Κι ενώ όλες οι πλευρές του
Κοινοβουλίου –κι όλοι όσοι είναι στην Αντιπολίτευση- αναγνωρί-
ζουν το πρόβληµα αυτό, µόλις έρχονται στην Κυβέρνηση –του-
λάχιστον αυτά τα κόµµατα που κυβέρνησαν- κάνουν πως δεν
καταλαβαίνουν για ποιο θέµα µιλάµε. 

Κύριε Πρόεδρε, µιλάµε για ισότητα, όταν σε έναν άνθρωπο, σε
µια γυναίκα που ήταν ασφαλισµένη, που είχε αυτασφάλιση για
κάποιο χρονικό διάστηµα –για πέντε χρόνια, για δέκα χρόνια, για
δεκαπέντε χρόνια- και κάποια στιγµή κάτω από τις συνθήκες που
σήµερα επιβάλλει η περίφηµη ανοιχτή οικονοµία της αχαλίνωτης
αρπαγής του δηµοσίου πλούτου, δεν συνεχίζεται η ασφάλισή της.
Δεν θα της δοθεί το δικαίωµα; Δεν θα πρέπει, δηλαδή αυτή η
χώρα να στηρίξει, υπερασπιζόµενη ακόµη αυτήν τη λογική, το δι-
καίωµα µιας µητέρας να δηµιουργήσει παιδιά, επειδή δεν είναι
ασφαλισµένη; Αυτό είναι ισότητα; Αυτό είναι δηµοκρατία; 

Νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι τα
ζητήµατα αυτά θα πρέπει να τα προσεγγίζουµε µε µεγαλύτερη
υπευθυνότητα και µε µεγαλύτερη σοβαρότητα και όχι να ερχό-
µαστε εδώ και να λέµε «το υπονοούµε», «θα το κάνουµε», «θα φέ-
ρουµε απόφαση» και όταν λέµε «δεσµευτήτε πότε θα έρθει η
υπουργική απόφαση» να λέµε «πιέστε εσείς για να έρθει η
υπουργική απόφαση». 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να µου επιτρέψετε να εκφράσω
κατ’αρχάς ως πολίτης αυτής της χώρας, την αγωνία µου και την
ανησυχία µου γι’ αυτό το αιµατοκύλισµα που γίνεται στη Λωρίδα
της Γάζας. 

Σκοτώνονται µικρά, ανήλικα παιδιά κι άµαχος πληθυσµός.
Αυτή η βαρβαρότητα εκδηλώνεται µε τόση βία. Νοµίζω ότι όλοι
µας εδώ αντιλαµβανόµαστε περί τίνος πρόκειται και πρέπει να
πάρουµε κάποια θέση. Μπορούν να υπάρξουν άλλοι τρόποι εξεύ-
ρεσης λύσης από το να υπάρχει αυτή η τροµακτική βία εις βάρος
κυρίως µικρών παιδιών. 

Κύριε Πρόεδρε, πριν από δέκα µέρες το ελληνικό Κοινοβούλιο
οµοφώνως –το τονίζω αυτό, δεν άκουσα Βουλευτή καµµίας πτέ-
ρυγας να διαφωνήσει- αποφάσισε για την εξαίρεση που αιτήθηκε
σε ό,τι αφορά τις συντάξεις, τα επιδόµατα αναπηρίας, το επί-
δοµα αδείας, το κουρεµένο δώρο του Πάσχα και Χριστουγέννων
σε όσους έχουν βαριά αναπηρία. 

Ήρθε η Κυβέρνηση µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
και εξαιρεί το µεγαλύτερο ποσοστό της βαριάς αναπηρίας.
Κατ’αρχάς, καλώς συµπεριλήφθηκαν και διασώθηκαν τα επιδό-
µατα παραπληγίας, πολύ καλώς, αλλά ακόµη και σε αυτήν την
περίπτωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει µία βάναυση
ανισότητα τού ποσοστού 80% της αναπηρίας και άνω, που είναι

αιµοκαθαιρόµενοι άνθρωποι, τυφλοί και άλλες κατηγορίες που
έχουν βαριές αναπηρίες πάνω από 80%. Δεν νοµίζω ότι θα δια-
σωθεί η ελληνική οικονοµία από αυτού του είδους τις περικοπές. 

Μάλιστα θα µου επιτρέψετε να καταθέσω και ένα απόκοµµα
από την Κυριακάτικη «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», κύριε Πρόεδρε, και εκεί
εξοργίζεται ο κόσµος, προκαλείται ο κόσµος, προκαλείται το δη-
µόσιο αίσθηµα για την άνιση µεταχείριση που επιφυλάσσει το ελ-
ληνικό κράτος, η ελληνική Κυβέρνηση, απέναντι σε ευπαθείς
οµάδες του πληθυσµού, απέναντι σε εργαζοµένους που τους
απολύει για 35 εκατοµµύρια περίπου. Γιατί για 35 εκατοµµύρια
µιλάµε για τους δύο χιλιάδες ανθρώπους που απολύονται από
την τοπική αυτοδιοίκηση, ενώ θα µπορούσαν να µεταταχθούν σε
άλλες θέσεις. Τα νοσοκοµεία της Αθήνας αυτήν τη στιγµή έχουν
ανάγκη από πεντακόσιες θέσεις βοηθητικού προσωπικού για να
βελτιωθεί η ποιότητα υπηρεσιών. 

Και παρά ταύτα, αντί να γίνει αυτή η διαδικασία, να αξιολογη-
θεί, να δούµε πού έχουµε ανάγκη, σε µια διαδικασία πανικού που
επιβάλλει η τρόικα µε τα µέλη της, ερχόµαστε και προβαίνουµε
σε ενέργειες που πραγµατικά προκαλούν. Απολύουµε από τη µια
µεριά δύο χιλιάδες ανθρώπους και προσλαµβάνουµε, όπως δή-
λωσε χθες σε ερώτηση που τέθηκε από την Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση ο κ. Σταϊκούρας, χίλια οκτακόσια άτοµα µέσα στο 2012.
Αυτά τα ζητήµατα πραγµατικά είναι ζητήµατα τα οποία προκα-
λούν. 

Αλλά ας πάω στο πιο συγκεκριµένο. Κόβουµε λοιπόν το επί-
δοµα των αναπήρων. Αφού είναι να σωθεί η Ελλάδα, κύριε Πρό-
εδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας κοπεί και το επίδοµα της
νοητικής υστέρησης ενός παιδιού που δεν µπορεί να υπερασπι-
στεί τον εαυτό του και το µόνο που δίνει το κράτος στην οικογέ-
νεια που υφίσταται το οικονοµικό και κοινωνικό κόστος αυτής της
βαριάς αναπηρίας είναι τα 350 ευρώ. 

Την Κυριακή λοιπόν στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», στην πρώτη σελίδα,
το µνηµόνιο ορίζει ότι θα πρέπει να υπάρξει έλεγχος µεγάλης ακί-
νητης περιουσίας φυσικών προσώπων. Και ενώ ξεκίνησε η διαδι-
κασία αυτή στη Διεύθυνση Ελέγχου, η σηµερινή ηγεσία του
Υπουργείου Οικονοµικών παίρνει την αρµοδιότητα από τα συνερ-
γεία της Διεύθυνσης Ελέγχου και τη µεταφέρει, κύριε Πρόεδρε,
στο Διαπεριφερειακό Ελεγκτικό Κέντρο, το οποίο έχει τόσο
φόρτο εργασίας που δεν µπορεί µέχρι τις 31-12 να διεκπεραιώσει
την εκκρεµότητα αυτού του ελέγχου. Και στις 31-12, κύριε Πρό-
εδρε, παραγράφονται αυτές οι υποχρεώσεις των κυρίων αυτών
που δεν έκαναν ακριβή δήλωση µεγάλης ακίνητης περιουσίας. 

Όταν λοιπόν συµβαίνουν αυτά τα πράγµατα τίθεται το ερώ-
τηµα: Πώς µπορεί να γίνεται δεκτό -και ιδιαιτέρως απευθύνοµαι
στους καλούς συναδέλφους µου της Δηµοκρατικής Αριστεράς,
όταν έβαλε θέµα η τρόικα για το 10% του επιδόµατος γάµου, το
ότι δεν έβαλε βέτο να µην πάρουµε τη δόση, αν δεν υλοποιηθούν
ζητήµατα φοροδιαφυγής, φοροαποφυγής και φοροκλοπής; 

Ανεχόµαστε ακόµη εδώ, στη Βουλή των Ελλήνων, να κοιµόµα-
στε ήσυχοι όταν συµβαίνουν αυτά τα τροµερά πράγµατα στην
κοινωνία, αυτοκτονίες, ενεχυροδανειστήρια, συσσίτια και τραγι-
κές συνθήκες που ζει η ελληνική κοινωνία. 

Υπάρχουν ανασφάλιστοι πολίτες, καρκινοπαθείς που δεν παίρ-
νουν τα φάρµακα και ενδηµεί η φοροδιαφυγή και η φοροκλοπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κύριοι της
Κυβέρνησης, παραµένει µε έναν υπάλληλο ακόµα και η Διεύ-
θυνση Ενδοοµιλικών Συναλλαγών που έχει την αρµοδιότητα –την
πιο κρίσιµη αρµοδιότητα- να παρακολουθεί τη φοροαποφυγή
των πολυεθνικών, οι οποίες ξέρουµε πόσο οργανωµένα λειτουρ-
γούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Παρακαλώ, ολοκληρώ-
στε, κύριε συνάδελφε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ερχόµαστε -σε αυτήν τη λο-
γική του πανικού- και όποιον βρούµε µπροστά µας τον απο-
λύουµε. Προσελήφθησαν µε ΑΣΕΠ οι εργαζόµενοι στην Αγροτική
Τράπεζα, αλλά και οι εργαζόµενοι που έπρεπε να προσληφθούν
στο ΙΚΑ και τους απολύουµε ή θέλουµε να τους απολύσουµε και
αυτούς. 

Σε αυτά τα ζητήµατα λοιπόν µπορεί να βρεθεί κοινός τόπος
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για όλη τη Βουλή, για όλους τους Βουλευτές. Πιστεύω ότι δεν
υπάρχει Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου που διαφωνεί
σε αυτά τα ζητήµατα. Απλώς έχουµε µία Κυβέρνηση η οποία λει-
τουργεί στη λογική του πανικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ολοκληρώστε, κύριε
Κουρουµπλή. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτή είναι η
τραγικότητα των πραγµάτων, αυτές είναι οι ανισότητες και οι δια-
κρίσεις που πραγµατικά διαµορφώνουν ένα κλίµα που οδηγεί σε
«παραναλωµατικές» καταστάσεις τους ανθρώπους και την αξιο-
πρέπειά τους. 

Κύριε Υπουργέ, βεβαίως, πολύ καλά κάνουµε και συζητούµε
το ζήτηµα της ισότητας ανδρών και γυναικών, αν και η ελληνική
γλώσσα έχει λύσει το ζήτηµα της ισότητας, χρησιµοποιώντας τον
όρο ανδρόγυνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κύριε Κουρουµπλή, σας
παρακαλώ, τελειώνετε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Εγώ όµως θα έλεγα ότι
υπάρχουν ζητήµατα διακρίσεων που αφορούν τα θέµατα της
αναπηρίας και άλλων περιπτώσεων. Αυτοί οι άνθρωποι πραγµα-
τικά ζουν µαρτυρικές στιγµές από την ύπαρξη των ανισοτήτων
και από την αδυναµία ενός συστήµατος να εξασφαλίζει ίσες δυ-
νατότητες στο αυτό σηµείο εκκίνησης όλων των ανθρώπων, ώστε
η εξέλιξή τους να µην είναι συνάρτηση της οικονοµικής και κοι-
νωνικής τους θέσης, αλλά της  ικανότητας των ιδίων να αξιοποι-
ούν τις δικές τους δυνατότητες και αξίες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί-
συνοδοί από το Γυµνάσιο Μαντουδίου Ευβοίας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Σοφία Βούλτεψη. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Πράγµατι αυτό το οποίο συζητούµε εδώ είναι η ενσωµάτωση

µίας οδηγίας, δηλαδή δηµιουργούµε έναν ακόµη νόµο, για να
τον προσθέσουµε στο οπλοστάσιο της προσπάθειας που γίνεται,
για να καταπολεµηθούν οι διακρίσεις µεταξύ των φύλων. 

Δεν λύνεται το πρόβληµα ούτε µε την οδηγία ούτε µε το νόµο
ούτε µε τους άλλους νόµους που έχουµε ψηφίσει ούτε µε τους
επόµενους που θα έχουµε ψηφίσει. Το γυναικείο πρόβληµα βρί-
σκεται εδώ, βρίσκεται στο µυαλό και των ανδρών και των γυναι-
κών. 

Εποµένως δεν έχει νόηµα αυτό που κάνουµε. Απλώς κάνουµε
µία πάρα πολύ ωραία συζήτηση και απλωθήκαµε και σε άλλα θέ-
µατα. Εγώ συµφωνώ µε αυτό, ότι δηλαδή αφού η Βουλή βρίσκε-
ται σε συνεδρίαση, µπορεί να συζητήσει και άλλα θέµατα. 

Οι γυναίκες έρχονται από πολύ µακριά και έχουν, όπως φαίνε-
ται, πάρα πολύ δρόµο να διανύσουν µπροστά τους. 

Η παρούσα οικονοµική κρίση έχει αναδείξει τις ικανότητές
τους και στις υπόλοιπες χώρες χρησιµοποιούν πάρα πολύ τις γυ-
ναίκες, όταν υπάρχει οικονοµική κρίση. Αυτό πρέπει να το δει η
δική µας χώρα, πρέπει να δούµε πώς λειτουργεί αυτό το σύ-
στηµα µέσα στη χώρα µας, µέσα στα κόµµατά µας, παντού.

Το πρόβληµα της γυναίκας ουσιαστικά δεν είναι αν παρενο-
χλείται σεξουαλικά –που µπορεί να ισχύει και για τον άνδρα- αν
πιέζεται ή οτιδήποτε. Το πρόβληµα της γυναίκας, όπως έλεγε η
Σιµόν ντε Μποβουάρ στο «Δεύτερο Φύλο», δεν είναι καν η πολυ-
διάσπασή της, είναι ότι δεν ανήκει ποτέ στον εαυτό της. Και αυτό
πρέπει να το σκεφθούν πρώτα όσοι τη φέρνουν σε αυτήν την κα-

τάσταση. Και το λέω σύντοµα, γιατί πρέπει να αναφερθώ και στα
άλλα θέµατα που ετέθησαν εδώ. Έλεγε η Σιµόν ντε Μποβουάρ
ότι το πρόβληµα της γυναίκας είναι, ότι δεν ανήκει ποτέ στον
εαυτό της, διότι ό,τι και αν κάνει, όσο ψηλά και αν βρίσκεται, σε
οποιαδήποτε στιγµή της ηµέρας, ο σύζυγος ή τα παιδιά µπορεί
να τη διακόψουν και να της ζητήσουν µία βοήθεια, µία εξήγηση,
κάτι και εκείνη είναι αυτονόητο ότι θα διακόψει οτιδήποτε άλλο
κάνει, για να τους βοηθήσει. 

Άρα λοιπόν πρέπει να λύσουµε το πρόβληµα µέσα στο µυαλό
µας εµείς, άνδρες και γυναίκες και µετά βεβαίως να εφαρµό-
ζουµε τους νόµους και τις οδηγίες, διότι αυτά δεν γίνονται µε νό-
µους και αστυνόµους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ)

Θέλω να πω κάτι για τις συνεδριάσεις της Βουλής. Όπως πα-
ρουσιάστηκε σήµερα το θέµα από κάποιους συναδέλφους, είναι
σαν να µην συνεδριάζει η Βουλή. Οφείλει όµως ο κόσµος που
µας ακούει αυτήν τη στιγµή –και πρέπει να πω ότι όλο και περισ-
σότεροι ακούν την ώρα της Βουλής- να γνωρίζει ότι µπορεί να
µη βλέπει Ολοµέλεια, όµως όλοι οι συνάδελφοι ξέρουµε εδώ ότι
συνεδριάζουν συνεχώς επιτροπές, βλέπουν κόσµο οι επιτροπές,
οι Υπουργοί έρχονται στις επιτροπές, οι Υφυπουργοί έρχονται
στις επιτροπές, γίνεται επεξεργασία διαφόρων θεµάτων µε διά-
φορες ευκαιρίες, µε διάφορες αφορµές. Για παράδειγµα, αύριο
συνεδριάζει η Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας για να ενηµερω-
θεί η Σχολή Εθνικής Άµυνας. 

Δίνεται µία εικόνα ότι δεν λειτουργεί η Βουλή. Δεν είναι αλή-
θεια. Η Βουλή δεν είναι µόνο για να νοµοθετεί. Και επιτρέψτε µου
να έχω και εδώ τις ενστάσεις µου. Με όλο αυτό το νοµοπληθω-
ρισµό όλες αυτές τις δεκαετίες τι έγινε; Έρχεται ο ένας νόµος,
καταργεί τον άλλον, αναιρεί ο ένας τον άλλον, υπάρχουν αντιφά-
σεις. Η Βουλή δεν είναι µόνο νοµοθετικό όργανο. Είναι κυρίως
νοµοθετικό, όµως η Βουλή υπάρχει για να διαβουλεύεται, να βλέ-
πει κατηγορίες ανθρώπων, να αντιµετωπίζει προβλήµατα, να επι-
κοινωνούν οι Βουλευτές µε τους ανθρώπους. Όλη µέρα αυτό το
κτήριο έχει ζωή. Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό. 

Επίσης είναι πάρα πολύ σηµαντικό να πούµε ότι οι πράξεις νο-
µοθετικού περιεχοµένου είναι βεβαίως ένα έκτακτο µέτρο. Και
βρισκόµαστε σε έκτακτες συνθήκες. Αλλά, όταν µιλούµε για την
τελευταία πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου –εγώ τώρα δεν λέω
για τη δεύτερη, µιλώ για την πρώτη- ποιος, δηλαδή, διαφωνεί ότι
δεν µπορεί το κάθε Υπουργείο, η κάθε ΔΕΚΟ, ο κάθε δήµος να
έχει το δικό του µπαϊράκι, να ξοδεύει αλόγιστα και µετά να πη-
γαίνει να δανείζεται µε εγγυήσεις τού ελληνικού δηµοσίου, δη-
λαδή του ελληνικού λαού και πάλι να µην του φτάνουν και πάλι
το κράτος να πηγαίνει να βουλώνει τις τρύπες; Δηλαδή ποιος θα
κλάψει αν υπάρξει αυτή η απόκλιση, αν θα υπάρξουν µέτρα,
µέχρι που θα διακόπτεται ο µισθός των µελών των Διοικητικών
Συµβουλίων, αυτοδίκαια θα παύεται ο πρόεδρος και τα µέλη του
διοικητικού συµβουλίου; Ποιος θα κλάψει για όλα αυτά; Μια ζωή
δεν λέµε ότι έχουµε Υπουργεία, τα οποία µπορεί να κάνουν δικά
τους έξοδα δηµοσίων σχέσεων και γιατί συνέβη αυτό, ενώ γνω-
ρίζουν ότι έσοδα έχει µόνο το Υπουργείο Οικονοµικών και αυτοί
έχουν µόνο έξοδα και δεν λυπούνται τα χρήµατα του ελληνικού
λαού; Χρόνια δεν φωνάζουµε τι γίνεται µε τις ΔΕΚΟ όπου συνέ-
χεια δηµιουργούν τρύπες και παίρνουν δάνεια µε εγγυήσεις του
ελληνικού λαού και πάλι χρεωµένες είναι και δεν παράγουν και
τίποτε και στο τέλος δεν είναι και κανείς ευχαριστηµένος από τις
υπηρεσίες τους; Γιατί λοιπόν εκεί, όταν διορίζονται κάποιοι, να
µην έχουν καµµία ευθύνη ποτέ; Εδώ σε αυτήν τη χώρα υπήρξε
και νόµος που τους απήλλασσε από ευθύνες για συγκεκριµένες
χρονικές περιόδους. Ή µήπως µας αρέσει να πηγαίνουν τα διά-
φορα «golden boys», διορισµένα -δεν έχει σηµασία από ποιο
κόµµα στο κάτω-κάτω της γραφής- σε διάφορες θέσεις που το
µόνο που κάνουν είναι, να ρίχνουν έξω τις επιχειρήσεις που ανα-
λαµβάνουν και να αυξάνουν τους µισθούς τους; Δηλαδή πειράζει
να κόβεται ο µισθός τους;

Εδώ λοιπόν δεν πρόκειται για µία πραξικοπηµατική πράξη.
Είναι κάτι το οποίο βγαίνει από την εµπειρία την κοινοβουλευτική,
την πολιτική πολλών χρόνων και ήρθε εδώ µε αυτήν τη µορφή.
Και θα έρθει και στη Βουλή. Και να δείτε που για λόγους αντιπο-
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λιτευτικούς θα αρχίσουµε να κλαίµε γι’ αυτούς που έχουν ρίξει
έξω όλες τους τις επιχειρήσεις και έπαιρναν τους τεράστιους µι-
σθούς.

Θέλω επίσης να πω ότι δεν είναι επιχείρηµα να λέµε ότι φεύ-
γουν κάποιοι άνθρωποι µε διαθεσιµότητα, ενώ γίνονται προσλή-
ψεις. Διότι αν λειτουργήσουν σωστά οι διαθεσιµότητες, θα
µπορέσει ο αρµόδιος Υπουργός να µεταφέρει τους ανθρώπους
εκεί όπου υπάρχει έλλειψη διοικητικού προσωπικού ΔΕ. Αλλά αν
κάνεις χίλιες οκτακόσιες προσλήψεις, αυτοί µπορεί να είναι κα-
θηγητές, µπορεί να είναι δάσκαλοι. Αυτοί οι άνθρωποι δεν θα
µπορούσαν να πάνε σε αυτές τις θέσεις. Τι θα πει, δηλαδή, προσ-
λαµβάνετε αυτούς και διώχνετε τους άλλους; Που δεν συµβαίνει
το δεύτερο. Είναι δυνατόν αυτοί οι άνθρωποι, που έχουν τελει-
ώσει το δηµοτικό ή το λύκειο, να προσληφθούν ως δάσκαλοι ή
καθηγητές, εκεί όπου υπήρχαν ελλείψεις και το ελληνικό κράτος
τους προσέλαβε;

Δεν µπορούµε δηλαδή να πετάµε πυροτεχνήµατα, γιατί κά-
ποιοι που µας ακούνε, µπορούν να πουν «γιατί διώχνουν δύο χι-
λιάδες άτοµα και προσλαµβάνουν χίλιους οκτακόσιους;». Μα οι
χίλιοι οκτακόσιοι που προσλήφθηκαν είναι άλλων προσόντων.
Πώς είναι δυνατόν να λέµε αυτά τα πράγµατα; Τι προπαγανδι-
στική εκµετάλλευση όσων γίνονται στη χώρα µας είναι αυτή; 

Όσον αφορά δε τις αποκλίσεις που ήρθαν µε την πράξη νοµο-
θετικού περιεχοµένου, ορίζεται σαφώς ότι αυτές δεν αφορούν
µισθούς και συντάξεις. Από αλλού θα υποχρεώνονται να κόψουν
αυτοί οι κύριοι, έτσι δεν είναι; 

Θέλω να πω κάτι για το θέµα του Eurogroup. Αυτά που συµ-
βαίνουν στην Ευρώπη είναι απόδειξη ότι δεν είναι παιχνιδάκι, δεν
είναι παίξε-γέλασε. Εδώ υπάρχει πρόβληµα. Το πρόβληµά µας
δεν είναι αν η ανακοίνωση του Eurogroup είναι γραµµένη στα αγ-
γλικά. Τα αγγλικά είναι µια διεθνής γλώσσα στην οποία γράφον-
ται οι ανακοινώσεις του Eurogroup. 

Τι πρέπει δηλαδή να πουν οι Γάλλοι που έχουν αντιπαλότητα
µε τους Άγγλους; Τι πρέπει να πουν οι Γερµανοί, «γράψτε µας
την ανακοίνωση και στη δική µας γλώσσα»; Αφού αµέσως µετα-
φράζονται σε όλες τις γλώσσες. Μη δηµιουργούµε εντυπώσεις
στο λαό µας για ένα κείµενο που είναι γραµµένο στα αγγλικά.
Είναι απλώς µια διεθνής γλώσσα που χρησιµοποιείται και µετά
µεταφράζεται. 

Απ’ αυτά που γίνονται στο Eurogroup και από τη δυσκολία που
υπάρχει, πρέπει να καταλάβουµε ότι δεν θα κλάψουµε τώρα
πάνω από το χυµένο γάλα. Αυτά που έγιναν στη χώρα µας, έγι-
ναν. Έχω πει από την πρώτη στιγµή και σε ανύποπτο χρόνο ότι
η χώρα δεν έπρεπε να πάει σε τέτοιο µηχανισµό στον οποίο µε-
τέχει το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, διότι αυτό δεν µπορούσε
να κάνει υποτίµηση σκληρού νοµίσµατος. 

Πέρα απ’ όλα αυτά όµως πρέπει να καταλάβουµε ότι δεν είµα-
στε ο οµφαλός της γης, δυστυχώς. Δυστυχώς επίσης δεν είµα-
στε ούτε ο οµφαλός της Ευρώπης. Υπάρχουν και άλλοι λαοί και
άλλα κοινοβούλια και άλλοι πολιτικοί που κατεβαίνουν σε εκλο-
γές. 

Μην το βλέπουµε έτσι απλά. Η Γερµανία αυτήν τη στιγµή έχει
ανακοινώσει ένα πολύ δυσµενές οικονοµικό κλίµα για το λαό της.
Έχει παγωµένους µισθούς σχεδόν εδώ και δέκα χρόνια. Προχθές
ανακοινώθηκε αύξηση της ανεργίας της –δραµατική µάλιστα µε-
ταξύ Σεπτεµβρίου και Οκτωβρίου- αφού οι άνεργοι έχουν φτάσει
στα τρία εκατοµµύρια. Ανακοίνωσαν ότι το 30% των επιχειρή-
σεών τους δεν θα κάνει ούτε προσλήψεις ούτε επενδύσεις. 

Επίσης ανακοίνωσαν ότι ένας στους τέσσερις ή ένας στους
πέντε Γερµανούς στις µεγάλες πόλεις –Βερολίνο, Βρέµη, Ντόρ-
τµουντ, Λειψία- βρίσκεται κάτω από τα όρια της φτώχειας. Άρα
πρέπει να καταλάβουµε ότι, επειδή η χώρα µας έχει δυσφηµη-
σθεί, όλοι οι Γερµανοί θεωρούν πως εµείς βάζουµε το χέρι στην
τσέπη τους και τους παίρνουµε τα λεφτά, άλλο αν δεν είναι έτσι.
Το θέµα είναι, ότι η γερµανική κοινή γνώµη, που έχει ένα στους
τέσσερις φτωχούς, δεν µπορεί να καταλάβει αυτά που λέµε. 

Υπάρχει µεγάλη ανάγκη να ηρεµήσουµε, να δούµε τι θα γίνει,
να µην ανεβάζουµε τους τόνους. Υπάρχουν και άλλοι λαοί εκτός
από µας. Όλα αυτά που λέµε µεταδίδονται και δηµιουργούνται
αντιπαλότητες. Εδώ υπάρχει ένας οικονοµικός πόλεµος και πρέ-
πει να βγούµε όλοι απ’ αυτόν όρθιοι, να βγούµε από το µνηµόνιο.

Αυτό είναι το βασικό µας µέληµα. 
Κλείνω λοιπόν, θυµίζοντας αυτό που είναι ουσιαστικά –κατά τη

γνώµη µου- και το µήνυµα των διπλών εκλογών που έγιναν. Ο
λαός µας ζήτησε να βγούµε από το µνηµόνιο και να παραµεί-
νουµε στο ευρώ. Αν αυτήν τη στιγµή παρουσιάζεται ευρωσκεπτι-
κισµός και ένα ποσοστό των Ελλήνων λέει «ας βγούµε από το
ευρώ και ας πάµε στη δραχµή», πιστεύω ότι αυτό αποτελεί µια
πρώτη νίκη του λόµπι της δραχµής. 

Γιατί, όπως είπε ο Ζιν, ο Πρόεδρος του Γερµανικού Οικονοµι-
κού Ινστιτούτου, η Ελλάδα πρέπει να βγει από το ευρώ, να πάει
στη δραχµή, να υποτιµηθεί το νόµισµά της και τότε να έρθουν οι
Έλληνες που έχουν τα λεφτά τους στο εξωτερικό να επενδύσουν
στην Ελλάδα. Αυτοί οι Έλληνες που περιµένουµε πότε θα δώ-
σουν 1 ευρώ για να πάρουν 10, είναι χειρότεροι από τους ξένους.
Πιστεύω ότι αυτούς πρέπει να καταγγέλλουµε πρώτα απ’ όλους. 

Να είστε καλά, ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Το λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ.

Χριστοφιλοπούλου, για δώδεκα λεπτά.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή πράγµατι -όπως προ-

είπαν και πολλοί από τους οµιλητές σήµερα- συµφωνεί σε πολύ
µεγάλο βαθµό πάνω σε µια ευρωπαϊκή οδηγία και σε ένα σχέδιο
νόµου που τη µεταφέρει στο εσωτερικό δίκαιο, όσον αφορά το
ζήτηµα της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών, ιδιαίτερα
στο χώρο των ελευθέρων επαγγελµατιών, των λεγοµένων και
«αυτοαπασχολουµένων» επαγγελµατιών.

Είναι ένα σηµάδι ελπίδας το ότι µπορούµε τουλάχιστον πάνω
σε µια αυτονόητη οδηγία να συµφωνήσουµε. Εγώ θα ήλπιζα να
συµφωνήσουµε και στο άρθρο 6. Αυτή η οδηγία έρχεται να κα-
λύψει ένα κενό χρόνων σε ό,τι αφορά τη βοήθεια που µπορεί να
έχει µια γυναίκα, όχι µισθωτή, µία γυναίκα που επιλέγει είτε στο
στίβο του δικού της επαγγέλµατος είτε στο στίβο της δικής της
µικρής γεωργικής παραγωγής, να βάλει µπροστά σχέδια και
όνειρα έχοντας ταυτόχρονα και οικογένεια. 

Είναι ένα µεγάλο κενό και χώρες όπως η Ελλάδα που έχουν
και είχαν πολύ  µεγάλο ποσοστό αυτοαπασχολουµένων –υπήρ-
χαν εποχές που πάνω από το 90% του εργατικού δυναµικού µας
ήταν αυτοαπασχολούµενοι- είναι που και κατ’ εξοχήν ευνοούνται
και πρέπει να αξιοποιήσουν αυτό το νέο θεσµικό ευρωπαϊκό πλαί-
σιο κατά το µέγιστο δυνατό τρόπο.

Βεβαίως υπάρχει κρίση. Ακούστηκε και εδώ ότι οι γυναίκες
είναι αυτές που πλήττονται, πράγµατι, πρώτες από την κρίση,
αλλά βεβαίως –και εδώ θα συµφωνήσω και µε τη Σοφία Βούλ-
τεψη και µε πολλούς άλλους οµιλητές και οµιλήτριες από το
πρωί- το θέµα της ισότητας είναι και θεσµικό είναι και οικονοµικό,
αλλά και θέµα νοοτροπίας. Είναι το πώς βλέπουµε τα πράγµατα,
πώς βλέπουµε τους ρόλους ανδρών και γυναικών. 

Πράγµατι –το είπε και ο εισηγητής µας, ο κ. Κεδίκογλου- εγώ
δεν θέλω να σταθώ ούτε στο Σύνταγµα του ’75, ούτε στους νό-
µους του ’83, ούτε σε µια σειρά από νόµους και οδηγίες που ψη-
φίσαµε εδώ στη Βουλή, που δίνουν τη δυνατότητα ίσης
µεταχείρισης και στην οικογένεια και στη δουλειά. 

Όµως έχει πολύ µεγάλη σηµασία να σταθούµε στο πώς αυτοί
οι νόµοι και θεσµοί εφαρµόζονται στην πράξη και κυρίως στο
πώς διαµορφώνουν άλλου είδους τάσεις και αντιλήψεις στο θέµα
του φύλου, πώς δηλαδή βλέπουµε τη γυναίκα στον εργασιακό
στίβο και στη δουλειά που κάνει στο σπίτι. 

Εδώ, τουλάχιστον από την πλευρά µας, υπάρχει µια σαφής
διαφοροποίηση. Για εµάς τα οικιακά δεν είναι επάγγελµα. Είναι
σαφώς προσφορά και λειτούργηµα και αφορά και τους δύο ρό-
λους –άνδρα και γυναίκα- και είναι πολύ σηµαντικό να δούµε σή-
µερα ότι τα νέα ζευγάρια επιλέγουν να µοιράζονται πολύ
περισσότερο τα οικιακά απ’ ό,τι το έκαναν στο παρελθόν. Δεν
έχουν αντιστραφεί τα πράγµατα. Υπάρχει πάντα η ανισότητα και
οι εκφάνσεις της είναι διαφορετικές ανάλογα µε τους τόπους, τα
έθιµα, τις ηλικιακές κατηγορίες, τις επαγγελµατικές κατηγορίες. 

Όµως αξίζει τον κόπο να δούµε ότι σε αυτές τις δυο-τρεις δε-
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καετίες υπάρχει ένα κεκτηµένο όχι µόνο στην Ευρώπη αλλά και
στη χώρα µας στο πώς οι δύο ρόλοι –άνδρα και γυναίκα- βλέ-
πουν τη διαχείριση αυτών που λέµε οικιακά. Τα οικιακά λοιπόν
δεν είναι επάγγελµα των γυναικών. Τα οικιακά είναι ζήτηµα της
κάθε οικογένειας. 

Δεύτερη επισήµανση. Ως προς το σύµφωνο συµβίωσης, εγώ
–αντίθετα από την αγαπητή φίλη και Αντιπρόεδρο κ. Κόλλια- θα
πω ότι είναι ευχής έργον και θα έπρεπε να µπει –και θα έπρεπε
να το βάλουµε εµείς αν δεν το είχε η οδηγία- ότι το σύµφωνο
συµβίωσης εντάσσεται ως µορφή οικογενειακής λειτουργίας και
συνύπαρξης όχι γιατί προτιµούµε βεβαίως το σύµφωνο συµβίω-
σης από το γάµο –κάθε άλλο, ο γάµος είναι ευκτέος- αλλά γιατί
πρέπει να δούµε την κοινωνική πραγµατικότητα. Οι νόµοι και οι
οδηγίες που επιβιώνουν είναι εκείνα που ανταποκρίνονται στην
κοινωνική πραγµατικότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα αποτελεί κοινωνική
πραγµατικότητα το ότι πολλά νέα ζευγάρια είτε επιλέγουν αρχικά
τη συµβίωση και µετά προχωρούν σε γάµο είτε δεν προχωρούν
σε γάµο και προχωρούν σε σύµφωνο συµβίωσης. Θα πρέπει λοι-
πόν να καλύπτονται και οι άνθρωποι οι οποίοι συµβιούν –έχουν
συµφωνήσει να ζουν µαζί- από την οδηγία. Άρα εδώ νοµίζω ότι
πρέπει να δώσουµε έµφαση. 

Μια ακόµα επισήµανση αφορά την πρόταση από το ΣΥΡΙΖΑ και
είναι ίσως ένας από τους λόγους που δεν ψηφίζεται το άρθρο 6.
Εγώ έχω καλυφθεί από όσα είπατε, κύριε Υπουργέ, αλλά θέλω
να προσθέσω και κάτι άλλο στον προβληµατισµό. Οι ανασφάλι-
στοι είτε εργάζονται είτε δεν εργάζονται. 

Για όσους δεν εργάζονται, θα µιλήσουµε µετά και θα πρέπει
να δούµε για λόγους δηµογραφικούς τι µπορούµε να κάνουµε,
σε σχέση µε την κρίση, τις δυνατότητές µας και τις ιδιαιτερότητες
της ελληνικής κοινωνίας. Να δούµε την κατηγορία των ανθρώπων
που δεν εργάζονται και δη των γυναικών που δεν εργάζονται. 

Όµως, όταν κάποιος εργάζεται, πρέπει να ασφαλίζεται κάπου.
Άκουσα, κύριε Υπουργέ –και νοµίζω στη δευτερολογία σας καλό
είναι να το διευκρινίσετε- να γίνεται αναφορά στις αγρότισσες,
οι οποίες εργάζονται επί δεκαετίες. Εγώ µπορεί να είµαι Βουλευ-
τής Αττικής, αλλά και στην Αττική µέχρι πριν λίγα χρόνια – ακόµα
και τώρα ακόµη- ήταν πολύ περισσότερες οι αγρότισσες και ξέ-
ρουµε πολύ καλά τι δουλειά κάνουν αυτές οι γυναίκες! Βεβαίως
και το ξέρουµε! 

Όµως, όσον αφορά τις νέες αγρότισσες σήµερα -και έχουµε
πολλές νέες αγρότισσες και υπάρχει και στροφή της νέας γενιάς
στον πρωτογενή τοµέα και στην παραγωγή- είναι σηµαντικό να
δούµε ότι καλύπτονται και καλύπτονται ουσιαστικά. «Δει δη χρη-
µάτων». Θα πρέπει να δούµε τις εξελίξεις. Θα αναφερθώ στα γε-
νικότερα µετά, κύριε Υπουργέ. Όµως έχει πολύ µεγάλη σηµασία
όλες οι κατηγορίες ασφάλισης να εντάσσονται σ’ αυτό. Και πι-
στεύω ότι καλώς δεν αναφέρονται συγκεκριµένα ταµεία, γιατί αν
αναφέρονταν συγκεκριµένα ταµεία, καταλαβαίνετε ότι η ερµη-
νεία του νόµου θα ήταν να αποκλείονται άλλα. Άρα λοιπόν θα
πρέπει να το δούµε αυτό. Οι ανασφάλιστοι θα πρέπει να είναι µη
εργαζόµενοι. 

Επίσης θα πρέπει να αντιστρέψουµε µια αντίληψη που είχε ως
αποτέλεσµα πάρα πολλοί συµπολίτες µας σήµερα να έχουν δου-
λέψει τριάντα και σαράντα χρόνια και για τα µισά από αυτά –και
πολλές φορές και πολύ περισσότερα- να µην είναι ασφαλισµένοι
και να µη δικαιούνται την ανάλογη σύνταξη. Ακόµα, έχουµε και
άλλους συµπολίτες µας που λένε αντίστοιχα «εγώ δούλεψα σα-
ράντα χρόνια, ενώ ο άλλος δεν δούλεψε». Μα ο άλλος δούλευε
στη µαύρη εργασία. Άρα η καλλιέργεια της ασφαλιστικής συνεί-
δησης είναι κάτι που πρέπει να κάνουµε και µέσα από αυτήν την
οδηγία. 

Στο σηµείο αυτό λοιπόν θα ήθελα να σχολιάσω ένα ευρύτερο
ζήτηµα που αφορά τον τρόπο µε τον οποίο λειτουργούµε ως Κοι-
νοβούλιο. Και επειδή οι στιγµές είναι κρίσιµες και έχει σηµασία
να προτάσσουµε τα σηµεία µε τα οποία συµφωνούµε και µετά
να πηγαίνουµε σ’ αυτά µε τα οποία διαφωνούµε, ας δούµε τα ση-
µεία στα οποία µπορούµε να συµφωνήσουµε.  

Είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ –και είναι
µια διαχρονική αλήθεια και έχει και ο ίδιος εµπειρία- ότι πάρα
πολλές υπουργικές αποφάσεις νόµων που έχουν ψηφιστεί, κύριε

Υπουργέ, από το Κοινοβούλιο δεν έχουν εκδοθεί. Και είναι επίσης
µια αλήθεια ότι µπορεί να υπάρχουν κεκτηµένα –και µίλησα γι’
αυτά- στη µεταπολιτευτική δηµοκρατία µας, αλλά υπάρχουν και
ελλείψεις. Δεν πρέπει να κρυβόµαστε και να παίζουµε τις στρου-
θοκαµήλους εδώ στη Βουλή. 

Μια από τις αδυναµίες µας λοιπόν είναι ότι δεν εκδίδονταν
υπουργικές αποφάσεις που είχαν ψηφιστεί, ενώ οι κυβερνήσεις
δεν στέκονταν πάνω από τους νόµους, ώστε να παρακολουθούν
το πώς εφαρµόζονται. Θα πρέπει ίσως να το κάνουµε εµείς. Βέ-
βαια, κύριε Υπουργέ, εµείς το κάνουµε και ξέρετε ότι το κάνουµε
µε πολλούς τρόπους και µε τις ερωτήσεις µας και µε τον έλεγχο
που κάνει η Αντιπολίτευση και τα κόµµατα που συµπράττουν.

Απευθυνόµενη όµως και προς Προεδρείο, θα ήθελα να πω ότι
θα πρέπει να δούµε και να συζητήσουµε το να υπάρξει γι’ αυτό
το θέµα µέσα από τον Κανονισµό µια ειδική λειτουργία των επι-
τροπών και, αν θέλετε, και µη αµειβόµενη, γιατί είναι µέσα στο
ρόλο των Βουλευτών όχι απλώς να παρακολουθούµε µε ερωτή-
σεις το αν εφαρµόζονται ή δεν εφαρµόζονται οι νόµοι, αλλά να
παρακολουθούµε πραγµατικά τον κάθε νόµο που ψηφίζουµε σε
τακτά διαστήµατα. 

Και θέλω να φέρω το παράδειγµα αυτής της οδηγίας, κύριε
Υπουργέ, την οποία ενσωµατώνουµε σήµερα και η οποία λέει το
λόγο για τον οποίο άλλαξε, διότι µέσα από την παρακολούθηση
της εφαρµογής της, τα θεσµικά όργανα τής Ευρωπαϊκής Ένω-
σης αντιλήφθηκαν ότι η προηγούµενη οδηγία δεν είχε αποτελέ-
σµατα. Άρα τι θα πρέπει να κάνουµε; Θα πρέπει να παρακο-
λουθούµε αν εφαρµόζεται, αν όντως εκδίδονται οι υπουργικές
αποφάσεις και δεύτερον, θα πρέπει να παρακολουθούµε αν η
εφαρµογή -στο µέτρο που αυτή γίνεται- παράγει αποτελέσµατα. 

Και για να γίνω πιο σαφής, θα πρέπει, για παράδειγµα, να
δούµε σε ένα χρόνο από τώρα όσον αφορά την οδηγία την οποία
ενσωµατώνουµε σήµερα µ’ αυτό το σχέδιο νόµου και από τη
στιγµή που εκδοθεί η υπουργική απόφαση –βέβαια, όπως είπατε
και εσείς και θα πιέσουµε και εµείς γι’ αυτό ως Βουλή, η υπουρ-
γική απόφαση για τις εγκύους και την εγκυµοσύνη θα πρέπει να
προταχθεί- τι αποτελέσµατα έχει, πόσα ταµεία ανταποκρίθηκαν,
πόσες γυναίκες επωφελήθηκαν, πόσες δεν µπόρεσαν και γιατί
δεν µπόρεσαν. 

Αυτή λοιπόν η λειτουργία που έχει τεκµήρια, που έχει δουλειά
και την οποία θα πρέπει να κάνουµε οι Βουλευτές και οι υπάλλη-
λοι της Βουλής µε τους οποίους θα πρέπει να συνεργαστούµε
γι’ αυτό, θα αποφέρει πραγµατικά τη δυνατότητα σ’ εµάς να κά-
νουµε αυτήν την περίφηµη παρακολούθηση και αξιολόγηση
όλων των νοµοθετηµάτων που έρχονται εδώ και τυγχάνουν της
ψήφου µας. Μάλιστα στην περίπτωση αυτή, η ψήφος απ’ ό,τι φαί-
νεται τουλάχιστον επί της αρχής αγκαλιάζει το δηµοκρατικό τόξο
–και όχι µόνο- της Βουλής. 

Επίσης, κύριε Πρόεδρε, θέλω ένα λεπτό ακόµα για να σχο-
λιάσω και κάποια πράγµατα µε τα οποία διαφωνώ, τουλάχιστον
ως προς την ένταση µε την οποία τέθηκαν. 

Σε κανέναν δεν αρέσει να ψηφίζει, να «ευλογεί» πράξεις νοµο-
θετικού περιεχοµένου. Και αυτό ισχύει πρώτα για εµάς. Όµως
θέλω να πω ότι αυτό είναι διαφορετικό όταν γίνεται σε περιόδους
που η Βουλή ήταν κλειστή. Και ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι οι τέσ-
σερις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου που αφορούν και την
ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών και τα ζητήµατα των κέντρων
κράτησης µεταναστών ήταν πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου
που έγιναν εν’ όσω η Βουλή ήταν κλειστή, γιατί υπήρχαν εκλογές. 

Άρα έχουµε τέσσερις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, οι
οποίες εκδόθηκαν από την προηγούµενη κυβέρνηση, οι οποίες
ελήφθησαν όταν το Κοινοβούλιο ήταν κλειστό λόγω εκλογών, για
θεσµικό λόγο δηλαδή. Τις έχω µία-µία, αν θέλετε µπορώ να σας
τις αναφέρω. 

Υπάρχει µία ακόµη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου της κυ-
βέρνησης Πικραµένου, της υπηρεσιακής κυβέρνησης, η οποία
αφορούσε τα των αποζηµιώσεων των εκλογών.

Είναι λοιπόν τελείως διαφορετικό πράγµα όταν υπάρχουν τέ-
τοιες πράξεις. Κι εδώ είµαστε και εδώ είστε, να το δούµε όµως
πραγµατικά συγκεκριµένα, αν υπήρχε η ανάγκη να εκδοθούν
αυτές οι πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου και να τις κυρώσει
η Βουλή. 
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Από εκεί και πέρα βεβαίως, κύριε Υπουργέ, µία που φέρατε
εσείς το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι», θα µπορούσε να είναι
νοµοθέτηµα. Σας το λέω ευθαρσώς! Και πάλι όµως οι πτέρυγες
της Βουλής συµφώνησαν µαζί σας και ψηφίσαµε το νοµοθέτηµα
που αφορούσε το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι» και περιµέ-
νουµε και τις εξελίξεις, ίσως στη δευτερολογία σας αναφερθείτε.
Νοµίζω ότι αυτό που πρέπει να αποφεύγουµε, είναι τη µη θε-
σµική λειτουργία σε περιόδους που δεν είναι κρίσιµες.

Βεβαίως κανείς δεν µπορεί να πει ότι οι δύο πρόσφατες πρά-
ξεις νοµοθετικού περιεχοµένου –που δεν έχουν έρθει στη Βουλή
και που κανέναν δεν ευχαριστούν που ήρθαν µε αυτόν τον τρόπο-
δεν ήταν η τελική απάντηση της χώρας στο ότι έχει κάνει ό,τι
έπρεπε να κάνει και περιµένει από τους εταίρους της όχι µόνο
την τήρηση των συµφωνηθέντων αλλά να πάψει η Ελλάδα να
είναι  η αφορµή και το άλλοθι για την κρίση στην Ευρωζώνη. Γιατί
δεν µιλάµε µόνο για κρίση στην Ελλάδα, την Πορτογαλία, την
Ισπανία και την Ιταλία, αλλά µιλάµε για κρίση στην Ευρωζώνη.
Δεν µπορεί λοιπόν να είµαστε εµείς το άλλοθι. Εµείς έχουµε
κάνει ό,τι έπρεπε να κάνουµε και τώρα είναι η ώρα της Ευρώπης
να σώσει τον εαυτό της και το ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Άρα λοιπόν, κύριε Υπουργέ, οι δύο τελευταίες πράξεις νοµο-
θετικού περιεχοµένου -σε ό,τι αφορά τουλάχιστον τα θέµατα που
είχα τη δυνατότητα να δω για τις ΔΕΚΟ και τους ΟΤΑ- ίσως αφο-
ρούσαν πράγµατα που έπρεπε να τα είχαµε σκεφτεί και φέρει
πριν, για να προλάβουµε τον πάτο του βαρελιού.

Τέλος θέλω να κλείσω, λέγοντας µια µόνο κουβέντα –επι-
τρέψτε µου- πάλι για το θέµα της ισότητας. Να κλείσω µε αυτό
το θέµα, γιατί αυτό έχει πολύ µεγάλη σηµασία, το δηµογραφικό
και η ισότητα. 

Το θέµα είναι τι βοήθεια θέλει µία γυναίκα, ένα ζευγάρι, για να
µπορεί να κάνει παιδιά και δεν θέλει, όπως νοµίζαµε παλιά, να
βγει νωρίτερα στη σύνταξη. Θέλει ακριβώς παροχές σαν αυτή
του άρθρου 6, θέλει παιδικούς σταθµούς, που σήµερα στην
κρίση κλυδωνίζονται και θέλει και θεσµούς, όπως το πρόγραµµα
«Βοήθεια στο Σπίτι», διότι οι παραδοσιακοί ρόλοι ανατρέπονται,
που έτσι κι αλλιώς αφορούν ζευγάρια. Η πρόνοια και η µέριµνα
για τα παιδιά, η στήριξη των ηλικιωµένων και των αναπήρων είναι
πράγµατα τα οποία πέφτουν στους ώµους των γυναικών. Χωρίς
αυτές, χωρίς να έχουν τη δυνατότητα να φυλάξουν τα παιδιά και
όσους είναι ανήµποροι και είναι στη δική τους µέριµνα, το κρά-
τος-πρόνοια δεν µπορεί να λειτουργήσει και βεβαίως οι γυναίκες
δεν µπορούν να βγουν στο στίβο της δουλειάς. 

Θεωρώ λοιπόν ότι πρέπει να το δούµε αυτό το ζήτηµα και τους
επόµενους µήνες, κύριε Υπουργέ, περιµένουµε τις δικές σας
πρωτοβουλίες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων,

κ. Τέρενς Κουίκ, έχει το λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΤΕΡΕΝΣ-ΣΠΕΝΣΕΡ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΪΚ: Σας ευχαριστώ πάρα

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µιλήσω από τη θέση µου µε την ελπίδα ότι οι κάµερες θα

κάνουν αυτό το οποίο επεσήµανε, αλλά µε µία άλλη λογική, η συ-
νάδελφος κ. Βούλτεψη, ότι είµαστε σε µία άδεια Βουλή.

Κατανοώ πλήρως ότι λειτουργούν ταυτόχρονα επιτροπές, ότι
άλλοι συνάδελφοι µπορεί να είναι απασχοληµένοι σε επιτροπές
ή µπορεί να είναι στα γραφεία τους, στις περιφέρειές τους, αλλά
δεν κατανοώ γιατί θα πρέπει η Ολοµέλεια να λειτουργεί ταυτό-
χρονα µε τις επιτροπές, την ίδια ώρα. Είναι ένα θέµα το οποίο το
έχει θέσει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Θα σας διακόψω,
αλλά θα το δούµε γενικά αυτό το θέµα.

ΤΕΡΕΝΣ-ΣΠΕΝΣΕΡ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΪΚ: Κοιτάξτε, θα γκρι-
νιάζω µονίµως γιατί αισθάνοµαι ότι …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το θέµα λειτουρ-
γίας της Βουλής το έχει ο Πρόεδρος στην ατζέντα του.

ΤΕΡΕΝΣ-ΣΠΕΝΣΕΡ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΪΚ: Σας παρακαλώ πολύ,

εµένα µε διακόψατε, αλλά δεν διακόπηκε η συνάδελφος όταν το
έθεσε το θέµα. Αυτού του είδους τις επιλεκτικές διαφορές µέσα
εδώ, ως συγκυβερνήτες, σ’ εµένα, τον Ανεξάρτητο Έλληνα, να
τις αφήσετε στην άκρη, σας παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε συνάδελφε,
το λέτε σ’ εµένα αυτό, που δεν έχω κανένα λόγο ποτέ και δεν
έχω διακόψει κανέναν;

ΤΕΡΕΝΣ-ΣΠΕΝΣΕΡ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΪΚ: Εννοώ ότι θα κάνω
την τοποθέτησή µου, όπως δεν διακόπηκε η συνάδελφός µου,
Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας.

Κοροϊδεύουµε τον ελληνικό λαό όταν ερχόµαστε και βάζουµε
την τελευταία νοµοθετική πινελιά στην Ολοµέλεια, µέσα σε µία
Ολοµέλεια όπου είµαστε «τρεις και ο κούκος».

Έχω θέσει πολλές φορές το ζήτηµα γιατί να µη συνεδριάζει η
Ολοµέλεια άλλη ώρα από τις επιτροπές. Το θέµα το έχει θέσει
και ο Μανώλης ο Γλέζος από το ΣΥΡΙΖΑ. Δεν έχουµε πάρει απάν-
τηση.

Έχω ακούσει υποσχέσεις, κύριε Πρόεδρε, ότι θα τεθεί το θέµα
στη Διάσκεψη των Προέδρων, αλλά µέχρι στιγµής δεν έχει γίνει
τίποτε. Ελπίζω µε την αλλαγή του Κανονισµού κάτι να γίνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Θα σας διακόψω
όµως. Έχουµε θέσει το θέµα εµείς οι Αντιπρόεδροι. Σας ακούει
ένας άνθρωπος που έχει θέσει το θέµα στον Πρόεδρο και θα
λυθεί γρήγορα.

ΤΕΡΕΝΣ-ΣΠΕΝΣΕΡ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΪΚ: Κάντε το σας παρα-
καλώ, πάρα πολύ, για να αισθάνοµαι ότι µπορώ να λειτουργώ ως
Βουλευτής. 

Και να σας πω κάτι; Σήµερα χάρηκα τη διαδικασία. Ανεξάρτητα
µε το αν είµαστε τρεις και ο κούκος, µέχρι στιγµής πλησιάζουµε
τις πέντε ώρες συζήτησης για ένα νοµοσχέδιο, όταν για οκτακό-
σιες δύο σελίδες συζητούσαµε δέκα ώρες, δηλαδή έχουµε δώσει
το 50% του χρόνου για ένα νοµοσχέδιο, όταν µια Βουλή µέσα σε
δέκα ώρες κρέµασε έναν λαό σε οκτακόσιες δύο σελίδες. Γι’
αυτό λέω ότι χαίροµαι για τη σηµερινή διαδικασία.

Η πρωτογενής τοποθέτηση της κ. Βούλτεψη σε σχέση µε το
θέµα της ισότητας της γυναίκας, εµένα µε βρίσκει σύµφωνο.
Είναι γεγονός αυτά που είπε στην εισαγωγή της. 

Πολλές φορές αναλογίζοµαι για ποιον λόγο την ώρα που
υπάρχει µία ποσόστωση στα ψηφοδέλτια των κοµµάτων για τις
εθνικές εκλογές και όταν ξέρουµε ότι είναι περισσότερες πληθυ-
σµιακά οι γυναίκες, τελικά δεν ψηφίζονται οι γυναίκες για να
µπουν στη Βουλή; Και όπως σωστά αναφέρθηκε, η γυναίκα είναι
εκείνο το φύλο –και εδώ δεν κάνω διάκριση- που σε µία κρίση
σκέφτεται πολύ πιο ορθολογιστικά. Και µη γελιόµαστε, µέσα σε
ένα σπίτι όταν υπάρχει το ταρακούνηµα της κρίσης, η γυναίκα
είναι αυτή που καλείται να τα βγάλει πέρα µε το 1 ευρώ που θα
πετάξει ο άντρας της ξαφνικά από τα 100 ευρώ που της έδινε
την προηγούµενη ηµέρα.

Μιλάµε για µία ισότητα την ώρα που η γυναίκα έτσι κι αλλιώς
αισθάνεται πως είναι εξαιρετικά υποτιµηµένη από άλλου είδους
νοµοθετήµατα, τα οποία την προσβάλλουν στην καθηµερινότητά
της. Για παράδειγµα, µία µάνα πώς µπορεί να αισθάνεται όταν
τα παιδιά που γέννησε, αποτελούν τεκµήριο στη φορολογία του
εισοδήµατος; Και αν έχει κάνει τρία και τέσσερα παιδιά αισθάνε-
ται ότι έχει κάνει ακόµη µεγαλύτερο έγκληµα. Πώς µπορεί να αι-
σθάνεται µία γυναίκα η οποία έχει το ύψιστο αγαθό της γέννας,
να τρέµει στα περιφερειακά νοσοκοµεία αν θα βρει γιατρό για
να γεννήσει; 

Επειδή εξυπηρετώ κοινοβουλευτικά έξι νησιωτικές περιφέ-
ρειες, επιτρέψτε µου να σας πω ότι αυτό το θέµα το βρίσκω
µπροστά µου και το έχω θέσει ως ερώτηση µέσω της κοινοβου-
λευτικής διαδικασίας.

Η γυναίκα στους καταλόγους της ανεργίας είναι το νούµερο
δύο. Πρώτα είναι οι νέοι και µετά είναι η γυναίκα στον κατάλογο
της ανεργίας. 

Η γυναίκα πώς προστατεύεται ακόµη και σε αυτά που σήµερα
θα ψηφίσουµε περί ισότητας, στα εργασιακά της δικαιώµατα,
όταν δεν υπάρχουν επιθεωρήσεις εργασίας για να κάνουν τους
σχετικούς ελέγχους; 

Ήµουν τέσσερις ηµέρες στη δυτική Μακεδονία, στην Κοζάνη,
στη Φλώρινα, στην Καστοριά, στα Γρεβενά. Στη Φλώρινα που δεν
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τα βγάζει πέρα, η µάνα είναι αυτή που τρέχει –κατά δήλωση και
του προέδρου του Επιµελητηρίου της Φλώρινας- δίπλα, στη
FYROM, για να πάρει πιο φθηνή πάνα και πιο φθηνό γάλα. Από
την οικονοµία της Φλώρινας φεύγουν κάθε ηµέρα 150.000 ευρώ
και πάνε στη FYROM για ό,τι µπορείτε να φανταστείτε, από
πάνες και γάλα που σας είπα, µέχρι τρόφιµα και ένδυση. Και δεν
σας λέω τι τραβάει πια η γυναίκα στην περιοχή της Κοζάνης. 

Η Κοζάνη είναι το µεγαλύτερο ενεργειακό πάρκο της χώρας.
Εκεί ζουν γύρω στις είκοσι χιλιάδες είτε πρώην εργαζόµενοι –δη-
λαδή συνταξιούχοι- είτε νυν εργαζόµενοι στη ΔΕΗ. Από τις περι-
κοπές µόνο των δικών τους µισθών και συντάξεων η Κοζάνη έχει
χάσει µέσα σε αυτά τα δυόµισι χρόνια ένα δισεκατοµµύριο ευρώ.

Ε, λοιπόν, η γυναίκα µέσα στο σπίτι είναι αυτή η οποία καλείται
«να πληρώσει τα σπασµένα» και «να φέρει βόλτα» τα οικονοµικά
του σπιτιού της. Στην Ιθάκη, για παράδειγµα, αν η γυναίκα έχει
και µονογονεϊκή οικογένεια, είναι αυτή η οποία θα τρέξει σ’ ένα
νησί όπου της πήραν τη ΔΟΥ, της πήραν το γραφείο του ΟΤΕ,
της πήραν το γραφείο της ΔΕΗ, της έκλεισαν το τελωνείο. Αν
είναι και έµπορος, ακόµα χειρότερα. Αυτό βεβαίως αφορά κι άλ-
λους, αλλά σας αναφέρω τη γυναίκα η οποία έχει να κρατήσει
ένα σπίτι και ένα σύζυγο. Είπε η συνάδελφος από το ΠΑΣΟΚ ότι
η γυναίκα δεν µπορεί να είναι αυτάρκης γιατί σύζυγος και παιδιά
σ’ εκείνη θα τρέξουν.

Να σας ρωτήσω κάτι, κύριε Υπουργέ: Χαίροµαι ιδιαίτερα που
φέρνετε αυτό το νοµοθέτηµα και θα περάσει. Δεν έχει σηµασία
αν διαφωνούµε στο άρθρο 6 ή όχι. Γιατί η Κυβέρνηση έχει µόνο
δύο γυναίκες; 

Στο θέµα που έθεσε εκτός του σηµερινού θεµατολογίου η συ-
νάδελφος κ. Βούλτεψη σε σχέση µε τους Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, έχετε ρωτήσει τους δηµάρχους εάν θα δεχθούν
τους επιτρόπους, δηλαδή την «Κοµαντατούρ», µέσα στα πόδια
τους και πολύ περισσότερο όταν πολλοί δήµοι οι οποίοι ήταν…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Έλληνες θα είναι. Τι «Κοµαντατούρ» λέτε;
ΤΕΡΕΝΣ-ΣΠΕΝΣΕΡ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΪΚ: «Κοµαντατούρ», θα

επαναλάβω τη λέξη. Οι δήµοι ήταν «καθαροί» από οικονοµικής
πλευράς και ταµειακής διαθεσιµότητας και µε τον «Καλλικράτη»
συγχωνεύθηκαν µε προβληµατικούς δήµους και τώρα κοντεύουν
να «τιναχθούν στον αέρα». Πρέπει να το λάβουµε κι αυτό υπ’
όψιν. Δεν τους δίνουµε κανένα περιθώριο ανοχής και διαχείρισης
του πόνου που εκείνοι οι δήµοι κληρονόµησαν. Η εύκολη λύση
είναι να βάλουν φορολογίες και δηµοτικά τέλη στους δηµότες
τους και να διώξουν κόσµο. Από κει και πέρα θέλω να ελπίζω ότι
δεν θα κάνει την εµφάνισή της στην Ελλάδα η περίφηµη Arvato
Government Services, η οποία είναι «παρακλάδι» του οµίλου
Μπέρντσµαν της γερµανικής και η οποία έχει ως όχηµα την RTL,
ραδιόφωνα και τηλεοράσεις, και η οποία παίρνει δουλειές σε
πτωχευµένους δήµους παγκοσµίως.

Τέθηκε ένα θέµα από την κοινοβουλευτική εκπρόσωπο της
Νέας Δηµοκρατίας χωρίς να διακοπεί, οπότε µπορώ να το θέσω
κι εγώ. Είναι το θέµα του Eurogroup. Πόσο έχει ο µήνας σήµερα;
Είναι 21 Νοεµβρίου. Χρόνια πολλά σ’ όσους και σ’ όσες γιορτά-
ζουν σήµερα και στον Πρόεδρό µας κ. Πάνο Καµµένο. Σήµερα,
λοιπόν, είναι 21 του µηνός. Το δάνειο δεν το έχουµε πάρει. Μπο-
ρεί να µας εξηγήσει η Κυβέρνηση ποια ώρα ακριβώς της 16ης
Νοεµβρίου πτωχεύσαµε γιατί δεν το θυµάµαι; Μας είχαν πει µε
το πιστόλι στον κρόταφο προς τη δική τους πλευρά, προς την
πλευρά της συγκυβέρνησης, ότι αν δεν ψηφιστούν αυτά τα πο-
λυνοµοσχέδια και οι προϋπολογισµοί και όλα τα’ άλλα, στις 16
του µηνός η Ελλάδα πτωχεύει και τώρα η Ελλάδα δεν θα πάρει
ένα κοµµάτι του δανείου ούτε µέσα στο Δεκέµβριο, τουλάχιστον
µέχρι τα µέσα Δεκεµβρίου, απ’ ό,τι καταλαβαίνουµε. 

Επειδή πράγµατι το Eurogroup χθες το βράδυ ήταν τόσο δύ-
σκολο και ζόρικο, για µία ακόµα φορά επιβεβαιωνόµαστε όλοι
εµείς που λέµε ότι πήγαµε και παραδοθήκαµε. Αυτό κυρίως να
το βλέπει η πλευρά του ΠΑΣΟΚ σ’ ό,τι αφορά τα µνηµόνια και το
ΔΝΤ και βεβαίως όλοι οι επόµενοι οι οποίοι από κει και πέρα τα
έβαλαν µέσα σ’ ένα πρόγραµµα που δεν το είχαν υποσχεθεί πρω-
τογενώς στον ελληνικό λαό. Υποσχέθηκαν ότι µε δεκαοκτώ συν
ένα σηµεία ή δέκα συν οκτώ σηµεία ή δεν θυµάµαι µε πόσα «Ζάπ-
πεια» ότι θα τα αλλάξουν όλα και εξακολουθούν να µας χώνουν
ακόµα πιο βαθιά µέσα στην ερήµωση και στην απαξίωση.

Κύριε Πρόεδρε, µιλάµε για δύσκολες περιόδους. Βεβαίως,
εµείς ως Ανεξάρτητες Έλληνες, όπως σας είπα, µε εξαίρεση το
θέµα του άρθρου 6, στο νοµοθέτηµα το συνολικό θα συµφωνή-
σουµε.

Κύριε Υπουργέ, η ειδική αγορήτρια, η κ. Χρυσοβελώνη, Βου-
λευτής Μαγνησίας, σας ζήτησε και στην επιτροπή να γίνουν αλ-
λαγές και το αρνηθήκατε. Το έθεσε και πάλι σήµερα. Και πάλι,
όµως, το αρνηθήκατε. 

Θα συµφωνήσουµε, βεβαίως, και στην αλλαγή που κάνατε σε
σχέση µε τον όρο «γενετήσια και σεξουαλική παρενόχληση».
Έτσι κι αλλιώς, µε συγχωρείτε, αλλά το σαδοµαζοχιστικό µαρτύ-
ριο το οποίο δέχεται ο ελληνικός λαός αυτά τα χρόνια, είναι πολύ
πιο σηµαντικό και πολύ πιο σπουδαίο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. Το συµπέρασµα είναι ότι δεν πρέπει να βιαζόµαστε.
Αυτό είπατε.

Το λόγο έχει ο κ. Βασίλης Οικονόµου για δώδεκα λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι ο κύ-

ριος Υπουργός έθεσε τη σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία στη
διάσταση που πρέπει. Δεν λύνει όλα τα θέµατα. Λύνει κάποια θέ-
µατα όµως. 

Άρα, λοιπόν, δεν έχει νόηµα να συγκρίνεις µία νοµοθετική πρω-
τοβουλία, η οποία είναι χρήσιµη, όπως και να το δει κάποιος, µε
µεγάλες νοµοθετικές πρωτοβουλίες και µεγάλες νοµοθετικές
ενέργειες οι οποίες έρχονται στη Βουλή, αφορούν το πολυνοµο-
σχέδιο ή τον προϋπολογισµό. Αυτή η σύγκριση δεν είναι καθόλου
ωφέλιµη. Και τα συµπεράσµατα που πάµε να βγάλουµε από την
παρουσία των Βουλευτών στην Αίθουσα µέσα από αυτό το κα-
νάλι, θεωρώ ότι αδικούν κι εµάς τους ίδιους και αυτούς που θέ-
τουν τα ζητήµατα.

Η σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία, κύριε Υπουργέ, ήταν
χρήσιµη, γιατί έρχεται να καλύψει, ενσωµατώνοντας την ευρω-
παϊκή οδηγία, ένα υπαρκτό κενό. Μέχρι στιγµής στα ζητήµατα
της ισότιµης αντιµετώπισης ανδρών και γυναικών –θα έλεγα κα-
λύτερα, των φύλων- ενώ αντιµετωπίζουµε τη µισθωτή δηµόσια ή
ιδιωτική εργασία των γυναικών, µας έλειπε το κοµµάτι των αυτο-
απασχολούµενων. Ήταν ένα έλλειµµα.

Η ευρωπαϊκή οδηγία αυτό σαφέστατα το προβλέπει. Η ελλη-
νική νοµοθεσία το ενσωµατώνει. Κι έρχεται πλέον ο λογαρια-
σµός. Πρέπει να εφαρµοστεί.

Είναι λογικές –κι εσείς το καταλαβαίνετε- οι ενστάσεις και οι
αµφιβολίες για το αν θα εφαρµοστεί και πότε. Για το «αν» δεν το
συζητάµε. Πιστεύουµε και δεχόµαστε την κυβερνητική –µέσω
εσάς τουλάχιστον, όπως τοποθετηθήκατε- δέσµευση ότι αυτό θα
γίνει. 

Εγώ θα λάβω υπ’ όψιν µου την παρότρυνση που κάνατε προς
τις κοινοβουλευτικές πτέρυγες και προς τον κάθε ένα Βουλευτή
να πιέσουµε όλοι µαζί αυτό να γίνει πράξη, δηλαδή να υπενθυµί-
σουµε στο αµέσως επόµενο διάστηµα στους δύο Υπουργούς να
δώσουν την κοινή υπουργική απόφαση. Και αυτό θα πράξουµε.

Βλέπω τη δική σας βούληση ως Κυβέρνηση, αλλά και ως πο-
λιτική ηγεσία του Υπουργείου Εργασίας, να προχωρήσετε το ζή-
τηµα, δηλαδή αυτές τις υπουργικές αποφάσεις, οι οποίες θα
περιγράφουν συγκεκριµένα και τους φορείς και τον τρόπο και τα
µεγέθη αυτών των επιδοµάτων µητρότητας που αφορούν τις γυ-
ναίκες, οι οποίες, λόγω µητρότητας, µπροστά σε αυτό το ιερό
καθήκον το οποίο καλούνται να φέρουν σε πέρας, αναγκάζονται
ή να σταµατήσουν την εργασία τους ή να θέσουν σε δεύτερη
µοίρα τον εργασιακό τους και τον επαγγελµατικό τους βίο. 

Υπ’ αυτήν, λοιπόν, την έννοια, καταλαβαίνετε ότι και η Δηµο-
κρατική Αριστερά θα παρακολουθεί µε τρόπο σταθερό και συ-
νεπή τη δική σας πρωτοβουλία, όπως θα τη δούµε –και ελπίζω
να τη δούµε- τους επόµενους µήνες.

Βέβαια, καταλαβαίνετε ότι στον προϋπολογισµό του 2013 που
ψηφίσαµε πριν από λίγες ηµέρες, ένας προϋπολογισµός ο
οποίος έχει ενσωµατώσει δηµοσιονοµικά µέτρα 9 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ, ένας προϋπολογισµός που προσπαθεί να φέρει
πρώτη φορά µετά από πάρα πολλά χρόνια τη συζήτηση στο επί-
πεδο του ισοσκελισµού του και του πρωτογενούς πλεονάσµατος,
το να προβλέψεις νέα έξοδα –εάν τα πούµε έξοδα, γιατί είναι δα-
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πάνες και κόστη- µέσα από τα ασφαλιστικά ταµεία για τα επιδό-
µατα µητρότητας για τις αυτοαπασχολούµενες γυναίκες, ίσως
να δηµιουργεί µία υποψία ότι πιθανόν και να µη γίνουν. 

Αυτές οι δαπάνες, κύριε Υπουργέ, δεν ανήκουν στην κατηγο-
ρία «σπατάλη», όπως προσπαθούν κάποιοι να περάσουν σε
αυτόν τον προϋπολογισµό που µόλις πριν λίγες µέρες ψηφίσαµε.
Ίσα-ίσα, επειδή όχι µόνο ως σπατάλη δεν τις υπολογίζουµε εµείς,
αλλά την υπολογίζουµε ως µία κοινωνική υποχρέωση, µια υπο-
χρέωση του κράτους να καλύψει αυτές τις περιπτώσεις των γυ-
ναικών, οι οποίες λόγω µητρότητας δεν µπορούν να αντεπε-
ξέλθουν στη δουλειά τους, θεωρούµε ότι δεν θα πρέπει να µπουν
στην κατηγορία «σπατάλη», στην κατηγορία «αναποτελεσµατική
δαπάνη», στην κατηγορία «δαπάνη;». Είναι η υποχρέωση και η
κοινωνική δαπάνη που πρέπει να την εντάξουµε άµεσα, στον τρέ-
χοντα προϋπολογισµό.

Είχα την τύχη για κοντά ένα χρόνο να είµαι πρόεδρος της επι-
τροπής Ισότητας, Νεολαίας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων της
Βουλής. Μέσα από αυτήν τη θητεία µου ήρθα κοντά στα προβλή-
µατα και στα ζητήµατα που το γυναικείο κίνηµα επί τω πλείστον
έθετε µε πολύ συνεπή, σταθερό και διεκδικητικό τρόπο όλα τα
προηγούµενα χρόνια. Αυτή η ετήσια θητεία µου, µου έδωσε τη
δυνατότητα να δω από κοντά πού υπάρχουν οι γκρίζες περιοχές
ακόµη σε αυτό που λέµε «ισότητα των φύλων», πού ενώ έχουµε
πετύχει µεγάλες νίκες ως κράτος, ως κοινωνία έχουµε βέβαια και
κάποιες στερήσεις.

Σήµερα εσείς µε αυτήν εδώ τη νοµοθετική πρωτοβουλία κα-
λύψατε µια υστέρηση. Υπάρχουν οι γκρίζες περιοχές; Υπάρχουν
και είναι η καθηµερινότητα που τις διαµορφώνει, παρ’ όλο που
το νοµικό µας πλαίσιο, το νοµικό µας οπλοστάσιο είναι πλέον πα-
νίσχυρο. Ξεκινήσαµε –και συµφωνώ απόλυτα- από το ότι τη δε-
καετία του ’80 έγιναν τεραστίων διαστάσεων νοµοθετικές
παρεµβάσεις, οι οποίες είχαν πλήρη απήχηση και διαµόρφωσαν
την κοινωνική διαστρωµάτωση την κοινωνική λειτουργία και είχαν
οικονοµική και πολιτισµική επίδραση. Όλη η λειτουργία της ελ-
ληνικής κοινωνίας µε τις αλλαγές του οικογενειακού δικαίου και
µε τις αλλαγές που ήρθαν από τη δεκαετία του ’80 από τις τότε
πολιτικές πεφωτισµένες ηγεσίες σε αυτά τα θέµατα, νοµίζω ότι
δηµιούργησαν νέα δυναµική και ένα νέο καθεστώς όσον αφορά
τις σχέσεις των φύλων. Εδώ ήµασταν λίγο πάνω από την Περσία
του Χοµεϊνί, αν και σε κάποια θέµατα νοµίζω ότι τους πηγαίναµε
κόντρα. Είχαµε προίκα! Είχαµε διάφορες καταστάσεις αδιανόη-
τες. 

Και όµως, κυρία Βούλτεψη, είναι µόλις πριν από τριάντα χρό-
νια αυτά. Και, όµως, υπήρχαν στην πατρίδα µας! 

Θέλω να πω, δηλαδή, ότι έχουν γίνει µεγάλα βήµατα και η γυ-
ναίκα έχει κατακτήσει το ρόλο της, χωρίς να σηµαίνει, όµως,
αυτό ότι η καθηµερινότητά της δεν διολισθαίνει πολλές φορές,
όχι µε την αυστηρή έννοια της ανισότητας σε σχέση µε τον
άντρα, αλλά η ίδια η συνθήκη της ζωής τον οδηγεί, όπως πολύ
σωστά το είπατε, επειδή δεν ανήκει στον εαυτό της και ανήκει
στα παιδιά της, στον άνδρα της και σε όλον τον περίγυρό της –
πολύ σωστή η παρατήρηση- και την αναγκάζει να έχει πολλά
βάρη πάνω της. Και όταν ένας τρέχει µε πολλά βάρη, χάνει τον
αγώνα της επιβίωσης. Όµως, η πολιτεία πρέπει να οπλίσει τη
δική της προσπάθεια, ώστε να µπορεί να στέκεται ισότιµα απέ-
ναντι σε όλους. 

Προβλήµατα ενδοοικογενειακής βίας; Τεράστια. Χαίροµαι που
βλέπω τις τελευταίες ηµέρες µία διαφηµιστική καµπάνια, η οποία
µου αρέσει πάρα πολύ. Είναι ζητήµατα τα οποία πρέπει να θι-
χτούν. Και χαίροµαι γιατί αυτή σχεδιαζόταν από τότε που ήµουν
πρόεδρος στην Επιτροπή Ισότητας της Βουλής, το συζητούσε
µαζί µας και η Γενική Γραµµατεία Ισότητας και όλοι λέγαµε ότι
πρέπει αυτά τα θέµατα πλέον να αναδειχτούν. 

Τα ζητήµατα της παραβατικότητας και τα προβλήµατα στην
εργασία είναι τεράστια ζητήµατα. Και δεν είναι µόνο η σεξουα-
λική παρενόχληση. 

Σήµερα που ζούµε µια µεγάλη κρίση -τα τελευταία τρία χρόνια
έχουµε αυτήν τη µεγάλη κρίση- καταλαβαίνετε ότι όσο πιο λίγες
γίνονται οι θέσεις εργασίας τόσο σκληραίνει ο ανταγωνισµός και
πολλές φορές γίνεται αθέµιτος. Εκεί ερχόµαστε και στα ζητή-
µατα αυτής της κακής νοοτροπίας που πολλές φορές λέµε ότι

είναι κακή νοοτροπία, αλλά δεν είναι κακή νοοτροπία, υποκρύπτει
πίσω της ιδιοτέλεια και οικονοµικά συµφέροντα. 

Η γυναίκα σήµερα έχει πολύ υψηλότερους δείκτες στην ανερ-
γία. Άρα φαίνεται το πρόβληµα εκεί. Δεν είναι µόνο η νεότητα
που τροφοδοτεί την ανεργία, αλλά και η γυναίκα πληρώνει αυτόν
το λογαριασµό. Πιστεύω ότι πρέπει η πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Εργασίας, κύριε Υπουργέ, να δώσει και να δείξει ιδιαίτερη
έµφαση σ’ αυτά τα ζητήµατα.

Ξέρετε, οι µέρες αυτές είναι πολύ δύσκολες µέρες για την πα-
τρίδα µας. Είναι και κρίσιµες, είναι και ιστορικές µέρες. Κάθε
εβδοµάδα που περνάει δηµιουργείται ένα γεγονός, το οποίο είναι
καθοριστικό για την πορεία της χώρας. Η χθεσινή µη απόφαση
στο Eurogroup, κοιτάξτε τι απήχηση έχει και πώς αντιµετωπίζεται
στην Ελλάδα, στην Ευρώπη, παγκόσµια. Λέµε ότι δεν είµαστε το
κέντρο του κόσµου ή της Ευρώπης, αλλά το φέρνει έτσι η µοίρα,
το φέρνει έτσι η ιστορία και πολλές φορές πρωταγωνιστούµε
άθελα ή ηθεληµένα και είναι το ζήτηµα το ελληνικό, το οποίο…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Έχουµε ταλέντο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Έχουµε ταλέντο, ναι, αλλά καµµία

φορά θα έπρεπε ίσως να είµαστε έξω από αυτούς τους πρωτα-
γωνιστικούς ρόλους. Φταίει και η κούτρα µας πολλές φορές. 

Όµως, η χθεσινή µη απόφαση ήταν κρίσιµη. Βλέπω σήµερα µε
πόσο µεγάλη αµηχανία προσεγγίζουν αυτήν τη δυστοκία και δυ-
νάµεις, οι οποίες µέχρι χθες το θεωρούσαν σίγουρο και έλεγαν:
«Εντάξει και άµα δεν τα πάρετε τα λεφτά, τι έγινε; Δεν θα τα πά-
ρετε». Μιλάω για τις δυνάµεις της Αντιπολιτεύσεως, η οποία
µέχρι χθες το θεωρούσε θέµα διαχειριστικό, θέµα τρέχον το ότι
θα πάρεις ένα δάνειο της αξίας των 44 δισεκατοµµυρίων. Κατα-
λαβαίνετε τα 44 δισεκατοµµύρια τι τεράστιο ποσό είναι; Μιλάµε
ότι είναι δύο προϋπολογισµοί της Κύπρου, που είναι ανεξάρτητο
κράτος και θα το πάρεις εσύ σε λίγες ηµέρες, προσπαθώντας να
αποφύγεις το µοιραίο. 

Δυστυχώς βρισκόµαστε εις το χείλος του γκρεµού. Δεν έχουµε
αποφύγει ακόµα τίποτα. Και δεν µπορώ να καταλάβω αυτούς
τους υπεραισιόδοξους. Τους πεσιµιστές, εντάξει, τους κατανοώ,
έχουν κάποιους λόγους. Στους υπεραισιόδοξους εγώ συνιστώ
µικρότερη αισιοδοξία, ρεαλισµό και για το πώς θα αντιµετωπί-
σουµε τα θέµατα πρέπει να υπάρχουν πάντα σχέδια, τα οποία να
µπορούν να αντιµετωπίσουν και το απροσδόκητο και αυτό το
οποίο δεν έχεις υπολογίσει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν θα αργήσω, κύριε Πρόεδρε.
Υπό αυτήν, λοιπόν, την έννοια επειδή είναι δύσκολες οι κατα-

στάσεις, εγώ δέχοµαι ότι πρέπει να συζητήσουµε έστω και υπό
εκτάκτου ανάγκης χρόνους και καταστάσεις, όπως είναι, τώρα
τους τρόπους που θα διαχειριζόµαστε πλέον τα χρήµατά µας και
πώς δεχόµαστε την οικονοµική διαχείριση. Δεν συµφωνώ καθό-
λου µε την ιδέα ότι δεν πρέπει να στείλω στο Δήµο ή στη ΔΕΚΟ
έναν ο οποίος θα ελέγχει τι γίνεται εκεί! 

Η άποψη και η θεωρία -και επειδή βλέπω πολλές κυρίες εδώ
θα µε καταλάβουν- του ατοµικού, οικογενειακού, µιας χώρας,
ισοσκελισµένου προϋπολογισµού, νοµίζω ήταν µια αρχή, αυτό
που λέµε, της «καλής νοικοκυράς». Αλλά επειδή οι µανάδες µας
και οι γυναίκες µας και σ’ αυτό που οργανώσαµε στη ζωή µας
πάντα λέγανε ότι χαλάµε όσα παίρνουµε και όσα βγάζουµε, εδώ
ακούω κάποιες πτέρυγες να λένε: «Όχι, να µη γίνει έλεγχος».
Ποιος θα πληρώσει το λογαριασµό; 

Είχα τη φαεινή ιδέα να ασχοληθώ λίγο µε την αυτοδιοίκηση
και είδα ότι οι δήµαρχοι λειτουργούν µ’ έναν τρόπο, χωρίς να δί-
νουν κανέναν λογαριασµό. Καλές είναι οι πολιτιστικές εκδηλώ-
σεις, καλά είναι όλα αυτά. Αγαπητέ µου Τέρενς, άκουσα µια
επιφυλακτικότητα σου σχετικά µε τον έλεγχο εσόδων – εξόδων
οπουδήποτε. Να γίνει έλεγχος και να µη χαλάµε παραπάνω απ’
αυτά που έχουµε προτείνω εγώ.

Υπ’ αυτήν, λοιπόν, την έννοια αν χρειαστεί θα κάνουµε και
αυτές τις νοµοθετικές πράξεις. Ελπίζω και πιστεύω ότι αυτή η
έκτακτη περίοδος θα ολοκληρωθεί σε λίγο καιρό.

Θα είναι τραγικό να λειτουργούµε και να συνεχίσουµε να λει-
τουργούµε έτσι. Δεν θα το αντέξει η κοινωνία συνεχώς να λει-
τουργούµε έτσι. Αν δεν µπει σε µία σειρά το πράγµα, δεν σταθε-
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ροποιηθεί το σκάφος και δεν αρχίσει να κάνει την ανάκαµψη του,
νοµίζω ότι οι κοινωνικές αντοχές είναι ελάχιστες. Δύσκολα θα
µπορέσουµε να ελέγξουµε τα πράγµατα µε την έννοια της κοι-
νωνικής ισορροπίας και της κοινωνικής ειρήνης και θα πάµε σε
άλλες καταστάσεις, τις οποίες απεύχοµαι κι εγώ και νοµίζω και
οι περισσότεροι από εµάς.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Το λόγο έχει η κ. Διαµάντω Μανωλάκου για έξι λεπτά.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κάνατε βελτιώσεις και στο άρθρο 4 και στο

άρθρο 7. Καλοδεχούµενες είναι και είναι θετικό αυτό, όµως δεν
προχωρήσατε σ’ αυτές τις βελτιώσεις στην καρδιά του νοµοσχε-
δίου, στο άρθρο 6, που αν θέλετε ήταν οµόφωνες οι παρατηρή-
σεις απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής. 

Το λέω γιατί στην οδηγία έχετε ευελιξία να κάνετε αλλαγές.
Όµως είναι επιλογή σας και δεν το κάνατε. Μιλάω για τη λέξη
«µπορεί», το δυνητικό, ότι δηλαδή µπορεί να χορηγηθεί επίδοµα
µητρότητας. Τη στιγµή που διαβεβαιώνετε ότι θα το δώσετε,
γιατί να µη βγει η λέξη «µπορεί» κι όταν µάλιστα έρχεστε να πείτε
και να επιβεβαιώσετε ότι µε την κοινή υπουργική απόφαση αυτό
το διαβεβαιώνετε. Άρα, σας λέµε, αφαιρέστε το «µπορεί» στην
παράγραφο 1. 

Σε ό,τι αφορά την υπουργική απόφαση, που διαβεβαιώνετε ότι
µέσα σε ένα εξάµηνο θα βγει, δεν είναι αλήθεια -και το ξέρετε-
γιατί µε πολύ ρητό τρόπο λέει «ένα εξάµηνο µετά από τη γνώµη
του ΔΣ των φορέων αυτοαπασχολουµένων εργαζοµένων». Ποιες
είναι αυτές; Ορίστε τις. Γιατί δεν τις ορίζετε; 

Σε ό,τι αφορά το ύψος του επιδόµατος µητρότητας µιλάµε κι
εδώ για συγκεκριµένα πράγµατα. Έφυγε και η κ. Βούλτεψη και
θέλω να πω ότι το επίδοµα µητρότητας είναι συγκεκριµένο. Είναι
συγκεκριµένο µέτρο προστασίας της µητρότητας και δεν είναι
θέµα µυαλού. Λέτε «αυτό θα το καθορίσουµε, όταν το επιτρέ-
ψουν οι οικονοµικές συνθήκες». Αυτά είναι τα λόγια σας. Ποιος
ορίζει τις οικονοµικές συνθήκες και πότε ορίζετε ότι θα είναι επι-
τρεπτό; Το 2014, το 2020; Πότε; Διότι σε τελευταία ανάλυση η
πολιτική της Κυβέρνησης έχει ως προτεραιότητα τη χρηµατοδό-
τηση των τραπεζών κι όχι των λαϊκών αναγκών. 

Κι εγώ να σας ρωτήσω: Ο προϋπολογισµός του 2013 που ψη-
φίστηκε, προβλέπει ότι θα υπάρχει επίδοµα µητρότητας στις αυ-
τοαπασχολούµενες, σύµφωνα µε αυτό το νοµοσχέδιο; Διότι αν
δεν προβλέπεται -που δεν προβλέπεται- τότε βεβαίως παραπέµ-
πεται η υπουργική απόφαση στις καλένδες κι απλά είναι µία δια-
δικασία εναρµόνισης λόγω χρονικού περιθωρίου που τρέχει και
πιέζει. Εµείς κάναµε συγκεκριµένες προτάσεις και θα συνεχί-
σουµε να τις διεκδικούµε. 

Σε ό,τι αφορά τα χθεσινά µε το Eurogroup, τι δείχνει; Δείχνει
ότι είναι µία λυκοσυµµαχία, που ενδιαφέρεται ώστε το κάθε κρά-
τος-µέλος να µην έχει ζηµιά για τη δική του αστική τάξη. Ούτε
ενδιαφέρονται για το χρέος της Ελλάδας ούτε για αλληλεγγύη.
Αυτά είναι ψιλά γράµµατα. Το µόνο για το οποίο ενδιαφέρονται
είναι το τι θα περισώσουν µέσα από τους δικούς τους ανταγωνι-
σµούς. Μέσα απ’ αυτές τις διαδικασίες οι λαοί δεν έχουν κανένα
όφελος. Και µ’ αυτήν την έννοια και οι πράξεις νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου που περνάνε έτσι, δείχνουν τον αυταρχισµό σε άλλα
επίπεδα. 

Τελειώνω µε µια καταγγελία. Το πρωί χτύπησαν τα ΜΑΤ. Ήταν
µια βάρβαρη επίθεση στις Καµάρες της Αχαΐας ενάντια στους
κατοίκους της περιοχής γιατί βγήκαν να προστατέψουν την πε-
ριοχή στην οποία ζουν από το να φτιαχτεί ένας ΧΥΤΑ στη συγκε-
κριµένη θέση Παπανικολού, που είναι σε βάρος και της δηµόσιας
υγείας της περιοχής και της προστασίας του περιβάλλοντος.

Δεν µπορείτε να πείσετε για την άγρια πολιτική σας. Καταφεύ-
γετε στην καταστολή και την τροµοκρατία. Να είστε βέβαιοι,
όµως, ότι δεν πρόκειται να περάσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστούµε την
κ. Μανωλάκου.

Το λόγο έχουν τώρα οι εισηγητές. 
Το λόγο έχει ο κ. Χριστογιάννης για τρία λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΡΙΣΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Από τη συζήτηση που έγινε
µέχρι τώρα είδαµε ότι ένα µέρος της συνεδρίασης αφορούσε  το
θέµα του Eurogroup, δηλαδή το αν χθες θα παίρναµε τη δόση ή
όχι. Αυτό είναι ένα καλό σηµείο, γιατί σηµαίνει ότι υπάρχει µια
µεγάλη ανησυχία από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και αυτό
πραγµατικά αποδεικνύει ότι έχουµε ανάγκη από τη δόση. Και βέ-
βαια θα προσεύχονται και αυτοί να πάρει η χώρα µας τη δόση,
γιατί όπως φαίνεται είναι αναγκαία.

Όσον αφορά το θέµα µας εγώ θα περίµενα, όπως υπερψηφί-
σατε, κύριοι συνάδελφοι επί της αρχής, να υπερψηφίσετε και επί
των άρθρων. Δεν µπορώ να καταλάβω τι σηµαίνει το «ΠΑΡΩΝ»,
όταν έχουµε να κάνουµε µε την ενσωµάτωση της οδηγίας
2010/41 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της
7ης Ιουλίου 2000 η οποία καταργεί την οδηγία 86/613, και που
έχει ως µόνο σκοπό τη βελτίωση της αρχής της ίσης µεταχείρι-
σης ανδρών και γυναικών στην άσκηση της αυτοτελούς επαγγελ-
µατικής δραστηριότητας, που έχει ως αποτέλεσµα την ενίσχυση
ιδίως της µητρότητας, αλλά και της πατρότητας και την ενθάρ-
ρυνση της συµµετοχής των γυναικών στην επιχειρηµατικότητα.

Και, βέβαια, όπως ανέφερε και ο Υπουργός, αυτό που πρέπει
να κάνετε ως Αντιπολίτευση είναι να πιέσετε για την όσο το δυ-
νατόν συντοµότερη έκδοση της ΚΥΑ. Δεν µπορώ να καταλάβω τι
σηµασία έχει το «ΠΑΡΩΝ». 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει η κ.

Αγαθοπούλου.
ΕΙΡΗΝΗ-ΕΛΕΝΗ ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην πρώτη επιτροπή που ει-

σήχθη το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, ο κύριος Υπουργός είπε
ότι η ενσωµάτωση συγκεκριµένου περιεχοµένου οδηγιών είναι
µια διαδικαστικού τύπου διαδικασία και δεν χρειάζεται να αφιε-
ρώσουµε ιδιαίτερο χρόνο. Καλώς όµως οι Βουλευτές και της επι-
τροπής αλλά και σήµερα εδώ στην Ολοµέλεια δεν εισάκουσαν
τις προτροπές του κυρίου Υπουργού και έδειξαν την απαραίτητη
σηµασία στο σχέδιο νόµου.

Λέω καλώς, διότι όλοι όσοι τοποθετηθήκαµε σήµερα αλλά και
στις δύο συνεδριάσεις της επιτροπής διαπιστώσαµε τόσο συν-
τακτικά και γραµµατικά λάθη που αλλοίωναν το νόηµα του κει-
µένου όσο και σηµαντικές παραλείψεις –ελπίζουµε όχι
εσκεµµένες- σε σχέση µε την κοινοτική οδηγία, οι οποίες ανα-
φέρθηκαν πολλές φορές σήµερα. Ανέφερα και εγώ στην πρωτο-
λογία µου και δεν νοµίζω ότι είναι σκόπιµο να τα ξαναναφέρω.

Επίσης, εάν αυτή η διαδικασία της Ολοµέλειας δεν συνέπιπτε
µε συνεδρίαση της Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέσεων που
αφορά το νοµοσχέδιο, όπου µισοί ήµασταν εδώ και µισοί επάνω
-και έπρεπε να είµαστε σε αυτήν τη διαδικασία- πιστεύω ότι και
άλλοι συνάδελφοι θα ήθελαν να πάρουν το λόγο και να τοποθε-
τηθούν.

Έτσι, λοιπόν, εµείς στο άρθρο 6 δηλώνουµε «ΠΑΡΩΝ» και όχι
«ΝΑΙ», αν και γνωρίζουµε τη συµβολή του στο όλο σχέδιο νόµου,
ακριβώς για να τονίσουµε τις ελλείψεις του και να πιέσουµε για
κάτι καλύτερο. 

Οι προφορικές δεσµεύσεις της Κυβέρνησης δεν µας αρκούν.
Δεν µπορούµε να γίνουµε συνένοχοι στο έγκληµα που διατελεί-
ται όλο αυτό το διάστηµα. Το λέω έτσι, διότι Υπουργοί όλων των
Υπουργείων έδωσαν προφορικές δεσµεύσεις και για το µνηµόνιο
που όµως µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου που ήρθε
προχθές, είδαµε ότι τίποτα από αυτά που έλεγαν προφορικά δεν
έγινε πράξη. 

Επίσης, να πω σε όλους τους συναδέλφους κυρίως της Νέας
Δηµοκρατίας αλλά και όλης της Συµπολίτευσης, ότι δεν είδαµε
να αντιδράτε για το «ΠΑΡΩΝ» που εξέφρασαν συνάδελφοί σας
και συνάδελφοί µας, συνυποστηρικτές της Κυβέρνησης, στο µνη-
µόνιο 3 και στον προϋπολογισµό, στα µέτρα δηλαδή εξαθλίωσης
του ελληνικού λαού, οι οποίες δεν πήραν θέση. Και εσείς το το-
νίζετε αυτό σε ένα τόσο ισχνής, κατά τα λεγόµενά σας, σηµασίας
νοµοσχέδιο. 

Επίσης, ότι ελπίζουµε, κύριε Υπουργέ, εφόσον δεν παίρνετε
υπ’ όψιν σας τις δικές µας προτάσεις και όλων των Κοµµάτων
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που τοποθετήθηκαν, να πάρετε τουλάχιστον υπ’ όψιν σας τη Δι-
εύθυνση Επιστηµονικών Μελετών της Βουλής -θα µπορούσατε
ήδη να το έχετε κάνει- η οποία στην έκθεσή της τονίζει ακριβώς
τα ίδια, τα οποία λέγαµε και εµείς από την πρώτη συνεδρίαση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Σε µισό λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τέλος -και κλείνω µε αυτό- θέλουµε να επισηµάνουµε ότι ο ΣΥ-

ΡΙΖΑ-Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο θα πιέζει συνεχώς, ώστε νοµο-
θετικές ρυθµίσεις τέτοιου περιεχοµένου να γίνονται πράξη, διότι
τα δικαιώµατα στην εργασία, στη µητρότητα αλλά και στη ζωή
πρέπει να παραµείνουν δικαιώµατα και να µην καταπατούνται,
όπως στη σηµερινή συγκυρία, εις το όνοµα των χρεών και των
δανειστών µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Αγαθοπούλου.
Η κ. Μαρίνα Χρυσοβελώνη έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά τη συζήτηση που προηγή-

θηκε αναφερθήκαµε στη θεωρητική ενίσχυση των αυτοαπασχο-
λουµένων γυναικών. Όµως, επισηµαίνω ότι τα τεράστια
προβλήµατα που έχουν δηµιουργηθεί, κυρίως για τις εργαζόµε-
νες µητέρες, λόγω της κρίσης συνεχίζουν, δυστυχώς, να παρα-
µένουν άλυτα.

Μιλάτε για µελλοντικές πρόνοιες του νόµου, αλλά λησµονείτε
την έλλειψη δεκάδων χιλιάδων επιδοτούµενων θέσεων φιλοξε-
νίας σε βρεφονηπιακούς σταθµούς.

Η συγκυβέρνηση σχεδιάζει επί χάρτου την προστασία των ερ-
γασιακών σχέσεων, την ώρα που προτίθεται να καταργήσει το
πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι», το οποίο τόσο πολύ εξυπηρε-
τούσε τις εργαζόµενες γυναίκες.

Δυστυχώς είναι γενικότερη πρακτική αυτής της Κυβέρνησης
να υπόσχεται χωρίς να υλοποιεί, να αοριστολογεί χωρίς να δε-
σµεύεται, να φέρνει στη Βουλή νοµοθετήµατα, όπως είναι το
παρόν νοµοσχέδιο, χωρίς να δίνει άµεση λύση σε κανένα πραγ-
µατικά πιεστικό πρόβληµα της κοινωνίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπα και στην πρωτολογία
µου, βιώνουµε σήµερα στη Βουλή µία εικονική πραγµατικότητα σε
ό,τι αφορά την παραγωγή του νοµοθετικού έργου. Στη θέση του
Κοινοβουλίου, το οποίο σε όλες τις δηµοκρατίες είθισται και πρέ-
πει να νοµοθετεί, έχει ανοίξει στο Μέγαρο Μαξίµου µια βιοµηχανία
παραγωγής πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου, κάνοντας χρήση
του άρθρου 44 παράγραφος 1 του Συντάγµατος, παρ’ όλο ότι το
άρθρο αυτό αναφέρεται «αποκλειστικά σε έκτακτες περιπτώσεις
εξαιρετικά επείγουσας και απρόβλεπτης ανάγκης».

Εµείς οι Ανεξάρτητοι Έλληνες θα αντισταθούµε στην αντιδη-
µοκρατική αυτή κατηφόρα, δηλαδή στο παιχνίδι του ευτελισµού
της Βουλής και της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας και θα αντι-
µετωπίσουµε τα θέµατα που εισάγετε στις ηµερήσιες διατάξεις
του Σώµατος, ανάλογα µε τη βαρύτητα του καθενός. 

Έτσι, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θα ψηφίσουµε το παρόν τυπικό νοµοσχέδιο που ρυθµίζει τα αυ-
τονόητα, επειδή έστω και θεωρητικά προστατεύει την εργασιακή
ισότητα των αυτοαπασχολουµένων, ως προς όλα του τα άρθρα
πλην του άρθρου 6.

Για την αποφυγή παρανοήσεων επ’ αυτού, συµφωνούµε, βε-
βαίως, µε την αναγκαιότητα χορήγησης του επιδόµατος, αλλά
αναγκαζόµαστε να δηλώσουµε παρόντες για τους λόγους που
ανέφερα στην πρωτολογία µου, που διασφαλίζουν τη χορήγηση
του επιδόµατος, το ύψος και τη διάρκεια της καταβολής του,
έχοντας, βεβαίως, ως δεδοµένο ότι µέχρι και σήµερα ουδεµία
σχετική βελτίωση ή συµπλήρωση επήλθε επ’ αυτών από τον
κύριο Υπουργό,  αν και προκλήθηκε κατ’ επανάληψη.

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, ως κατ’ εξοχήν κοινοβουλευτικό κί-
νηµα, ως οµάδα ελεύθερων και αυτεξούσιων ανθρώπων µέσα
στο Κοινοβούλιο, υπερασπιζόµαστε το δικαίωµα του Βουλευτή
να αποφασίζει επί της ουσίας και όχι για τον τύπο. Θέλουµε το
καταστατικά εγγυηµένο δικαίωµα της απεριόριστης ελευθερίας
γνώµης που απολαµβάνουµε ως Βουλευτές Ανεξάρτητων Ελλή-
νων να ισχύσει και για τους τριακόσιους Βουλευτές του Κοινο-

βουλίου.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού) 
Τελειώνω , κύριε Πρόεδρε, 
Γι’ αυτό ζητούµε σήµερα από τον Πρόεδρο του Σώµατος, για

να µην αυτοκαταργήσει το αξίωµά του, να ασκήσει άµεσα τις θε-
σµικές εξουσίες που διαθέτει ως ανώτατος πολιτειακός παρά-
γοντας και να θέσει τέλος στη σηµερινή λειτουργία του Κοινο-
βουλίου ως επικυρωτικού µηχανισµού διεκπεραίωσης νοµοθετη-
µάτων, σταµατώντας τον καταστροφικό κατήφορο προς ένα κα-
θεστώς µόνιµης έκτακτης ανάγκης, τον οποίο έχει επιλέξει να
ακολουθεί η συγκυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Χρυσοβελώνη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της
αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί από το Β’ ΕΠΑΛ Καρδίτσας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει η κ. Αικατερίνη Μάρκου για τρία λεπτά.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε  Πρόεδρε.
Θα ήθελα να διορθώσω τη συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ και να πω

ότι η Δηµοκρατική Αριστερά στον προϋπολογισµό ψήφισε «ΝΑΙ»
και όχι «ΠΑΡΩΝ». Τουλάχιστον, να µην κοροϊδευόµαστε. Η Δη-
µοκρατική Αριστερά στα εργασιακά ψήφισε «ΠΑΡΩΝ».  Και είναι
κάτι τελείως διαφορετικό το να ψηφίζεις «ΝΑΙ» σε ό,τι έχει να
κάνει µε τις δαπάνες του κράτους και να ψηφίζεις «ΠΑΡΩΝ» σε
ό,τι έχει να κάνει µε τα ωράρια εργασίας και τους κατώτατους
µισθούς. Άλλωστε θα ήταν σαν να αναιρούσαµε τους ίδιους µας
τους εαυτούς, όταν πριν τέσσερις µήνες είχαµε εκλογές.

Επί του νοµοσχεδίου δεν έχω να συµπληρώσω κάτι στη δευ-
τερολογία µου. Ανέπτυξα τις ανησυχίες της Δηµοκρατικής Αρι-
στεράς όσον αφορά το νοµοσχέδιο, οι οποίες σε µεγάλο βαθµό
ταυτίζονται και µε τις παρατηρήσεις της Επιστηµονικής Υπηρε-
σίας της Βουλής.

Συµφωνώ µε τις πολύ χρήσιµες παρατηρήσεις του κ. Πανούση,
ο οποίος µας έδωσε µια πλήρη εικόνα για το πολυδιάστατο φαι-
νόµενο της σεξουαλικής παρενόχλησης. Πρέπει, πράγµατι, να
ανοίξει µια ουσιαστική συζήτηση για την ποινική αντιµετώπιση
του θέµατος αυτού στο άµεσο µέλλον.

Οι διευκρινίσεις που έδωσε ο κύριος Υπουργός για το πεδίο
των δικαιούχων είναι θετικές.

Όσον αφορά το επίδοµα µητρότητας, επαναλαµβάνω ότι πρέ-
πει να διερευνηθεί σε όλους τούς δικαιούχους µε βάση την οδη-
γία. Πρέπει να διερευνηθεί, δηλαδή και µε βάση τους συντρό-
φους συµβίωσης.

Εξίσου σηµαντικό είναι να εκδοθεί όσο το δυνατόν πιο άµεσα
η απαιτούµενη υπουργική απόφαση, παρ’ όλο που αναγνωρί-
ζουµε τις σοβαρές οικονοµικές προεκτάσεις της χορήγησης επι-
δόµατος.

Επειδή άκουσα αρκετούς συναδέλφους να διαµαρτύρονται για
την ανάθεση της παρακολούθησης της εφαρµογής της οδηγίας
στο Συνήγορο του Πολίτη, ας µην ξεχνάµε ότι ήδη είναι αρµόδιος
για την παρακολούθηση της αρχής της ισότητας εν γένει. Καλό,
όµως, θα ήταν να είχαµε και την άποψη του Συνηγόρου του Πο-
λίτη για το κατά πόσο έχει την πρακτική δυνατότητα να αναλάβει
και αυτή την αρµοδιότητα.

Όπως προείπα, υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστούµε την

κ. Μάρκου.
Το λόγο έχει ο κ. Επαµεινώνδας Μαριάς για τρία λεπτά.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε  Πρό-

εδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, αυτό που µου κάνει εντύπωση σε αυτήν

την Αίθουσα είναι η διγλωσσία και η υποκρισία.
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Αναφέρθηκα στην πρωτολογία µου σε κεντρικά θέµατα, όπως
είναι η ιστορία µε τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου και το
Eurogroup. Κάπου άκουσα ότι αυτά είναι –δήθεν- εκτός θέµατος.

Ερωτάω: Αυτό το νοµοθέτηµα, το οποίο είναι εναρµόνιση της
ελληνικής νοµοθεσίας προς την κοινοτική πρέπει να µας προβλη-
µατίσει σε αυτή τη φάση, όπου η Ευρωπαϊκή Ένωση µετατρέπε-
ται πλέον σε Ευρωπαϊκή Ένωση των δανειστών; Αυτό είναι το
πρώτο ερώτηµα.

Δεύτερον: αυτό το νοµοθέτηµα που παρέχει δικαιώµατα στις
γυναίκες και στους άντρες, έχει καµµία σχέση µε το µνηµόνιο,
το οποίο καταργεί ό,τι κοινοτικό δίκαιο έχει εφαρµοστεί και που
αυτό καλύπτεται από την τρόικα; Αυτά τα µέτρα, τα οποία λέτε –
είναι σηµαντικό ότι θα δίνουµε, ας πούµε, ένα επίδοµα στις µη-
τέρες- θα εφαρµοστούν; Έχετε ξεκαθαρίσει ότι αυτό δεν απορ-
ρίπτεται στο µνηµόνιο 3; Αυτά για να µιλούµε πραγµατικά.

Μιλάµε για δραστηριότητες αυτοαπασχολούµενων και αγρο-
τών. Θα υπάρχει κάποια δραστηριότητα όσο ισχύει αυτή η ιστο-
ρία που λέγεται µνηµόνιο και που έχει διαλύσει την οικονοµία; 

Όταν συζητάς ένα νοµοσχέδιο –διότι, εσείς επιλέξατε να γίνει
η συζήτηση και επί της αρχής και επί των άρθρων σε µία συνε-
δρίαση- οφείλεις να βάλεις το περιβάλλον µέσα, στο οποίο συ-
ζητείται αυτό το νοµοσχέδιο. Και το περιβάλλον είναι συγκεκριµέ-
νο: Είναι οι µνηµονιακές πολιτικές που εφαρµόζετε.

Σας ανέφερε η κ. Κόλλια την επίκαιρη ερώτηση, την οποία κα-
τέθεσα για τις παραβιάσεις που έχει καταγράψει το Διεθνές Γρα-
φείο Εργασίας από τη χώρα µας λόγω του µνηµονίου σε βασικά
συνδικαλιστικά δικαιώµατα. 

Κι ελπίζω να έλθετε, κύριε  Υπουργέ, να συζητήσουµε αυτήν
την επίκαιρη ερώτηση, διότι, µε ενηµέρωσαν ότι στην επίκαιρη
ερώτηση που έχω αύριο για τον Υπουργό Οικονοµικών, τον κ.
Σταϊκούρα, δεν θα έλθει. Ο κ. Σταϊκούρας δεν ήλθε ούτε την
Τρίτη και δεν θα έλθει ούτε την Πέµπτη. Ελπίζω ότι εσείς θα έλ-
θετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Εγώ έρχοµαι. Ελπίζω να
το έχετε αντιληφθεί.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Είπα ελπίζω ότι θα έλ-
θετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε  Υπουργέ, θα
απαντήσετε αργότερα, σας παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Εγώ έρχοµαι και µε το
παραπάνω.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Υπουργέ και κύριε
Πρόεδρε. Η Βουλή είναι Βουλή.  Όταν, λοιπόν, σε επίπεδο νοµο-
θεσίας η Κυβέρνηση περνάει ότι θέλει µε πράξεις νοµοθετικού
περιεχοµένου και στην ουσία καταργεί τη Βουλή, όταν στον κοι-
νοβουλευτικό έλεγχο στα βασικά ζητήµατα δεν έρχεται κανείς
να απαντήσει, αντιλαµβάνεστε πλέον ότι αυτό απαξιώνει τη
Βουλή.

Και επειδή µιλάµε -και µιλήσατε- περί Δηµοκρατίας της Βαϊµά-
ρης κ.λπ., σας λέω ότι το βασικό πρόβληµα από ένα σηµείο και
µετά στη Δηµοκρατία της Βαϊµάρης ήταν ότι προχωρούσε µε
αναγκαστικά διατάγµατα. Και αυτό οδήγησε εκεί που οδήγησε.

Λοιπόν, µην οδηγείτε τη χώρα σ’ αυτή την κατεύθυνση. Ελάτε
εδώ να συζητήσουµε. Ολόκληρη αυτή τη βδοµάδα µία συζήτηση
έχουµε γι’ αυτό το νοµοσχέδιο. Τίποτε άλλο. 

Άρα, λοιπόν, λέµε ότι εµείς στα ζητήµατα αυτά θα σταθούµε
µε αποφασιστικότητα. Εξηγήσαµε γιατί στο Eurogroup δεν πέ-
τυχε τίποτε η Κυβέρνηση και ο «καλός µαθητής» έναντι του Σόιµ-
πλε, ο καθηγητής Οικονοµικών ο Υπουργών των Οικονοµικών κ.
Στουρνάρας. Και τελικά ποιο είναι το αποτέλεσµα;

Εποµένως, κύριε Πρόεδρε, εµείς παρά ταύτα εξηγήσαµε για
ποιους λόγους θα ψηφίσουµε. Διατηρούµε την επιφύλαξη και
ψηφίζουµε παρόντες στο άρθρο 6 και µόνο η ανάλυση που έγινε
στο θέµα της σεξουαλικής παρενόχλησης που σε αυτή τη φάση,
λόγω ανεργίας, έχει κορυφωθεί, καταδεικνύει που οδηγείται η
χώρα µας από τις επιλογές του µνηµονίου και του ενάµισι εκα-
τοµµυρίου ανέργων. Αυτό πρέπει να αναδείξουµε. Διότι κατά τα
άλλα έχουµε ένα κενό πουκάµισο που θεσµικά το διαµορφώ-
νουµε αλλά δεν έχει περιεχόµενο. Διότι το περιεχόµενο που λέ-

γεται οικονοµική δραστηριότητα, κοινωνική αλληλεγγύη, κοινωνι-
κό κράτος, έχει καταργηθεί. 

Αυτά τα σηµεία θέλαµε να επισηµάνουµε, κύριε Πρόεδρε, και
σας ευχαριστώ για την ανοχή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Η συνάδελφος κ.
Σταµπουλή έχει το λόγο για τρία λεπτά.

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Πιθα-
νόν να κάνω και πολύ λιγότερο. 

Θέλω απλά να επισηµάνω στην παρατήρηση ότι η ισότητα
υπάρχει µέσα στο κεφάλι µας, ότι ασφαλώς υπάρχει ολοκληρω-
τικά όταν υπάρχει και µέσα στο κεφάλι µας, αλλά µέσα στο κε-
φάλι µας δεν φυτρώνει χάρη σε κάποιο γονίδιο. Εµφυτεύεται
ανάλογα µε το τι συµβαίνει στο περιβάλλον µας και µάλιστα ανά-
λογα µε το τι θεωρείται σωστό από αυτά που συµβαίνουν στο πε-
ριβάλλον µας και κατ’ εξοχήν ορίζεται το σωστό στο περιβάλλον
µας από τους νόµους που ψηφίζει αυτή εδώ η Βουλή. 

Άρα, λοιπόν, είναι πάρα πολύ σηµαντικό να ψηφίζονται νοµο-
θετήµατα που προάγουν την ισότητα έστω και σε επιµέρους το-
µείς, γιατί αυτό το πράγµα µπαίνει στα κεφάλια των συµπολιτών
µας.

Με αυτή την έννοια, λοιπόν, επειδή έγινε πολύ µεγάλη ανα-
φορά στη «Φροντίδα στο Σπίτι» που µετατρέπεται σε «κατ’ οίκον
φροντίδα ασφαλισµένου», η οποία χορηγείται µε την προϋπό-
θεση ότι όχι µόνο ο ασφαλισµένος είναι άνω των εβδοµήντα οκτώ
ή πάσχει από σοβαρή αναπηρία 67%, αλλά και τα άτοµα µε τα
οποία συµβιώνει και συγκατοικεί έχουν τα ίδια προβλήµατα και
υπάγονται στην ίδια κατηγορία, ας το µεταφράσουµε αυτό στην
πραγµατικότητα. 

Με δεδοµένο ότι συνήθως η σύζυγος είναι λίγα ή περισσότερα
χρόνια νεότερη από το σύζυγο, σηµαίνει ότι θα τον φροντίζει
χωρίς «κατ’ οίκον φροντίδα συνταξιούχου» µέχρι κι αυτή να γίνει
εβδοµήντα οκτώ χρονών, ας είναι εβδοµήντα πέντε, ας είναι
εβδοµήντα έξι, ας είναι εβδοµήντα επτά. Έτσι, λοιπόν, αυτή µα-
θαίνει ότι είναι δική της δουλεία, το µαθαίνει και η κόρη της, το
µαθαίνει και η εγγονή της. Έφερα ένα παράδειγµα για το πώς
περνάει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Μπορεί να είναι και
φυσική επιλογή αυτό.

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Όχι, δεν είναι φυσική επιλογή, είναι
νοµική επιλογή να µην έχει τη δυνατότητα που είχε µε το «Βοή-
θεια στο Σπίτι» αυτό το ζευγάρι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το να είναι µεγαλύ-
τερος ο σύζυγος από τη σύζυγο; Είναι φυσική επιλογή.

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Αναφέροµαι στο νοµοθέτηµα και
στο τι µαθαίνει τους ανθρώπους το νοµοθέτηµα και αυτό δεν το
θεωρώ καθόλου αστείο, κύριε Πρόεδρε.

Από εκεί και πέρα βλέπουµε ότι λειτουργεί θετικά όταν έστω
και µικρές, αλλά ουσιώδεις επισηµάνσεις της Αντιπολίτευσης,
όπως το να αντικατασταθεί η συναίνεση µε την έγκριση, γίνονται
αποδεκτές, αποδεσµεύουν δυνάµεις και δίνουν η δυνατότητα να
προχωρούµε παραπέρα και αυτό δεν έχουµε παρά να το αξιολο-
γήσουµε σαν θετικό. 

Άρα ισχύουν αυτά που είπε η εισηγήτριά µας. Υπερψηφίζουµε
επί της αρχής το νοµοσχέδιο και δηλώνουµε παρόντες και πα-
ρούσες στο άρθρο 6.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Δηλώνω κι εγώ, λοι-
πόν, ότι το νοµοσχέδιο είναι πάρα πολύ σοβαρό και δεν είχα καµ-
µία διάθεση να πω τίποτα σε σχέση µε την αντιµετώπιση των
γυναικών και την ισότητα των φύλων.

Ο κ. Κυριακάκης έχει το λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΥΡΙΑΚΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Απλώς θέλω ένα λεπτό γιατί οι αγαπητοί συνάδελφοι και συ-

ναδέλφισσες της Συγκυβέρνησης επιµένουν να µας ρωτάνε γιατί
στο άρθρο 6 δηλώνουµε «ΠΑΡΩΝ» και δεν το υπερψηφίζουµε και
δεν καταλαβαίνουν, λένε, γιατί δεν µπορούµε να ψηφίζουµε κάτι
χωρίς υποσηµειώσεις κ.λπ..

Η απάντηση βρίσκεται –αφήστε αυτά που είπαµε εµείς- στην
έκθεση της Διεύθυνσης Επιστηµονικών Μελετών του Τµήµατος
Νοµοτεχνικής Επεξεργασίας της Βουλής, η οποία ειδικά για το
άρθρο 6 αφιερώνει τέσσερις παρατηρήσεις, µία για κάθε παρά-
γραφο του άρθρου 8 της αντίστοιχης ευρωπαϊκής οδηγίας και
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είναι τέσσερις παράγραφοι. Είπαµε αναλυτικά τι λέει το καθένα
και γιατί το σχέδιο νόµου είναι πίσω από αυτές τις τέσσερις πα-
ραγράφους του άρθρου 8, τη στιγµή που η ευρωπαϊκή οδηγία
ορίζει ότι δεν µπορεί να είναι πίσω ένα σχέδιο νόµου όσον αφορά
την ισότητα σχετικά µε αυτό το ζήτηµα και ότι από εκεί και πάνω
µπορεί να έχει και ευνοϊκές διατάξεις. Εδώ όχι µόνο δεν βλέ-
πουµε ευνοϊκότερες διατάξεις, αλλά βλέπουµε να ορίζονται και
λιγότερα πράγµατα. 

Κύριε Υπουργέ, δεν θεωρούµε τυχαίο ότι µία λέξη, η λέξη
«ικανό» στο επίδοµα µητρότητας, έχει παραληφθεί. Η νοµοτε-
χνική έκθεση αναλύει γιατί χρειάζεται. 

Τέλος, είπατε ότι είναι µία δύσκολη οικονοµική κατάσταση και
ότι ανάλογα µε την οικονοµική κατάσταση της χώρας –θα είναι
κριτήριο- θα δοθεί και αυτό το επίδοµα. Ξέρετε, όµως, ότι η ευ-
ρωπαϊκή οδηγία -και η νοµοτεχνική µελέτη- το επισηµαίνει ότι
προκύπτει υποχρέωση των κρατών-µελών να λάβουν εκείνα τα
απαραίτητα µέτρα, ώστε να διασφαλιστεί ότι υφίστανται οι προ-
ϋποθέσεις παροχής του επιδόµατος µητρότητας. Είναι σαν να
µας λένε δηλαδή «κόψτε το λαιµό σας» -συγγνώµη για την έκ-
φραση- «βρείτε το επίδοµα µητρότητας, είναι σηµαντικό». 

Άρα, λοιπόν, εδώ το «µπορεί» που ειπώθηκε δεν είναι απλώς
ότι ορίζεται µία υπουργική απόφαση και µπορεί να χορηγείται.
Πρέπει να διασφαλιστεί ότι µπορούν να βρεθούν και τα χρήµατα
για το επίδοµα µητρότητας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Το λόγο έχει ο Υπουργός κ. Νικόλαος Παναγιωτόπουλος. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Δεν θα µακρηγορήσω,
κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Απλώς ως µέλος
της Κυβέρνησης αισθάνοµαι ότι πρέπει να κάνω ένα σχολιασµό
του σχολιασµού πολλών συναδέλφων σχετικά µε το «θεµατάκι»
της ηµέρας σχεδόν µε περιπαικτικό, µε αρκετά ειρωνικό τόνο
«γιατί δεν µας έχουν αποδεσµεύσει τη δόση, αφού περνούν οι
ηµέρες; Μάλλον µας δουλεύετε, µάλλον σας δούλεψαν». 

Θα προσπαθήσω να βάλω κάποια πράγµατα στη θέση τους.
Θα ήθελα να πω ότι εκπλήσσοµαι πραγµατικά από τη σπουδή συ-
ναδέλφων για το ζήτηµα της δόσης, όταν µε την κοινοβουλευτική
συµπεριφορά και στάση τις προηγούµενες ηµέρες απέδειξαν
στην πράξη ότι στην ουσία δεν θέλουν να καταβληθεί αυτή η
δόση, ψηφίζοντας εναντίον αυτών που τελικά πέρασαν µε την
κοινοβουλευτική πλειοψηφία. 

Εσείς, κύριοι, δεν θέλατε µέχρι πριν από µερικές ηµέρες να
δοθεί η δόση, διότι µε τη στάση σας αυτό δείξατε. Μην πείτε ότι
δείξατε κάτι άλλο µε τη στάση σας. Τώρα από πού και ως πού
αυτό το ενδιαφέρον για τη δόση; 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Γιατί είναι νόµος του
κράτους πλέον και εσείς έπρεπε να πάρετε τα λεφτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Είναι νόµος του κρά-
τους, µάλιστα. Και εσείς, για να γίνει αυτό νόµος του κράτους,
ήσασταν απέναντι, όταν είχατε τη δυνατότητα επιλογής. 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Είναι νόµος του κρά-
τους, όµως, τώρα και σας καλούµε να εφαρµόσετε το νόµο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Μαριά, αφή-
στε τον Υπουργό να τελειώσει. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Δικαίωµά σας! Μην έρ-
χεστε, όµως, τώρα µε περίσσευµα ειρωνείας, να εγκαλέσετε για
το τι γίνεται µε αυτήν τη δόση. 

Εν πάση περιπτώσει, ξέρατε –ή θα έπρεπε να ξέρετε- και νο-
µίζω ότι ο µέσος, όχι κοινοβουλευτικός άνδρας, αλλά ο µέσος
άνδρας καταλαβαίνει ότι δεν είναι ένα ζήτηµα ωρών να µπουν τα
λεφτά, τα  περίπου 40 δισεκατοµµύρια, στο λογαριασµό µέχρι
την άλλη µέρα. Έχει και διαδικασίες. 

Αντιστρέφω το ερώτηµά σας και σας ρωτώ πού θα βρισκόµα-
σταν, άραγε, τώρα, σε έναν καλύτερο ή χειρότερο τόπο, αν δεν
είχαν παρθεί αυτές οι αποφάσεις µε το όποιο κόστος. Το αντι-
λαµβανόµαστε. Πού θα βρισκόµασταν τώρα; Κάπου καλύτερα;
Δεν νοµίζω. 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Ρωτήστε τον ελληνικό
λαό που σας βλέπει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Μαριά, αφή-
στε τον Υπουργό να ολοκληρώσει. Αυτό που κάνετε δεν είναι
σωστό. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ξέρω πολύ καλά, κύριε
συνάδελφε. Και εγώ από τον κόσµο έρχοµαι και στον κόσµο κι-
νούµαι και ανέλαβα το δικό µου µερίδιο ευθύνης.

Το τι θα γίνει θα φανεί στο χειροκρότηµα, τελικά, αν θα µας
αντέξει το σχοινί ή δεν θα µας αντέξει. 

Όµως, σίγουρα κάνω την πολιτική εκτίµηση ότι θα είχαµε ήδη
καταρρεύσει, αν δεν είχαν γίνει αυτά που έγιναν, αυτά που πέ-
ρασαν. Σήµερα θα ήµασταν µία χώρα που θα είχε ήδη καταρρεύ-
σει, χωρίς δυνατότητα, πιθανότητα ή –εν πάση περιπτώσει-
κάποια ελπίδα. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι τα ζητήµατα εξελίσσονται από ώρα σε
ώρα. Ξέρετε πολύ καλά ότι δεν είναι πολύ απλή υπόθεση. Ξέρετε
-και ξέρουµε όλοι- ότι αυτήν τη στιγµή η ευθύνη είναι πλέον στο
γήπεδο των εταίρων µας. Αυτοί τώρα πρέπει να αποδείξουν ότι
µπορούν να κάνουν πράγµατα για την Ελλάδα.

Η Ελλάδα απέδειξε ότι µπορεί να αναλάβει τις ευθύνες της και
αυτό έγινε διότι η κοινοβουλευτική πλειοψηφία υπερψήφισε -µε
το κόστος, όπως σας είπα, αλλά και µε τη γενναιότητα που επέ-
δειξε- αυτό το πακέτο. Από εκεί και πέρα όλοι κρινόµαστε και
όλοι ελπίζουµε ότι αυτή η δόση θα είναι η δόση που θα αλλάξει
τους όρους του παιχνιδιού και θα κάνει τα πράγµατα διαφορε-
τικά. 

Από εκεί και πέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφού έκανα
αυτό το σχολιασµό –δεν µπορούσα να µην τον κάνω- σχετικά µε
το νοµοσχέδιο που καλούµαστε να ψηφίσουµε, κατανοώ και σέ-
βοµαι τις επιφυλάξεις σας. Άλλωστε να σας υπενθυµίσω ότι και
οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις που έγιναν χθες, αν δεν κάνω λάθος,
είναι συναδέλφων του κόµµατος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης. Εύλογο ήταν, δίκιο έχετε, καλώς άλλαξε η συγκεκριµένη
γραµµατική διατύπωση στα δύο άρθρα.

Όµως από εκεί και πέρα πάλι πρέπει να σας υπενθυµίσω ότι
εδώ ενσωµατώνουµε µία κοινοτική οδηγία στο εσωτερικό δίκαιο
και τίποτε άλλο. Δεν µπορούµε να εισέλθουµε σε τόσο µεγάλο
βάθος λεπτοµέρειας για µία οδηγία. 

Σας επαναλαµβάνω το εξής. Η Κοινότητα µας λέει «κάντε
αυτό, κύριοι». Δεν είναι κανονισµός, είναι οδηγία. Μας λέει
«κάντε αυτό όσον αφορά την υιοθέτηση αυτής της αρχής», εν
προκειµένω αρχή ίσης µεταχείρισης ανδρών-γυναικών αυτοαπα-
σχολουµένων σε αντιδιαστολή µε την εφαρµογή της ίσης µετα-
χείρισης ανδρών-γυναικών µισθωτών που έχει ήδη κυρωθεί µε
νόµο. Μας λένε: «Ενσωµατώστε τη στο εσωτερικό σας δίκαιο.
Πώς θα νοµοθετήσετε ή θα ρυθµίσετε ή θα κανονίσετε ειδικές
κανονιστικές ρυθµίσεις, ώστε αυτό να γίνει πράξη, είναι δικό σας
θέµα. Εσείς αποφασίζετε. Θα το κάνετε µε ΚΥΑ, µε νέο νόµο, µε
εγκύκλιο, κ.λπ.; Είναι δικό σας θέµα». Αυτό µας λένε και αυτή
είναι και η έννοια της οδηγίας σε αντιδιαστολή µε τον Κανονισµό
που είναι απόλυτα δεσµευτικός ως προς τη γραµµατική του δια-
τύπωση.

Ο Κανονισµός σού λέει είναι αυτό, «άλφα, βήτα, γάµα», υιοθέ-
τησέ το στο Αστικό Δίκαιο υπό τη µορφή του «άλφα, βήτα, γάµα»,
χωρίς καµµία παρέκκλιση. Εδώ απλά έρχονται και µας λένε «βρες
εσύ τον τρόπο». Εµείς λέµε, λοιπόν, ότι θα βρούµε τον τρόπο µε
την κοινή υπουργική απόφαση που θα εκδοθεί, η οποία θα κάνει
λόγο για το ύψος του επιδόµατος, για τον τρόπο χορήγησης, για
τη διαδικασία χορήγησης, για τους φορείς χορήγησης και φυ-
σικά για τα κριτήρια επιλογής. 

Τα κριτήρια επιλογής σας είπα ότι δεν είναι πάρα πολύ συγκε-
κριµένα. Θα έλεγα ότι είναι περισσότερο τρία διαφορετικά συ-
στήµατα επιλογής. Εµείς καλούµεθα να διαλέξουµε ποιο θα είναι.
Αυτά θα τα εξειδικεύσουµε στην κοινή υπουργική απόφαση. Εγώ
µπορώ να δεσµευθώ εν προκειµένω ότι αυτή δεν θα αργήσει. 

Όταν σας είπα να πιέσετε και εσείς, δεν σας το είπα για να
αποποιηθώ των κυβερνητικών µου ευθυνών φυσικά. Σας είπα ότι
έχετε και εσείς να διαδραµατίσετε έναν ελεγκτικό ρόλο εδώ και
αυτό µπορείτε να κάνετε, δεδοµένου ότι όλοι συµφωνούµε. Συ-
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ζητήσαµε για πέντε ώρες ένα νοµοσχέδιο επί του οποίου όλοι
συµφωνούν επί της αρχής. Μην ευτελίσουµε όµως τη συζήτηση
στο επίπεδο µίας ακόµη παροχής, ενός ακόµη επιδόµατος. 

Αν θέλετε, για εµένα –µπορώ να σας πω αυτό και µε αυτό θα
κλείσω- το κοινωνικό µας κράτος οπωσδήποτε αντιµετωπίζει µε-
γάλη πίεση, το κοινωνικό µας κράτος οπωσδήποτε πρέπει να
στηριχθεί µε κάθε τρόπο. Άκουσα ότι το Πρόγραµµα «Βοήθεια
στο Σπίτι» καταργείται. Δεν καταργείται, κυρία συνάδελφε, απλά
εξελίσσεται στο διάδοχο πρόγραµµά του, το «Κατ’ οίκον φρον-
τίδα συνταξιούχων». 

Υπάρχουν ζητήµατα γι’ αυτό δεν αντιλέγω. Υπάρχουν ζητή-
µατα όσον αφορά το πεδίο των δικαιούχων. Βεβαίως µπορούµε
να το διευρύνουµε, το σκεφτόµαστε. Επίσης, σκεφτόµαστε το
όριο ηλικίας να αυξηθεί και να δούµε πώς θα εντάξουµε τους
ανασφάλιστους. Διότι ο συνταξιούχος είναι σε αντιδιαστολή του-
λάχιστον σαν έννοια µε τον ανασφάλιστο. Όλα αυτά τα ζητήµατα
υπάρχουν στο τραπέζι. 

Έχω υποσχεθεί ήδη να γίνει µία συνεδρίαση της Επιτροπής
Κοινωνικών Υποθέσεων ειδικά γι’ αυτό το θέµα και σύντοµα θα
είµαι σε θέση να την ανακοινώσω. Οπωσδήποτε όµως υπάρχουν
θεσµοί που πρέπει να κρατηθούν και άλλοι που πρέπει να ενισχυ-
θούν, προκειµένου αυτό το κοινωνικό κράτος να µπορέσει να αν-
τέξει, να υψώσει αν θέλετε την ασπίδα προστασίας απέναντι σε
µία πραγµατική κατάσταση που επιβάλλει να αντιµετωπίσουµε
περισσότερες ανάγκες µε µέσα που σίγουρα δεν γίνονται περισ-
σότερα. Αν το κάνουµε ορθολογικά, τότε θα µπορέσουµε να δώ-
σουµε λύσεις.

Ας είναι, λοιπόν, η υιοθέτηση αυτής της κοινοτικής οδηγίας –
και µε την ειδική πρόβλεψη για τη θέσπιση ενός επιδόµατος που
εµείς θα καθορίσουµε- ένα µικρό βήµα προς αυτήν την κατεύ-
θυνση.

Σας ευχαριστώ όλους για τη συµβολή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Πρόνοιας: «Εφαρµογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης αν-
δρών και γυναικών κατά την άσκηση αυτοτελούς επαγγελµατικής
δραστηριότητας – Εναρµόνιση της νοµοθεσίας µε την Οδηγία
2010/41/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 7ης Ιουλίου 2010».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Πρόνοιας: «Εφαρµογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών
και γυναικών κατά την άσκηση αυτοτελούς επαγγελµατικής δρα-
στηριότητας – Εναρµόνιση της νοµοθεσίας µε την Οδηγία
2010/41/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 7ης Ιουλίου 2010» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψη-
φία. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων. Η ψήφισή τους θα
γίνει χωριστά. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Συνεπώς το άρθρο

1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Συνεπώς το άρθρο

2 έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Συνεπώς το άρθρο

3 έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Συνεπώς το άρθρο
4 έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Συνεπώς το άρθρο

5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Παρών. 
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Παρών. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Συνεπώς το άρθρο

6 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Συνεπώς το άρθρο

7 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
οµοφώνως.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Συνεπώς το άρθρο

8 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Συνεπώς το άρθρο

9 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Πρόνοιας: «Εφαρµογή της αρχής της ίσης
µεταχείρισης ανδρών και γυναικών κατά την άσκηση αυτοτελούς
επαγγελµατικής δραστηριότητας – Εναρµόνιση της νοµοθεσίας
µε την Οδηγία 2010/41/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 7ης Ιουλίου 2010» έγινε δεκτό επί της αρχής και
επί των άρθρων. 

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο και στο
σύνολό του;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ψήφιση στο σύνολο

του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Πρόνοιας «Εφαρµογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης
ανδρών και γυναικών κατά την άσκηση αυτοτελούς επαγγελµα-
τικής δραστηριότητας – Εναρµόνιση της νοµοθεσίας µε την Οδη-
γία 2010/41/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 7ης Ιουλίου 2010».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Πρόνοιας: «Εφαρµογή της αρχής της ίσης
µεταχείρισης ανδρών και γυναικών κατά την άσκηση αυτοτελούς
επαγγελµατικής δραστηριότητας – Εναρµόνιση της νοµοθεσίας
µε την Οδηγία 2010/41/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 7ης Ιουλίου 2010» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία,
σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
και έχει ως εξής:

«Εφαρµογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυ-
ναικών κατά την άσκηση αυτοτελούς επαγγελµατικής δραστη-
ριότητας – Εναρµόνιση της νοµοθεσίας µε την Οδηγία 2010/41/
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4826 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 7ης
Ιουλίου 2010

Άρθρο 1
Σκοπός 

(άρθρα 1 και 12 της Οδηγίας)

1. Σκοπός του παρόντος νόµου είναι η εναρµόνιση της νοµο-
θεσίας µε την Οδηγία 2010/41/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου της 7ης Ιουλίου 2010, (L.180/15.7.2010) προ-
κειµένου να εξασφαλισθεί η εφαρµογή της αρχής της ίσης µε-
ταχείρισης ανδρών και γυναικών που ασκούν αυτοτελή επαγ-
γελµατική απασχόληση ή συµβάλλουν στην άσκηση τέτοιας απα-
σχόλησης. 

2. Η εφαρµογή της ίσης µεταχείρισης, κατά τα οριζόµενα στην
παράγραφο 1, αφορά τις πτυχές εκείνες που δεν εµπίπτουν: 

α) στις διατάξεις του ν. 3896/2010 (Α’ 207) µε τον οποίο προ-
σαρµόσθηκε η νοµοθεσία στις Οδηγίες 2006/54/ ΕΚ και
79/7/ΕΟΚ, 

β) στις διατάξεις του π.δ. 1362/1981 (Α’ 339) µε το οποίο εναρ-
µονίσθηκε η νοµοθεσία στην Οδηγία 79/7/ΕΟΚ.

3. Η εφαρµογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και
γυναικών στην πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες και στην πα-
ροχή αυτών εξακολουθεί να διέπεται από το ν. 3769/2009, µε τις
διατάξεις του οποίου προσαρµόσθηκε η νοµοθεσία στις απαιτή-
σεις της Οδηγίας 2004/113/ΕΚ.

Άρθρο 2 
Πεδίο εφαρµογής-αντικείµενο 

(άρθρο 2 της Οδηγίας)

Οι διατάξεις του παρόντος νόµου εφαρµόζονται:
α) στους αυτοαπασχολούµενους εργαζόµενους, ήτοι σε όλα

τα πρόσωπα που ασκούν επικερδή δραστηριότητα για λογαρια-
σµό τους, υπό τους όρους που καθορίζουν οι ισχύουσες διατά-
ξεις και το άρθρο 1 του παρόντος νόµου,

β) στους/στις συζύγους των αυτοαπασχολούµενων εργαζοµέ-
νων, στους/στις συντρόφους συµβίωσης των αυτοαπασχολού-
µενων εργαζοµένων, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 3719/2008
(Α’ 241) και τις διατάξεις του άρθρου 20 του ν. 3801/2009 (Α’
163), οι οποίοι δεν είναι µισθωτοί ή συνέταιροι στην επιχείρηση,
στην οποία συµµετέχουν συνήθως, στις δραστηριότητες του αυ-
τοαπασχολούµενου εργαζοµένου και εκτελούν τα ίδια ή δευτε-
ρεύοντα καθήκοντα.

Άρθρο 3 
Ορισµοί 

(άρθρο 3 της Οδηγίας)

Για την εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος ισχύουν οι
ακόλουθοι ορισµοί: 

α) «άµεση διάκριση»: όταν πρόσωπο υφίσταται, για λόγους
φύλου, µεταχείριση λιγότερο ευνοϊκή από αυτήν την οποία υφί-
σταται, υπέστη ή θα υφίστατο ένα άλλο πρόσωπο σε ανάλογη
κατάσταση,

β) «έµµεση διάκριση»: όταν εκ πρώτης όψεως ουδέτερη διά-
ταξη, κριτήριο ή πρακτική θέτει σε ιδιαίτερα µειονεκτική θέση
τους εκπροσώπους του ενός φύλου σε σύγκριση µε τους εκπρο-
σώπους του άλλου φύλου, εκτός αν η εν λόγω διάταξη, κριτήριο
ή πρακτική δικαιολογείται αντικειµενικώς από νόµιµο στόχο και
τα µέσα για την επίτευξη του εν λόγω στόχου είναι πρόσφορα
και αναγκαία,

γ) «παρενόχληση»: όταν εκδηλώνεται ανεπιθύµητη συµπερι-
φορά συνδεόµενη µε το φύλο ενός προσώπου, µε σκοπό ή απο-
τέλεσµα την προσβολή της αξιοπρέπειας του προσώπου αυτού
και τη δηµιουργία εκφοβιστικού, εχθρικού, εξευτελιστικού, τα-
πεινωτικού ή επιθετικού περιβάλλοντος και

δ) «σεξουαλική παρενόχληση»: κάθε µορφή ανεπιθύµητης
προφορικής, µη προφορικής ή φυσικής συµπεριφοράς µε πρά-
ξεις γενετήσιου χαρακτήρα µε σκοπό ή αποτέλεσµα την προ-
σβολή της αξιοπρέπειας ενός προσώπου και ιδίως τη δηµιουργία

εκφοβιστικού, εχθρικού, ταπεινωτικού, εξευτελιστικού ή επιθετι-
κού περιβάλλοντος.

Άρθρο 4 
Αρχή της ίσης µεταχείρισης 

(άρθρο 4 της Οδηγίας)

1. Απαγορεύεται οποιαδήποτε άµεση ή έµµεση διάκριση
λόγω φύλου, στον δηµόσιο ή ιδιωτικό τοµέα, είτε άµεσα είτε έµ-
µεσα, σε σχέση ιδίως µε την οικογενειακή κατάσταση, ιδίως
όσον αφορά τη σύσταση, την εγκατάσταση ή την επέκταση µίας
επιχείρησης ή την έναρξη ή επέκταση κάθε άλλης µορφής αυ-
τοτελούς επαγγελµατικής δραστηριότητας. 

2. Στους τοµείς που καλύπτει η παράγραφος 1 η παρενό-
χληση και η σεξουαλική παρενόχληση θεωρούνται διάκριση
λόγω φύλου και απαγορεύονται. Το γεγονός ότι ένα άτοµο
απορρίπτει ή ανέχεται τέτοιου είδους συµπεριφορά δεν µπορεί
να χρησιµοποιείται ως βάση για τη λήψη απόφασης που επη-
ρεάζει το εν λόγω άτοµο.

3. Η εντολή και η ενθάρρυνση για την άσκηση άµεσων ή έµ-
µεσων διακρίσεων λόγω φύλου, θεωρείται διάκριση. 

Άρθρο 5 
Σύσταση εταιρείας 

(άρθρο 6 της Οδηγίας)

Με την επιφύλαξη των ειδικών όρων πρόσβασης σε ορισµέ-
νες δραστηριότητες που ισχύουν εξίσου και για τα δύο φύλα,
απαγορεύονται οι όροι για τη σύσταση εταιρείας µεταξύ συζύ-
γων ή µεταξύ συντρόφων συµβίωσης σύµφωνα µε τις διατάξεις
του ν. 3719/2008 (Α’ 241), να είναι πιο περιοριστικοί από τους
όρους για τη σύσταση εταιρείας µεταξύ άλλων προσώπων.

Άρθρο 6 
Παροχές µητρότητας 

(άρθρα 7 και 8 της Οδηγίας)

1. Στις αυτοαπασχολούµενες εργαζόµενες γυναίκες µπορεί
να χορηγείται επίδοµα µητρότητας, το οποίο επιτρέπει την προ-
σωρινή διακοπή του επαγγέλµατός τους, λόγω εγκυµοσύνης ή
µητρότητας, για χρονικό διάστηµα τουλάχιστον 14 εβδοµάδων.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας καθορίζονται ο φο-
ρέας, το ύψος, ο τρόπος και η διαδικασία χορήγησης του
επιδόµατος, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα για την εφαρ-
µογή της παραγράφου 1. 

Άρθρο 7
Προάσπιση των δικαιωµάτων και αποζηµίωση

ή αποκατάσταση 
(άρθρα 9 και 10 της Οδηγίας)

1. Κάθε πρόσωπο που θεωρεί ότι ζηµιώθηκε ή υπέστη απώλεια
από την παραβίαση των διατάξεων του παρόντος νόµου για την
αρχή της ίσης µεταχείρισης, ακόµη και αν η σχέση, στο πλαίσιο
της οποίας εικάζεται ότι υπέστη µεταχείριση που ενέχει διάκριση,
έχει λήξει, έχει δικαίωµα δικαστικής προστασίας, καθώς και δι-
καίωµα προσφυγής ενώπιον των αρµοδίων διοικητικών αρχών
µεταξύ των οποίων περιλαµβάνεται και ο φορέας του άρθρου 8. 

2. Νοµικά πρόσωπα και ενώσεις προσώπων που δικαιολογούν
σχετικό έννοµο συµφέρον µπορούν, κατόπιν έγκρισης του θιγό-
µενου από παραβάσεις του παρόντος νόµου, να ασκούν στο
όνοµά του ή για την υπεράσπισή του προσφυγή ενώπιον των αρ-
µοδίων διοικητικών ή δικαστικών αρχών, ως και να παρεµβαίνουν
προς υπεράσπισή του.

3. Όταν ένα πρόσωπο που εµπίπτει στο πεδίο εφαρµογής του
παρόντος νόµου ισχυρίζεται ότι υφίσταται µεταχείριση που ενέ-
χει διάκριση λόγω φύλου σύµφωνα µε τα άρθρα 2, 3, 4 και 5 του
παρόντος, και επικαλείται, ενώπιον δικαστηρίου ή άλλης αρµό-
διας αρχής, γεγονότα ή στοιχεία από τα οποία πιθανολογείται
άµεση ή έµµεση διάκριση λόγω φύλου ή ότι εκδηλώθηκε εις
βάρος του σεξουαλική ή άλλη παρενόχληση κατά την έννοια του



παρόντος νόµου, ο καθού φέρει το βάρος να αποδείξει στο δι-
καστήριο ή σε άλλη αρµόδια αρχή, ότι δεν υπήρξε παραβίαση
της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών. Η ανω-
τέρω ρύθµιση δεν ισχύει στην ποινική διαδικασία.

4. Η παράγραφος 3 ισχύει και σε κάθε διαδικασία που κινείται
βάσει των παραγράφων 1 και 2. Η ρύθµιση αυτή δεν ισχύει στην
ποινική διαδικασία.

5. Η παράβαση των διατάξεων του παρόντος νόµου γεννά,
εκτός των άλλων, αξίωση προς πλήρη αποζηµίωση του θιγόµε-
νου και αποκατάσταση της ηθικής του βλάβης.

6. Όποιος τελεί την πράξη της σεξουαλικής παρενόχλησης
σύµφωνα µε την περίπτωση δ’ του άρθρου 3 και στο πλαίσιο του
παρόντος νόµου διώκεται κατ’ έγκληση βάσει της παραγράφου
1 του άρθρου 337 του Ποινικού Κώδικα και τιµωρείται σύµφωνα
µε το άρθρο αυτό. 

Άρθρο 8 
Φορείς για την εφαρµογή του παρόντος 

(άρθρο 11 της Οδηγίας)

1.α. Φορέας παρακολούθησης της τήρησης, της αρχής της
ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών κατά την εφαρµογή του
παρόντος νόµου ορίζεται ο Συνήγορος του Πολίτη. 

β. Ο Συνήγορος του Πολίτη είναι επιφορτισµένος µε την προ-
ώθηση, την ανάλυση, την παρακολούθηση και την υποστήριξη
της ίσης µεταχείρισης των προσώπων χωρίς διακρίσεις λόγω
φύλου. Κάθε πρόσωπο που θεωρεί ότι ζηµιώνεται από τη µη τή-
ρηση της αρχής της ίσης µεταχείρισης, κατά τους ορισµούς του
παρόντος νόµου, δύναται να απευθύνεται στον Συνήγορο του
Πολίτη.

2. Η δηµόσια αρχή που δέχεται καταγγελίες ή πληροφορίες
οι οποίες εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος νόµου,
υποχρεούται να τις διαβιβάσει στον Συνήγορο του Πολίτη.

3. Σε περίπτωση παράβασης των διατάξεων του παρόντος
νόµου, ο Συνήγορος του Πολίτη διεξάγει έρευνα και διαµεσο-
λαβεί µε κάθε πρόσφορο τρόπο για την άρση της προσβολής
της ίσης µεταχείρισης. Εφόσον η διαµεσολάβηση προς άρση
της προσβολής δεν επιφέρει ικανοποιητικά αποτελέσµατα, το
τελικό πόρισµα του Συνηγόρου του Πολίτη διαβιβάζεται στην
καθ’ ύλην αρµόδια αρχή, προκειµένου να επιβληθούν κυρώσεις
ή και να κινηθεί η πειθαρχική διαδικασία. Η αρµόδια αρχή ενη-
µερώνει τον φορέα σχετικά.

4. Όταν ο Συνήγορος του Πολίτη ενεργεί ως φορέας για την
παρακολούθηση και προώθηση της εφαρµογής της αρχής των
ίσων ευκαιριών και της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών,
κατά την παράγραφο 1 του άρθρου 1 του παρόντος νόµου, επι-
λαµβάνεται υποθέσεων που εκκρεµούν ενώπιον δικαστηρίων, δι-
καστικών ή εισαγγελικών αρχών, έως τη διεξαγωγή της πρώτης
συζήτησης στο ακροατήριο ή την άσκηση ποινικής δίωξης ή έως
ότου το αρµόδιο δικαστήριο ή η αρµόδια δικαστική αρχή απο-
φανθεί επί αιτήσεως παροχής προσωρινής δικαστικής προστα-
σίας.

5. Στο πλαίσιο της κατά την παράγραφο 1 του άρθρου 1 του
παρόντος νόµου αποστολής του και πέραν των λοιπών αρµοδιο-
τήτων του, ο Συνήγορος του Πολίτη:

α) παρέχει συνδροµή προς τα θύµατα διακρίσεων λόγω
φύλου µε διαµεσολάβηση για την αποκατάσταση της ίσης µετα-
χείρισης ανδρών και γυναικών. Αν η διαµεσολάβηση δεν επιφέ-
ρει ικανοποιητικά αποτελέσµατα, ο Συνήγορος του Πολίτη
διαβιβάζει το πόρισµά του στην καθ’ ύλην αρµόδια αρχή για την
άσκηση της πειθαρχικής ή και κυρωτικής αρµοδιότητας, ο
οποίος οφείλει να ενηµερώσει περί αυτού τον Συνήγορο του Πο-
λίτη,

β) διενεργεί έρευνα,
γ) δηµοσιεύει ειδικές εκθέσεις για την εφαρµογή των ίσων ευ-

καιριών και της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών αυτοα-
πασχολούµενων, οι οποίες περιλαµβάνουν και εισηγήσεις για τη
λήψη µέτρων µε σκοπό την εξάλειψη των διακρίσεων λόγω
φύλου. Οι εκθέσεις αυτές κοινοποιούνται στο Υπουργείο Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας και στη Γενική Γραµ-

µατεία Ισότητας των Φύλων του Υπουργείου Εσωτερικών, 
δ) διατυπώνει γνώµη, αυτεπαγγέλτως ή κατόπιν ερωτήµατος

άλλης δηµόσιας αρχής, ως προς την ερµηνεία διατάξεων του
παρόντος νόµου,

ε) ανταλλάσσει πληροφορίες µε οµόλογους φορείς των κρα-
τών - µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και µε αρµόδιους ευρω-
παϊκούς οργανισµούς, όπως το Ευρωπαϊκό Ινστιτούτο για την
Ισότητα των Φύλων που έχει συσταθεί µε τον Κανονισµό (ΕΚ)
1922/2006 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 20ής Δεκεµβρίου 2006 (ΕΕ L 403) και
στ) συνεργάζεται µε τη Γενική Γραµµατεία Ισότητας των Φύλων

του Υπουργείου Εσωτερικών, το Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Πρόνοιας, τους κοινωνικούς εταίρους, τις
επιχειρήσεις και τις Μη Κυβερνητικές Οργανώσεις προς ενηµέ-
ρωση και διάδοση των καλών πρακτικών ίσης µεταχείρισης και
ίσων ευκαιριών για άνδρες και γυναίκες αυτοαπασχολούµενους
και για τη διοργάνωση σχετικών επιµορφωτικών εκδηλώσεων.

6. Για την παρακολούθηση της εφαρµογής της αρχής της
ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών, κατά την παράγραφο
1, ο Συνήγορος του Πολίτη µπορεί να ζητεί, µε ειδικά αιτιολογη-
µένο έγγραφό του, από ιδιώτη που κατονοµάζεται στην ανα-
φορά, έγγραφα ή άλλα στοιχεία για την υπόθεση. Τα στοιχεία
αυτά παρέχονται εφόσον δεν παραβιάζεται η νοµοθεσία περί
προστασίας δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα. Ο Συνήγορος
του Πολίτη υποχρεούται να διασφαλίζει το προσωπικό και επαγ-
γελµατικό απόρρητο των ιδιωτών και να µην δηµοσιοποιεί στοι-
χεία που µπορεί να καταστήσουν δυνατό τον προσδιορισµό
τους. Αν ο ιδιώτης αρνείται να παράσχει τα παραπάνω στοιχεία,
ο Συνήγορος του Πολίτη µπορεί να ζητήσει τη συνδροµή δηµό-
σιας υπηρεσίας ή επαγγελµατικού συλλόγου κατά περίπτωση,
καθώς και της εισαγγελικής αρχής.

Άρθρο 9 
Διάδοση πληροφοριών και εκθέσεις 

(άρθρα 13 και 15 της Οδηγίας)

1. Η Οικονοµική και Κοινωνική Επιτροπή, στο πλαίσιο της απο-
στολής της για τη διεξαγωγή κοινωνικού διαλόγου για τη γενική
πολιτική της χώρας και ειδικότερα για θέµατα κοινωνικής πολι-
τικής, σύµφωνα και µε το άρθρο 18 του ν. 3304/2005 (Α’16), εν-
θαρρύνει το διάλογο µε τις οργανώσεις – µέλη της, µε σκοπό
την ενηµέρωση, ευαισθητοποίηση και ενεργό συµµετοχή τους
στην προώθηση της αρχής της ίσης µεταχείρισης, σύµφωνα µε
το σκοπό και τις διατάξεις του παρόντος νόµου.

2. Η Γενική Γραµµατεία Ισότητας των Φύλων (ΓΓΙΦ) σε συνερ-
γασία µε τους ενδιαφερόµενους φορείς, κοινοποιεί στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή τις διαθέσιµες πληροφορίες σχετικά µε την
εφαρµογή της Οδηγίας 2010/41/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου της 7ης Ιουλίου 2010.

Άρθρο 10
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 15.28’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Πέµπτη 22 Νοεµβρίου και ώρα 9.30’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο, συ-
ζήτηση επικαίρων ερωτήσεων. 
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